


Bilin.d.iği üzere Birliğimi.zin bir geJ..&t:;ı.6ğ1 var. Toplaı:ı.- · 
t.ı yari. ba-şkanını eğer dalege ise ~nel Kurul BaşkanlJ.ğına ge-. 
nalJ1kl4 öneriyo.r arkadaşlarıınız. Sanıyorum bu öne.rge de obll iç.e-

"Sayın Başkanlığa 

Genel Kurul Başkanlık Divanı için Başkanlığa Antalya 
delegesi Rrtan Bileydi, Başkan YardımCJ l.J.ğJ.na Manisa DeJ.e.ga~i 
Ünal Harcanoğlu, · Katiplikiere Ankara Delege si Na ci IşJ.k Mo.rova

va Muğla delegesi Özcan Sezer'i teklif ediyoruz. 

Şemsettin Tuğ 

Antalya 
Önder Sav 

Ankara 

ve arkadaşlarııu.n imzaları var. 
Bu konuda başka öneri var m:ı.? 

Yok .• 
Başkanlık için Sayın Rrtan Bileydi 
Başkan Yardımcılığı için Ünal Harcanoğlu 
Katipliklere Naci Işık Morova ve Özcan Tezer'i oylarJ.

mza sunuyorum: Kabul edenler •.• Kabul etmeyenl.e..r....-.--oybirliği 

J a~~--~il,miştir. · 
Buy\ırU:F11rayrn-ı:n-~
BAŞKAN ERTANBİLEYDİ- Yüce Genel Kurulun şahsima karşı 

göstermiş bulunduğu teveccühe şük.l:'anlarımJ. sunuyorulli~ teşekkür 

ederim. (Alkışlar) 

Başkanvekilliğine seçilen Manisa Delegesi Say:ı.n Ünal 

Ha~noğlutnu Divana ve katipliklere seçilen Naci Işık Morova 
ve Özcan Sezer'i Divandaki görevlerine davet ediyorum. 
(Alkışlar) 

TUrkiye Barolar Birliği 
Külüonanesi 
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:Böylece gündeme geçmiş oluyoruz. 
Gündemin 4 ncü maddesi gereğince Ulu Önderimiz 

Atatürk için bir dakika saygı duruşuna .davet ediyorum. 
(Saygı duruşu yapıldı) 

:Buyurun Sayın Yaman. 
TE'KİN YAMAN- Sayın Başkanlık Divanı, sayın delege arka

daşlarım; 

1136 sayılı Avukatlık Kanununun 114 ncü maddesine göre 
delage olabilmek için 90 ncı maddenin ikinci fıkrasında yazılı 
engellerin bulunmaması lazım. 

Kanunun 90 cı maddesinin ilgili bendine göre avukatlığa 
engel olabilecak bir suçtan dolayı hakları~da son soruşturma açı
lanlar delege olamazlar. Eğer delege seçilmiş olurlarsa, delege
lik sıfatları bunu sonuna kadar kullanamazlar. 

Bildiğim kadarıyla İstanbul Barosuna men9Up Sayın üsta
dım Orhan Apaydın hakkında avukatlığa engel olan suçtan dolayı 
hakkında son soruşturma devam etmektedir. Üstadımızın bu suçlar
dan dolayı beraat etmesini elbetteki temenni ederiz. Ancak, bu 
son soruşturma kendisinin Barolar Birliği Genel Kuruluna delege 
olarak katılmasına maalesef engel olmaktadır. Binşenaleyh, önce
likle bu konunun Başkanlık Divanınca tartışmaya açılmasını veya 
dab.a iyisi arkadaşımız delegelik sıfatından kendiliğinden vaz 
geçerse ve bu durumda başka arkadaşlar da varsa, katılmamalarını 
bendeniz temenni ederim, ama bundan tevakki etmedikleri takdirde 
konuyu öncelikle bu l<Onu halledilmeden herhangi bir görüşmeye 
açılamayacağını arz ederim. 

Saygılar sunarım. 

BAŞKAN- Teşekkür ederim Sayın Yaman. 
Konuyu Başkanlık Divanınce müzakere edeceğiz. 
Değerli üyeler, Sakarya Delegesi Sayın Tekin Yaman'ın 

ileri sürdüğü ve İstanbul Baro Başkanının delege olarak Genel 
Kurula katılamayac"'SJ yolundAki önergesi Başkanlık Divanınce 
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müzakere edilip karara bağlanmış bulunmaktadır. 
Kararın gerekçesi şudur; ' 
Barolar Birliği delegelerini Baro Genel Kurulları 

seçerler. Barolar Birliği delegesi olarak seçilmiş üyenin 
üyeliğinin düştüğü yolunda Genel Kurulumuza intikal etmiş 
bir bildiri bulunmadığına göre bu konuyu oylamaya sunmaya ga
rek bulmadık ve tartışma açmaya da lüzum görmüyoruz. 
(Alkışlar) 

Gündemin diğer maddesine geçiyoruz. 
Gündemimizin 5 nci maddesinde toplantı yeri Barosu Baş

kanının konuşması yer alıyor. MUsaadenizle toplantı yeri Barosu 
Başkanı olarak konuşmaını arz ediyorum. 

ERTAN BİLEYDİ (Antalya Delegesi)- Sayın Başkan, sayın 

konuklar; Türkiye Barolar Birliği Genel Kurulunun sayın üyeleri, 
değerli arkadı:ışlarım; .hepinizi Antalya Barosu adına sevgi ve say
gılarımla selamlarım. 

Geçen yıl Zonguldak'ta toplanan 15 nci Genel Kurulumu
zun büyük bir teveccüh örneği 6 ;stererek 16 ne:~ genel Kurulun 
Antalya'da toplanmasına karar vermesi Baromuz için övünç kayna
ğı olmuştur. 

Bu Genel Kurulun en iyi şekilde geçmesini sağlamak için 
gösterdiğimiz çabaya rağmen görülecek aksamalar için mazur görül
memizi dilerim. 

İlk kez 1876 yılcnda Dava Vekilleri Nizamnamesinin kabu
lü ile düzen ve disiplin altına alınan avukatlık, 1924 tarih, 
460 sayılı ~~1ahamat ICanunu ile baroların teşkili sonucu yeni bi:r 
düzenlemeye tabi tutulmuştur. 

27e6.19J8 tarihli Avukatlık Kanunu, meslek kuruluşumuzu 
ve avukatlık mesleğini kamu kurumu ınahiyetinde,daha doğrusu kamu 
hizmeti mahiyet:· ·.::-:: :Jr ,.,'Jest meslek olarak kabul etmiştir. 

Kiltüoh~nesl 
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1963 yılında Ankara Barosu tarafıtıdan başlatılan ve 

bütün baroların katılmaları ile yürütülen ç~lışmalar sonunda 

elde edilen taslak, 1136 sayılı Avukatlık Yasasının çekirdeği
ni oluşturmuş ve bu Yasa 1969 yılında yürürlüğe girmiş, yeni 

ve ileri bazı hükümler getirmiş ise de 29.6.1970 gün 1238, 
30.1.1979 gün 2178 ve 1.4.1981 gün 2442 sayılı Yasalar ile 
büyük ölçüde değişiklik gördüğü gibi, 38 nci maddesinin iki 

ayrı fıkrası Anayac8 Mahkemesince 1971 ve 1977 yıllarında ip

tal edilmiştir. 

1136 sayılı Avu1:atlık Yasasın.'ln 14 yıllık uygulamasın
da yapılan düzeltme ve yapılması gereken düzenlemeler için Yasa

nın tümü bütün barolarJ.n ve birliğin katılacağı aşamalı ve kap

samlı bir çalışrr.:ı ile ele alınmab.d.ır. 

1136 sayılı Avukatlık Yasasının 14 yıllık uygulalllasında 
yapılan düzeltme ve yapılması gereken yeni dUzenlemeler için Ba

romuz 17. 1.19EÜ günU Ankara 1 do toplanan Baro Başkanları Kurulun

da bu konudaki görUşünü baro baçkanlarına ve Birliğe sunmuştur. 

Baromuz J.lJ6 sayılı Avukatlık Yasasında staj hükümleri

nin yeniden düzenlenmecini, yaln:ı_s avııJr<ıtla:rın yapabileceği iş

ler kapsamıılln ge rü çJetilce sin:i., bazı d::ıvalarC.a avukat la temsil 

zorunluluğunun getirilmesini,. ~ıoter ve tapu sicilinde yapılacak 

bazı hukuki işlemlerin avıJkatın huzuru ile yapılmasını, avukat

lıkda ihtisaslaşmayı zorunlu kılr.cak hükümler getirilmesini, 

akli müzaretle ilgili hül:',ümlere işlerlik kazandırılmasını, hazır

lık soruşturmasındaki gizliliğin avukatlara uygulanmamasını 

istamektedir. Yapılacak çalıçmalar sırasında diğer de~işiklik 

isteklerimiz de söz konusu olabilecektir. 

1136 sayılı .Avulratl:ı.k Kanununda yapılması gereken yeni 

düzenlemeler için aşamalı 'Te kapsam:!.ı _çalışmaların bir an önce 

başlatılmasJ.nda ve dÜzenıemelerin gerçekleştirilmesinde sayısız 

faydalar görmekteyiz. 

'I'ürkiye Barolarını rı üst kuruluşu olan Türkiye Barolar 
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Birliğinin gelirini baroların ödedikleri kes€nekler teşkil et
mektedir. Baroların büyük bölümünün kesenek borçlarını ödeme
dikleri anlaşılmaktadır. Baroların tahsil ettiği halde Birliğe 
gönderilmeyen ölüm yardımları paralarının ise barolar parasın
dan kullanılması düşündürücüdür. 

Birlik hizmetlerinin görülebilmesi için kesenek borç
larının ölüm yardımlarının zamanında yapilabilmesi için ölüm 
yardımı paralarının geciktirilmeden Birliğe gönderilmesi zorun
ludur. Bu konuda titiz davranan barolar arasında olmamız nede
niyle, diğer baroların da aynı duyarlığı göstermesini isternek 
hakkımızdır. Konu, geçen yıllardaki genel kurul konuşmalarında 
yer aldığı halde, borçlarım ödemeda temedüt gösteren baroların 
bu durumlarını değiştirmedikleri anlaşılmaktadır. Borçlarının 
ödenmesi ahde vefa gereğidir. 

Yüce Genel Kurulumuzun bu konuda kesin çözüm getirecek 
bir karar almasını diliyorum. 

Hakim ve savcı kadrolarındaki açıkların kapatılamadığı, 

bu nedenle adaletin tecellisinde gecikmeler olduğu, bu durumun 
sızlanmalara yol açtığı bilinmektediL Sıkıyönetim mohkemelerinda 
görevlendirilen hakim ve savcılar, izinli ve tedavide bulunan
lar da ilave edildiğinde sdalet hizmetinde beklene~ sürat yerini 
duraklamaya bırakmaktad:ı.r. Bu kadro açıklarının bir an önce ka
patılması için gerekli önlemler geciktirilmeden alınmalıdır. 
Alınacak önlemlerden bazJ.larını sıralamak mümkündür. 

Bir kısım hakim stajyerlerinin kura çekimini müteakip 
istifaen ayrıldıkları, staj:ı. adeta staj oüresince işsizlik sigor
tası gibi kullandıkları, staj oüresince aldıkları maaşların kar
şılığını vermeden stajdan başka bir hizmet görmeden ayrılmayı ön
lemek için staj süresi lu.ıdar mecburi hizmet zorunluluğu düşünü · 
lebilir. 

Genç yaşta emekli olan hakim ve scıvcılardan emeklilik 
hakları saklı kc.:. ... _:_ ~-'"'J_::.:-"' ~-~- ..,-;::.-::,:::lanılmasını teminen gerekli 
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yasal düzenlemeler-y~pılabilir. En önemlisi bu.açık kadroların 
daldurulmasında avukatlard:an·mt-:i.fa.dB--crdfTıobilir. Belçika' da 
Mahkemeler Kuruluş Kanunu madde 442 11Avukatlar Kanunda gösteri
len belli hallerde çağırıldıkları hallerde hakimlik, savcılık 

etmeye mecburdurlar." 
Fransa'da mahkemenin bir üyesının bulunmaması yüzünden 

toplanmaması halinde baroya kayıtlı bir avukatın hizmete çağırı
labileceği, böylece göreve çağırılmış avukatın diğer hakirolerin 
haklarına sahip olduğu, hizmetin geçici ve ücretsiz olduğu bilin
mektedir. 

Hakimler ve Savcılar Yüksek Kurulu ise, anlaşılması 
güç bir tatbikatla hizmet süresi 8 yıldan fazla avukatları ha
kimlik ve savcılık mesleğine almamaktadır. 8 yıldan fazla avu
katlık süresi bilgi ve tecrübe yönünden tercih edilmesi gerekli 
bir vasıftır. Hatta Anayasa Mahkemesinoe üy. olarak seçilebil
mek için hizmet süresi 15 yıl olarak tespit edilmiş ve avukatlara 
bu Yüce Mohkemeye seçilme hakkı tanınmıştır. 

Şu halde, 8 yıldan fazla mesleki kıdemi olan avukatlar 
hakim ve savcı olarak ua mesleğe alınabilmeli ve hatta bu kıdem
leri tercih sebebi olmalJJhr. = Jylece mevcut i ... ıkim savcı kadrola
rındaki açıkların kısa zamanda kopatılabileceği kanaatındayız. 

Kentlerimizin ço~1nluğunda müstakil adliye binaları mev
cut değildir. Adalet hizmetleri ayrı ayrı binalarda hatta deği
şik iş hanlarında görülmektedir. Mahkeme salonları yoktu!', muha
kemelel:' odala:rda yapılmakta, yeterli mefruşat bulunmamakta, mev
cutlar miyadını doldurmuş durumdadır. Bu han, adalet yüceliğini 
ve saygınlığını rencide etmektedir. 

Basılı kağıtlar genellikle bulunmamakta, iş sahiplerin
ce dışarıdan temin edilerek e;etirilme,kte, hizmet gecikmektedir. 
Adalet binaları sorununun bir an önce ele alınarak müstakil bina
lar inşaa ettirilmesi zorunludur. Devletimiz buna muktedirdir, 
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ancak işin öncelikle gündeme getirilmesini temenni ediyoruz. 

Yargının 3 ögesi olan iddia, savunma, hüküm üçlüsünü 

birbirinden soyutlamak ve ayırmak mümkün değildir. Ancak baro

ların ve_Birliğin bütün gayretlerine karşın, savunma makamının 

mensubu avukatların bazı makamlarca soyutlanmak ve.ayrılmak is

tendiği gözlenmektedir. Avukat, her zaman ve her ye .rde yargının 

diğer ögeleriyle birlikte bu ögelerin bölünmez bir parçası ola

rak gö.rülmelidi.r. Avukat, hakimlere ve :resmi makamlara gereken 
saygıyı gösterir ve aynı saygıyı onlardan bekler." Bern kurlları 

madde ll. 
Sayın Başkan, sayın konuklar, değerli meslektaşlarım; 

Tü.rkiye Barolar Birliğinin 16 ncı Genel Kurul Toplantısının mem

leketimizin bu kutsal sorunlarına faydalar getirmesi dileklerim

le saygılar sunar, başarılı çalışınahır dilerim.· (Allcışlar) 

. BAŞKAN- Günde:nimizin 6 ncı maddesine göre, meslekte 

40 yıl çalışmnlara ve Birlik organlarında görev yapanlara plaket 

verilmesi töreni ye.r almaktadır. 

Birliğimizin tanzim ettiği listeye göre meslekte 40 

yılını dolduran sayın avukatların isimlerini t:':'z ediyorum. 

ı. Avukat M. Emin Bilge (Ankara) 

2. Avukat Me li ha Gör k me n (Anka ra) 

3. Avukat Melahat Gü.ran ~Anka ro) 
Avukat Sayın Nie la hat Güran 'a plaket ve onur belgesini 

vermek üzere Sayın Valimiz Yılmaz Türktekin'i davet ediyorum. 

(Alkışlar) 

VALİ YILJVIAZ TÜRKTEKİN- Sayın Başkan, değerli Birlik 

Başkanı ve çok kıymetli avukat arkadaşlarım; 

Mevcudiyetinizle Antalya'ya büyük bir onur verdiniz, 
' Antfılya, tarihinde ilk defa böyle bir ağırlık taşı.yor. Bundan 

15 gün kadar önce Türkiye'ınizin bütün üniversitelerinin rektörle

ri bir toplantı yaptılar burada. Ağı.rlığınızla Antalya 'yı bir 

tarafa çekti niz ac;ırlığınızla. 
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Bu görüşümil Sayın Barolar Birliği Bai:_?.~anı arkadaşıma 

ve diğer arkadaşlarıma söylediğim zaman, çok zeki bir arkadaşım 

dedi ki, Antalya 'nın öbür tarafında toplanacağız, onların, ysni 

rektörlerin eğrittiği kefeyi biz doğrultacağız dediler. Gerçek
ten öyle oldu onlar öbür tarafta, siz ise burada, gerçekten 

Antalya 'yı de ngede tutuyorsunuz. (Alkışlor) 

Bana bugüne kadar böyle bir görev nasip olmamıştı,. 

hanımefendiye en içten saygılarımı sunarım. Bundan sonra da 

mesleğini aynı şekilde yürütmesini, inşaallah ellinci yılının 

da plaketini vermeyi yine tanrının bana atfetmesini diliyorum. 

(Alkışlar) 

BAŞKAN- Avukot Sayın Hasan Fikret Evsen (İstanbul) 

Avukat Sayın Rabi Koral (İstanbul) 

Avuk:::ıt Sı::ıyın Ra bi Korc:ıl 1a plaket ve onur belgesini 

vermek üzere Belediye BaQkanımızı istirham ediyorum. 

AN'.rALYA BELEDİYE BAŞKANI NURİ TEONIAN- Efendim bu ka

dar güzide bir topluluğun benim başkanlık ettiğim şu belediye

nin içerisinde yapılmış olması, tabii her şeyden evvel beni 

gururland.ırır. Aynı zamanda benim kızım da bir avukottır, sizin 

meslektaşını zdır. Bu bı::ıkımda n avukat orkodaşl::. rı ma karşı norma

lin üzerinde bir sempatim vardır. (Alkışlar) 

Güzel Antalyam:ı.za gelip hakikaten sizin toplontınıza 

la;pk bir memleket parçasıdır. Antalya asgari lO sene sonra 

500-600 bin ):lüfuslu bir şehir olacaktır ve bUtun dünyanın en 

g~~el doğal yapısına sahip bir memleket parçasıdır. Dünyanın 

hiç bir yerinde böyle bir deniz mevcut değildir. Gelecek toplan

tıyı da burada yapınanızı rica ediyorum. (Alkışlar) 

Efendim tebrik ede'r, muaffakiyetler dilerim. 

BAŞKAN- Sayın Avukat Hasan Fikret Evsen gelemediği için 

Sayın Başkanımız Atila Sav'a bir :nektup göndermiş, o mektubu 

okuyorum huzurlarınızda. 
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:ı Sayın Bc.u}kcın 

Boşkaca hiç bir ydnde fonliyet göstermeksizin 40 yıl

dan fozLı süre ile kesintisiz ve fiilen çok sevdii{im mesle{:;L!li 

yürütmüş olJ1::ıkt::ın onur duym<::lctoyım. 

S::ıyın Türkiye B~rolor Birli~inin bir ploket vermek 

suretiyle meslel:i fr.ıaliyetimi deterlendi.rmesi, hoyatımın en mut

lu olaylarındon biri olacaktır • 

.Ancak, toplantı taribi olcm 13 ~.loyıs 1983 günü mesleki 

mazeretim dolayısıyla toplantıda bvlunmcımc1 imk<':'rı olrnc:mr::sı dn ba

na üzüntü vermektedir. 

Mazeretimin kcıbul edilrııe,sini rica eder, to~!lcıntıcirı bu1u

nacok meslektaşlarıma saygı ve sevgilerimin iletilmesinde yar

dımcı olmonızı rica ederim. 

Bu vesile ile gerek ~ohsınızo, gerekse sohsınızdn ~ür

kiye Dorol<3r Birlii~ine mutluluk ve br:şorı dilekleri.ıü nrz ederim • 

.Avukcıt 

Hasan Pikret llrsen': 

40 yılını doldurn n me nlektcı~l:::rımızı' ~ i sinleri ni oku

maya dev::ım ediyorum • 

.Avukat Enver Kozcu (İzmir) 

Sayın Enver Kozcu 1 nun plcıkot ve onur heleesini vermek 

üze re değerli sovcımı zı davet o diyorum. 

SAVCI -S:.ıygı değer meslekt:ıc:;ılo-

:rı,n, .züzel korıuşmrü;: gerekir, güzel konuşma avukat gibi konu::;ıu

yorsunuz nnlomını tcıqır. Bu j_tiborl~ı, ben sizlu:' kcıc1or yerine 

getiremeyece[i;im. Ynlnız bir neslektas:ın diE:;er bir :neulekt:ıs;n 

onur bele;esini vermekten gunır duJLıyorum. 

Saygılor sunarım. (.Alkışlor) 

BA()K.AN- Avukat Sayın .Ahmet f'iluhtur Girgin (İzmir) 

Snyın .Ahmet Mtıhtcır Girgin'in pl:lb::t ve onur belzesini 

vermek i.izere Suyın Adalet Komisyonu J_kışkonıauzı davet ediyorum. 
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AD"UEI' KüfÜSYONU B,~~)ICAla- Mnhk12me1Ercie l:ir scırui~ı mü

dnf::ır.ı et:nenin kıvcıncı ve mutlv.lui1:u içinde görüyorum oizi. 

Bugün 40 sEnesini doldurmuş IVIuhüır JJeye onur ploketini vr:rmek

lE nynı gururu duyuyoru:rr. 

Sayın :neslcJ:t::ışlorım, ~~imrün~in en mu·cıv gUnümü y<Jşıyo

ru.n. Hepinize şükrcınl~uımı ~ırz ·:ederim. HEp:inize so[lık VE sıh

hot içerioinde benitn ,TJ:şıma uL;~mcınızı temcnni ederim. 

(Alkışlor) 

B1\ ŞKAi'!- Avuko t S cı yı n Ahmet i) e rGf B n rkut (Konycı) 

Böylece ıneslelcte 40 yılını doldurrın ovukcıtlcıro pl::ıket 

verilmeoi tiireni bitti. Ancak, birlik orgonlorındn görev yopon

lorcı ploket verilmesi törenimiz vor. 

Birlikte ~örev ::ılonloro verilecek ploket listesinde 

yer olan degerli üyelerimizi okuyorum: 

Avuknt Hilmi Bec2rik (Y.ınetim K1ırıJlu Üyc:si)· 

Avukcıt Soyın Hilmi Becerik TUrkiye Barolar Birli~i Ku

ruldu[~vn.Jon bu yoncı 12 yıl si..ire ile 'L'i..irkiye Bc:rolar Birli/'inde 

görev ynpmıştır. Kendisini kutluyorum. (Alkışlnr) 

Avtıkot Hilmi Becc;rik'e plc:kct VE onur beL~:r:si vcrmek 

üzerE s,,yır~T3irlik Dlqkorıımızı cıovGt ediyorum. 

BAROLAR BİRiıİCÜ BM.:KANI A'l'İLA SAV- Borahır Birli[;inin 

ilk kurulchığu yıl 1969 yılı Ağu.stos cıyınırı 9 ncu günü Anlwrcı 'd2 

Türkiye'ntn çeı;ıitli borolnrından gelmjş or!<.:adoşlnr bir orsyıı 

geldik, ben o zaman Arıkoro K~rotlunda idi:n. Or-Jdcı ilk defn çeşit

li bnrolsrdon gelerek birbirleriyle tonışmcık, kaynnşmak ve bir

likte çcılışmnnın çoşkunlu{~ıı içinde idiler. 

Sayın Becerilc ilG o topLıntıclo kınıqtık, b:Lr mutlu 

rostlnntı benim için. Aynı yönetim kurulunde ben genel sekre

ter olorcık, kendileri yönetim kurulu üyesi olnrok 2 yıl birlik

te görev yaptık, sonra boşko gdrevlerc gjttim. Yeuiden Yüce 

Genel Kuru.l bono onurlu bir gcirev dahfJ verdi[~i z:::wıcın d::: kcnclimi 

arkodoşımlo 2 yıl ~cıdar birlikte çalıştık. 12 yıl birli~imizin 
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büyük gücünü hiç :r::ıkıw:ıcıd::nı büyük bir :zvc;:d ilE tnçınuş bir or

kodcupmızdır. 'I'ürkiye 'xizirı hcr k<.:işerürı.cle böylc; meslc;ktcışl:::ırırru

zın buhınduğ-cJnu bil:nek bize c:ı;üç vermGlctedir, gvrur vermektedir. 

Onun için Iülrni 'ye h2m 40 yılı t<-ı,nninL:ıdı{;ı için, hem :le meslek'ce 

bu bilinçlerı:nenin te::n,::ıilcisi olduğu için Birlik odıno he,n teşek

kür ediyorum, hem de bundan ::ırınr::ıki ycışnmındo mutluluklar dili

yorum. 

Hepinizi saygıyla selc:nlarım. (Alkışlor) 

BAŞKAN- Avukat Hilmi BecGrik 12 yıl siire ile en uzun 

sUre olornk, yönetim kurulu üyelii_Çi yDptığı için kendisinin konuş

mcısını dinliyoruz. 

AVUKA'I IÜLl\Ü BECERİK (Ycineti:n Kurulu Üyesi)- Sc:yın Boş

kan, soyın konvklcr, s:.:ıyın delegeler, sayın yc3neticilerimiz; 

Bir meslek hizrrıetindo erjşilGbilecek omırl~'l'ın c:n yücesi 

olon böyle: bir pl:::ılcctlc tcıltif e~ljlcrıek ~-~;erçekten ç:Jl-c mut]_u bir 

oloy. Bôylesino de rli bil' oL.ıyın Yüce Genel I\urul huzurund::ı 

verilmiş olmoaı, hlr:ı bu onuru :Jcılw d:ı muhteşemleştiriyor, hem 

de b-w büyi.ik hizm<:t çn"cısı cıltın<bn ;;eli)ı e;rçcüq alem nrkndc:şlo

rımızın bir ;\:ere: dotır:: nnılnruıı ynşnm·;Lırınn ;;~ si2".lc:rin de bir 

kere d<Jho onlDrlcJ k:.:ırşı knrşıyn oLEWJ.zcı olnrwk veriyor. 

1969 yılının A:1ustocı nyınc~a An'·~-ırn 1 dr: Scncıt Sevenler 

Solonuneıeı toplın~ın ille kuruluş Genel 'Curıılıımuzcı görc:v clmı.ş ollln 

cırk2clcıç'lD:cı:aızdGn ·}U cındo ;;ru•1!Jzdn bc:h:ncınl::ı:..'ın scıyılcrı dei!;il 

iki el, bir elin pnrm,lk snyısını bile rloldurmcıyoccık kDd<ır oz:::ılmış. 

Bu eriyişin, bu tükenişin bu yok oluşun iki nedeni vur. 

B:i.rinci neden, t'1_irkiye B:rolrır B-i.rliğini lloim:ı güçlü, 

drü:ıın ccınlı kılan nobet de;~L;~tirme olgnşu. 

İkinci neden, her f:':rıi için lmçınılmnz oları do{18nın 

o ::ıcı:ıı~:sız kı.ırcılının or~ımızclnn pek ç.ok cıri:ld•ı.<;ıımızı cılıp ebedi 

yolculuğa, riötıÜŞÜ C•L!1Cıy(ın o yolculu[;cı çılc::ırmış olmcısı. 

Görülüyor ~ci, ilk neri.en meslel;;i:dzin gelece(;i bnh:ımındcın 
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umut verici ve sevindirici. İkinci neden; hazin, hlizünlü ve bu

rı<k. Şairin dediği gibi, ynlmzlığımız giderek artıyor, nma tan

rıya şükürler olsun, yollarımız :::ıyrılrruyor.oydınlılc yoldayız, 

güvenli yoldayız ve de haysiyetli yoldayız. 
1969 yılından l;ıu yana 14 yıl geçti. Bu bil:' meslek kuru

luşu için rüşt yaşının çokton geride bırakıldığı bir süreç. !J:ür

kiye Barolar Birliği 14 yıl içinde ne yaptı, ne kadar yaptı, ne

ler başardı. Bu soruları cevaplandırmak kolay. Türkiye Borolar 

Birliğinin çalışmı::ılarını yeterli ve doyu:t:u.cu bulanlar olduğu gibi, 

Türkiye Barolar Birliğini daha başka arayışlar içinde görmek is

teyenler de elbette vardır. Ben 14 yılın 1.3 yıla yakın bir döne

minde sorumluluk alınış bir arkadaşınız olarak bu. iki karşıt değer

lendirmenin dışında kalarak bir başka, sanırım asıl gerçeği vur

gulamal<:: istiyorum. 

Türkiye Barolar Wtrliği bil:' lccıç kez olağanüstü dönem

lerden 'geçmiştir. Halen de oloğonüstü bir düneında .zörevini vakar

la sürdürmektedir. Türkiye Ba:rolar Birliği kuruluş yıllc:ırımız

dan hemen sonra toplanEın, Birinci Türk Hukuk Kongresine sunduğu

muz tebliğimizin konusu Hukukun üstünlüğü ilkesinin yoruLıınz 

bilinçli sa.-ıJ.nucusu olmo gö:rev::ıden hiç bir zc .. ıEın uzaklaşmomış

tır. Daha do önemlisi, hııkukun üstünlüğünUn topluma kP.zandı:rdığı 

dinamizme, bu dimımizmin ysratıcı gücüne ve egemenliğ;ine inandı

ğımız için '!.'ürkiye B<:ırolar Birliği oloğon döneJJlerde de, olağan 

üstü dönemlerde de hep aynı kalınış, koşullsra göre görüntü değiş

tirmemiş, inançlal'ıM sahip ol.ıı::ı bilincini göstermiş tek kuruluş

tıır. 

Gerçek Atotürkçülüğe, gerçekten yaraşan bu soylu ve 

haysiyetli tcıvır alışı simgele diğine i n:ındığım bu plaketi onur 

verici değerinin yanı sıre, -G8nrı bağışlflrsa bir ttJk oğluma ha

zine le re bedel bir miras bırnkabilecek baba olmı:ı mutluluğu tah

şeden kutsal bir veda kabul ecliyoruıı. (Alkışlor) 

Hepinize gönül dolusu minnet, g0nUl clolusu teşekkür, gö

nUller dolusu sevgi, gönUller dolusu snygı. (Alkıglar) 



- 13 -

BAŞKAN- Avukat Sayın 1'urgut Bulut Yönetim Kurulu Üyesi. 

(Alkı ş lar) 

Avuknt Sayın Davut Selçuki Disiplin Kurulu Başkanı. 

Bir mesajı var, takdim ediyorum. 

"Sayın Atila Sav 

Türkiye Barolar Birliği Başkanı 

S::ıyın Başkan, 

Nazik ve vefakar mektubunuz için boşta zatısliniz 

olm8k üzere Yönetim Kurulu üyelerimize şükran ve teşekkürlerimi 

sunarı m. 

Tüm hazırlıklarımı tamamlamorna ve Talya Otelde yerimi 

ayırtmış olmama rağmen ani rahatsızlanınam nedeniyle aranızda 

olamayaca~ım için üzgünüm: Bir başka toplc:ıntıya kotılma ümüdimi 

mıklı tutuyorum. 

Size ve Yönetim Kurulundaki arkadaşlarıma çalışmala

rında ve işlevlerinde başarılar diler, şükran ve saygılarımı 

tekrarlarım. 

Avukat 

Dcıvut Selçuki 

Avukat niyazi Agırnaslı, Disiplin Kurulu Üyesi, yeri-

ne Sayın Gülçin Çcıylıgil alıyor ödülünüo 

Avukat Alp Selek, DisiplinKurulu Üyesi. 

Avukat İlhami Güve n, Disiplin Kurulu Üyesi. 

Avukat Hoyati Ekşi, Disiplin Kurulu Üyesi. 

A~ıkot Güney Dinç, Denetçi" 

Avukot Nuran Yoluğ, Denetçi. 

Avukat Güngör Çakmakçı, Denetçi. 

Avukat Metin İsfEndiynr, Denetçi.. 

Efendim, bu suretle meslekte 40 yılını cloldurnn ve 

Birlikte görev alanlDra verilecek pla~cet töreni tamroımlonmış 

oluyor. 
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Efendim, Genel Kurulumuz doloyısıyln gelen mesojlar 

ve bu arada Sayın Adalet bokonımızın gönderdiği bir çeleru~ var. 

Çok teşekkür ediyoruz ve Sayın Savcımz Nuri Mimaroğlu'ne tele

fon ederek yoğun işleri dolayısıyla toplantıya çok gelmek iste

diği halde ge'lemeyeceğini ve kendisini görevlendirdiğini bildir

mişler. Teşekkür ediyoruz. (Alkışlar) 

Gelen mesajları okuyoruz efendim. 

"Birliğinizin olağan Ge ne 1 Kurul 'l'oplantısı için gônder

diğiniz nazik davetinize teşekkür ederim. 

Türk hukuk hayatına unutulmaz ve çok değerli katkıla

rı bulunan birliğinizle başarılar dileklerimi ve Genel Kurulu 

katılanlara saygılbrımı sunarım. 

ederim. 

Ahmet Boyacıoğlu 

Anayasa Mahkemesi Başka
nı 11 

11 Genel Kurul Toplantımza nozik çnğrınız için teşekkül:'-

Tr:)lnntınızın sorunlarımızn çözüm ge·drmesini ve ba

şarılarınızı diler, şcıhsınızda değerli mensuplaq.nıza saygılar 

sunarı m. 

Ord. Prof.Dr. Sadi Irmak 

D::ınışma Meclisi Başkanı" 

"Birliğinizin Olağan G~nel Kuruluna davetiniz için 

teşekkür ederim. Genel Kurul çalışmalarınıza başarılar temenni 

eder, size,birlik mensuplarıtın ve davetlilere en iyi dilekle

rimi sunarım. 

Büle nd Ulusu 

Boşbaka n" 
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HEirliğinizin Olağan Genel I\ı::rul Toplantısına vaki 

nazik davetinizi aldım. Teşekkür eder, işlerimin yo~~nluğu 

nedeniyle bu toplantıya iştirı:ık edemeyeceğimi büyük bir üzUn-

tU ile ifade eder, seçkin hukukçulorı~1 iştirokleriyle toplanan 

Genel Kurulunuzun değişen ve gelişen 'I'ürkiye 'nin hukuk düzeni ko

nusunda olumlu ça,lışmalorını takdirle izlec_igimiz topl::ıntısıno 

b8şarılar diler, s8ygılar sunarırn. 

Orhan Özdeş 

Danıştay Boşkr:ını" 

"Genel :Kurul to:Jlantıs:. için göndermek lütfundu bu

lunduğunuz m:ızik davetinize teşekkür eder~ boşarı dileklerimiz

le saygılarımı sunaı..•ım. 

Uyuşmazlık M:::ı hke me si Bo ş k mu '1 

:ıBarolar Birliginin Ge nGl Kurul 'l'o~;lcıntısına nazik .da

veti niz için teşekkür ederim. 

Adaletin meydann çıkarılmcısında ve bir hakkın yerine 

getirilmesinde adalete ve hakime yardımc ı tüm meslektaşları

mı şahsını):. . .ü en içten duygc_~;_r.L~c seln,nlor, t.)lontı süresince 

ortaya konulacak görüş ve önerileı'in yarcHlJ. sonuçlar sağloma

sını diler, soygılcı:rımı suno:rJ_m. 

Derviş Turhan 

Yargı tı:w 13~ışkanı 

11Birli,\finizinl6 ncı Olağan Genel Kurulu dolayısıylo 

gönderdiğiniz vrıki nazik dovet:i.nizi aldım. Teı;;ekkür ederim. 

Bakanlığıının önceQen programlaştırdığı yoğun yasa 

çalışnaları nedeniyJe o.n:üc:ın günde a:rc:ınızdrı bulunrımayacrığım 

için ilzgiinUm. 

116 ncı Olağan G<ilnel Kurulunuzun başorılı r:eçmeaini 
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diler, sizLr ve Genel Kurı..ılo Litılan U,yelerL __ ze saygılar 
sunarı m. 

Rıf;~t Beyozı t 

Adcı le t B3lc:ı nı " 

nResm.i görevlG yı..ırt dırşındn bulunmnın nedeniyle Türki

ye B8rolor Birliğinin 16 ncı Olr:ı{;an Genel Kurul Toplnntısıno 
k~ıtılamayncağım için üzgünüm. :~·ozik çoğrınızrı te~-:ıekkür eder, 
olağc:ın çnlışmalcırınızdo boşorıl2r dilerim. 

Hasan Soğlrım. 

Milli Eğitim Brıknnı:: 

11 İ şlc rir.ıin yoğunluğu dolnyısıylo Olağan Ge ne 1 Kurulu
nuzo katılomayuco.ğım. 

Boşarı dileklerimin kabulünü ricn ederim. 

Prof.Dr. Turhan Esener 

Çalı ş:no Br: ka nı:: 

:ı No zi k d;.: vetini ze tc ge kkür e c" c ri :ı1. 

Yoğun rnes2i progrnrnım nedeniyle kntılomi1dısım Ci-enel 
Kurul Çolışmalorınızın bs0orılı geçmesini diler, Kongreye iş
tirak eden bütün misnfirleri şahsınızdo sny3ı ve sevgiyle 
se lomlorım. 

Sos.y:~l Güve nlilc D-:ıkc:nı 
Sndık Şide;ı 

i'Bc.ı şr.:rı dileklerimle size ve ş.ohsı nızda tiim görevlile
re selamlarımı sun::ırım. 

Prof,Dr.Sobahottin Özbek 

TCJ rı :n ve Ormmı Bcdm nı" 

1 
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11 16 ncı Olnğan Genel Kıırul ·:ropl8ntın::.so ait mızik da

vetinize çok teşekkür eder, yurt dışı görev gezim dolayısıyla 

katılamay8C8ğımı üzülerek bildirir, Genel Kurulun bı:ışorılı geç

mesi dileftiyle şahsınızdı:ı tüm bcıro mensuplorına sevgi ve saygı

ı arımı suru:ı.rım. 
Münir Güney 

Köyişle ri ve Kooper8tifler Bakanı 

"N8zik davetinize teşekkür eder, 16 ncı Olağan Genel 

Kurulun başarılı olmasını dilerim. 

Firuz Çilingiroğlu 

Cumhuriyet Başsavcısı 

11 Türkiye Barolar Birliğinin 16 ncı Genel Kurul Toplan

tısına nazik davetiniz için teşekkür ederim. 

Toplantı süresince ortaya konulacak gdrü,ş ve önerilerin 

yararlı sonuçlrır sağlomasını diler, saygılarımı sumırım. 

Sabri Livonelioğlu 
Birinci Başkon Vekili 

BA~_i:AU- EfetıdiJı. gEne: lmrulumuza göc.~erilen telgrcf 

miktarı çok fnzla olduğu için te lgrı:ıfların okunm8sına cıra ve

riyoruz, bilalıara devum edeceğiz. 

Bu arada gündemimizin diğer maddEsine geçiyoruz. 

Gündemimizin 7 nci maddenicıe göre Boşkonlık rcıporu ile 

Birlik Yönetim Kurulunun 1982 yılı Çolışm:::ı Raporu, Bilonço 
Gelir-Gider ve giderlerin bütçe ile mukayese tablolc:rının, 

Denet'le Kurulunun Rnporunı::ın okuncıası ve görüşülmesi. 

Sayın Birlik Boşkanımızı kürsüye davet ediyorum. 

BAROLAR BİRLİGİ BAŞKANI ATİLA SAV- Sayın konuklrır, 

sayın delege arkadaşlarım; 

Türkiye Borolar Birliğinin 16 ncı Genel Kurulunun 

Antı:ılyı::r'da toplanmı:ısını öneren, sağlayon Antalya Barosunun 
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seçkin liyelerine Sayın Başkanlarının kişili~inde önce Birlik 

adına te şekkUrleri mi. sunmak istiyorum. 

Bu yılki Boşkanlık R<:ıporundo daha çok meslek sorunu 

olan bir konu üzerinde durmak istiyorum. Tnbii bu meslek soru

numuzun gerçekte Cl daletin sorunu olduğunu ve ülke nin sorunu ol

duğunu değerlendirerek bu bilinçle ele almak istiyorum. Onun 

için görlişmelerinize ve çcılışmalarınıza bu ışık 8ltında bnşlaya

cağımızı belirtmek isterim. 

B'ilindiği üzere Adalet Mülklin tEmElidir, Dına sav, 

S8vunma, yargı üçlüsü bütünlenmedikçe adaletten söz edilemez. 

Bu nedenledir ki, bUtUn demokrasi dUzen.lerinde yargı önUnde 

savunma hakkını ve hak ar:::ıma özgUrlüğünil kullanmak isteyen yurt

taşıara yardımcı olmayı ve yol gösterıneyi meslek edinmiş avu

katlar ile onların meslek kuruluşu olan bcırolcır adaletin gerçek

leşmesi bakımından çok önemli ve vazgeçilemez bir işlev yapmak

tadır. 

Bu görevin zaman zaman ve kimi çevrelerce anlayışla 

ve hoş görüyle karşılanmodığını da biliyoruz. Bu yüzden savunma 

,görevlileri meslekte:şlarımız güçlükyerle ve enı::;ellemelerle de 

karşı lo şmak. cldırlor. Bu ense lh.2 savunma i şle,,.ini kısmoktadır. 
Sonuç olarak, savunma ve hak arama işlevi kısılmakta

dır, hatta bütünüyle de engellenebilmektedir. 

Bir başka sorun da, toplamcı ve baskıcı yönetimlerde 

yönetenlerin yargıyı da güdiimlEme gayretleri .ve istekleridir. 

Bu tür yönetimlerde yönetilenlerle yönetenlerin çatışmaları 

sorun ynratır. Yönetenle~'in toplumu denetim ve baskı altındn 

tutma eğilimi ve alışkanlığı, yargıyı da glidümleme isteğine yol 

açabilir. Bunun en iyi yöntemi ise, srıvunamyı glidlimlemeden 

geçer. Güdümli.i yargı ister istemez güdümlü savunmayı gerektirir. 

ÇünkU, savunma yargının dinamik unsurudur. Sovunmonın işlevini 

tam yaptığ;ı bir ort cı mda yargının glidUmle nınesi çok güçtür, çok 
sorun çıkar. Eh "~"'"rı~"' h.-,lrql "lı l.clar toplumda yc::nkılonır, bUyUr. 
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Bu tehlilceler savuncuanın bağımsızlığının gere1cçeleridir. Güdüm

lü savunmaya giden yol bağımlı savunmadon geçer. Onun içindir 

ki bağımsızlık ~antazi bir heves değil, mesle~imizin bir gere

ğidir. Yine aynı nedenle bağımsızlığın sağlan:n0sı gereği, mes

leği serbest meslek olmoya yöneltir. 

1136 rmyılı Avukrıtl:ık Yasasının 1 nci maddesinde yer 

olon ilke, işte mesleğimizin bu temel niteliğinin bir belirtisi

dir. Aynı maddede yer cılon ikinci ilke; :nesleğimizin öbür temel 

ni teligi dir. Avukatlık bir kamu hizmeti dir. Bu iki ni te lik mes

lek örgütlenmesinin ele temel gerekçesidir. :Gir kcımu hizmetini 

bağımsızlığını zedele;rreclen örgütlemenin bir tek yolu vnrdır, bo

{_;;ımsız meslek örgütü içinde r:irgütlenmek. Boğımsızl:ık, bir boğ

sızlık, bir keyfilik ve karışıklık gibi düzensizlik belirten kav

ramlarla karıştırılmamalıdır. Bunu önlemek için meslek ahlakını 
meslek disiplinine bağlamak zorunlu gözükmektedir. 

Boroların tarihsel gelişimi meslek ahlakının ve meslek 

disiplininin de gelişimi ve evriinidir. Mesleğe soygınlık kazan

dıran, mGslek onurunu karııyon bu Tieslek örgütlenmesi V·s meslek 

bilinçlenmesidir. Bcırosuz ovukntlıklo kcımJ hizneti niteliğini 

ba~daştırmok olanaksızdır. Bu nedenle he~ kan hizneti niteli

~ini hem de bo~ımsız savunma işlerini oncok ba~ımsız meslek ör

gütleri içinde düı;:ıünülebilir ve soğlo,Yabiliriz. 

Türkiye Barolar Birliğinin kuruluşundon beri benimse

diği ve u~rundo sr:vaşım verdiği iki temel ilkeniz vardır. Bun

lor birbirine ba~lıdJ.r. Bi ri nci si; boroların boğıınsızlığı, ikin

cisi; hukukun üstünlüğü ilke: le ri dir. Bsrolorın bobmsızlığı, 

yönetiTide keyfilik özlemi değildir, meslege ve meslek çalışmo

sına gerekli güvenceyi koz<:ındırmok amacını gütmektedir. Yargının 

ve savunmonın bağımsız ol:nodıgı bir toplumda hukuk devletinden, 

hukukun üstünlügünden söz edilemez. Hukuk devletinde hukuk üs

tünlüğünden vaz geçilemediği gibi, yargının ve savunmanın boğL1-

sızlığındc:ın do vrız geçilemeyecektir. Bu amoccı yakLıştırıcı en 
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iyi düzenle;ne 1961 Anayasasının 122 nci :noddesindeki düzenleme 

idi. Şöyle hatırıatmakta yarar görüyorum. Krımu kuru:ııu niteliğin

deki meslek kuruluşları k::ınunlo meydana getirilir ve organları 

lcendiJ.eri torofından ve leendi üyeleri orasınden seçilir. İdare, 

seçilmiş organları bir yargı mercii korarına dayanmaksızın geçi

ci veya sürekli olarok görevinden uzakloştıromcız. Meslek kuruluş

larının tüzükleri~ yönetim ve işleyişieri demokratik esaslara 

aykırı olamoz. 
Boroların meslek ahlak ve disiplinini sağlamada yorar

ları bilinmektedir. Temel niteliği bağımsızlık olan bir meslek 

için ise meslek kuruluşlarına bağlılık, ohlakı ve disiplini sağ

lamanın tek elverişli yoludur. Meslek disiplinini ve meslek ahla

kını sağlcımrı görevi dışarıdon bir otoriteye bınıkılırsa, bu oto

ri te nin güdümleme eğilim ve he ve sine açık kapı bırakılnuş olur. 

Bir meslek örgütünün gözetimi ve denetimi olmcızso do meslek alıle

kı ancak tek tek kişilerin bireysel ahlaki anlayışıyla çevrili 

_olacaktır. Kişi ahlaklı ise meslek ahlaklı biçimde yürütülür, 

oma kişi ohhıklı değilse bir meslek ahlokı beklemek doğrıı olamaz. 

Meslek ohlokım sağltıyon nedir? Hiç kuşkusuz meslek ah

lakını sağl~mado meslek dicipLıü ve örgütlen .... esi gereği önde 

gelmektedir. Toplumsal cıçıdan kişisel ohlcık kıuşlcusuz ki çok önem

lidir, ancak yeterli değildir. Meslek.ahlokı kişisel ahlak, 

kural ve değerlerinin üstündeı onlardon nyrı ve mesleğe özgü 

ortr:ık davrıcm.ş lmrcıllcırındon oluşur, kişisel ohlokı içerir, amo 

onda n daha ge ni ş kapsamlıdır. 

Böyle si bir me s lde ahlokının oluşumu ve korunması ise, 

ancak meslek örgütü içinde olur. Bu örgütlenmenin üyeliği isteğe 

bağlı dernekler niteli~inde olması yeterli değildir. 

Borolar işte bu nedenledir ki derneklerden çok başlee 

ve daha ileri bir onlc:ıyıŞJ. belirten kuruluşlardır. B::ırolorın 

yazılması zorunlu meslek h.""U.:ruluşlorı olmasının onlı:ımı ve gerek

çesi bu noktadır. Bu zorunluk, bir meslek disiplinin de gereğidir. 

.. 
\ 
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'Meslekte C ,Gnin V:: eşit::_i;~::ı.n ,,~ gereğidir. { :ıleğin hem bağım

sız, hem de serbest olar::ık yürütülmesi için zorunlu örgütsel 

bağımsızlığın cınlamı bu nokt:cıdcıdır. 

Sayın dinleyiciler, ülke·:nizde snvunmQ mesleğinin örgüt

lentneye başhmssının ilkin 1876 tnrihine rostLmdığı söylenebi

lir.Scyın Genel Kurul Başk::mınızın do konu::;ımosında bu noktaya 

değindiğini anımsıyoruz. Dnhn önce snvunmo ve velöllik düzenli 

ve örgütlü bir '116 s le k durumı.ında değildi. İs lo m hukuk-u nda vek8-

let, bilindiği üzere genel hükümlere göre yürütülmekte idi. Dava

YA velwlet de cyn_ı_ kurcllcro (:!.öre işliyordu, tıpkı alnoya, sat

maya vekalet gibi, kiralamoya vekalet gibi, hatta nik5ha vekolet 

gibi. Bu ı:ıvukotlıktcın çok başkn bir anlayıştır. Davaya vckalet 

etmenin bir ıJğrası, ba@;ımsız bir i~ı olduğu bilG önceleri düşünül

memişti. 18 nci yüzyıln del: dovrı vekillii~;inden çok nrzuholciliğe 

rastlıyoruz. Bunlar çcığd"lş avukatlığın iki temel i:;levinden biri 

olon yazı ile savunma görevini yapınokta idiler. 18 nci yüzyılda 

ise kodı ününde y::ınlorın vekilE(c;i görevini yrıpan muhsırlo:r ve 

vekiller görülGıektedir. Hukuk öğrenini olmay::ın bu kişiler uygu

lomadon geliyorlardı. Halkın gözünde de mahkeme katında do say

gınlığı olmayan, ayak knvof:ı. yn ele: müzevir c;ihi sanlorlo nitele

nen bu kü:;:ı..Leri biz :rıenJe;;i:nis.ı.n öncülEri s:::ı;y.,ıyoruz. 

:.:ecelle; vekoleti düzenleyen hükUmler :-:ırmıındo davada 

vekolc;te de yer vermigtir. Anc(ık, bu dn :rılnızcrı özel hukuko 

özgü bir düzc;nlemedir. Giderek dovo vekillitinin bir uğraş ol

du:2u ::ınl:ıyışı toplwı-ı.urmzdc; d::ı yerleşmiştir. Adolc;t J3~ıkanlıi~~ı, 

ki o tarihler~eki adıyla hdliye Nez::ıretinde bir encümen, bir 
kurul oluşturuluyor ve be: kurulda yopıl::ın sın<JVdo başarı gös

terenlere dava vekaletli ruhsrJtnmnesi veriliyordu. 1876. 1292 

tnrihli nizammımeye göre ~~:uhcıkimi ~üzamiyede dava vekilliği 

yapmak isteyenler Adalet Dokonlı~ındon ruhsctnome olmoktoydi

lor. Bu işlev, bokrır~lığo tn6~lı bir ko.nisyonco yürütUlüyordu. 

Bunun y<:ını sı ro bir de İ:;tnnbu 1' du çalışan ve ovukcıtlorın 
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oluşturduklurı üyG olutiması isteğe bağlı birk~ım dernekler V8r

dı. Bu derneklerin çoğu bilindiği üzere ozınlıklnrın ya do yaban

cı avukatların kurduklcorı ve kendi ÜyelerinG bazı sosyül düyanıE1-
ma imkilrılorı sağlamak, amocıyl:::ı kurulmuş de:rneklerdir~ Yoksa bunlar 

meslek düzen ve disiplinine uygun çalışnınnın gözetimiy?-e mesleğe 

giriş, meslekten ayrılış, yo do çıknrılış gibi nedEnlerle, durum

lEirlo ve hukuki kurumlorlr.ı ilgili de/1ildiler. Bu işlEJmler .velmle

tin, dohn doğrusu nezar(tin gözetim ve denetiminde. Ancak bütün 

bu düzenleme de yine ülke düzeyinde dee';il, .daha çok İstanbul'daki 

avukatların çolışmalcırı ile· ilgili idi. 

Meslek düzenimizin ve meslek kurollarının oluşumunu ve 

yürUtümünü iç,eren çağdaş onl'ımda boro, ilk ol:::ırnk cumhuriyet dö

neminde kurulmuf}tur. Bunun le ilgi li ilk yosDl dUze nleıne ise 1924 
tsrihli ve 460 soyılı Muhammot Konunudur. Bo y::ısonın geliştirdiği 

düzenin başlıca ön.ea11i ilkelerini şöyle sırrılayobiliriz; 

Meslek çalışması y::ıpabilmek için b~cıroyn lwbul olunmak 

ve borodo yazılı olarak bulunmok zorunludur. Meslekten çıkorılma 

bırarının. ise yine borolcırdan, 10 dntı çok nvulmtJ.n bulunduğu 
bir yerde baro kurulması zon.ınlu sı:ı,yılmaktadır. 

Borolar resmi mUessescıttcın OiJyılmışt.·.c. rvıül::ızonet, yoni 

bugünkü adıyla stoj kurumu kobul olnnamş ve ycıs::ı ile düzenlenmiş

tir. Boroların kendilerini ydnetmesi için gerekli organları düşü

nülmüş, kurulmuş ve oluşturulmuştur. Organların seçimi ise baro 

üyeleri ornsındı:ın ve kendilerince yopılmekta idi, Sonra resmi 

kılıktan boşlayorak veknlet ücretine kadar birtakım meslek çalış

ması ile ilgili düzenlemeler de yine yascıd:l yer alıyordu. 

Bütün bu ileri ~ınlrıyışıno krırşın Niuhnmmnt Knnunu 17 mod

deden oluşan dor koı:mamlı bir metindir. Bu düzenleme için de Ada

let Bakanlığının yetkileri ise epeyce geniş tutulmuştur. Avuknt

lığın serbest meslek niteliği açıkca belirtilmemiş ve idari ve

S8yet anlayışı ise en geniş anlamda yer oimıştır. 
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Yiııe de belirt·ci,'';imiz nedenlErden öLrü Muhcımnt Konunu 

ülkemizde meslek örgütlenmesinin ilk örnegi oldugu için bizim 

görüşümüze göre çok öne:nli bir yas::ıdır ve modern Türkiye Cumhu

riyetinin oluşturduğu ilk kurunlerdun birini yorr-ıtnı:ıktcıdır. 

Bundcın 14 yıl sonra 1938 yılında çıkarıl8n 3499 soyılı Avukat

lık Konunu ise hiç kw;ıkusuz sDvunrrın :nesleğLnizin yücelmesinde, 

savunmanın olgunlcışnıasında bir başka nşaınadır. Bu vesile ile bu 

yosorun çıkartılmasına önaynk olan eski Adelet Bakanlarından 

Şinasi Devri ı nin onısıru huzurunuzda kutln:nok isterim. 

Muhamot K~:nunun dar kapsamlı metni içinde düzet:ılenememiş bi:r 

çok meslek kurallarını geliştiren, rıvukc:ıtlığo çağdaş nitelikli 

bi:r meslek görünümil veren bu yoso, meslek için ve meslektaşla:r 

için önemli bir köşe tc.şı olarak değer toşıyocGktır. Ynsonın 

getirdiği öne'lıli yeni düzenlemeler şunlardır; 

Avukc:ıtlık komu hizmeti mohiyeUnde bir meslektir. Brıroyo 

kabul ile meslege kobulün birleştirilmesinden baçlDyorcık meslek 

duzeniyle ilgili 1curollnr yc:ısayla cıyrırıtılı biçimde düzenlen

zniştir. Jisiplin içlemleri ve meslekten çıkarıncı :ile ile;ili kural

lar ayrıntılı biçimde yasruo yer obııştır. 

Bcı:.'olcrırı kendilerini yönGtm-ssiyle i~ :;ili kurollar do 

yine yilsnda ayr,_ntıl::>, olarole rL!zenlen:niştir. Vekolst ücreti ve 

adli yardım gibi çok önenli meslek çalışmasıyla ilgili düzenle

meler yine y:::ısrıcin cyrınt:ı.lnrıylcı yer olmştır. 

Avukatlığın bir serbest meslek ve komu hizmeti nitelik

lerinin belirlenınesini ise yoseının çeşitli modelelerinde özen 

gösterilmiştir. 

Bütün blı olumlu geliş,nelerin yanı sıra iclnri vesoyetin 

sürdürülmesi ve meslek kL,ruL•çlnr:ı.nın bağımsı zlığının düştinülme

mesi, bu yosenın eleştirilebilecek yonlnrıdır. 

Sayı n konuklor, sevgili :ne slekto şlnrım; me sleğimi zde 

önemli bir cışomo hiç kur_;;kusıız 1969 yılında yLrUrlüğe giren 1136 
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sayılı Avukatlık Y-lSDsıyla olmu.ş·~ı_ır. · Savunmanın bağımsızlığı an

layışının olgunlaşması, meslek örgütlenmesinin bütünleşmesi~ avu

katların sosynl güvenliğinin sağlanması, ;-;ı.eslek kurallsrının 

geliştirilmesi gibi konulsrdn getir-He n yeniliklEr bu y3sanın 

başlıca özellikle.ridir. Yasrının dikkati. çeken hükUmleri şunlar. 

1. Avukatlığın serbest meslek ve kamu hizmeti niteliği 

belirgin hnle gçtirilmiş, avukatın çalışmaaı~do bnğımsız olduğu 

kuralırın altı çizilmiştir. Türkiye Barolar Birliğinin kurulması 
' -

ile meslek örgütle noı.esi bütUnle şoı.iştir. B~; roların ve TUrkiye Ba 

rolar Birliğinin tüzel kişiliğe- sahip kamu kurumu niteliğindeki 

meslek kuruluşları oli:luğu yasoda açıkca ye:r almıştır. Bu 1961 

Anayasasının 122 nci maddesinin getirdiği anayasnl düzenlemeye 

bi.r koşutlama, bir po :role 1 çizme anlamına gelmektedir. 

Baroların kurulması görevinde n başlayorak daha önce 

Adalet Bakanlığına verilmiş görevlerin hemen tü:nU meslek örgUtü 

olan Türkiye Barolar Birliğine bırokılmıştır. Uyulması zorunlu 

meslek kurallarını belirleme görevi ise meslek örgUtUne verilmiş

tir. Bunun önemini izin verirseniz bir nebze bc:lirtmek isteriaı. 

Türkiye 'de uyt:lması zorunlu meslek kurullarını ilk defa 

oluşturan !L:slek kuruluşu avukatlıktır ve onu:' meslek kuruluşu 

olon Türk;iye Barolar Birli/iidir. Dileği.'niz, bütün mesleklerin 

kendi meslek kurollorırı,ı kendilerinin öner-neleri ve oluşturm:Jla

rıdır. 

Avukatların sosyal gUvenliği; ,yalnızca uzun. vadeli sigor

'to dalları için olsa bile önemli ölçüde srığlonınıştır. Hiç kuş

kusuz bunvn önemi, 8vukntların gelecek kaygısından kurtcırılmosı 
yönendedir ve gelecek kaygısından kurtorılmış bi:r avukatın meslek 

ahlakımı ve meslek rlisiplinine dc:ha sıkı biçimde bağlanmasını is

temek, meslek kuruluşlnrı için bir hak, bir yGtki olmuştur. 

Ortnk büro çalışması ile ilgili dUzenleme; yetersiz ve 

eksik de olsa yasal biçime getirilmiştir. Boroların protokoldeki 

yeri belirlenmiştir.o BaroLırın yönetiminde görev olanların işten 
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el çektirilmesi yetkisi ise yrırgıycı bırokılnuştır. 

Meslek örgütünün yosalcrın ülke ihtiyaçlarına uygun 

biçimde geliştirilmesi için kdkıda bulunulmasına ol::ıncık s8ğlon-

mış ve bu yolda meslek kuruluşlrırına görev verilmiştir. Bu yo-

sad~.:ı do b~roların ve B:Lrlığin boğımsızlığı tom değildir. NIEslek 

örgütlerinin birtakım kcırorlorının rıdrılEt Brıkonlığının onayıncı 

bağlı tutulması, bnğımsızlığı zedeleyen bir durumdur. Özellikle 

mesleğe ve stojo kabul ile disiplinle ilgil;i krırcırlor, ücret to

rifelerinin onayı, ki 1136 soyılı Ycıs8nın 8, 20,71, 74, 142, 157, 
168, 182 ve geçici 13 ncü maddeleri gibi yetkilerin Adalet Bakan

lığıncı bırakılmış olması sGkıncolıdır. Scınıyorum ki bu sokıncalı 

durum bugünkü yönetimde bazı dovrorıışlorlı:ı dışo vurulmaktodır, 

basındon öğrendiğimize göre Avukatlık Yasasında yopılmr:sı düşünü

len b8zı değişiklikler hiç kuşkusuz Genel Kurulun bugürı._K:ü ycıni 

bu toplantısında dn tortışma konusu ol8caktır. 

Türkiye Borolar Birliğinin kuruluşundan beri savaşımını 

yoptığı bağımsızlığın s8ğl8naıası umarız ki geleceğe yönelik bir 

ümit ol8rı:ık kalcıc8ktır. Gerekli. gelişme1lerin ve denetimde uygun 

ölçülerin bulı.Hımosı yolundaki çabolnr sürer.ken bu oşameıda 2709 
sayılı Ancıyc;so ile öngörülen düzenleme bir ol~:,J olarCik önümüze 

çıkmış ouhınmoktadır. Kcısım 1982 günü halk oylacnasıno .sunulan 

Anoy8sanın 135 nci maddesiyle getirilen ilkeler savunma mesleği

nin ve meslEk örgütlenııesinin özellikle cumhuriyet döneninde ka

ztınılnn 60 yıllık evrimini ve oluşa1Elsını geriye d,::Jndürmüş gözük

mektedir. Anılan hükmü izin verirseniz anı:ıısatmak istiyorı.ım. 

Kcımu kurmm nitelizindeki meslek kunıluşları ve üst ku

ruluşları belli bir mesleğe mensup olanların müşterek ihtiyaçla

rı nı lw rşı hı mak mesleki fa n li ye c le ri tı_i kolayl[; ştı rmr:k, me ale ği n 

genel menfaatlerine uygun olarak gelişmesini s8r:lamnk, meslek 

mensuplarının birbirleriyle halk ile olon ilişki~erinde dürüst

lüğü ve güveni hakim kılıncık üzere mr:slek disiplini ve ahlakını 

korumak c:.oksodıyla kanunla kurulan ve orgnnlcırı kendi üyeleri 
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torafındc:ın konundc:ı gösterilen usullere göre yc:ırgı gözetim al

tında gizli oyl.cı seçilen kamu tüzel kişil:Lkleridir. Krımu kurum 

ve kuruluşları_ile kamu iktisadi teşebbüslerinde asli ve sürek

li görevlerde çalışonların meslek kuruluşlarımı girillE illE cburi

yeti orc:ınmoz. Meslek kuruluşltırı, kuruluş omocl:::ırı 'dışında faa

liyet gösteremezleı-, siyasetle uğraşamozlor,- siyrısi :portile.t', 

sendikolar ve derneklerle ortak hareket edemezler. 

Siyasi partiler, sendikolar ve sendil(n üst kuruluşları 

meslek kuru1uşlsrının ve üst kuruluşları organlarının seçimle

rinde aday gösteremezler ve belirli adayların lah va ölayhlcrinde 

faaliyette bulunrımazlo.t' ve propagondrı yapamazlar. 

Ko!llu kuru!llu niteliğindaki meslek kuruluşları, kanunda 

gösterildiği şekilde devletin idari ve moli denetimne tabidir. 

Amaçları dışında faaliyet gösteren ve siyasetle uğraşan !lleslek 

kuruluşlarının sorumlu organlerının görevine kanunun belirttiği 

merciin istemi üzerine mahkeme kcırarıyla son verilir ve yerle

rine yenileri seçtirilir. 

Tiirk Devletinin varlık ve br:ğımsızlı[ını, ülkemin ve 

milletin bölünmez bütünlüğ;ünü, toplmmn huzur, :ıun ko:cunması ve 

devletin Anayrısoda belirtilen ~emel niteliklerini tehdit edici 

faaliyetler~n önlenınesi bakımından gecikmesinde sakınca bulunan 

holle.t'de en büyük mülki -amir bu ol:'gDnlo:cı geçici olo:cak görevden 

uzokl::ıştırocok. Görevinden uzcıkloştır::no kcır::uı 3 gün içinde 

mahkemeye bildirilir. Mahkeme görevinden uznkla ştır:ns ka :co rının 

yerinde olup olınadığına en geç lO gün içinde ka:cor verir. 

Sayın meslektaşlarım, anılan oldukça ayrıntılı ve 

genel hükümle yapılan düzenlemenin ilgili yasrılorcı yc::nsıtılması 

için bir çnlışmanın sürdürüldüğü bilinmektedir. Bu çcılışmo henüz 

bitirilmemiştir. Ancak, Annynsrının 177 nci. maddesinin (e) bendi 

gereğince yasal değişikliğe görev kolmrıksızın yürüyen ::ınnyascıl 

düzenlernede belirgin şu noktolcır vcırdır. 
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o) Bir kısım lmruluşlcırdo çolışı::ın avukatların borolı:ıra 

yı:ızılma zorunluğu kaldırılmoktadır. 

Yürürlükteki Yosanın 66, 35 ve 12 nci maddelerindeki 

kurallı:ırla oluşan sistemi bozan bu hükümle meslek içindeki eşit

lik kalkmaktadır. i:kslek diaiplininde ve düzeninde büyük bil:' 

boşluk açılmaktadır. 

b) Meslek kuruluşl3rının yönetsel ve akçalı de ne timi

nin içe:ı:-iden tılınorok dış denetime bağlonmsi, boroların bn[';ım

sızlığı ile birlikte meslek boğımsızlığın.ı. da zcdeleyebilecektir. 

c) Bu denet;i:nin ve gözetimin seçilmi:;;ı organlrıra işten 

e 1 çekmeye kadar vc:rdırılnwsı, meslek kuruluşla:ı:-ının bağımsızlı

ğını zedelediği gibi demokratik oluşumunu ve yönetimini de ze

delemektedir. 

Bu yollarla yöne tim ce savunma me sleğinin gel:'eksi ndiği 

bağımsızlığo da el uzotılabileceği kaygısı doğmaktadır. 

ç) Meslek kuruluşlarının bil:' çıkar topluluğunun örgü

tüne dönüş.nesi gibi çok ciddi bil:' sakınca doğurmaktadır. 

d) Değişikli"kledn savunma mesleğini ve :·,1eslek örgütle

rinin geliş~.nini durdurocağın:t 07 E evrii:üni ge. ye çevireccğini 

söylemek çok yanlış olmayacaktır, 

Kaygımız odur ki, meslek geliş:n.esinin çağdcış cışcı:::ıalcırın 

gerisinde kalması tehlikesi boş göstermiştir. Bunun he:ıı mesle

ğimiz, hem de toplumumuz açısından ciddi sokıncolcırı vardır. 

Savumıa mesleğinin ve c::ıeslek örgütle;nesinin ülkemizde

ki evrimi henüz soncı ermiş değildir. 'l'oplumsol ynşa:n sü:ı:-ekli bil:' 

değişmeyi Vfi evrimi gerektiri:ı:- ve cıncok bu yolla oluşur, önemli 

olonmeslek toplulu~1ndoki bilinçleşaıedir, mesleğe boğlılıktır 

ve ;nesleğe sahip çıkma eğilimidir. Mesleğimizin ve meslek kuru

luşlorımızın cumhuriyetin 60 yıllık evriminde bil:' çoğdoş anla

yışa kr.vuştuğu ve belirli bir düzeye eriştiğini rahatça söyleye

biliriz. Yazılı hukuk sisteminde yasoların önemini biliyoruz. 

Ancak, kurumlaşma süreci içinde bilinçleşme ve o1guolaşmanın da 
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yasal kurallar kcıdor dağerli olduğ;unu gözdG n kaçırmsınolıyız. 

Arkndoşlorıın, bizim umudumuz ve iyimserliğimiz dG zo

te n bu noktı:ıdadır. 

Hepinizi ~aygıylo selamlar ve başarılı çalışmalar dile

ri:ıı. (.Alkışlor) 

BAŞKAN- Teşekkür ederim Sı:ıyın Boşkon Srıv. 

Değerli üyeler, Yönetim Kurulu Raporunun müzakeresine 

daha doğrusu okunmsoıno geçıneden önce gGJen tElgroflorı okumayo 

devam e tmek i sti;ı"o~m. 

Saat 12.00 1 de .Atatürk onıtını:ı çGlEnk konulocnk ve saygı

duruşunda bulunocoği~. 

Telgroflorı okumuyo de-vam ediyo:':'uz. 

Sayın Genel Kurul üyeleri, Divonınıza iletilen telgrof

lorla, Ynrgıtoy 8 nci Cesı:ı Drıir•3si Bcşlmrn Eoyın Yohyo Gökçedoğ, 

.Antalya Hakimi 2 rıci .Agır Cez.o ~Jlahkeınesi Bnşlmnı Sayın Necdet 

Demirtaş, Adalet Bakanlığı Ivlüsteşorı Soy:.n Sabohottin Okutan, 

TÜRK-İŞ Genel 5oş~:anı Sayın ŞsvkGt Yılmaz, Odalar Birliği Yöneti;u 

Kurulu Boşleeını Sayın Iıir:h~ıet Yz;zGr; Tü.ı:':::'.yr ~':cd ·:eler Birliği 

Bnşkonı Soy~ ü Ro sim E'yübcğlu, 11 tulmt Sayın İscruil Öze:rsin, Sayın 

Sobonottin DGtı1i:r, A\·ukcıt Soyın FGlıaıi Özçelik, ~vukcıt Soyın To

cettin Sırr:ıolı, krulwt Sov].LJ I'c;ri::ı Tezen, H:Jtoy Borosu Kışkanı 

ve delegesi Sayın lJnbi İnal, Avukc:t S:::yın Rıfot Vcrdigil Genel 

Kuruluınuzo soygılonnı sunuyorler ve bcışorıl8r diliyorlor. 

Sayın üyGler, Avukcıt Snyın Faruk Ereaı ve Sayın Yekta 

Güngör Özden'in mesajları v:::ır, bunları okuyorunı. 

ııGenel Kurula drı7Etinizi aldım. VefolJ_ duygulorınıza 

pEk çok teşekkür Ederim" 

B:i.rliğimizin hukuk3ol kurallardon ödün vermEden devamı 

yolundaki çobalorıruzdan VG sizi dcsteldeyen yönetim kurulundon 

Türk ovukotlorJ.. ç~urur duyr:ıc:ıktadır. 
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Genel Kurulunuzun :nüstesno ve çok dc;ğc;rli üyelerinin 

sizlere olon inancı devam edecek, size yeni güç sağlayacaktır. 

En derin soygılc:ırımı lütfen kabul buyurunuz. 

Avukat 

l<'oruk Erem 

"Türkiye Borolar Birliği 16 ncı Genel !\urul Bcışkanl:ı-

ğı no 

Ulusol bilincimizi oluşturan ögelerin boşında gelen 

adalet duygumuz, Türklüğe ün ve onur kozandırmış, barışın ve 

uygarlığın temeli olmuştur. Hepimize kıvanç vnecek Gtkinliği 

ve gücü ortak om.acınuzdır. Anayasal demokratik düzenin başlıca 

güvencesi soyılan y::ırgı erkinin hukuk biliminin çağdaş v<srile

rine göre odolet dağıtımı görevini yerine getirme çabasını 

içtenlikle sürdürmesinde savunmanın katkısı büyüktür. 

Yargının tümlüğü içinde sovunmrının önemini ve yerini 

doldurmak oh.wnksızdır. Boğı1ı sızlığı ve dokunulm:ızlığı Büyük 

Atotürk'ümüzce istenen mahkemeler ve hokimlsr adaleti savun

monın hukuk. ol yardımıyla C.oyu. Jcu kıL,ıaktodı .. Lor. Bireylerin 

ve toplumun yosol tc;msilcilc;rinin meslek örgütleriyle soğlrın

dıklorı olumlu sonuçlnr, snygınlığını giderd\: orttırrnalcırı, 

beğeni ile izlenecek tutum ve dov.ronışl:::ı:rı, ulusu.ııuzun· güve

nini dokumoktcıdır. 

Bağımsızlığın sorumlulukla birlikte düşünUlüp değe:r

lendirilmesi zorunludu:r. Mohkeoelerin ve hokimlGrin boğımsız

lığı ile hakirolere tanınon güvence, yo:rgı güvencesi olorok 

ge:rçekten halkımızın gi.lvencesidir. Ulusel oluşum içinde karşı

leşılan güçlüklGrin zamonla giderileceği, odoldin özüni.l etkile

yen engellerin knldırılocoğı, y::ıpının özelliğine uygun di.izc;nle

melerin yopılocoğı, bağımsızlık ve güvencil ilkelerin her yön

den gc;rçekleşeceği vmudu ı.wla yitiriLıemiştir. 

Türk hulrukçulcırı büyi.lk ulusuno bu oşa:noyı sunacaktır. 
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Barolar için uygun olmayan meslekte ve örgftlerinde boşluklar 
ve sakıncalar yaratacak aykırılıklar da bu kapsamdodır. Meslek 
disiplinine; meslek içi eğitime ve hukuk devrimine bağlı baro
larımızın ulusumuzun güvenini toplayıp yüceldikçe yargımız da 
yükselecektir • 

Çağrınıza teşekkü~ eder, adaleti erdem bilen bir anla
yışın sahibi olarak savunma bölümü üyelerini geçmiş ve geçecek 
çolışmnlorı için kutlar-, Türk hukukunda atılırolara öncülük edecelc 
girişimlerini umarak başarı dilekleri~~ sevgi ve saygı ile suna
rım.--

Yekta Güngör Özden 
Anayasa Mnhkemesi Üyesi 

B1\ŞKAN,- Değerli üyeler şindi scot l2.00 1 de Atatürk 
Anı tına gidile cektir. 

Bu durunda öğlenden sonra toplanmak üzere toplantıyı 
kopatıyorum. 



İKİNCİ OTURUM · 

BAŞKAN- Öğleden sonraki oturuınumuzu nçıtorum. 

Şimdij_gü.n~ıedin 7 nci maddesine göre Bnşkonlıl{ Raporu 

takdim edildiğinden, Birlik Yönetim Kurulunun 1982 yılı Çolışmo 
Raporunu okutuyoruın. 

(Çolışıno Rc.ıporu okundu) 

BAŞKAN- Rapor üzerinde görüş~e oçıyorum. 

Buyurun Sayın Başknn Sav. 

BAROLAR BİRLİGİ BAŞKANI A'IİLA SAV- Sevgili dElege arko

dnşlarım, bütün benicıı çolış11o1Drı:rrdo ülke:nizin içinde bulunduğu 

olağanüstü koşulları do dikkate nlarcık böyle bir döne; mde savunma 

mesleğine düşen büyük sorumluluğu gözden koçırmoyorak gerekli 

çalışmaları yürütme çabasında bulunduk. Bu çabalarımızda ilk 

göz ötiünde tuttuğumuz konu, Barolor Birliğinin vorlığıyl8 bir

likte etkinliğini ve s8ygınlığını korumak olmuştur. 

Sanırım ki heın genel ka'llu oyunda hem de meslek kamu 

oyunda gerskli knrşılığını bulmuştur bu çalışmalarımız. Bizim 

için öne ,nli olon kuruluşundan beri yürütücüsü ve sovunucusu 

olduğumuz temel ilkelerin oloğnn üstü dönemde de korunmasına 

çalışaıokt:ı.r, ycıni hukukun üstünlüğü ilkesi, h--kuk devleti, 

temel hak ve özgürlüklerin amıyı:ıs::ıl çerçeve iç·erisinde koruno

bilmesi ve özellikle temel hak ve özgürlüklerin içerisinde en 

önemlilerinden birisi olc:ın hatta yaşa:no hcıkkı kadar önemli olon 

bu yaşama hakkını onlnmlandıron savunma hakkı ve hak nroma 

öncülüğünün korunabilmesi olmuştur. 

Bu dönende bu hak arama özgürlüğü ve savun:no hakkının 

korunmosının çok. kolay olmud:Lğını biz biliyoruz. Yalnız şunu : .. >: 

belirtmek yerinde olacaktır. Koşulların bütün ağırlığına karşın 

avukat arkodaşlorıcnız, meslektaşlarımz Ulkemizde hiç bir ·~ 

sanığın aavunmas:ı.z k::ılm::ıması için büyük çobo horcam:ı.Şlor ve 

son dere ce ağır koşullar ol tındo özveri ile çalı şrıuşlardır. 

Kişise 1 i mı nc:ı.rrıız do odur ki, koşulların o ğırlığına karşılık 

Türkiye'de hiç bir s8nık istediği ovukatın hukuki yardımındon 

yorc::rlonmo olonağındon büyük ölçüde yoksun lcolr:ırımıştır. 
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Bu, mcslektaşlnrı~zın kişisel çabaları ve özverileri ile bir

likte m(Osleki bilinçlcmnenin VG meslek içerisindeki dayanışma

nın bir ürünüdür. 
Kurumların çalışmaları ile övünmenin ye~siz bir böbür

lenme olmadığı inancındayı:n, tersine bu bir bilinçlc:nme sorunu

dur, yani bir kurum kendi görevini, kendi işlevini hcıngi koşul
lar altında yopahiliyorsa, hangi koşullar altında olursa olsun . 

yapabiliyorsa, bunu söylemek böbürlenme, övünme değildir, olsa 

olsa bir bilinçlenme belirtisidir ve savunma mesleğinin yapıla

bilmiş ol~ası, gelecek kuşaklor için de Türk yargısı için, Türk 

adaleti için bir kıstas olacaktır. Bunu gelecek kuşaklor daha 

objektif, daha nesnel koşullar altında, daha doğru biçimde değer

ı e ndirile ce ği umudundayız. 

Birliğin çalışmaları içerisinde raporumuzu birkaç bölüm 

halinde sunuyoruz. Birinci bölüm genel konular olacak, genel ko

nulrırın do ilk boşlJ_ğı Anayasa ve An:::ıyosol Düzenle ilgili Çolış

malordır. 

Geçen dönemde de bilindiği üzere Anayasanın hazırlonm:::ı

sı, b.alk oyı.ınn sunulması ve hrılk oyundmı geçm· Ji, özellikle hu

kuk çevreleri için ye Türk ulusu için önemli olDylcırdan birisi 

oldu. 

Türkiye Borolar Birliği bu o şo:<ındo sorumlulugunu müdri k 

olaNık, sorumll?-luğunun onlamını kEıvronuş olarak yapılmcısı gere

ken bütün çabaları horcomıştır. İstediğimiz sonuca uloşabildiği

mizi söylemek kolrıy değildir goyGt tnbii, yani Anoycısotun bizim 

isteklerimiz, bizim özlemlerLrıiz doğrul tusundo gerçEkleştiğini 

söyleyemeyiz, oma hiç kimse Türkiye Bnrolor Birliği ile borolar 

Anayasanın yopıl:nrısı için gerEken çobayı göstGrememiştir, göster

memiştir. Bu konudn bir sinme durumu içinde bulunmuştur diyemez. 

Birlik Yijhetim Kurulu olnrok önce Donışma MG eli si Anayasa Komis

yonuno görüşlerinüzi hrızJ rlJ.k o şamasında sunduk. De: ho sonra 

Anoynsa Kor.ıisyonundon çıkan 6 Ağustos günü ilgililere Birliğin 

görüşlerini sunduk. 
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Bütün bu oşamı:ılardon sonra Danışma MeclisindEki ;netin 

ile ilgili olarak Birlik görüşünün daha yüksek yetkili argoneo t 
yani Birlik Genel Kuruluneo belirlenmesi vr: soptan,ı1sı dcıha doğ

ru olacuktır düşüncesi ve in8ncı ile güç koşullar içerisinde 

ve sıkışık bir dönemde de olsa 'I'Urkiye Borobr Birliği Genel Ku-

·rulunun olağanüstü toplantıya çoğrıl~osı yoluno boş vurduk ve 

bildiğiniz gibi Birlik Genel Kurulu çok sıkı ve yoğun bir çalış

ma ile Birlik görüşlErini özetleyen bir ropor hozırlndı ve ilgi

li rı:ınkamlara sunuldu. Bundan sonr::ısını hepittıiz biliyoruı, onun 

için onları yinelemeye gerek görmüyorun. 

Genel konular içerisinde birliğinizin .bir çalışncısını 

doho roporurııuzo aldık. Lübnan'da Filistinlilere korşı girişilen 

kıyımla ilgili olarak Birlik görüşünü oçıklamı:ıyı gerekli gördük. 

Bildiğiniz üzere Türkiye Borolar Birliği her zornon hukuka karşı 

davronı ş lo rdo n, öze.llikle te cı el hak Ve özgü..rlükle re yöne le n 

hukuk dışı dovronışlo:ra karşı çıkmıştır ve hangi vesile ile 

olursa olsun, .bu konuda görüş bildirmeyi bir görev stıymıştır. 

Raporumuzun ikinci bölümünde yasoma ile ilgili çalışmo

lar yer alıvor. Bunun birinci başlığı Türk Me o3uotının Yönetimi 

ve Yeniden Düzenlenmesi projesidir. Bildiğiniz üzere Türkiye Bo

rolor Birliği çeşitli zamonlarda Birlik görüşü olarak Türkiye 1 de 

mevzuotın tüm hukuk kurallon.nın derli toplu olornk çıkorılmc:ısı, 

hukuk kurollo.rı 8rc:ısındoki gelişkilerin k::ıldırılcıbilmesi, özel

likle de temel yasaların belli bir rınlnyış içerisinde, belli bir 

düzen içerisinde oluşturulması için görüşlerini belirlemiş ve 

soklamıştır. 

BnşbDkanlık bu konuda Türk Jıevzuotının yönGtimi ve. 

yeniden düzenlenmc:si projesinin uyguloma c:sr:slorı boşl;ı.ğı ilc: 

bir kararname: ynyınlodı. Bu korornomGde merkezi kamu yönetimi 

ile ilgili görevli bszı kuruluşlara görevler verildi. Bunlar 

orasında 'l'ürkiye Borolar Birliği de donışınon kuruluş ohırak 

göreve çağrıldı. Devlet Planlama Örgütünce yapılan bir çalışınoya 

Türkiye Barolar Birliği 
KUtüoh~nesi 



- 34 -

biz de Birlik olorok çoğrılı bulunuyoruz. Belli oşcımrılorda bu 

çolışnoyo katılm.okto ve bulunmrıktoyız. 

Ko mu kurum ve kurulu şlorı nı n ye. ni de n düzenlenmesiyle 

ilgili tasr.ırı konusunda biz görüşlc:rimizi açıkladık. Çünkü bili

yorsunuz yanlış bir düzenleme: yc:pılıyordu burada. Yalnız merkezi 

kamu kurum ve kuruluşlan d€ğil, lcaııu kurumu nitcliğindeki mes

lek kuruluşları do bu düzsnleme çerçevesine ::ılınmok üzere idi. 

Bunun doğru olmndığını görUşlerimizi belirtGrek Bcışb8konlığo 

sunduk ve bu yanlışlık dUzeltildi. Bumınlo ilgili kanun hükmünde 

korarnome, yclnızco merkezi krı~ını kurum ve kuruluşları için çıktı. 

Şimdi şu onda Avukotlık Yososıyla ilgili bazı çr:ılı şmıücır yürütUl

mektedir. Bunlordr:n bir tonesi bizim bilginiz içerüıindc; ve; 

Anayasanın öngördüğü düzenlemeler doğrultusunda yapılıyor, yani_ 

135 nci madde; ile Ancıyasodo 6 ilke ön göri.Umüş bulun:nnktcıdır. 

Bu ilkeler doğrultusundcı komu kurumu niteliğinde cncslek kuruluş

ırırının yasnlr:ırının dUzc; nlc;nmc;si için bir çalı şma yürütülmekte

dir. Başbokonlıkd:::ı ilgili birim bir cl t birim kurmuş, bu alt 

birim. todoliyede, yani TUrkiye ve Ortodoğu Amme İdaresi E'nstitUsün

de bir çalışma yürütmektcdir. Bnrolor 2irli~i-"n de; bir temsilci 

göndermesi isten~i. Biz oroyo_bir nrkodaşımızı görc;vlcndirdik, 

çolışmı::yı izliyoruz. ürodaki çalışınoda bir noktoyn kadar onayo-
sol ge:reklal' yerine getitileceği için çcılışmoyo kotıh1oktnyız, 

yani Anayasanın öngördUğü ve altı noktada belirlenen değişiklik

lerin Avukntlık Yosos~ tın yonsJ tJ.loosıd:ır. söz konusu olrın. Bunun 

dışında bir eğilim var. Deniyor ki, bir çerçeve düzc nlcme yapa-

lım, kamu kurumu niteliğindeki bütün meslek kuruluşlarını bir 

o ro konunda bir are: do oı::·tok hükümleri dUze nle dikte n sonra her 

kuruluşun kendi y~Jsosını dçı ::ıyrıco clUzcltelim. Bunun s::ıkıncolorı 

ilc; ilgili görüşlcrimizi açıkladık. B:irlik Yönetim Kurulu bir 

yon kurul oluşturdu, bu lmrul 5 kişiliktir, bu yrın kurulda bazı 

ilke; ler belirle dile. Bunları TODALİYE' dçki çalışma lo ro ile ttik. 

E'ğcr bizi::ı göriişlcrimiz doğrultusunda çalışınolar gclişmezsc, 
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belki bu çalışınolara lmtılt;ıoına yolunda bir karar olabiliriz. 

Bunu do şimdiden bilginize sunm.akto ycror görüyorum. 

Raporumuzun 69 ncu· sayfasından sonraki bölüm.lG ri nde 

bu çalı şmaların oşom.nlorıylo ilgili bilgi lG r bulunııoktadır. 

Raporumuzun 3 ncü bölümünde Meslek Sorunları yer alı

yor. Savunma hokk~nın korunması ve sağlanması yolundaki çalış

malarımız. Bilindiği üzere meslek kuruluşu olarak birinci dere

cede duyorlıklo ve özenle izlediğimiz bir konu, savunma hakkı

nın, hak ara mo özgürlüğünün e n iyi biçimde kovuşturulr.msı, kovo

lonmosı ve gerçekleştirilmesi için çalışıyoruz. Burada istediği

miz koşulları sağlayomodığımızı söyleycınediğiınizi ,hEpim.iz ko bul 

ediyoruz, söyleyemeyeceğimizi hepimiz ko bul ediyoruz. Buna rağmen 

meslektaşlarımızın güçlüklerini de oşGıoyo çolı şıyoruz mG slek 

kuruluşları olarak. Zaman zaman sorunlarla karşı karşıya kolı~ 

yoruz. Bu sorunlardon bir kısmı ile ilgili yazışmalorım.ız ve 

çabalarımız raporumuzda yer almıştır. Her holde iki gün sürecek 

çalışma sırasında sayın delege orkodoşlorımız kendileri de tanık 

oldukları ya do bizzat karşılaştıkları bazı sorunları ve güçlük

ıeri burada Çl.ile getirecc:kl<:rdir. Bunlc:rın d::ı c;elecz:k döneGıdeki 

çalışınahır için Birlik Yönetim Kuruluna, sorumlu ve göret-li a,rkcı

daşhıra ışık tutocağı kuşkusuzduı·. 

Raporda yer verdiğimiz bir çalış~o, geçen dönem içeri

sinde MHP ve Ülkücü Kuruluşlar dEıvosı ilc iigili olarak görev 

ycıptnakto olan bir arkodaşımızın Birliğe yoptığı başvuru doğrı..ıl tu

sunda olmuştur. Bu dönem böyle bir ras.lrıntı do oldu, onunla il

gili gerekli çabaları harcadık ve gerekli duyorlığı gösterdiği

mizi sonıyoruz. 

Yeni Anayasal düzenleme üzerinde bildi~iniz gibi kamu 

kurum ve kuruluşlarında çalışan avukat arkadaşlarımızın barolara 

yazılma zorunluğ,LJ. kalktı. Başbakanlık bu Anayasal düzenleme 

henüz yasalara yansıtılmadan bir ivedi kararla bütçede yer al

mış bulunan ödeneklerin kullanılmaması için bir genelge yaptı. 

Bunun yanlış olduğunu, sakıncalı olduğunu belirten görüşümüzü 
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BaşbakanlJ.ğı;ı ·ilettik. Bu arada son toplantıda Adalet Bakanlı
ğının ilginç bir müdahelesi oldu. Adalet Bakanlığı bazı barolara 
baş vuran arkadaşlarımızın, yani Avukatlık Kanununa henüz 66, 
12 ve 35 _nci maddelerdeki kurallar değişmeden, yani hem kim 
avukatlık yapmak isterse bu çalışacağı bölgenin barosuna yazıl
nıazsa avukatlık yapamaz kuralının istisnası kanuna yerleşmeden 
Anayasda var diye bazı arkad.aşlanmız baş vurularda bulundular. 
Bazı barolar da bu konuda tereddüt geçirdi, Adalet Bakanlığı 
şimdi diyor ki, henüz düzenleme yapılmamıştır. Bu itibarla bu 
durunıda olan avukatların kayıtlarını si le me zsiniz. Hazine avu:
katı ya da kamu kuruluşu avukatları baroya yazılınale zorundadır
lar daha düzenleme yapılıncaya kadar diyor. Bakalım önümüzdeki 

günl€l•de gelişme ne yönde olacak. 
Bir_ konu da ceza ve tutuk evlerinin İçişleri Bakanlığı

na bağlan:ııası konusu oldu. Anıınsanacağı üzere İçişleri Bakanı 
bir açıklama yaptJ., ceza ve tutuk evlerinin Adalet Bakanlığın
dan alınarak, çözülerek İçişleri_Bakanlığına bağlanacağını 
duyurdu kamu oyuna. Bu uygulamanın sakıncaları üzerinde bazı ba
rolardan arkadaşlarımızdan bize uyarJ. geldi. :···-ınun üzerinde 
Birlik olarak da durufuınası gerektiği yolunda. Biz de Birlik ola
rak önce görüşürrüzü kamu oyuna ve aynı doğrultuda da ilgili 
kuruluşlara Başbakanlığa ve Ad8let Bakanlığina sunduk. Olay
ları izliyorsunuz, şimdilik bu girişim yavaşlamış ya da durmuş 

görünüyor, ama _önümüzdeki dönemde nasıl sonuçlanacağını kest_ir
mek kolay değildir. 

Türkiye Barolar Birliğinin ve baroların protokoldeki 
yeri bildiğiniz üzere Birliğin protokoldeki yeri, yasadaki bir 
ufak boşluk nedeniyle yıllardır düzenlenemememktedir, tartış

malara ve çekişmelere yol açmaktadır. Buna karşılık baroların, 
baro başkanlarının protokoldeki yeri konusu çok açık biçimde 
çözüldüğü için sorun kalmıyor, .yani Cumhuriyat Savcısının yanında 
yer alı~. Fakat, hükümetçe hazırlanan ulusal bayramların 
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kutlanınası ile ilgili bir yönetmelik de nasılsa baro başkanla

rını n bulunma sı ge re kE n yerde n bo şka bir yerde olduğll görüldü. 

Bu düzenlemenin yanlışlığı açıktır. Biz bir yandan yönetsel 

yerlere baş vurduk, yani İçişleri Bakanlığına baş vurduk, dedik 

ki; yasa açıktırı yönetınelik yasaya aykırı olmamalıdır. Bir yan

dan da her olasılığı düşünerek idari yargı yoluna baş vurduk. 

Çok üzüldüğü~üzü belirtmek isterim, maalesef idari yargı yolun

dan bir sonuç alamadık. Sonuç alaınayışımız, davamızın haklx 

olmadığından değil, 2324 sayılı Yasanın yürürlüğü nedeniyle 

oldu, yani Danıştay kendi görev alanına giren bir konuya sahip 

çıkmak istemedi, görevinin dışında oldıığunu belirtti. Biz de 

karar düzeltme yoluna gittik, karar düzeltme yoluna gittiğimiz 

zaman da açıkca dedik ki·; biz yargının görev alanına sahip çık

ması için mücadele veren bir kuruluşuz. lviüesseselerin, kurumla

rın ve özellikle Yargı kurullarının kendi görevlerine sahip çık

mamasından duyduğumuz üzüntüyü belirtmek istedik ve karc:ır tc:ıshi

hi yapılmasını istedik. Bu arada başka bir olumlu gelişme oldu. 

İçişleri Bakanlığı ilgili yönetmeliği değiştirdi vrc siyasal 

düzenlemeye uygun bir düzenleın·" yaptı. Bunu a ~arışıının nedeni

ni takdirlerir..ize bırakı;yıoruın. Geçtiğimiz dönernin ilginç özel

liklerinden birisi diye not etmeye izin vermenizL rica edeceğim. 

Vergi Yasalır ve Mnli Yasal~nla ilgili Çalışmalarımız, 

raporumuzun 4 ncü bölümünde yer alıyor. 

Biz bildiğiniz üzere bu dönem içlrisinde ınesle~imizi 

de ilgilendiren bazı düzenlemeler oldu. Bunlar bir tanesi Ver

gi Usul Yascısında bulunan mali mü~avirlerin dinlenmesiyle il

gili olarak hüküm 2577 sayılı İdari Yargılaını:ı Usulü Yasası ile 

kaldırılınıştı. Son dEfa Vergi Usul Yasasında yapılan bir deği

şiklikle benzer hüküm yeniden kondu. Bunun sakıncalarını belir

terek gerekli başvurularda bulunduk, ama tabii umduğumuz sonucu 

ne yazık ki alamadık. Başka bir fırsat oldu, Danıştayın 115 nci 

yıldönümü töreninde idaı..'i yargı yargJ.çlarırıın topluca katıldığı 



- 38 -

bir törende bize söz fırsatı verildi. Bu konudaki görüşlerimizi 

biz de bir daha yinelernEde olanağını bulduk ve mali müşavir ve 

muhasebeci adı. aıtında çalışan kimselerin yargı organları önün

de dinle nemeyeceğini, dinle nınerne si gerektiğini, .bunun idari yar

gı sistemine aykırı olduğunu elimizden geldiği kadar -kanıtları 

ile ve tanıkları ile açıkladık. 

Bu arada 2464 sayılı Belediye Gelirleri Yasasında yer 

alan işyeri açma izni harcı ile :!;lgili bir sorıın çıktı meslek

taşlarımızın karşısına bazı bölgelerde. Şöyle oldu bu gelişme; 

Bazı l;ıelediyeler avukatların açtıkları_ işyerine ve 

bundan sonra açacakları işyerlerine de işyeri açma izni harcı 

Ödemeleri gerektiğini öngördüler. Tabii Belediye Gelirleri Yasa

sına aykırı bir durumdu bu. Çünkü, harcın anlamı vergi hukuku 

bakımından bellidir. Harç, belli bir hizmetin, görülen bir kamu 

hizmetinin karşılığı olarak alınan bir paradır. Halbuki avukat

ların ruhsat alarak yazıhan~ açma zorunlulukları yoktur. Ruhsat 

alarak işyeri açacak meslek_sahiplerine uygulanacak bir hüküm 

olmak gerekir. Bun:u bütün açıklığı ile ortaya ı:t.:oyduk, fakat 

maalesef bir türlü olumlu sonuç alamadık. Nedeni de, devlet 

bürokrasisinin işleyişindeki hiyerc:ırşil!:liktir. Ma~iye Bakanlığı 

kendi içerisinde sorumlu, olumlu düşünüyor, fakat olumlu düşün

cesini uygulamayı yapacak İçişleri Bakanlığına bir türlü akta

ramıyor, en sonunda oldu, son yazıyı örnek olarak sunduk. Bunu 

anlatışımızın amacı, özür Mlerim; Nasrettin Hocanın :i.neğini pa

zara götürdüğü zaman söylediği söz gibi, yani ben onu buraya 

satmaya getirmedim, ama yani ne çektiğimi müslümanlar görsünler 

diye gEtirdim" dediği gibi, biz de bazı konuları aşınaleta ne kadar 

güçlüklerle, aslında sorun değil, çok kolı:ıy çözUlaıGsi gere~en 

bir sorun, fı:ıkat bürokrasiyi bir türlü harekete geçirerek çözü

mü sağlıyamıyoruz. Sonunda bir arkadaşımız, bir meslektaşımız 

bu .sorunu çok kolay çözdti. İşi yargıyrı götürdüler, yargı organ

ları karar verdi ki, avukatlardan böyle bir harç alınamaz diye. 
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Onun da önümüzdeki dönemde ilke uygulamasına kavuşmasını bekli
yor ve diliyoruz. 

Raporun 5 nci bölümü, birliğimizin iç çalışmaları ile 
ilgilidir. Birlik DenHim Kurulu geçen döncm içinde Yasanın 
getirdiği zorunluklara da uygun olarcık her ay e n az bir toplan
tı olmak üzere 13 kez toplanmıştır. Bir yıllık dönr;mde, ki son 
tarih lO Nisandır, çünkü o tarihten sonra bir kez daha toplan
dı. Alınon karar sayısı, raporumuzda belirtildiği üzere 345'dir. 

Yönetim Kurulu toplantılarından yalnızca birisini 
Bal:i.kesil:' Barosunun Ç8ğrısı üzerine Ankcıra dışında yopcıbildik. 
Biliyorsunuz bu geçmiş yıllarda güzel bir meslek geleneği, örgüt 
geleneği, kuruluş geleneği olarak yılda en az iki-üç toplantıyı 
Ankara dışındn ynpmak suretiyle çalış malarımızı bölgelere ilet
mek, meslektaşlal:' arasındaki dayanışmayı, karşılıklı ilişkiyi 

arttırmak bakımından yararlı görülüyol:'du, amcı akçalı güçlükle~ 

rin ki, ona da biraz sonra raporumuzda değineceğiz, ayrıcn aleça
lı raporda bütçede uzun uzun tartışılacağını umuyoruz, çünkü 
öneri istiyoruz Yüce Genel Kuruldan, akçalı nedEnlerle. bunu da
ha fazla ya~amadık. 

Sekreterya çalışmaları ile ilgili,bilgiler çok tefer
ruata ilişkin gözükmr;ktedir. Geçtiğimiz dönemde 722 ruhsatn?
me verilmiştir. Dcıha önceki yıllarhı korşılaştırılınca ruhsat
name alan avukatların sayısının azalmakta olduğunu görüyoruz. 
Çünkü bu sayı 1980' dr; 1234, 1981 yılında ise 953 idi. 

Baroların sayıları VG diğer konular üzerinde bilgi ver
mekten çekiniyorum. 

Disiplin Kurulu çalışmolal:'ı ile ilgili bilgilr;ri de 
kısaca sunayım. 1982-1983 yılında 67 dosy8 intikal Gtmiş Bir
lik Disiplin Kuruluna, bunlardon 68 dosyanın geçmiş lıllard8n 
kalanlarla birlikte, ince le nme si tcımnml8nmı ş bulunınoktodır. 
Önümüzdeki dönr;me de bir miktar dosya aktarılmıştır ki, Disip
lin Kurulu sanıyorum yarın ge ne burada t'oplcıntı yapacak ve 
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ellerindeki dosyoları bitirmeye çalışocaklar. 
Geçen dönem içinde Birli~in idari çalışmaları, yönet

sel çalışmaları bakırnın'dan önemle ve özenle üzerinde durduğu
muz bir konu da bir Birlik merkez binasının yıktırılması ve 

yerine yeni bir binı'lnın yaptırılm8sı için harcanon çabalardır. 

Biliyoruz bütün, arkadaşlarımız genel kurullarda zaman zaman 

dilelelerde bulundular, Birliğimizin Ankara'nın en güzel, en seç

kin yerlerinden birisinde olon merkez himısının artık daha iyi 

bir şekilde kullanılması için isteklerini açıkladılar. Birlik 
bu olanağı kendi akçalı kaynaklorıyla. gerçekle ştirmeyi istemek

te idi, fakat bir Birliğin akçalı kaynakları daralırken inşaqt 

fiyatlarındaki yapı~ işlerinin bedellerindeki aşırı artış yüzün

den biz hep olayların ve olanakların gerisinde kaldık. Sonunda 

bizim Birliğin binasının bulunduğu yerde yapılacak bir binanın 

en az.l70-l80 milyona, yani ona yaraşır bir binanın 170-180 mil

yona malolacoğı sonucuna ulaşıldı ve bir ycıpımcıyla ortak bu 

tasa.t'ıyı gerçekleştirebilir miyiz diye düşündük. Bir devlEt ku

ruluşu sayılan Emçk İnşaat ve İşldme ile temas ettik, maalesef 

ondan olumlu sonuç 8lamadık. Onun üze ri ne biz n binoınızın ya hı n

daki binayı yapm8lcta olan yopımcJlar bize boşvurdulor, her iki 

binayı birlikte yapabileceklerini ve bunun hem kendilerine, hem 

birliğe daha elverişli olanaklor sağlayacrığını belirttiler. 

Uzun tartışmalargon ve görüşmelerden sonra bir sonuca ulaştık. 

Ulaştığıınız sonuç şudur; 

Projeleri de getirdik, gerçi henüz bu proje bizim bi

namızın yopım projesi değildir. Bu bizim binomızın önünde bulu

nan yaya bölgesinin, sokağın düzenlenme p:rojesidir. Bu proje 

tamamlandıktan ve anandıktan sonra bizim binamızın daha elve

rişli bir noktadan kot olacağını, başlangıç noktası alocoğını 

söylüyor müteahhitlerimiz, onu sağlamaya çalışıyorlar. 
ı 

7 8.Y önce Balıkesir de yoptığımı..z toplantıda, Balıke..:. 

sir toplantısı bize uğurlu d~ geldi, 29 Ekimde bu sözleşmenin 
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amınmasını Yönetim Kurulumuz kabul etti. Biz de uygulaıııosın8 

giriştik. Yapıleıcak bina; iki badrum katı, bir zemin kntı ve 

beş normal kottan oluşacak. Her ikisinde de ayrı ayrı, yarı 

yarıya esası üzerinden anlaşmaya uloştık. Verilen süre; 8 oy 

proje süresidir, 24 ay da inşaatın bitiriliş süresidir; yani 

aŞağı yukarı 25-26 oy sonra bu inşnotın bi tınesini bekliyoruz. 

Eğer inşoot biterse ve bir başk8 yeni gelişme olm8zsa Türkiye 

Barolar Birliği önümüzdeki dönGınlerde büyUk bir okçolı kEıynağa 

kavuşmuş olacc:ıktır. Çünkü, yapılacc:ık binanın tümü. bizim ihti

yc:ıcımıza çok fazla gelecek, bir kısmını gellir yapısı olarak 

kullcınmak olonağını bulacağız. 

Bununın ilgili olc:ırok yaptığımız sözleşmeyi ve teklif 

şortnarneyi de bilginize ve onayınızo sunmc:ık isterim. 

. Borolnrla ilişki le rimi z, te nı tma ve duyuru çrıbrı larımız. 

Biliyorsunuz biz görev süre'lliZ i~erisindc sUrekli olc:ı

rc:ık borolarıo ve avukatlorlo doğrudan doğruya ilişki kurma ça

balorında sürdürdUk. Yalnız bu konuda e n yetk~ li, c n el ve ri ş li 

araç olan Türkiye Barolar Birliği Bülteninin cıkorılamnmosı, 

akçalı nedenlerle çıkarılamaması. bu yoldaki çobolnrıınızı bü

yük ölçüde ctkiledi. Bunun yErine çok dnr ve kısıtlı olonok

l::ırl<J Birlik bültenlerini günlük veya belirli olaylrır nedEniy

le arkadı;ışlarımızo ve bcıroL1ra sunma çob8nında bulunduk. 

Asıl önemli sorun Yüce Genel Kurulunuzun çözüm getirme

sini ya da hiç değilse ışık tutmosını istediğimiz bir sorun; 

Birliğimizin akçc:ılı durumudur. Hem Yönetim Kurulu Rcıporundo, 

hem de Saymanlık Raporunda geniş oçıklamn bulacaksınız. Geçen 

döneınde biz borolardon bizim için tahEıkkuk etmiş, hc:ıtto normal 

olarak da tahsil edilmiş kesenek alocaklorımızı olamodık.Öyle 

aylar oldu ki, ayın sonuna bir hafta ko la Birlik kososındol5:i 

paro 60 lnin, 70 bin lira oşam2sındo kaldı. Oysa aybaşında ça-:

lıştırdığımız elemonlara ödGmerrıiz gereken para, bunun bir kaç 
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katı idi, yani Bi:rlikte görevli sı::;çilaiiş arkc.dcışlrırımızın 

ödenı::;klerini, kesenı::;klerini, kendilerine ödenmesi gereken pa
rGları ödeyemediğimiz gibi, çolıştırdığımız, emı::;ğini kullandı

ğımız arkadaşlarımızın aylıklarını bile ödeyemerne durumuna düş
tük. Bu durum bize üzüntü veriyordu, ·hatta kişisel olarak söy
leyelim, birGz do utanç vcoriyordu, bunu böyle değerlendirin, 

Birlik adına tabii söylemem doğru değil. Çünkü vergi ve sigorta 
pirimlerini ödeyemediğimiz aylar oldu, halen de borçluyuz. 
Türkiye Barolar Birliği gibi çok scıygın bir kuruluş hiç kimseye 
borçlu olmaz, hele devlete hiç borçlu olmamalı. Biz çünkü devle
te borçlcırını ödemeyenleri gerekti(~inde kınıyoruz. Kendimiz ay
nı tutum içinde olmamalıydık, ama ne yazık ki olancıklarımız yet
mediği için bu duruma düşmüş bulunuyoruz. 

Türkiye BarolGr Birliğinin şu ondo borolardon kesenek 
ve ölüm yrırdım alacağı olorak tahnklmk Etmiş 30 milyon lira 
alacağı vardır. Yi rie bizi çok üzen ve sizi de üze ce ği ni sandı
ğımız bir başka durum do, ölüm yardımlarını zamanında ödemek 
bir yano, yani çok düşük, çok alçakgönüllü bir ödenedir yDptığı
mız, 20 bin liralcır seviyesinele bir por8 ödii.,oruz, ancak 83 
yılı boşından itibaren bu 49 bin lira civarinda bir ödeme hali
ne dönüşecek. 20 bin lirayı bile iki yıl geriden gelerek ödeye
biliyoruz, yani en son SO yılı sonunda ölmüş arkodaşla~imızın 
ailelGrine ya.rdım yc:ıpcbiliyoruz. Tabii bu durumda bu yardımın, 
ölüm yardımının adından başka y::ıl::'dım diye nitelcnc:bilecek bir 
yanı kalmaını ştır. 

Bu konuyu da ilginize sunduktan sonra sözlerimi topar
lı:ımak istiyorıJm. 

Sonuç olarak; bir yıllık hesap dönemimiz 30 Nisc:n 1983 
tarihinde sona ermiş bulunm~ktadır. 1982-1983 dönemi bilançosu., 
gelir-gider ve giderlerin bütçı::; ile karşılaştırma çizelgeleri 
ile 1983-1984 dönemi bütçe tasarısı geçen yıllarda olduğu gibi 
ayrı bir rapor olarak bilginize sunulmuştur. Sayman üye 
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orkndnşım o konuda yüce kurula bilgi verecektir. 
17 M3yıs_l982'den 12 Mrıyıs 1983 gününe kadar uzonon 

bir yıllık dönem çalışmolorızı ve hesoplarımızı arkadaşımız 
ol:'z edeC'ektir. 

Teşekkür ederim. (Alkışlar) 

BAŞKAN- Teşekkür ederim Sayın Boşkan Sav. 
Bilanço Saymanlık Raporu deh2, önceden dağıtılmıştır, 

burada yeniden okunmasına gerek görmüyorum, z3ten hepiniz 
önceden tetkik imkanı buldunuz. 

Denetleme R3porunu okumak üzere buyurun Sayın Emin 
- AkyürEkli. 
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Ölüm yard:ı.m.::ı.. borcu toplam 8 994 522 Türk liradır ki 9 ikisi bir
likte demin. ba,ş.k:an:ı.in.ın söy'l.ediği gibi 30 milyon lirayı bulan 
bir alacak kayı tlar:ı .. l!Ll.Zda görülme:kte.dir; 

Bu durumda yönetim kurulumuzun sayın Genel Kurulca 
soruna bir çözüm bulunması yolunda raporunda yer alan önerisi~ 
ni burada bir daha bilgile:t'inize sunuyoruz. 

Bu vesileyle bir şükran borcumuzu, bir minnet borcu
muzu gerek Yönetim Kurulumuz ad:uıa 9 gerek sayman üyeniz olarak 
şahsl.ID ad.l.ma burada açiklamak ihtiyacınday:ı.m, zoru nday:ı..m• 

Bazı barolar:ı.mız:ı..n izninizle ismini okuyacağ:ı.m. Bu 
barolarım:ı.z kesenek 'borcu hiç olmayan ve çok az bir istis'na ile 
ölüm yardımı borcu hiç olmayan barolarım:ı.zd:ı..r.Bunlar Bu.rdur Ba
rosu, Çanakkale Barosu, Çorum Barosu, Denizli Barosu, Edirne 
Barosu, Elazığ Barosu Erzurum BarO-su, İzmir Barosu, Kırşehir 
Barosu, Manisa Barosu, Ordu ve Riza Bar.olarıd:ı.r~ 

Kendilerini huzurunuzda demir.arz ettiğim g'ibi teşek 
kür ediyoruz,.minnetlerimizi. bildiriyoruz. Özellikle İzmir Baro
suna teşekkür etmek isterim. Bir olmayacak işi yaptı İzmir Baro 
su muhterem arkadaşlar. Geçen seneki genel kurulumuzda ı milyon 
küsu r lira borçla kat:ı.lan İzmi'r Barosu, geçen seneden bu y:ı.l 
bütçesine aktarılan 1 devrelan borcu ile birlikte bu yıl tahak 
kut eden borcunu bütün sene içerisinde muntazam ödemelerle bir 
süre önce S' f:ı..ra indirdi. Bu demin söylediğim {).bi çoğunlukla 

genel lcurullarQ.a ve. kendi aralam:ı.zda bu konudaki tartışmalar:ı.m:ı.z.

da üye sayısı çok olan barolarda kesenek borçlarının toplanamad.l. 
ğı ve ödenemediği yolundaki mazereti, savunmayı ortadan kaldırı
yor. Bir örnek teşkil etti,' çok kıymetli bir örnek. Kendilerin
den öğreneceğimiz şeyler olacağı kanısındayız. 

MUhterem arkadaşlarım; 
Şimdi, Gündem gereğince size başlıklar halinde bilan

çoyu ve önümüzdeki yıl bütçe tahminini sunmak istiyorum, sadece 
başlıklar halinde; 

ı. 5.1982-1.5.1983 y:ı.lı bilançomuz aktif, sabit değer
ler 2 458 283 33, kasa l13 037 62, bankalar 724 888 09, anbarlar 
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hesabı 195 228 75, borçlar hesabı 28 843 556 ve.nazım hesaplar 
503,26 lira olmak üzere yekün 32 335 497,05 dir. 

__ ictif; öz kaynaklar 22 367 199,79 L_:_~a, ölüm san~ğ.l. 

9 041 536,80 lira, alac.aklılar hesabı 923 257 lira, başkaca ala
caklılar hesabı 3 020 lira, nazım hesaplar 503,26 lira ve yekün 
32 335 497,05 lira. 

Barolar Birliğinin ı. 5.1982, 30.4.1983 gelir çizelge-
si; çeşitli gelirlerden öz kaynaklar 26 305 373,79 lira, gelir
ler hesabı l 239 637 bin Türk lirası ve toplam 27 milyon 545 bin 
011,22 lira. 

Giderler çizelgesini okuyup vaktinizi almak istemiyo
rum. Size takdim etmişt~k. 

Liste halindeki bilgilerle vaktinizi almıyorum, .tetkik 
buyurmuşsunuzdur. Önümüzdeki yıl bütçesini takdim ediyorum. Bilan
ço ularak bu kadarını arz ediyorum. Borçlu. barolar listelerini 
raporumuzda 26 ncı sayfada takdim etmiştim. Ben Genel Kurula ka
tılmak için sabahleyin salona geldiğimde Sakarya Barosu sayın de
leğesi Tekin Yaman üstadım listede bir yanlışlık olduğunu, kendi
lerinin borçlarını ödediklerini ifade ettiler. Herhalde gözleri~ 
den kaçmış olacak. 27'nci sayfada dipte not halinde raporun bası 

mı sırasında Sakarya Barosundan 55 bin Ttirk lirası i:ıavale gelmiş 

t;i.r diye işaret ettik. Borç topların 85 hi:ı lirr idi. Bakiye 30 
800 Türk lirası borçla~ı kalmıştır Sakarya Barosunun. Her ihtima
le karşı sabahleyin Ankara ile telefrmla görüştüm, bu borç baki··· 
yesi görünüyor. 30 800 lira.ödenmemiş.efendim. 

Sayfılar sunarım. (Alkışlar.) 

BAŞKAN- 1'eçıekk4r ede:::.'im Sayın Oğuz. 
Efendim, şimdi bu rapor okunduktan sonra Oenetleme Ku

rulunun raporunun okunmasına sıra geldi. Raporu okuyacak Denetle
me kurulu sayın üyesini davet ediyoru m~ 

Raporu İzmir Barosundan Em~n Akyürekli takdim ediyor
ler efendim. 

EMİR AKYÜREKLİ(İzmir Barosu)- Efendim bazı konuları 
ben özet olarak geçeceğim. Denetleme Kurulumuz 1982-1983 Mal1 
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yılında beş kez. toplanm.J.şt~ . .r" Bu top1antılar senucunda birlik 

de~ter ve kayıtlarının usulüne uygun olarak tutulduğu tespit 

edilmiştir, 

KasG mevcudumuz 1982·-1983 lVIal1 Yılı sonu i tibariyle 

113 037 62 kuruştur. Bankalarda toplam olarak 724 888 09 kuruş 

vardır. Yalnız bu meblaı§';ın son zamanda ödendiği dikkatimizi çek 

mektedir. 

Diğer defterlerin de yine usulüne uygun olarak tutul

duğu saptanmıştır. 

Biıanço 30 . .4.1983 ts:rihi itibariyle çıkarılan ve Ge

nel Kurula sunulan bilançccla kayıtlı bulunan 32 335 495 05 kuruş 

luk aktif ve pasifteld. hesap sor.uçlarının defter kayı tıarına uy 

gun olduğu görülmüş·cür. 

Biraz evvel saynan arkadaşım;ı.zın faaliyet raporunda 

da okudu ğu gibi Türkiye Barolar Birliği lVJ.aliyeye, Sosyal Sigor

talar Kurumuna borçlarını ödeyemez duruma gelmiş~ hatta perso

nelin ücretlerini dahi güçlükle ı:erobilmiştir., 

Birliğim:1.zin muhtelif yazı, telgraf , genel teklifle

rine rağmen Baroların 8 831 696 liralık ölüm yardJ.mı, 19 767 

278 liralık kesenekten borçlarının bulunmasJ., bazı baroların 

1972 yılından beri kesenek, 1977 yılından beri ölüm yardımı gön 

dermemeleri, barolsrJ.n her geçen yıl bn borçl::ırının artması ku

ruluşumuzda büyük bi:.' enil.:Lçe ve üzüntüye nedeL olmuştur. 

I.J alışmala.rımız so>mcund.a şu sonuçlara varmış bul unu-

yoruz; 
ı.- Aram:<.zd,cm ayrı:ı..an meslekdaşlarımızın geride kalan 

ya: ınls:.r~;;vı. yapılan ölüm yardJ.mlarırıın vefatlar:ı.nı izleyen Jrcısa 

bir sUrede ge:cçekloş;noci gerckiTdi. Oysa 19PO yılında vefat eden 

!ll<.;Slektaşlarımızın ölUm yardımla:::-ırıın 19 Iliart 1983 tarihine ka,

dar ödencbildiğ::, 1981 yıllnC:.a 115 meslektaşınuz vefat ettiği. 

halde bugUno 1mdc:': 18 aileye yardım yapılabildiği görülmüştür. 

1982 .yılında 7efat sayısı 77' dir. Halen yalo.nlar:ı.rı..a 

ölüm ya:::-d.ınu ödenmemiş bu::: ıınan vefat etmiş meslektaşlarımızın 

toplam sayıs1,n:m 169 'a var:aış oluas:ı. üzücUdür" Daha önceki ra-
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porlarımızda da belirtildiği gibi eğer ölüm yardımı kesenekıeri 

düzenli bir biçimde ödenmeyecek ve eski borçlar kapatılmayacak 

ve halk saL ~.plerine yıllanmış yardımları ulaşt k·ılamayacaksa sa

yın Genel Kurulun anların ve işlevini büyük ölçüde yitiren ölüm 

yardımı kurumunun geleceği üzeri nde tartışmak gereğini 1 aslında 

miktar itibariyle de ihtiyaca cevap vermekten uzak olan bu yardı

mın uygun görüldüğü takdirde kaldırılmasını önermekteyiz3 

2.- Bazı barolarımızın kesenek borçlarını göndermemesi 

nedeniyle birliğimiz I\llaliyeye, Sosyal Sigortalar Kurumuna borçla

rını zamanında ödeyemez duruma gelmiştir. 

J:iarolarımızın l:eseneklerir'.i süresi içinde Birliğe gön-
ı~ ' . 

dermemiş olmalarının geçerl~ bir özürü bulunmadığı görüşündeyiz 

Bu nedenle, GeneJ. Kurulumuzun bu konu;yu değerlendire-r 

rek, kesenekıerin Barolar Birliğine gönderilmesini istemekteyiz~ 

Bu konuda bağlayıcı bi::- kararın alın.masının zaruri olô.uğunu bil
mel::teyiz. 

3.- Ara ve yıl sonu denetlernemizde birlik defter ve 

kayıtları ile belgel8rinin düsenli tutulo.c,ğu, ödemelerin bütçe 

ödenekleri içinde olduğu ve yasal gereklerinin yerine getiril- · 

diği saptandığından, Yönetim Kurulunun aklaı::uııa sını sayın Genel 

Kurulun takdirlerine ve 1mrarlarıl:1D. sunarız. 

Saygılarımızla. (Alkışlar.) 

.ı:ıAŞKAN- ~eş~kkür ederim Sayın AkJÜrc.,ıui. 
Böylece 1982 Yılı Çalışma Raporu, Bilanço, gelir ve 

giderlerin bütçe ile mukayesG tablolarını ve Denetleme Kurulu 

Raporlarının okunınası sone. ermiş bulunuyor. 

Ş imdi, bu raporlar hEıkkındEJ görüşme açıyorum. Ko

nuşmak isteyen sayın üyelerin isimlerini tespit edeosğim. 

İstanbul temsilcisi T-cırtsut Kazan, .buyurun efendim. 

TURGUT KAZAN- Sayın Delegeler, tinoalikle gerçekten 

ülkemizin ve mesleğimizin olağanüstü koşullarda bulunduğu bir 

dönemde görev yapan soyın.Birlik Y~netim Kurulunu teşekkürle

rimle birlikte kutluyorum. 

Başkanlık Divenı ve Yönetim Kurulu ça1ışma raporla-
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rında gerekse Sayın Divan Başkanının açış konuşmasında mesleği
mizin.ve örgütlerimizin güncel temel soruruarına özellikle deği
nildi. Ana;y<ılsan:ı.n l35'inoi madQesine göre yapı:;_aoak yeni düzen

lernelerin savunma mesleğinin ve örgütlerinin evrimini geriye çe
vireceği , meslek gelişmesinin çağdaş aşamaların gerisinde kala-. 

cağı yolundaki BaşkaJilık raporundaki kaygılara aynen katılıyoruz~ 
Ancak, Anayasanın l35'inci maddesine göre yapılabile

cek ya da yapılmakta olan değişiklikleri değerlendirirken, 1982 
Anayasasının genel ve bu Anayasanın niteliğini belirleyen kural
larını göz. önünde tutarak da yorumlara va·rmamız gerektiği düşün
cesindeyim. 

Şöyle ki, Anayasanın l'inci maddesi Cumhuriyeti benim~ 
semi~ıtir. Cumhuriyet elbetteki tek bir sözcükten ib.aret değildir. 
Cumhuriyet bir devlet.düzenidir, bir yönetim biçimidir, bir bütün
lüğü ifade etmektedir. 

Anayasanın 2'nci maddesinde gene sosyal devlet olgusu 
benimsenmiştir. 36'ncı maddesinde hak arama ve.özgürlüğü, 37'nci 
maddesinde ise yargıç güvencesi benimsenmiştir. Anayasanı~ 135 1 

. nci maddesini bu genel çerçeve içinde de değerlendirip yorumla
mamız gerekmektedir. Bu ilkelerin benirrısendiği bir Anayasada 
savu~~ hakkı kısıtlanamaz ve onların örgütleri olan baroların 
etkiJiliği kaldırılamaz" Bu olgular bizi' lı öyle · :r yoruma da gö
türmelidir. Anayasanın 135' inci maddesinin de bir amacı var.Bu 
amaç üyelerine karşı görevlerini ·eşitlik içinde yerine getiren, 
halkın, yani iş sahiplerinin korunmasını amaçlayan bir yapının 
oluşturulmasıdıro Bizce temel buradadır, 135'inci maddenin birin
ui fıkrasındaki bu olgunun ötesinde yer alan v_e Sayın Başkaı:un da 
okudu ğu ·diğer maddeleri Anayasanın az önce andığım diğer madde
leri ile birlikte yine l35'inci maddenin birinci fıkr1il.sı içinde 
düşünmek , asıl birinci fıkra üzerinde durmak gerekir. 

l'"'esele böyle olunca, avukatlar ve barolar olarak el-
~ . 

bette gerekli çalışmalar birlikçe yapılmıştır; ama daha da Çok 

yalın açık, seçik biçimqe meselelerimizi ortaya koymaya devam 
etmeliyiz. Çünkü~ 60 yıllık deneyimlerimiz göstermiştir ki, baro-
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ların ve meslektaşlarımızın taygılanacak, yani bu yaşamları,bu 
işlevleri sebebiyle bugüne kadar yaptıkları çalışmaları sebe
biyle kaygı.Lanacak, gocunacak ·ı.,ır tarafları yv~~tur • 

.Du bakımdan, yeni düzenlernelerin bizi ve örgütlerimi
zi daha geriye götürmemesi zorunlulu@;u vardır. Bu zorunluluğa 
elbette Yönetim Kurulumuzla birlikte SEıyın Genel Kurulurrruzda 
mutlaka sahip çıkacaklardır, çıkmaktadırlar. 

Bizi yine ilgilendirdiği halde ra'porumuzda bulunma
yan birkaç; konu üzerinde durmak-istiyoruz. Yine bumlardan bir 
tanesi seçimlerin ertelenmesi olayıdır. Bunu hep birlikte yaşı
yoruz. Seçimler kuruluşlara canlılık getiren, onları zaman için
de yenileyen, güncelliğini süreklilik içinde yaşatan bir olgu 
ve seçimlerimiz ertelendi. Ancalc1 bu erteleme süresinin artık 
daha fazla uzun olmaması gerekmektedir. Bu yalnız bizim de soru
numuz değildir. Bu bütün derneklerin, örneğin spor kulüplerinin 
yardım derneklerinin temel sorunudur. Bir kısım dernekler üyelik 
niteliğini yitirmiş kişiler.tarafından yönetilrnek sorumluluğu ile 
karşı kar~ıya gelmişlerdir. Oysa bütün bu kuruluşlar, kamu kuru
luşları gibi dernekler bir topluma hayatiyet veren kuruluşlardır 
ve bu meselenin çözümü için .de dalı . .:::ı başka ve daha farklı çalışma
lar yapılması gereğine inanıyoruz ve bir an önce bizim de kendi 
yapımız içinde yenilenmek için seçim y0J.unun s ·ılmasını istiyoruz. 
Bunu zorunlu görüyo:::-uz. 

Ben rapordaki açıklamalara elbetteki katılıyorum. An
cak günümüzde önh::ı ta'şıdığı ve toplumu ve mesleğimizi hukuku il
gilendirdiği halde yet_erince üzerinde durolmayan bazı konuları 
açıklamak istiyorum9 

bunların arasında birliğin yine ceza ve tutukevlerinin 
İçişleri Bakanlığına bağlarunası girişimlerinin amaca aykırılığı 

raporda.açıklanmıştır. Bu yerinde bir görüştür ve bu görüşü bölü
şüyoruz. Ancak, ini'az hukuku ile ilgili daha başka sorunlarımız 
var. Bu sorunların arasında özellikle ceza yargılamasında koşullu 
salıvermeden yararlanmak için ki, raporda çok güzel bir söz var: 

· "Ceza infazı kararın kesinleşmesi ile başlar. 11 deniliyor. Oysa 
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biliyoruz ki, tutukluluk müessesesi bir yerde cezanın, hükmün 
kesinleşmesinden önce infazı durumunu getirm'e'~tedir ve birçok 

kişi ya Yargıtay'a gitmek yolundan vazgeçmekte, infaz kuralla
rından yararlanabilmek için ya da hüküm kes:inleşmediği için bu 

haktan yararlarramayıp daha önce çıkabilecekkken uzunca süreler 
cezaevinde kalmaktadır. 

Bu kişi özgürlüğünün gereksiz elinden alınması almak

tadır ve bu.usul kuralındaki bozukluktan, yanlışlıktan ileri 
gelmektedir.Hükmün kesinleşmesinden önce de koşullu salıveril~ 

me olanaklarının sanıklara verilmezi ve bu yolda çalışmalarda 
bulunulması gerektiği görüşündeyiz" 

Ayrıca, yine mesleğimizi ilgilendiren önemli bir konu 
da bu adli sicil dışındaki gelişmeler akla gelmektedir. 

Kişilerin suç işlemişlik durumlarının belgeleneceği 
tek yasal olgu adli sicildir. 13u konuda tek kuruluş da Adlİ 

Sic il Kurulu şudur. Oysa, adli sicilin dışında da kolluk gö
revlilerince tutulan birtakım siciller uygulamada adlİ sici

lin de ötesinde sonuçlar getirmekte ve pekçok kişinin yaşamı
nı etkileyen olumsuz kararların alınmasına neden olmaktadır. 

~ uygulamanın Pasaport Yasasında yapılan değişik
likten başka hiçbir ynsal temeli de bulunmamaktadır, Y.ani ben 

1;ıulamadım- Böyle olunca pek çok kj,şi yargılan .kları ve hatta 
bir ceza almadıkları halde , haklarında bir dava açılmadığı 

halde bu.siciller nedeniyle birçok haklarından yoksun kalmak
tadırlar.Bu huku k devleti olgusu içinde kişisel özgürlükle

rinböyle yollarla engellenmesine neden olan bir uygulamadır 
ve bir hukuk devleti içinde önlenmesi gereken uygulamadır. 

Ayrıca, Pasaport Yasasındaki değişiklikte de uygula, 
ma yanlıştır. Şöyle ki, kişiler hakkında dava açıldığı zamııın 

bu kolluk kuvvetlerine bildirilmektedir. A.ncak, beraat karar
ları_, takipsizlik kararları gi tmeınektedir.İşi düştüğü zaman bu 

durumu öğrenin vatandaş, eğer dosyalar mahzeıne kaldırılmış ise 
aradan yıllar geçip de işin izi kaybolmamışsa kendi koşturması 

sonucunda bunu bulabilmektedir" Ancak, yeni olan bir uygulamayıl-
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lar sonra bugün habersiz olan pekçok kişinin başına pek çok so
runlar açacağı da meydandadır. Bunun önlenmes:l dava açıldığının 
bildirilmesi gibi davanın sonuçlanmasının da ;y lne aynı kuruluş
lara bildirilmesi yoluyla aslında çok basit bir uygulama ile de 
bertaraf edilmesi mümh~ndür. 

Ayrıca, yine raporda değinilmeyen , rapordaki bu eksik
liğin sayın Geriel Kurulun görüşmesi durumunda Genel Kurul görüş
leri arasında değerlendirilmesini önereceğim bir eleştiri ve di
leğimi de sunmak istiy0rum. 

O da şu; son yıl içinde ve geçen Genel Kuruldan bu
güne ülkemizde infaz hukukunu, _çeşikli alanlardaki infaz hukuku
nu, (yani ceza hukuku alanında değil-)ilgilendiren önemli değişik

likler oldu. Bunu tek sözcükle şöyle ifade edelim. Çe şi tl i alan
larde, değişik alanlarda af yasaları çıkartıldı. Hukuku nesnel 
temellereoturtan, ilkelerini doğru koyan, hele yEıpay suçlarla 
insanın adalet düşüncesini hiç karmaşaya getirmeyen ülkelerde as
lında af sözcüğü unutulmuş bir olay ve aftan beklenen birçok ya
rar c~zaların infazı uygulaması içinde bu ülkelerde karşılanabil
mekte. 

Ancak, ülkemizde koşullar farklı. Belli dönemlerde 
bazı suçların ai:fsdildiklerini g,ördük ve görmekteyiz. Örneğin, 
J. 

~rkiye 1 de 1920-1922 yılları arasında yalnız :' tane özel af, üç 
tane genel af çıkartılmış. Bu olgudan hareketle bir de infaz yön

temlerimizi değerlendirdiğiiniz takdirde şöyle birtakım durumlar
larla da karşılaşmaktayız. 

"'" 

f"l 
esela, Türk Ceza Yasası 1926 yılında yürürlüğe gir-

miş 47 yılda 29 kez değişiklik geçirmiş. Neden bu değişiklikler 
yapılınış? •• Belli bir dönemde bazı suçların yoğunlaşması karşısın
da tek çözüm olarak cezaları artırmak bir seçenek olarak görülmüş 
ve uygulanmış ve elbette suçları önlemek için hepimiz biliyoruz 
cezaları artırmaktan daha başka yol ve yöntemler de ~ar. Me~el~ 
iki yıl olmak üzere iken yasası dört sene önce yürürlüğe girmiş 
iken belki de dünyada çocuk mahkemelerini kurmayan tek ülke Tür
kiye ve cezaevlerinin hali hepimizce yakından malum. 
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Bütün bu olgular~ bir araya getirdiğimiz zaman çeza
land~rmanın vatandaş~ Devleti cezaland~rmas~nın temeli olan top
lumsal yar: _. olgusu bu kez bir af gereğini de .jnümüze getirmek-,,, 
tedir ve elbette bu gereği bugün ~ürkiye'de duyulmuş ve uygulama-
ya konulmuş örnekleri de bulunmaktad~r. 

Gerçekten değişik aflar ç~k~şt~r. Örneğin, silahlar~

n~ , bir zamanın silahıanma akışına kDp~lanlara silahlarını tes
lim koşulu ile iki kez af yasas~ çık~şt~r yakın zamanda. Bildi 
ğiniz stok aflar~, seryet aflar~, vergi afları, kaçak elektrikle
rin belli bir giderimle yasallaştırılmas~ da bir türlü aftır~ 

l ' 
Yan~ bugün ülkemizde toplum yararı gözetilerek geçmi
v 

şin baz~ yaralarının baz~ kural dışı gelişmelerinin bunda belki 
toplumun dı;ı pay~ olduğu da kabul edilerek giderilmesi yolları 
açılmıştır. 

O zaman elbette aynı dönemin, yani bu vergi affının , 
silah aff~nın, kaçak elektrik affının,stok affının, servet af
fının söz konusu olduğu dönemlerde aynı koşullar içinde gelen ve 
bugün cezaevlerinde bü;ı.rük y~ğınlar .oluşturan insanların aynı .toP
lumsal koşullardan etkilenmedikleri söylenemeyecektir. 

Bu olgu gözetilirse ve günümüzde yasallaşmaya doğru 
bir eğilimin de varlığ~ kabul edilirse, toplumsal yarar bizleri 
genel af düşüncesi üzerinde de durmaya sevk etr-?ktedir. 

;unkü, bir aflar zincirinin deva~ olmaktadır bu konu~ 
Bu konunun Sayın Genel Kurulca değerlendirilmesi dileğindeyim. 

Ayrıca, Say~n Sayınana teşekkür ediyoruz Baromuz için 
bizi onurlanaıran sözleri için. Bu arada bir sözcükte ben katmak 
istiyorum. Biz rasgele bir araya gelmedik, örgütsel bağl~l~ğı~z, 
örgütsel kat~lım~ gerektirmektedir. Düşüncelerine bu sebeple ben 
de katılıyorum. Ayrıca, bugün bu konuşmalardan sonra Genel Kuru
lun aklanmas~ kunusu gündeme gelecek. Genel Kurulların aklanması 
genellikle bir alışkanl~k, bir genel güven, genel yaklaşım için
de yürütülen bir olay ve elbette Sayın Yönetim Kurulu aklanacak
lar. Ancak, ben kendi arkadaşlarım adına İzmir Barosu delegeleri 
ad~na bunu söyle açıklamak istiyorum. Seçim yapılmayan dönemlerde 
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aklanma yöneticilere bir seçim gücü verire Biz kendilerini bu 
amaçla da ayrıca aklayacağız. 

Teşekkür ederim Sayın Başkano (AlkJ.şlar.) 

BAŞKAN- Teşekkür ederim efendim. 
Söz sırası sizde Sayın Tekin Yaman. 
TEKin YAMAN( Sakarya Barosu)- Türkiye Barolar Birliği

nin sayın Yönetim Kurulu ve Sayın Başkanı, değerli Genel Kurul 
Başkanımız; 

Gerçekten olağanüstü bir dönemde Baromuzun_;_ bir yıllık 
lo 

mesuliyetini taşıyan ve bir çalışma raporu ile kEırşımıza gelen 
Yönetim Kuruluna geçen hizmetlerinden dolayı teşekkürlerimi arz 
ederim. Şüphesiz bu teşekkürlerimiz biraz sonra soyut ve somut 
olarak yapacağımız eleştirilere engel olmayacaktır. 

Bunlara geçmeden önce bir müşahademi arz etmek isterim~ 
Türkiye Bar~lar Birliğinin yurdun muhtelif yerlerinde genel kurul
lar yapmasının bir nedeni var. Bu Türkiye Barolar Birliğinin mev
cudiyetini yurdun çeşitli illerinde, o illerde duyurmak, varlığı
nı göstermektir. Bizi lütufkar davetleri ile bu güzel şehre geti
ren Antalya Barosunun salonda b~kıyorum yukarıda masadaki birkaç 
stajyerinden başka aramızda hatta hatta belki de Yönetim Kurulu 
dahi mevcut değil. Bizim azıl anmcımız kendimiz söyleyip, kendi
miz dinlemek değil. 292 mevcutl11 bir baroda pe'" az bir arkadaş:ı.n 
burada mevcut olması, Türkiye Barolar Birliğinin yurdun çeşitli 
yerlerinde genel kurul yapmasındaki amacı tamamen ortadan kaldı:c
makta ve bizi güzel bir otelde birkaç gün daha bir tatil günü 
yaşatmak imkgnından öte bir imkan sağlamamamaktadır. 

Binaenaleyh, hiç olmazsa stajyerlerin , staj konferans
ları gibi diğer konularda Türkiye Barolar Birliğinin ne olduğunu 
ve ne olmadığını gelip burada takip etmelerini beklerdik. 

Müşahademden sonra Sayın Sa yınanın kon-yşmamın sonunda 
belki unutabileceğim bir hususuna değinmek istiyorum. Baromla il
gili olarak bir konuyu belirtmek istiyorum. Verdikleri mali rapo
run ikinci sayfas:ı..nda"K.asenek hesabına hiç havale göndermeyen ba
rolar 11 demektedir. Bunların arasında Sakarya Barosunun ismi geç-
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mektedir. Bendeniz raporda diğer kısımda yazılı Sakarya Baro

sunun borcu olmadığına iiişmedim. Gerçekten bizim baromuzun kü
çük bir borcu var; ama 1976 yılında hiç havale göndermeyen ba
roların içinde bulunmamıza itiraz ediyorum. Kendilerinin sabah
leyin kişisel olarak uyarımdan sonra konuya Ankara ile de görüş
mek suretiyle gösterdikleri ilgiye de ayrıca teşekkür ediyorum. 

Sayın üstatlarım; 

Ben eleştiriler? sondan başlamak suretiyle gelmek istiyo
rum. Konu Sayın Genel Başkanımızın kullandığı terimleri akçalı
dır. Türkiye Barolar Birliğinin 29 milyon 900 bin lira alacağı 
var. Bu alacak tahsil edilmemiş. Yurdumuzdaki vadeli hesaptaki 
net faizin geliri 1/3 hesabı ile % 33, yaklaşık demik ki bu 
para birliğin kasasında olsaydı 10 milyon Türk lirası faiz ala
caktık. Alacağımızın değer kaybı bir yana, 10 milyon liralık 
faizin beher aya isabeti ile Türkiye barolar Birliği eğer bu 
paralar tahsil edilmiş olsaydı bu acıklı duruma gelmeyecekti. 

Görüyoruz 1972 yılından beri tahsil edilmemiş paralar 
var. Bu nasıl olabilir? •• Bir zamana aşıını beş yıl olduğuna göre 
demek ki Türkiye Barolar Birliğinin Yönetim Kurulu bu paraları 
tahsil etmeyerek bugün için yaptırımsız bir duruma düşürmüştür. 
Ancak, istekleri ile öderlerse tahsil edebileceğiz. 

1983 yılından beş çıkarırsak geri kalan bütün alacakları
mız zaman aşımına uğramıştır. Parasını ödeyen .. aralar ödüyor, 
diğerleri zaman aşımını sağlamış oluyor. 

Şimdi, 1982 yılındaki Zonguldak toplantımıza katılan 
üyelerimiz hatırlayacaklar. Orada da Hatay Delegesi arkadaşım 
la beraber bu konu için biz konu~ma yaptık. Dedik ki, Yönetim 
Kurulu bunu tahsil etmelidir. Hatta Nabi !nal arkadaşımız 
Hatay Barosunu icraya verin dedi. Ben çıktım başka konuda tez 
ileri sürdüm. 

Arkadaşlar, avukatlık kanununda hüküm var. Baroların 
aidatıarını tahsil etmeyen baro başkanları ve baro yönetim 
kurulu üyeleri kanunda bir başka suç mevcut değilse görevi 
ihmal veya suiistimal suçu ile suçludur. 
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Yenetim Kurulu para tahsil edemiyorsa baro ba~kanına 

bir mektup yazıp, görevinizi yapmıyorsunuz, i!'"'Cal ediyorsunuz, 
hakkınızda ·t;akibat açılacaktır veya vazifeyi ınınalden müracaat 
edilec.ektir diyebilir; ama biz bunu ileri sürdük. Sayın Bayman 
üyemiz Zonguldak toplantısında diğer Yönetim Kurulu üyeleri ile 
daha görüşmeden hemen bizim arkamızdan söz alarak " Biz hiçbir 
suretle, hiçbir baroyu icraya vermek gibi bir yola asla tevessül 
etmeyeceğiz 11 diye ifadeyi ke.l.am ettiler • 

.Arkadaşlar; 

Ödün vermekle hiçbir yerin sonuna gelemeyiz. Nasıl ki, 
Türkiye Barolar Birliği en güç şartlar altında Anayasa konusun
da ve diğer konularda görevini yapmaya çabalıyorsa, varlığının 
tehlikeye düştüğünü söyJ.ediği akçalı konularda da aynı hassasi
yeti göstermeli idi. Bu dünden bugüne gelmiş bir sorun değildir. 
Raporlarının bir yerinde diyorlar ki, 11 Bu durum o kadar feci
dir ki, artık bir başka hal tarzı yoktur. Bunun devam etmesi 
takdirinde görevi bırakınayı dahi düşünüyoruz." 

biz kendilerinden görevi bırakmalarını istemiyoruz. Biraz 
önce söyledik, çok büyük katkıları var. Sonra Kanun da men 
ediyor. Türkiye Barolar Birliği Yönetim Kurulu ayrılac~k bu bir 
çözüm mü arkadaşlar?,.Onun yerine görevini yapsın ve bizim Genel 
Kurulumuzu p;örevi. bıralruıa~:la lütfen tehdit etr:'"'sinler. 

'tünkü, kesin o1arak şunu söylüyorum ki, bütün teşekkül
lerde yeri doldurulmayacak adam 1 yeri doldurulmayacak kurul 
yoktur. Bu genel bir kurald'_r" Eğer, zaten bir kurul yeri dol
durulmayacak ise, bir kişi yeri doldurulmayacak bir şahıs ise 
o kuruldan zaten hayır gelmez. Çünkü, o kurul veya teşekkül ye
ri doldurulmayacak bir adamın varlığına bağlı demektir. 

Binaenaleyh, şunu da arz edeyiı::ı. Ben bir aralık biraz 
ters gelen fikirleri Genel Kurula zaman zaman söylüyorum.Be
ni bu açıdan da görenler var. hatta dedim ki, Türkiye Barolar 
Birliği Başkanını Ankara Cunhuriyet Savcılığına şikayet edeyim. 

Başkanlık Divanını da şikayet edeyiı::ı, haklarında vazifeyi ih

malden dolayı dava açılmas~nı talep edeyim" Diğer taraftan da 
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Barolar Birliğini de ödenek toplama hususundaki görevini ihmal 

ettigı için disiplin takibatı isteyeyim hakkında. 
İşte arkadaşlar, bu şekilde düşünce ile alışılmı,şın dışına 

bir adım atamayarak bu düşünce ile çıkıyoruz. 
Arkadaşlar, 1116 sayılı Kanunun 36'ncı maddesi, Türk Ce

za Kanununun 294 ve 295 inci mnddelerinde yazılı hallerden baş
ka bu Kanun ve diğer kanunlar gereğince avukat sıfatı ile veya 
Türkiye Barolar Birliğinin yahut baroların organlarında görevli 
olarak kendisine verilmiş görev ve yetkileri ihmal ve kötüye 
kullanan avukat, Türk Ceza Kanununun 240 ve 230'uncu maddesine 
göre cezalandırılır. Açık hüküm var. 

Şimdi biraz sonre değineoeğim gibi eğer bu 30 milyon Tür
kiye Barolar Birliğinin kafasında olsaydı, arsamızın yarını dört 
tane müteahhide vermek suretiyle % 50 iştirak suretiyle degil de 
belki bir başka alternatifle o binayı yapmak imkanını bulabilir
dik. 

Binaenaleyh, Sayın Yönetim Kurulunun sanki Genel Kurul 
delegesiymiş gibi , Genel Kurulun kendine yöneltecekleri tBnkit
leri, eleştirileri kendilerinin yapmadıklarını kabul ettiğimiz 
bir konuda genel kur~la getirmelerini ve yeni çözüm beklemelerini 
bendeniz anlam olarak bir türlü bulamadım. Kanunda·hükümleri var, 
kullansınlar. Bundan öteye yapılacak başka bi~ şey yok. Kendileri
nin aklanmaları bir yerde teL~ikeye giriyor. 

Şimdi geliyorum birlik yönetim kurulunun yeni bir bina ya
pılması için müteahhitle yapmış olduğu anlaşmaya. 

1136 sayılı Kanunda mahalli barolarımıza gayrimenkul edin
mek, satmak, i~~!ek tesis etmek, irtifak hakkı tesis etmek bunla
rı çözmek yet;~i~·eri verilmiş bulunuyor; ama Türkiye Barolar Bir
liginin yönetim kuruluna bu konuda verilmiş yetkiyi bendeniz Ka
nunda bulamadım. 1136 sayılı Kanunun mahalli barolara verdiği bu 

yetkiyi Birlik Yönetim Kurulu maddesinde unutmuş olduğunu arz et

meyt.. imkan yok. 
Binaenaleyh, vardıkları anlaşma sonucunda 'inşaatın hitamı-
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na dogru Türkiye Barolar Birliğinin anlaşma mucibince mülkiye
tinde bulunan binanın hisselerinin müteahhide veya ınüteahhidin 
sattıgı kişilere teınlikine sira geldiginde, eger böyle bir so
runla karşılaşırlarsa halimiz nice olur? •• Onu kendilerinin in
celemelerine ve bu konuda bizi daha fazla aydınlatmalarını rica 
ederim. 

Diğer bir konu; müteahhitle yapılan anlaşmada muhtelif 
katlar bölüşülmüş, Barolar Birliğine 1,4 ve 5'inci katın yarısı 
düşmüştür, yani arada katlar var. Tabii biz bilmiyoruz projeyi 
burada gördük, kat projelerini de bilmiyoruz. l'inci katla 4'üncü 
kat Barolar Birligine tahsis ediliyor, 5'inçi katın da yarısı. 
O tabir de şüpheli ya. Sanki öyle bir tabir kullanmış ki, birine 
katın yarısı, ikinci katın yarısı ve beşinci katın yarısı. 

Onun yerine birinci katın tamamı, dördüncü katın tamamı 
ve beşinci katın.yarısı diye geçmiyor. !lgili madde okunursa 
öyle görülecektir. 

Binaenaleyh, müteahhitle yapılan sözleşmenin o maddesin
de esaslı. durmak ve katların tamamının Barolar Birliğine"ait 
olduğunu hiç olmazsa belirtmek yerinde olur kanısınd~ım. 

D:iğer taraftan, ikinci ve üçüncü katlar bırakılmış. Bir
birinin üstünde olan bir kat tercih edilmiş ols'lydı belki o ka
tın içindeki bir başka merdivenle iki katın Barolar Birliği tara 
fından kullanılması mümkün olurdu. Kimin tarafından satın alına
cağını, ne suretle kullanılacağını bilmediğimiz birtakım kimse
lerle komşu olmak yahut o bin~ı paylaşmak gibi acayip durumdan 
da kurtulmuş olurduk sanıyorum. 

Ayrıca, gene Kanunumuzda hüküm var. Türkite baroları ge
lir temin etmek için mülk edinebilirler; ama Barolar Birligi 
maddesinde , Barolar Birliğine böyle bir imkan tanınmış değil. 
Amacıyla ilgili olarak mülk edinebilirler hükmü vardır. 

Binaenaleyh, TürJiye Barolar Birliği amacı dışında sayı
lacak başka kişilere k~~lanacak veya verilecek bir mülkü nasıl 
edinmektedir? •• Bu konunun da üzerinde durulması lazımdır~ 
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Genel kurullarımızda böyle bir dilek ortaya dökülmüş 

olabili!; ama Türkiye Barolar Birliğinin geçe" yıl bütçesinde 
maliyet rakam~ 100 milyonu aşan bir hususta Yönetim Kurulu 
acaba kendisini yetkili mi görmüştür bu konuyu halletmek içinı 

Bu da hukuki olarak üzerinde duralacak bir ayrı sorun 
teşkil etmektedir. Kendisinin aidatıarı tahsil etmediği Yönetim 
Kurulunun görevini o yüzden ihma~ ettiği bir durumda, kanunen 
elde edeceğimiz gelirler varken, mülk edinmek suretiyle bir baş
ka yollara düşerek istikbalimizi kurtaracağız Türkiye Barolar 
Birliği olarak. 

Sayın arkadaşlar; 

Eski Genel Kurula katılanlar anımsarlar. Türkiye Barolar 
Birliğinin toplantıları bir olay olurdu. Bulunduğu şehirde bir 
olay olurdu, dinleyicisi ile, davetlisi ile, basını ile olay 
olurdu. Şu basın masasında kimse yok. Bugünkü bir haberlerini 
dinledim, hiçbir haber yok Türkiye Barolar Bi~liğinin toplantı
sından; ama bazı arkadaşlara sorarsanız etkinliği çok artmış. 

Yani bir hikaye var. Kalbi bozuk, damarı bozuk, karaci
ğeri bozuk değilken bir hasta demiş ki, 11 Desenize doktor 
herşeyim iyi iken öleceğim." Özür dilerim yani ona benziyor. 
Akça durumumuz yerinde değil, basına ilgi göstermiyoruz, kendi 
avukat üyelerimiz ilgi göstermiyor; ama bizim ~tkinliğimiz tam 
olarak sürüyor. 

Geçen yıl toplantısından sonra, yapılan bir otelin açı
lışına devlet büyükleri telgraf gönderiyor. Ben de kestim sak
ladım hatıra olarak. Bizim Barolar Birliğinin toplantısında 
böyle bir telgraf dahi gönderilmiyor. Bu gösterilen ilgisizliği 
Türkiye Barolar Birliğinin soyrettiği çizgi, vardığı, gitmekte 
olduğu noktayı tebarüz ettirmek amacı ile önemlidir, belirtiyo

rum. Şimdi, kendi baromla Yönetim Kurulu arasında geçmiş bir 
olayı, kişisel bir konu olmadığı için Yönetim Kurulunun görüş 
açısını belirtmek bakımından sizin bilgilerinize sunmak istiyo
rum. Sakarya Barosu Başkanı olarak bulunduğum sırada Sakarya 1ya 
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gelen arkadaşlarım bilir, Adliye konagı içinde müstesna güzel 
bir yerimiz var. Bir başkan odası, yanında bü~'ik bir toplantı 
salonu, baro sekreteryası ve fotokopi odaları. Yeni tayin edi-. . 
len bir savcı. sekrettr odası ile fotokopi odasına el koymak is-
tedi. Evvela:kişisel olarak buna " Sizin gücünüz de yetmez, be
nim de gücüm yetmez. K~undan doguyor bizim tahsis edilen hakkı
mız, alamazsınız." dedim. " Biz alırız rı dedi.Ben de rı Alın " 
dedim. Adalet Bakanlıtt;ndan bir yazı geldi:"Fıotokopi odası tele
fon santralı olarak tahsis edilı:ı.iştir." diye. Bir delil tespiti 
yaptırdık, Baronun zilliyetindedir, zilliyet cebir kullanmak su
retiyle mütecavizi de~edebilir. Adalet Bakanlıgına da müracaat 
etmedik. Çünkü, kanundan doguyor tahsisiniz, Adalet Bakanlıgı 
da tasarruf edemez Baronun elindeki bir yeri. 

Bir mahker:ıe kararı lazım bizi orado.n çıkartı:ı.e.k için, Ka
nun yazıyor bunu. " Kanunen tahsis edilı:ıiştir " diyor. Savcı 
dedi ki " Ben alırım." Ben de rı Siz alın " dedin. Sabahtan ak
şama nöbet tutmaya başladık, ,·;~~s:i,iıi:'te olduğum bir sırada sayın 
arkadaşlar anahtar uydurmak suretiyle Baronun odasını açmış, 
tahliyeye başladığı sırada ben döndüm, sürtüşmeye kadar vardı, 
mücadelemiz. Biraktı ve bu. da yetmiyormuş gibi onu başaramayın
ca 25 yıllık adliyenin içinde bulunan telefon irtibatımızı kes
ti. Bununla da yetmedi, hakimlerin , avukatların ve icra memuru, 
r:ıaliye memurlar~.nın özel otalarının park edildiği yere avukatla
rın otosunu part etmesine engel oldu. Bu şekilde davranışlarda 
bulunma yollarına gitti. 

Bununla beraber biz sorunun üstesinden geldik. Odayı ver
medik, telefon hattımız::L da bağlcıttırdık, zamanın Adalet Bakanı 
ile yakınlığına , akrabalığına güveniyordu. Bu savcı istifa etti 
arkadaşl·ar avukat olmak için. Bize başvurmadı, Kocaeline baş 
vurdu. Kocaeli Barosunda kaydedildi. Bir süre geçti, Sakarya Ba
rosuna nakli için müracaat etti. Sakarya Barosuna naklinde avu
katlı kanununun 5/C maddesi var. Ne diyor; " Çevresinde avukat
lıkla bağdaşmayc.cak davranışları bilinmenek ••• " Sakarya Barosu 
talebini reddetti. Türkiye Barolar Birliğine gitti konu. Türkiye 
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Barolar Birli~i maalesef bizim kararımızı bozdu arkadaşlar. 
Şimdi, tabii denebilir ki efendim savcının br davranışı baro

ya kaydına engel de~ildio E~er dosyada yeterli delil oldu~u 
kanısındayız. Eğer Barolar BirliğiYönetim Kuruıvnun yet:rli 
bilgisi yoksa konunun bir karar vermeden aydınlanmasını istek 
için bir raportör tayini veya mahallinden-yeni delil estemesi 

.gerekirdi. Kararımız bozuldu, Sakaryaya iade edildi. Bu bozma 
karşısında Baro Yönetim Kurulu kabülüne karar verdi. 

Şimdi, arkadaşlar bundan sonra anladı tabiÔ ortamı. Baro?!\il. 
,JC •• 

ya anahtar uydurarak girilmez, kanunen girilir; ama Barolar Bir
liği Yönetim Kurulunun bö;yle müdahalesi ile girmiş oldu. Kori

dorlardabile dolaşmaya cesaret edemedi, girdikten sonra vaz

geçti. Tekrar dosyası gelneden izin parasında şimdi. 

Sayın arkadaşlar; 

Barolar Birliğinin Yönetim Kurulu Sakarya Barosuna 800 
bin liralık tazminat davasına sebebiyet verdi. Bu dava şimdi 
derbest. Bunu arkadaşlar Türkiye Barolar Birliğinin mesleki te

sanüdü, etkenlit;i, ba:::-oya anahtar uyduracak, ondan sonra bu 
kararı bozacaksım.z. Şimdi ·bakınız ne yapıyor, Barolar Birliği 
yeni bir dü.zenlemeye de ışık tutuyor. Yeni bir kanun tasarısı 

hazırlanmış. Gazetelerde ohudunuz" Diyor ki, avukatlık mesle~i 

için ayrıL.--k , emekliye ayrıl:'ak veya sair 2· retle r:ıüracaat 
eden hakim vo;ya savc:tlar e~er bir başka takibat altında değil
le-rse otomatikman üye kaycledi.lirler. 

ŞiEıdi, böyJ.e bir kanuna hazırlayıcı bir hüküm gelmiş bu
lunuyor. 

bay:ı_n arkadaşlc.:nn; 

Yine değişik EÖrüş açısı olarak arz edeceğim. Sayın Baş
kanımız raporlarında gerçekten güzel bir konuya değiniyorl~. 
?esleki teşckhi5l olarak r:ıeslek k:uı·allarını ili: belirleyen Tür
kiye'deki kamu tüzelkişiliklerinden biri Barolar Birliği diyor
lar. Hakikaten ı::ıeslek kvralları içinde çok güzel noktalar var. 
Sakarya Barosu DiRiplin Kurulu olarak biz bu kurllarla tüm üye
lerimizi bağlı sayıyor-uz ve kanımızca dü-z;enli ve etkin bir ça-
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ıı·şma içindeyiz. Bu meslek kurallarının 20' inci maddesi avukat 
kl.lıkları He ilgilidir. Avukatlar mesleğin ve:car ve onuruma 
yakışan şekilde giyinmek ve davranmak zorundadırlar. :Burada size 
şu noktayı arz etmek istiyorum~ 

Geçen Ankara'da yapılan olağanüstü Genel Kurul top
lantısı yapılıyordu. Türkiye Barolar Birliği Başkan Yardımcısı 
Gü~çin Çaylıoğlu o toplantıya k~t pantolon, ayağında sandalet, 
çorapsız katılmış bulunuyor ve bunu orada Genel Kurul Başkam
na da , Türkiye Barolar Birliği Başkanına da gösterdim ve dik? 
katini çektim. Eğer meslek kuralları cari ise evvela Türkiye 
Barolar Birliği Başkan Yardımcısının ona uyması, böyle onurlu 
ve. en yüksek bir kurul huzuruna bu vaziyette. çıkmamas:ı. gerekir
di. Bugün de ayağ:ı.nda çorap yok, gene baktım~ 

Tabii işin gülrnek yan:ı. kolay arkadaşlar; ama biz 
anımsıyoruz eski barolarımızı, Genel Kurullarımızı. Nereden 
nereye geldik. Bir İstanbul avukatı ne dedi bana biliyor musunuz 
Haklı veya haksız, o kanaati silmemiz lazım. Bari'lar Birliği 
Genel Kuruluna gitmekten söz ediliyor da nereye Barolar Birli
ği Genel Kuruluna gidiyorsun dedi •. Ceza avukatları birliği 
genel kuru luna mı gidiyorsun dedi. n Ne demek bu ? •• 11 Dedim. 
Türkiye Barolar Birliği konular:ı, itibariyle Türkiye'de ceza 
avukatlarl:c ın sorunları ile il::;ilenen , cınlar:.a. tartışıldığı 

konuşulduğu bir birlik haline dönüşmüştür diyor. Buna ben ta
bii katılmıyorum. Tam anlamıyla; ama bir kısım arkadaşlarımı+ 
zın arasında bu zihniyette düşünen kişiler vardır arkadaşlar. 
Bunu bilmek,. bu kanıyı yıkmak, bunun üstesinden gelmek mecbu
r:iyetindeyiz. Elbetteki bu konularda konuşulacaktır. Ceza da
valarında olduğu gibi iddia, ceza ve hüküm; onun dışında hu
kuk davaları ile bun~arın dışındaki işlerin, hukuk müşavirle~ 
rini n sorunları nerede di r? .. Yalnız ceza davalarında mıdır?.~ 
elbetteki ceza davalar~nda bahsettiği konular önemlidir, altı 
çizilmesi gereken konulardır, bunlara katılmamaya imk~n yoktu r 
Biz de bunlara katılıyoruz; ama onun dışında mesleğimizin çok 
sorunları vardırQ Türkiye Barolar Birliğinin bir konusu savunma-
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yı 1 iddiayı , uyuşmazlıklı işleri, uyuşmazlık konusu işleri 
avukatler eliyle yürütmenin alışkanlığını yay!'laktır. Bu konu
da acaba '.LJrkiye Barolar Bir1:ı,gi üstüne düşeh görevi yapabil
miş midir? •• 

Şimdi arkadaşlar, geliyorum faaliyet raporunda,l20 
sayfalık faaliyet raporu nda 60 sayfayı teşkil eden Türkiye 
Barolar Birliğinin olağanüstü genel kurul toplantısında Anaya.:.._ 
sa hususunda yapılan çalışmalarına. Gerçekten Danışma Mecli
sindeki Anayasa Komisyonuna 7 Barolar Birliği Başkanımız 
Türkiye Barolar Birliği Yönetim Kurulunun hazırladığı ve Baro
lardan sorulan soruların cevapları ile birlikte güzel bir özet 
yaymıştır. Kendi1erinin basın toplantısında da belirttikleri 
fikirlerin ÇQğuna katılmamaya va onun yanında yer almamaya _ 
imM-n yoktur~ 

Olağanüstü Genel Kurul toplantısı kanımca hazırla
nış tarihi , uygulama yeri 7 uygulama şekli ve Genel Kurul Baş
kanı ile birlikte bazı talihsizliklere uğramıştır. Komisyon 
çalışmaları dört koldan yürütü1müş, fa?..at onu toplayan rapor 
bir bölümü ile diğer bölümü arasında insicam bulunmayan bir 
metin haline girmiştir. Burada ropardasayfası da bellidir. 
Hazırlanan Anayasa 9 yani Tiamşma Meclisinden çıkan şekliyle 
hazırlanan Anayasa Türk :Demokrasisi için lıir tehlike olduğu 
cümlesi bulunınakto.d:ı.r. Tiiğer taraftan da raporun sonuç bölü
münde o Anayasanın baştan sona düzeltilmesine imk~n olmayan 
yeniden yazılması gereke::ı bir taslr.ık.olduğu şeklinde çok ağır 
bir i tham ile sonuç 'bölümü bi tııüştiro 

Ama mem::_eket:·ce bi :c ge:;::çek vardır ki, o Anayasa 
yurdun hemen bütün illerinde ı bütün ilçelerinde , bütün san
dı:Uar:ında% 90 1 ı geçen bir iştirekin sonucu nda yine % 90'ı. 
geçen şekilde halkın ı? Evet 11 oyları ile yürürlüğe girmiştir. 

Binaenaleyh, Türkiye Barolar Birliğinin halkın 
oylama sonucunda da bu Anayasayı bu şekilde desteklemesi ve 
11 Evet 11 oyları ile kaht.::lü karşısında kendi görüşlerinin hiç 
olmazsa ku llan.'tlan tab:tr:.er ve cümleler itibariyle çok daha 
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itidalli ve ileride kamuoyuna ters düşmeyecek şekilde metne 
alınma sı mümkündü. Bu yapılmamak suretiyle Tü:ckiye Barolar 
Birliği kanımızca 19'32 oyla ma sı ile Türk seJ!1meninin 11 Evet 11 

oyları karşısında açık ve seçik bir şekilde ters düşmüş, ye
nik düşmüştür. 

Şunu söyleyemezsirriz arkadaşlcır, 1961 Anayasasına 
oy veren Türk seçmeni b::ısiretlidir, haklıdır, iyi bir sonuçtur 
onu tebrik etmek lazımdır; ama 1982 Anayasasına " Evet 11 oyla
rını 1961 1 den de daha fazla veren Türk seçmeni hata etmiştir. 
Herhalde bunu halkın iradesine, milletin iradesine saygılı 
olan kişiler söyleyemez •. 

Bu konuştuklarıma müdahale eden sayın üye varsa 
elinizdeki raporun 63'üncü sayfasını açsın ve okusun, aynen 
şöyle diyor; 11 . Türkiye Barolar Birliği olanüstü genel kurulu
nun yazdığı ve Milli Güvenlik Konseyine sunduğu metnin sonuç 
kısmı. Türkiye Barolar Birliği Genel Kurulu Danışma Meclisin
ce kabul edilerek Milli Güvenlik Konseyine sunulan Tasarıyı 
getirdiği kurum ve düzenlemelerle , halkın oyuna inanmayan, 
genel olarak seçimi önemsemeyen, çoğulcu demokrasiye ve çağı
mızın tüm sosyal ve hukuksaf değerlirene ters düşen , Türk 
toplumunu çok gerilere ve çe şi tl i bunalımla ra sürükleyecek 
nitelikte bulmaktadır. Bu hslj>rle Tasarının C\.izel tilmeyecek 
bir öneri olduğu ve yine baştan kaleme alınması görüşündeyiz 11 

denilmektedir. 
Sayın Başkan 1 müsaade ederseniz gerçeklerden kendi

mizi saklayıp da kendimizi kuma gömeceksek mesele yok. Danışma 
Meclisinden çıkan Tasarı ondan sonra daha aleyhe Jeğişiklikle
re uğradı. Eğer bunları da hayır efendim, tıpkı bir başka dele
ge arkadaşımın· 11 Ben Milli Güvenlik Konseyine , üyelerine 'söy
lemiyorum, onun müşavirlerine söylüyorum 11 demek suretiyle me
seleyi saptırdığı gibi, eğer bir tasarıyı W.ıilli Güvenlik Konse
yi kabul etmişse bütün herşeyi ile tasırı Milli Güvenlik Konse
yine sunulmuş demektir arkadaşlar. Ben o Tasarıya şöyle veya 
böyle söylemiyorum. Ortadan konuşuyorum, ön yargı ile de konuş-
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:ı.ı muyorum. Meseleyi ,bu açıdan söylüyorum. anışma lY.leclisinden 
gelen tasarl. acaba daha ııu az sakıncalı.idi 1 7oksa Milli Gü
venlik Konseyinin onayından geçtiktten sonra oylam_aya sunulan 
Tasarı mıdır? •• İstirham ederim, hangisinin üzerinde konuşuyor
sunuz, ben bunu anlayamıyorum. 

Bu okuduğum çalışma raporu, bunun içinde 62 sayfa 
?alışma raporunda olğanüstü genel kurula yer verilmiş. Olağan
üstü genel kurul bu çal:ı.şma dönemi içinde yapılııuştır. Olağan
üstü genel kurulu n verdiği kararları Sc.ıyın Başkan burada özet
lemiştir. Tam gündemin üstünde konuşuyorum~ 

Arkadaşlar; 

Bizim Sakarya Barosu olarak öteden beri savunduğumuz 
bir fikir var. Biz diyoruz ki, Türkiye Barolar Birliği günlük 
politikanın içinde olmamalıdl.r. Kendi baromuzda bunu uyguluyo
ruz. Hiçbir suretle Yönetim Kurulunda görev alanlar veya başka
nı şu vey'a' bu fikrin temsilcisi değiller ve olamaz. Zaten olma
sına iıııMn yok. Bir baroyu düşünün, iktidar yanlısı var, muhale
fet yanlısı var, bağınınısızı var, çeşitli insanlar var. Bu Sakar
ya Barosu olarak acaba bir tavır koymak istese hangi tavrı koya
cak? •• Türkiye Barolar Birliğine. geliyorum. Türkiye Barolar Bir
lmğinde 50'nin üstünde baro var. Türkiye.Barolar Birliği şu 

veya bu g-L:ılük politikanın içine giremez. GL ·rse işte yıllardaft 
beri buraya gelmeyen baroların soyısında artırıa. olacaktır. Buraya 
gelmeyen baroların sayısı gittikçe artmaktadır. Olağanüstü Genel 
Kurulu 160 'ı geçen. üye tam sayısının ancak 60' ı iştirak etme ge
reğini göstermiştir. Olağanüstü Genel l\.urulda üye tam sayı sı za
man 42 'ye inmiş tir • .biliyorsunuz Türkiye Barolar Birliğinin top- . 

lanma tam sayısı me~cudunun l/4tüdür. Eğer kazara Türkiye Baro
lar Birliğinde bir çoğunluk aransa Türkiye Barolar Birl~ği şu gi
dişle hiçbir zaman toplanamayacak demektir. 

Burada dahi Türkiye Barolar Birliğinin üye tam sayı
sının yarısına ~şit bir üye mevcudu yoktur.- Olağanüstü toplantı~ 

da 160'ı geçen, tahmin ettiğime göre üye sayısı 170 dolayında bü- ~ 
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lunan Türkiye Barolar Birliği Genel Kuruluna 60 ldşi katılmış, 
42-45 kişi civarındaki bir oy çokluğu ile kar~',:r al:mııı:ı..ştır. Bu 

karar almak için yeterli sayıdır; ama Türkiye Barolar Birliği
nin fikrini tam olarak ne derece aksettirdiği de ortadadır. 

Bazı üyelerin şu anda rahatsız olduklarını hissettim. 
Ben bir ön yargıya varmadan.bu konudaki fikirlerimi keseyim de 
kendilerini rahat bırakayım. 

Sayın arkadaşlarım; 
l\.. . 
,onuşmaııı:ı.. şöyle bağlamak istiyorum. Genel Kurulumuzun 

Sayın Başkanı ve çok uzun yıllardan beri genel kurulda görev ya
pan arkadaşlarımızı cidden kutlarım. Bu kurullarda görev alanla
rın burada tenkit kolay tabii, kendi barolarımızda bu görevi i 

üstlendik. '>'eşitli devlet adamlarıyla, yerin savcısı.ile,Mkimi 
~ . ' 

ile kendi meslektaşları ile disiplin kuru yorum ben. Bunun ne 
büyük çaba istediği, ne büyük mücadeleyi gerektirdiğini gözden 
uzak tutmaya gerek yok. Hani böyle zor durumlarda, ·olağanüstü 
şartlarda bu.görevi yürütmek cidden büyük çaba dirayet isteyEm 
bir konudu r. Ben bu baştan bu saklı tuttuğum eleştirirole beraber 
kendilerinin yine de başarılı olduğunu ve çalışmaları dolayısıy
le teşekkürlerimizi kendilerine arz ediyorum. 

Hepinize beni müsamaha ile dinlediğiniz için teşekkür 
ediyorum. 

BAŞKAN- Teşekkür ederim efendim. 
8ayın Ekşi,' buyurun· efendim söz sırası sizde. 
HAYATİ EKŞİ( Elazığ Barosu )- ~en muhterem Diva~ ve 

Sayın genel KUrula eski genel kurul çalışmalarından mülhem ola
rak bir uyarıda bulunacağım. Söz isteyişimin sebebi budur. 

Genel Kurulumuzun eski tatbikatında rapor hakkında 
görüşmeler başlamadan.evvel arkadaşlarımızın konuşma süresi za
manla tahdit edilirdi. Bunu daha evvelce söylemek istedim. Şim
di tekrar belirtmek istiyorum. Zamanımızı nazarı itibare alarak 
gündemin yükünü nazarı itibare alarak bu. hususun karara bağlan
masını istirham ediyorum. 

Saygılarıııı:ı.. sunarım Sayın Başkan. 
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BAŞKAN- Teşekkür ederim Sayın Ekşi. 

Efendim bu kcnu konuşr:ınlar:.:::ı lO r'cıkika ile sınır

lanması şeklinde bir öneri oluyor. Bu teyıifın lehinde söz al-. 

mak isteyen? •• Yok. Aleyhinde söz 8lmak isteyen sayın üye? •• Yok. 

Yalniz gördüğüm kadarı ile altı sayın üye söz istiyor. 

Saatimiz kısıtlı oldu ğu gerekçesi ile ;yerinde bir teklif. sanıyo

rum. O nedenle bu öneriyi oya sunuyoru m. Kabul edenler ••• Kabul 

etmeyenler ••• Evet önerge reddedilmiştir. 

Sayın Nihat Kosavaı buyurun efend~m. 

NİHAT KOSAVA( Balıkesir Barosu)- Sayın 

Kurul'un değer2.i üye2.er:!.; 

Başkan, Genel 

llendf?n:l z konuşma ma Ttırkiye Borolar Birliğinin meslek 

kurliillarına avukatlar b.'3r yerde :.':ikirlerini cessretle söyleyebi
lirler , Türldye Esroh~r Bi:~liği Genel Kurulu h::ıriç diye bir 

madde eklenmesine ai·~ bir c'.i.iş1 4 ncedG bulunmak istiyorum;, 

Benden önce konuşan- fikirlerinin esasına % 100 katıl
masam bile, ifade şekline katılr:ıasam bile benden evvel konuşan 
3akarya Delegesi arkadaşımızın fikjrleri karşısında bazı delege 

arkadaşlarımızın göstermiş bulundukları tepki nedeniyle. Bu ne

denle konuşma ma başlarkeı-ı. sj zlerin gÖırüşlerine ~~ 100 uyma sa 

bile lütfen -~ ;:t i.ıı bey-3 gösterdiğiniz mü samahadan daha fazla sını 

bana göst0rmenizi istirham cd.encs[~::.;-,ı. 

Z:J.ra cıclındFJ Sakarya Delee;esi arkadaşımız benim kanım

ca da son. derece ö~emli bir kcnu:yru gcmel kurulu n huzuruna. ge

tirmiştir. Üstelil~ bu l~Jrıu aslında Sayın .t5a§kanımız tarafından . 

veya sayin Yönetim Ku:culu tDraf~.c/ian huzurunuza getirilmeli idi. 
\,f 
alışms ro:pcı~u:r..ucı ö>::.:ıtin..i. tetkik et·:;iğimizde Genel 

Konular başlığı altında Anayasa ile ilgili çalışmalar sıralanı

yor.A,B,C,Ç,D bitj.yor. Bunda SayJ,n Birlik Başkanımızın basın top

lantıları, bazı düşüncele~ vesaire be~irtilmektedir. 

Bunlardan sonra Q.evanı odili~ror Lübnan' daki Filistinli

lerin kıy:ı.mına geçiliyo:::- ~ O;yso. ki çal:ı.çma raporu muzun, geçen 

dönemin en önemli sorunu Tü::ldye Ba; olar Bi:'::'liğ:l.nin Yönetim Ku

rulu içinde,Genol Kurulu içinö.e, :Soşkanı için de elbetteki Ana-
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yasa konusundaki çalışmalarmzdı. Biz o çalışmaları geçen 
toplantıda da arz etmeye çal:ı.şmıştın:l. Sadeco tarih~ vesika ol
sun diye yapmadık ki veya gelecek kuşaklar bizim nasıl kahra
manca çalıştığımızı görsünler için de yapmamıştık. 

Elbette bütün o çalışmaların amacı belirli. bir sonuç 
almak içindi, yani gördük ki o toplantılarda ileri sürdüğümüz 
fikirlerde bu"Tasarı Türk toplumunun 1982 yılındaki ihtiyaçla
rını karşılamaktan uzaktır, hatta o kadar uzaktır ki, bu T~rı 
düz el tilrnek suretiyle bile Türk. kamuoyunun onayına sunulmaital:ı.~ 

- .--· -
dır." diyorduk. Sonra ne oldu? •• Bir oylama yapıldı, o oy}amkdan 
faaliyet raporunda tek kelime ile b ahi s yok. Olmaz bJi~i'~ şey 1 

_,...-

biz bunu değerlendirmek zorundayız. Eğer .bu oylama ·ters sonuç 
verseydi 1 yani rey veren seçmenler% 91,5 oyla hayır deselerdi 
Yönetim Kuruluırruz ve 0ayın Başkanımız gerie tek kelime ile ol
sun bu rapora, bu sonuca değinmeden geçeceklermiydi? •• Geçmeye
ceklerdi. 

O halde, Yönetim Kurulumuzun da J Genel Kurulumu
zun da üzerinde önemli durmas:ı.. gereken nokta· Anayasa oylamasl. 
ve bunun değerlendirilmesi olmalıdır. Bu değerlendirme bizim 
isteklerimize uygun gelmeyebilir. O zaman bu değ~lendirmenin 
neden, hangi koşullar altında bizim isteklerimize uygun gelme
diği araf}tırmak, bunun sebeplerini bulmak zcı·undayız. Bunu yap
ınazaanız görevinizi tam yapmış sayılmazsınız. 

Sayın Başkanım, zabıtta görülecektir."İstediğimiz ne
ticeyi alamadık •" demekle belki doğruyu söylüyorlar; ama yeter
li şeyi söylemiyorlar •. O halde, yeterli olan şeyleri mutlaka 
cesaretle söylemeliyiz. 

Açıkça ifade edelim. 8ayın 13aşkanımızın çok saygı 
duyduğum Sayın Başkanıının bir kelimesine de. itiraz ediyorum. 
Dediler ki, 11 Çalışmalar yaptık, sitınıedik ••• 11 Ben o tabire 
müsamahalarınıza sığ.:ı.narak .Sayın Başkanım katılmıyorum. Bizim 
çalışmalar:ı.mızı sindirrnek isteyen olmadı. Elbette rahatça çalış-

~ . 

tık.· ürkiye Barolar Birliği olarak söylüyorum, rahatça çalış
+ 
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tık. Aklımıza geleni hatta biraz sonra değineoeğim ağzımıza 
geleni- sbyledik .. -~1iç kimse bize gözünün üzerC.nde kaşın var 
demedi. O itibarla, t1 Sinmedik tl tabiri bana biraz haksızmış, 
bana biraz ağırmış gibi gelmektedir • 

. Bu sonucu değerli meslektaşıarım şöyle yorumlayabi
lir miyiz? •• Efendim, bu sonuç önemli değildir. Üzerinde tart:ı.şıl

mayc:ı değmez. Çünkü, biz hukukçular olarak gerekeni yapt:ılc •. Ay
dın, o.ııurlu, haysiyetli insanlar olarak biz ürerimize düşüni 
yaptık. Oy veren seçmenler hukuk konusunda özellikle Anayasa 
konusunda uzman değillerdir. Bu nedenle, bizimle aynı fikirde 
olamam:ı.ş olabilirler şeklinde ki bir düşünce acaba yeterli 
olabilir mi? •• Yani açıkçası demek istiyorum ki, n Evet n oyu 
verenler bu Anayasanın ne. olduğunu anlamadıklarından dolayı-
mı " Evet n demişlerdir? •• Hukuk bilgilerinin yetersiz , noksan 
oluşlarından dolayı mı evet demişlerdir? •• Eğer buna evet diyor
sanız bazı sorularım olacaktır. 

b -K 
u sorulardan kaçınılmaz. ~ sorular ve bunlara ve-

rilecek cev~plar mukadderdir. Bazı şeyleri, olmuş olan şeyleri 
olmamış gibi kabul etmeye imk~n yoktur. Şimdi, Sayın delegeler 
eğer beni çok meraklı birisi olarak kabul etmezseniz Sayın Baş-
kanımdan bazı hususları soracağ:ı .. mo 

·.ı; 

_ Onlar,bu soruların cevapları sanıyorum ki ~rkiye 
Barolar Birliğini.ıı içinde bulunduğu durumu n aydınlatılmasında 
yararlı olacaktır. 1981 yılında yaptığımız toplantıda bir tek 
cümle ile temas edeceğim, geçmiş olduğu için, bu Genel Kurulu 
ilgilendirmediği i.çin~ ben demiştim ki, t1 12 Eylül olayının 
olduğunu Türkiye Barolar Birliği tam 90 gün geçtikten sonra 
gördü. "12 Aralık 1980 tarihinde bir meı::tup yazılmıştır Türkiye 
Barolar Birliği tarafından • Bunun üslubuna ve muhtevasına ka
tılmadığım bir mektuptu,bu Türkiye Barolar Birliği Yönetim Ku-

rulu tarafından yazılan mektuptu. 
Şimdi, _merak ediyorum. , t: Bunun gerekçesi olarak 

da şu söylenmişti. ''Efendim 12 Eylül bir olgudur, bir vakıadır, 
" ı 

.... ı r 

. , .. ,. 
,_,·..; 

) ,~ . 
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bir silahlı harekettir hatta aukuk dışı harekettir • 
.Du i ti barla, bir. :~-ıkukçu olarak 1 hadiseyi ıç:ı.m:ı.ze 
ı., 

sindiremeyebilirim, s indirmeye de mecbur değilim. '1 denilmişti. 

Ben bu görüşte değilim; ama bu görüşte olanları da saygı ile 
karşıladım. Ama şimdi tamamen hukuksal bir olayla karşı karşı
ya kalmış bulunuyoruz. Nedir o hukuksal olay? •• Hem de her günt 
her ay, her ·sene rasıanmayan bir olay, Anayasa oylaması. O Ana
yasa oylamasının sonucunda 12 Eylül'ü yapan, ôrdunun lideri . 
Cumhurbaşkanı seçildi. Merak ettiğim için öğrenmek istiyorum~ 
Cumlıurbaşkanımızı bu seçim dolayısıyle kutladınız mı? •• Başkan 
olarak, Yönetim Kurulu olarak kutladınız mı? •• Eğer kutlad:ı.nız
sa kutlama şekliniz nasıl.olmuştur? •• Neden merak ediyorsunuz 
diyeceksiniz, anlatacağım. Çünkü, şundan merak ediyorum. Bir 
sürü anayasal kuruluşlarımızı televizyonda Sayın Cumhurbaşka
nımızı kutlarken gördüm de aralarında Sayın Sav'ı göremedik. 

Gene ~rkiye Barolar Birliğinin görmemezlikten gele
meyeoeği bir olay olmuştur. Bu konu üzerinde de durulması ge
rekirÇl.i .- Sonunda. aralarındaki bağlantının ne olduğunu arz et
meye çalışacağım. 

Sayın Cumhurbaşkanımıza çeşitli üniversitelerden 
gelen israrlar üzerine akademik bir unvan veJ~ildL Sayın Cum
hurbaşkaüımıza verilen unv&~"' akademik '-"'u:· ·ran eğer edebiyat 
doktorluı;u unvanı rılsaydı~ bu ol-ayı görmemezlikten gelebilir,
dik veya felsefe doktoru unvanı verilseydi bunu görmemezlikten 
gelebilirdik. Oysaki Sayın Cumhurbaşkanımıza fahri hukuk dokto
ru unvanı verilmiştir. 

Şimdi merak ettiğim konu şu; bu fahd hukuk doktoru 
unvanıı::ıın verelmesi nedeniyle İstanbul'da bir tören tertip 
edildi. Bu törene , yani bir Cumhurbaşkanına çok ender zaman
larda verilen, çok az cumhurbaşkanına veril'en bu olaya , bu 
hukuksal olaya Türkiye Barolar-Birliği Başkanı, Yönetim Kuru-
lu üyeleri davet edilcliler 'mi? •• Bu olayın oereyan ettiği İstan
bul Barosunun Sayın Başkanı , Yönetim Kurulu üyeleri davet edil--
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diler mi1 gittiler mi? •• Eder gitmemişlerse ravet edilmelerine 
ra~en.mı gitmediler, yoksa davet edilmedikleri için mi gitme~ 

diler? •• 
11\ıhterem delegeler, bundan da öte sadece bunu görme

mezlikten gelemeyeceğimiz gibi, Sayın Cumhurbaşkanımıza fahni 
hukuk doktoru unvanının verilme gerekgeeini de görmemezlikten 
gelemeyiz. GereŞçe Sayın Cumhurbaşkanımızın.Anayasayı tanıtma 
konusundaki çabalarından dolayı verilmiştir. 

çimdi, bu konu üzerinde Sayın Birlik Başkanımızın , 
Yönetim Kurulunun ve eğer çok mahsuru yoksa düşün~elerini öğ
renmek ist.iyorum. Buna raporda değinilmemiş, oysa sık sık ras
lanan bir olay değil. 

Raporun 33'üncü sayfasını tetkik edenler (Altında 
benim de imzam var, lütfen yanlış anlaşılmasın.) o altında im
zam bulunan rapc:ru bugün de tekabbül ediyorıım. Şunu önermiyorum 
söylediklerimi geri alalım demtyorum. Hayır, yalnız bütün söy
lediklerimizirı. tekrar bir değerlendirmesini yapalım diyorum. 
Bu değe:ı;:-lendirmeyi yapmazsak şikayet ettiğimiz çeşitli konu-± 
lar, akçalı konular dahil hiçbir konuyu halledemeyiz. Zira, 
bu değerlendirme yapılmaksızın a'mkatların baroya nlan bağlı
lığı, baroların da Türkiye Barolaı· J:3i.cliğinc olan bağlılığı-
nı artırmak şöyle dursun, sürdürmek mümkün olmayacaktır ve 
saygınlığım:ı.zın her gün.biraz yitirildiği yolundaki-şüpheler 
daha da yoğunlaşacaktıra 

Raporun 33 1üncü sayfasında yargı bölümünde şöyle 
bir cümle var; rı Bu Ta sarıda yargıya güvenilmemektedir. rr 

L • 

Şimdi gene raporun çeşitli bölümlerinde yargı bağımsızlığ:ı. 
konusu işlenirken, Yüksek H~kimler ve Savcılar Kurulunun 
lağvedilip, H~kimler ve Savcılar Yüksek Kurulunun teşkili 
münasebetiyle o kurula Adalet ~akanının başkanlık etmesi 

"' bildiğiniz çeşitli mahsurlar nedeniyle Türkiye Barolar Bir-
liği görüşlerini açıkladı. Adeta haykırdı~ şimdi bütün bun
ları Türl1iye Barolar Birliği ya~tıktan sonra ben merak ediyq-
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rum. Bütün bu mahsurlar ortaya çıktıktan sonra kaç tane say
gıdeğer yüksek mahkemenin başkanı ve aday. üyesi veya normal 
malıkernelerin sulh mahkemelerinin üyesi işte bu yasa çıktıktan 
sonra yı;ırg:ı. bağımsızlığı ortadan kalmıştır diyerek istifa et
miştir? •• Böyle bir olay var mıdır? •• 

Eğer böyle bir olay yoksa bunun üzerinde şunun için 
durmak zoruudayım. H§kimleri istifa ediniz diye teşvik etmek 
istemiyorum. Niyetim o değil·, amacım o değil. Eğer bir tek h§-

- .L 

kim bile istifa etmemişse, o zaman Türk avukatları ile ~rk 
h§kimleri aynı kanuna başka başka yorumluyorlar demektir. Baş
ka türlü izahı yok. niz bir taraftan yırtınacağız, bu Kanunun 

ı~ 

şöyle şöyle mahsurları var diyeceğiz; ama bir tek h§kim olsun 
bunu söylemiyecek. 

Mesele şurada ; eğer Türk hukukçuları avukatlar, h§
kimler ve savcılar bir kanuna bu y~dar çok birbirinden farklı 
şekilde anliyorsa, iki taraftan birisi hata ediyor demektir. 
ben hakimler hata ediyor demek istemiyorum. Belki de biz ha-
ı... 

ta ediyoruz, gelin bunun üzerinde Türkiye Barolar Birliği Baş-
kanı olarak , Türkiye Barolar Birliği Yönetim Kurulu olarak 
hatta Genel Kurul olar~k düşünelir:ı. Eğer düşündükten sonra 
tekrar bir değerlendirme yaptıktAn oom·a gö :··tşlerimizdeki hak
lılığımızı tespit edersek, o zaman onun gereklerini yerine 
getirmeye çabalayalım. 

Şayın Birli:: .Başkanımız, mesleki sorunlar üzerinde 
de konuştu o Şimdi, çok özel kişiliğimle ilgili bir açıklama 
yapınama izin vermenizi rica edeceğim. Çöyleyeceğim çözüm sade

ce yanlış yorumlanmaması bakımından ön~mlidir. Ben Siyasal ~il
giler me·zunu yum. Şimdi sırf bunu şunun için arz etmeye çalıştım 
Türkiye'de bir gelenek var ve iyi bir gelenek o. 1lilli Savun-
ma Bakanlığına akser kökenli getirmezler. Çok iyi bir gelenek 
o. Şimdi benim bir dileğim var, -bundan sonra temenni ediyorum 
Adalet Bakanlığına veteriner gelsin, doktor gelsin, ziraatçi 
gelsi~; ama ne olursa olsun hukukçu gelmesin. Zira bir hukuk 
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pro.t:asörü hadi Allah rahmet ey1.esin ölmü-ştür, :ırahmetle ana-
. . 

lım, Hüseyin Av:ı:ıi Göktürkt.ün zamanında en a1~.tidemokratik ka-

nunlar çıkmıştı. Yargı tay Başkanlığ:ı,ndan ayr:ı.l:ı.p Adalet Baka

nı olan Ceydet Menteş' in bakanlığı sl.l:"aSJ.ı).da ben bütün m~slek 
hayatımda çeşitli giiçlüklerle karş.:ı..laşt:ı.m; ama en ağirını da 

Sayın Adalet Bakanı Cevdet llienteş 1 in zamanında yaşadım. İzmir, 
Buca Cezaevinde avukatların üstünün aranması kadar ağır bir -

şey olamaz; ama ben daha da ağ:ı.rı ile karşılaşt:ı.ıri, üzeriini 

dılar. Ben kalp rahatsız:ı.y:ı.m.ve o itibarla da yanımda kalp 

ila cı bulundurmak zorundayım. İlgililer yetkilinin yanına 

ara-
...... 

·götürerek, müvekki J :i m:i n yanına kalp ilacımla gitmeme· izin ver-. 
mediler. Şu anda da yanımda olan bu ilacımla müvek.kilimin ya

nına gidemedim. Bu olayı Sayın Başkanımızın ıneslektaşlarırnı.zın 
savunma mesleğini yerine getirirken dile getireceklerdir. 

Ancak. , bir noktayı da ilave ederek sözle;imi bi

tirmek ist:iyo~m. ~iz ınesleld sorun deyince galiba çok dar· 

anlamda anlıyoruz veya çok ideal birtakım düşüncelere bağlı 

kalarak birtakım konulara değinmekten kaçınıyoruz. Odamda 

bir ilan -var. 1976 yılında açılmış bulunan bir izaleyi şuu 
davası. Yedi parsel gayrimenkulUn tarlanın taksimine bir 

arkadaşım davacı vekili olarak bakıyor. Ben de davalı vekili 
olarak davayı takip' ettim. Dava yedi parça ve yedi sene sürdü •. 

1983 yılının birinci ayında bitti. Biterken ne diyorsunuz di

yen h~kime, dedim ki, 11 Beyefendi siz ücreti 1976 yılındaki 
asgari iicrete göre takdir edeceksiniz, mesaimizi mızarı i ti

bare alarak lütfen azami haddi tayin edin. Çünkü, iki defa 

keşfe tgi ttik ve dava da yedi sene sürdü. 11 Davanın uzaması

nın sebeb:j. de ne davacı vekili arkadaşım ne de. bendim. Yasal 

normal koşullar öyle uzun siirmesini gerektirdi. Allah razı 

olsun h~kim talebimizi uy gun gördü ve lehimize üç bin lira 

ücreti vekalet takdir etti. Eğer ben yedi parça birbirinden 

ayrı bölgelerde olan tarlaların davasını yedi sene takip eder 
sonra bu dava için alacağım ücreti vekaleti dört mislini' 
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yani 12 bin lira alırsam bu otelde eşimle biraber bir gece 
;.) 

kalabileceğim. Sizi mesleki sorunlar üzerinde daha uzun "' . 
böylu düşünmeye davet ediyor, hepinize sayg~lar sunuyorum. 

BAŞKAN- ~eşekkür ederim Sayın Nihat Kosova. 
TURGUT KAZAN( İstanbul Delegesi )- Tieğerli üyeler 

hepinize selamlarımı sunuyorum efendim. 
Savunma ustalarının önünde savunma mevkiinin du

rumunu , konumunu konuşmak gerçekten.önce şahsen beni malı

cup ediyor,-sonra da gururlandı~ıyor. Yani sizlerle birlik
te bunu tartışmak ve konuşmak hem zevk hem de çok zorunlu. 

- im bakımdan ister istemez 0a.yın :Şaşkan:ın konuşma
sında b~lirttiği bu sorunlara ilişkin bu Genel Kurulun bir 
görüş açıklaması söz konusu olduğu ndan, bunları tartışmak 
gerekiyor. Bu konuda hemen bir parantez_açmakta yarar var. 
Bizim mesleğin kısaca izah edilirse savunma mesleği sayıl
ması bir meslektaşırnın belirttiği gibi bu işin yalnız ceza 
ta.rafı önemlidin anlamına gelemez. hak arama özgürlüğü dal;ıa 

geniş bir çerçeve değil, savunma görevinin içinde yer alır. 
. .D 

Bu bakımdan hukuk alanında görev ya~mış olmak, ,.., 
savunma mesleğinin sorunlarını tartışırken bu tartışmaların 
dışında bırakılmak anlamı taşımaz. İster Ltemez her yerde 
avukatl:ı.k savunma mesleği olarak görülür. O halde, savunma
nın sorunları derken hak.arama özgürlüğünün sorunları da 
bunun içindedir. 

Biz konuşmaya başlarken önce şunu söylemeliyiz. 
Sayın Birlik Başkanımızın çalışma raporu ile Sayın Yönetim 
Kurulunun çalışma raporunda mesleğimize, mesleğimizin sorun
larına, hukukun üstünlüğüne dönük görüşlerini ve çalışmaları 
nedeniyle kendilerini yürekten kutluyoruz. Yürekten kutla
mayı bir hukukçu görmenin bir gereği olarak görüyoruz ve he
men başta söyleyeyim, yürekten kutladığımız bu çalışmalar 
için Sayın İzmir Tielegesi Güney Genç meslektaşımın belirttiği 
gibi kendilerini atlıyoruz, aklarnayı düşünüyoruz. Önce bunu 
belirtmeyi bir görev sayarım. 
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Değerli arkadaşlarım; 

Tabii örneklerlı:; ister istemez tıfta bulunmak 
gerekecek. Savunma mesleği denilince onun en üst kurulu olan 
örgütlenişi olan Türkiye Barolar Birliğinin ismini duyunca 
bazı örneklere de tabii atif yapmak gerekecek. 

Orneğin, Buca Cozaevine ilaçla girememek. Arka
daşlar biz cezaevine çanta girmeliyiz. Çanta ile giremiyoruz. 
Bir.yasak, bir hüwi.yet kapıya bırakılıyor ve bir kart asılı-tE,~.

- yor. Sayın Birlik Başkanının bu koşullara rağmen n Sinmedik" 
laflarından söylemele istediği- şey doğru. Bu koşullara rağmen 

~ 
sinmedik. Tabii ürkiye Barolar Birliği sj_nmedi, tabii avukat-_,_ 

lar sinmedi. İkisi iç içedir, yani öyle. anlıyorum lö, öyle 
sanıyorum ki Barolar Birliği Başlcaru 11 Sinmedik 11 derken yal
nız Birlik Yönetim Kurulu , yahız Başkanı değil aynı zamanda 
tüm m~slektaşlarını düşünerek söyledi. Sinmedik, anlamlıdır, 
altı çizilecek bir anlam taşır sinınedik.Etkinlik TRT'de haber, 
telgraf vesaire arkadaşlar bunların hiçbiri etkinlik değil. 

" Aman duyulmasın 11 denilirse altında etkinlik 
vardır. Görüyorsak bir etkinlik vardır, farkı orada aramak 
zorunludur. Bilmem ne derneğinin bilmem ne toplantısı gürül
tülü yer alırken, Türkiye barolar Birliği ~oplantısr suskun
lukla karşılaşıyorsa altında önemli bir et?cinlik. vardır. Bu 

etkinlik bize onur verir, biz bu onuru duyuyoruz. 
Türkiye barolar Birliğinin Anayssa konusunda Ola

ğanüstü Genel Kurul. toplantısı konusunda, burada alınmış ka
rarlar konusunda ayrıca tartışmaya gerek yok. Sonuçları yani 
oylamanın sonuçları, Anayasa konusuudski olağanüstü genel ku
rul tartışmalarımı ve bu tartışmalar sonucı,ında alınan-kararı 

ortadan kaldırmayın. Biz hukukçuyuz. Değerli arkadaşımın, 
Kosova arkadaşıının söylediği gibi biz hukukçuyuz, siyasal 
parti değiliz. Bir parti olsa Anayasa oylamasının sonuçları
nı değerlendirir veya değerlendirmesi gerekir; ama hukukçu 
hukukça bildiği, doğru bildiği, hukukun üstünlüğü yönünde 
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kendi görüşüne u ygun bir görüşü deklere eder, açıklar. Eu 

Anayasa oylaması sonucu% 91,5 olmuş, doğrudur olmu.ştur. 

Bizler bir parti değiliz ki neyi değerlendireceğiz? •• Bu 

koiltldaki Yargı tay kararını karşımıza alır tartışabiliriz; 
ama oylama sonuçlarına göre hukuk devleti konusunda şöyle 
olmak gerekir, böyle olur demek doğru değildir. Oylama 
şöyle sonuç verdi diye yargı bağımsızlığından vazgeçemeyiz. 
Oylama başka sonuç verdi diye Barolara ilişkin,meslek kuru
luşuna ilişkin ,onun bağımsızlığı112 ilişkin, onun onuruna 
ilişkin , savunmanın dokunulmazlığına, bağımsızlığına iliş

kin görüşyerimizden vazgeçemeyiz, çünkü biz hukukçuyuz. 
Yasal bir örgüt durumunda haklı gördüğümüzü söy

ledik. Hukuka uygun bulduğ-uı::mzu söyledik ve çok özür dili
yoru m ağzımıza geleni söylemedik; 

Burada bir noktayı eklemek gerekiyor. Şimdi bi~ 
zim görüşlerimizin doğru olup olmadığı elbette tartışılır. 
Çünkü, yanılmak , yanlış yapmak kula has bir durumdur. An
cak. bunu tartışmak başka bazı örneklerle tartışmaktan geç
mez. Heıe yanlış zihniyet, yanlış karşılaştırma başka yan
lışlara götür_ebilir. Bağımsız yargı zedelenmiştir, zedelen
memiştir, bu bir. görüştür. 11 Ze,delenmişse niçin yargıçlar 
karşı çıkmıyor? •• " denildi. Bu yanlış örnek , yanlış bir 
karşılaştırma getirebilir. Aynı şekilde eğer hukukçusu ise 
hukuk fakülteleri farklı düşünüyor demek yanlış örnek, yan-. 
lış düşüncedir. 

Arkadaşlar; 

İşte işin düğüm noktası burada. Bir kamu hizmeti 
niteliğinde sarbest meslek sa hi bi ve şu anada kadar hiç değil
se 1636 sayılı Yasanın güvencesi altında olduğumuz içindir 
ki, bunları. söyleyebiliyoruz. Yargıç o durumda değil, hukuk 
fakültesi o durumda değil, o durumda olmayanları birazcık 

.onu söyleyebileoek durumda olanlarla yanlış karşılaştırmak 
bizim söylediklerimizin yanlış olduğu sonucunu vermez. Ben 
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şunu söylemek istiyorum ki, Türkiye Barolar Brrliği 0ayın 
Başkanı , Yönetim Kurulu Olağanüstü Genel :~rul kara~ları
nı ve daha önceki kararlarını hukuk devletinin üstünlüğü 
konusunda,· bağımsızlık konusu nda, Anayasa konusundaki gö
rüşleri doğrudur, haklıdır, hukukça doğrudur ve haklıdır. 

0ay::ıtı. Başkan sorunlarımıza işaret ettiler. Baş
kanlık raporunun girişinden sonuna kadar savunma hakkından 
bahsetmişler, dört başı marnur bir şekilde işlemişler, olma
ması gereken bütün hususların ~ Başkanın belirttiği gibi 
yaşama hakkı, mülk edinme hakkı, miras hakkı gibi başkaca 
bütün hakların hepsinin koruyucusu durumunda temel bir 
haktır. Ancak, bu hakkın bizde, özellikle Türkiye'de temel
den kutsal bir hak oldu ğu dilimizin uoı.mda çok söylenir 
durulur. Hep dilimizin ucunda düğümlenir kalır. Bugün kime 
sorarsanız sorun, yani yargıç meslektaşlarımızla, savcı 

meslektaşlarımızla uygulamada karşılaştığımız insanlarda, 
kitaplarda, gazetelerde ve tabii yasal düzenlemelerde hep 
önce savunma hakkının kutsel olduğunu ve temel bir hak ol
duğu söylenir. İnanınız ki bu hep dilin ucundad.:ı.r. 

Arkadaşlar, 

Savunma hakkının diğer haklarda;-: bir farkı daha 
vardır. Mtidafii aracılığı ile kullanılır. Yani bir insan 
kendi kendisini savunabilir tabii, bu yasak da değil; ama 
tem@linde insanın savunucusu varsa savunma hakkını kulla
nır. Yoksa kullanamaz • Bu hak böyle özel bir haktır. 

O halde, bizim sorunumuz , yani savunma görevi
nin mesleğinin sorunu, yani Türkiye Barolar Birliğinin ve 
baroların sorunu savunma hakkının sorunudur. Dolayasıyle 
başka bütün hakların zorluğu, çünkü bir avu kat savunma 
görevini yaparken ( Hemen parantez açıp söyleyeyim hak 
arama görevini de yaparken) hukuk davasındaki görevini de 
yaparken aslında kişinin ve insanın onurunu, hakkını ve 
toplumun yarınını savunmaktadır. 



Bu nedenle, savunma hakkı diyorsak müdafii var 
mı yok :~:u ona bakmak zoru ndayız. Varsa na::.::..l var, ona bak
mak zorundayız. Burada karşımıza savunma var mı yokmu deyip 
müdafie bakıyorsak ve müdafiin varolup olmadığına bakıyorsak 
karşımıza müdafiin örgürlüğü gelir. Ivlüdafii özgür mü? •• Buca 
Cezaevine girerken ilacı alınabilin bir müdafiin ,Sultan
ahmet Cezaevine girerken çantasını dışarıda bırakan bir mü

dafii özgür müdür? •• bllidafii özgür değilse eğer savunma hak
kı gerçekten kutsal bir hak olarak kabul edilmekte midir? •• 

Bunlar tartışılırken savunma hakkı nasıl özgür 
ona bakılır, yürütmeye karşı örgür olması gerekir, yargıya 
karşı özgür olması gerekir, yargının içine iddia makamını 
da katıyoru m, , savcıya karşı özgür olabilmesi gerekir. 
Üçüncü kişilere, basına karşı özgür olabilmesi gerekir. 

Yalnız bütün baskılardan korunabilmesi gerekir. 
Ama tabii bugün ~ürkiye'de müdafii için bu örgürlük mevcut 
değildir. Şimdi tabii bunu söyleyebilr.1ek , çekinmeden söyle
yebilmektir. Bunu kabul etmek gerekir. 

Bu görev içinde kalabilmek, yani bu çerçeve içinde 
görev yapabilmek bilmeden görev yapabilmektir, bu deyimin de 
altını çizsek iyi olacaktır. 

Göre-v yapan avukat yani sanığın hakkını. koruyan 
avukat(bu Barolar Birliği raporunda çeşitli örnekler de yer 
almıştır) savcının emniyete yazdığı bir yazı ile emniyete 
götürülmektedir. Kaç gün kalır, üç gün,beş gün, yedi gün, 

0 

onbeş gün. Sonra savcıya getirilir . • Oysa snvcı her gün 
q 

kendisini görmektedir koridorda. Hatta birkaç gün önce bir 
dosya hakkında kendisinden bilgi istemiştir, bunu söyleye- · 
bilir; ama söylemez. O zaman burada görev yapmak bilmeden . 
görev yapmaktır ve bunun adı da bilmeden görev yapmak olur. 
Bunu da böyle söylemek gerekir. 

Oysa Adalet Bakanlığı genelgesi varmış. Bugün 
yaşadığımız olağanüstü koşullar bu genelgeyi aslında orta-
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dan da kaldırmamış. Elbet bir avukat için bir soruşturma 
açılabilir; ama savcı o avt~',_atı. kendisi lii '-.~'edip çağıra bi

lir, ifadesini .kendisi alabilir" Şimdi bunlar böyle yürümü
yorsa müdafiin özgürlüğü zedelenir. Müdafiin örgürlüıü zede
leniyorsa, savunma hakkı ölür. 

Tabii bu şekilde görevden doğan bir soruşturma söz 
konusu olduğu nda kanunumuzda hüküm vardı •. Bir sistem getir
miştik, bir amaçla getirilmiştir bu sistem. Görevini özgürlük 
içinde yapabilelim diye getirmiştir, yani ben duruşmada şunu 
yaparken, şu sözü söylerken, bu red dilekçesini verirken ,bu 
talebi öne sürerken tehdit altında kalmayayım, savcı aleyhim
de hemen bir dava açamasın diye istemiştir.Ama bugün bu da 
işlemez. Bize göre 1402 yasanın 2l'inci maddesinde böyle bir 
istisna olmadığı halde isternek ve görevimiz hakkında, yani 
bir tahliye talebini okurken, yani bir savunmayı okurken 
acaba hangi sözü seçsem burada diye bir kaygı duyarsanız i ş
te o.zaman bilmeden görev yapmış olursunuz ve sinmedik demek 
olur. Bu bir öğünç değildir. 

Bugün Türkiye'de Türkiye Barolar Birliği ve baro
lar.ve onlara bağlı olan avukatlar sinmederi görev yapınışıare 
dır. Bu tabii bizim onurumuzdur, yüz ak:ırı_:zchr. 

Değerli arkadaşlurım; 

Başka bir örnek vermek istiyorum. Vergi denetimi 
diye göti.i.rürler. Bugün Türkiye'de birçok avukat vergi deneti
mindedir. Büyük, çok büyük ama milyarlık biliyorsunuz kirli' 
paralar aklanmıştır bir kanunla. Denetime çağrılan bu avukat
lar hariç, bunların bütün niyeti, hatta baziları beş kez ver
gi d~metir:ı memuru tarafından çağrıl:ı.r,azarları:tr. Niçin o 
avukata gittiği sorulu r. Az para kabul ediyorlarsa verği 
diye, korkuya uğratılır. Bütün bu nlar özgürlüğümi.i.zü zedeler. 
Sizin özgürlüğünüz zedelenirse savuruna hakk:ı. ölüro Bu koşul-· 

larda görev yapıyorsanız , yapmaya çalışıyorsanız bunları 

bilmeden görev yapmaya çalışmaktır, yani değerli meslektaş:ı.mı-
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zın söylediği gibi öyle size ıazla bjr şey yapılamamıştır. 

Bize yapılan, Türkiye Baı;.;ls.r Birliğine "apılan aynıd:ı..r,iç 

içedir birbirinden ayrı1amaz. 

Şimdi, tabii avukatın öc;gürlüğü bunun dışında yar

gı organı karşısında na sıldı, yç;nt Buca Cezaevine girerken 

elbette bir avukatın çok 8cil durumda kullanmak zorunda oldu

ğu ilacın alınması kadar bir felaket olamaz. Buna karşı çık

mak, tabii bu koşullarda karşı çıkmak pek sinmemoye çalışmak

tır, son derece gereklidir; ama arkadaşlar görev yaparken 

karşılaşanlar bundan ayrı değild".r, bunun içindedir, bunun 

benzeridir. Acaba ne söylesem, nasıl söz sırası istesem, eli

mi nerede kaldırsam tereddi.i.tlcri içinde görev yaparsanız ve 

elinizi kaldırırken bunu düşünü:rseniz duruşma dışı kalırsı

nız. Duruşma dışı kalmak demek, yanj_ savunma dışı kalıncık 
demek, o günkü duruşmcı.yı kastetmiyor-cıını o duruşma için dü

şünmüyorum, savunmanın dışına atılırscı.n:ı.z müdafiyi seçme 

özgürlüğü.kalkar, yani sanığın Gn ön8mli hakkı müdafiyi . 

seçmektir. Hang~ müdafiyi seçr;ıek istiyorsa onu seçmektir. 

Ama sanık tarafından seçilea müda:LJ.i duruşmada 1:enarda 

kalmış.sa, durum bu i se bugün ·o~ırada görev ycı.pınak düşünme-

den görev yapmaldır ve onnn C!ü::;i.i:c>i.'lr:ıcs:.ı. g- ·"ekir. 

Bu ne:lenle bu sorunlcı.rı, bt; deı'tleri halletmenin 

yollarını düşünmek gerelcir ister is·tomez. Tabi'L buna bir şeyi 
daha eklemek gerekir. Tu".;u~c:arı.;r,:-ı :c-onusu. 

Avukatlar tutuk::.anamayacaldarJ gibi haklarında 

hafif hapis. veya hafif pcı.ra cosas.ı 7eriJ.emez, bu Avukatlık 

Yasası 58-3. Bununla şunu demele ist:1.yorum~ duruşma disipli

ni nedeniyle tutuklanamazlar· ~ haklarında soruşturma açıla

maz diyor Kanun~ Arkadaşla:::, bu 1~anun 1962' lerde 108 sayılı 
Yasaya 0ayın Başkanın belirttiği '-gelişme zinciri içerisinde 

3499 sayılı Yasanın 49 1 unc'< maddesine eklenen bir cümledir 

asl:uıda. Uzun bir.gerekçesi Y8.rs avukatların niçin tutuklana

mayacağı yolu r:da. Tutuklanıyor arkadaşla::-o 
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Bu bizim onurumuzdur çünkü, ama bunu şimdi ne 
televizyon verdi ne basın yazdı diye bunu biz yanlış mı ' 

söylemiş oluyoruz, Kanun öyle yazıyor.: Ama ben bunu dersem 
televizyon vermez, bilmem ne derneğinin durunrunu verir.Bu 
bizim özgür olmadıgımızı ve _doğru söylemediğimizi; ama on
ların etkin olduğunu ve doğru söyledi~ini göstermez. Biz 
doğruyu kendi mantığı içerisinde korumak zorundayız ve 
do~ söylüyoruz. Hukuk devletini savunduğumuz için doğru 
söylüyoruz. Hukuk devletini savunmak yarg~ bağımsızlığını 
savunmaktır, bunu savunduğumu z için doğru söylüyoruz. Sa
vunma hakkını kutsal görüyoruz, bunu hayata geçirmek isti
yoruz, onun için doğru söylüyoruz. ·Doğru söylediğimiz için 
de tabii.s@ygın olmak durumundayız, kendimize saygı duymak 
zorundayız. Yoksa % 91,5'lara bakıp bu nları değiştirmek 
gerekir diye bir sonuca ulaşmamalıyız. 

Değerli arkadaşlarım; 
Olağanüstü koşullardan önce tabii bu olağanüstü 

koşullar nedeniyle bu nların uygulanması mümkündür. Belki 
bir siyasi değerlendirme olmadığı için söylüyorum, biz za
ten hep olağanüstü koşullarda yaşıyoruz o ayrı da, bir 
sürü olağanüstü olmaz arkadaşlar. Olağanü~tülük doğrudur, 
kabu+ görür, yani bazı özgürlükler sınırlanır, bu kabul 
görür; ama yargıda olağanüstülük olmaz. Yargı bir dönemin, 
her bir dönemin özellikle de olağanüstü dönemlerin en bü; 
yük güvencesi ve tabii insanların en büyük güvencesidir. 
O yüzden bu haklarımızı savunmamış olmayı, olağanüstülük 

düşüncesi ile savunmam:ı.ş olmayı düşünemiyorum • 
.._; 

~u bakımdan, Sayın.B~şkanın burada belirttiği 
bir noktaya gelmek istiyoru z. Türkiye Barolar Birliğinin 

+ 
yapısını, baroların yapısını yeni Anayasanın 135 1 inci mad-
desi çerçevesinde oluşturacak yeni girişimler konusunda 
ne yapmamız lazımdır? •• Bu sorunlara bağlı olduğu için bu 
girişimler, di.inüşülen girişiniler Anayasanın 135 1 inı;ıi ma d-
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des'ini de aşarsa işte o zamnn biz de o zm;an hukuk fakül
tesi ve bugünkü yargıç arkadaşlar gibi düşünmeye başlayabi
liriz. O yüzden aşmamasını sağlamak zorundayız. Savunma 

hakkı, yasalar, yargıç güvencesi bak:ı.m:ı.ndan. 

Yetki kanunu çıktı. Şimdi bir kararnemi söz konu

su. Bir kez bu kararnamenin l35'inci maddenin birinci fık
rasındaki disipline uyması gerekir, yani orada çok kabaca 
bir çerçeve çizilmiştir, bir ilke konmuştur. Bu kararnamenin 
o ilkeyi aşmaması gerekir. Burada duyarlı olmamız gerekir ve 
eğer bunu önleyemiyorsak Sayın Başkanın bu Genel Kurulda öner
diği gibi, bu toplantılara katılmamal:ı.y:ı.z. 

Bu tabii Yönetim Kurulunun takdir edebileceği bir 
husustur. O yüzden bu konuyu geçiyorum. 

Ancak, Baroların bağ:ı.msızlığı konusunda , Barolar 
Birliğinin konumu konusunda nınhalefet şerhi vermek yetmeye
bilir. Bu yüzden buyurun demek,(daha kapsamlı bir değişik
lik yapılıyorsa ) örneğin bu Kanunun dışındademin fikir 
v3ren arkadaşıının çok isab~tle söylediği gibi yargıçları 
baroya en azından girme yolanda hak getiren kanuna karşı 
çıkmak gerekir. Baroya biz kimi almnmışız bugüne kadar? •• 
Benim bildiğim bir yargıç alınınadı ve Dan:ı.,1tay aa onayladı. 

' 
Yargı düzeni içerisinde bunun.korkulacak bir yanı yok ki. 

Eğer korkuyarıarsa onun içinde doğ~ yolda bldu
&umuz gözüküyor diye düŞJnmek gerekir. 

Şimdi, çalışmamalara katılmamak tabii düşünüle
bilir. Özellikle Anayasamız:ı.n 135'inci maddesini aşamıyorum. 
Örneğin, açıklanan bilgilerde üyelik koşulları diyor. Geniş 
tutu lan bir çerçeve var. Bu kararnamede üyelik koşu lları 
da belirlenecek. Açıklanan bilgilerde üyelikle ilgili düzen
lemeleri 1136 sayılı Yasadaki üyelik koşullarını kararname 
ile düzenlemek mümkün bile değil, yani üyelik.koşulları bu 
yasaya göre düzenlenemeyecektir kararname ile. 

Ancak kamu kesiminde çalışanlar için sınırlı 
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bir üy~lik durumu düzenleyeceklerse bu 135 inci maddeye, yani Anaya
nın 135 inci maddesine uygun olabilir; ama bunun dışında kamu kesi
minde çalışanların da dışına çıkacak bir üyelik koşulu bu kararna
meye konamaz ve böyle bir kararname , yani bu üyelik koşullarını 
bu amaçla, bu kapsarola koyacak, tartışacak düzene sokacak bir.ka
rarname Çalışmasına tabii katılmamak katılmaktım iyi olabilir. 

Yani kazanımları biz avukatların ayrıcalığı değildir. Toplu
rilun hukuksal kazanımlarıdır. Bu kazanıırQarı korumaya çalışmak zo
rundayız. ~unu.biz ~oruyamayabiliriz; ama korumaya çalışınakla biz 
görevliyiz. Niçin katılmadığıını tabii açıklarız, nedenlerini orta
ya koyarız, bunları tartışırız, ondan sonra bırakırız. 

Arkadaşlar; 

Burada Sayın Güney Dinç arkadaşıının bir önerisine sadece sap
tama yapmak için bir ek sunu yorum Sayın ~rulun bilgilerine. Sayın 
Güney afla ilgili bazı açıklamalar yaptı. Ben af konusunda onun 
hukuksal, toplu msal nedenleri konusunda ayrıntıya girmek istemiyo
rum. Bu elbet onun çizdiği çerçevededir, yalnız bu konuda şunu söy
lemek istiyorum ki, 12 EylüPe nasıl gelindiğin~ ilişkin tabii 
çok açiklamalar yapıldı. Biz bu açıklamaları biliyoruz. Buna göre 
ş .imdi solda ve sağda silah kullanıldı. Tabii Türkiye Barolar Bir
liği ve biz 12 Eylül'den çok önce bütün bu.tehlikelerin önlenmesi 
yolunda çok uğraş verdik. Buralara gelindi.Solda ve sağda silah 
kullanıldı~ 

Şimdi, Anayasanın 85 ya da 87' inci maddesi olabilir. Bu madde
ye göre,yasama organlarının yetkilerini düzenleyen bu maddeye göre 
bir sorunla karşı karşıyadır Türk.toplumu. Af dedi Güney arkadaşın 
onun için bilgilerinize sunuyorum. En azından Sayın Başkan ve Yöne
tim.Kurulu bu sorunu düşüneeye alsın isteği bilgilerinize sunuyo
rum~ Şimdi Askeri Yargıtay'ın çok belirlenen iştihatlarına göre, 
sağda si.lah ya silah oldu ya 313 oldu, ·hatta bu kesinleşti. Solda 
silah 146 oldu, 168 oldu, 141 oldu, bu kesinleştir yani Askeri 
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Y arg~tay'~n Daireıer Kurulu kararları ile bunlar kesinleşti. Ben 
hukuksal bir sorun olduğu :için bilgilerinize suntzy orum. Arkadaş
lar, 87 ya da 85 yasama organının görevleri arasında af çıkarmak 
vardır ve bunun yanında da bir parantez açılmıştır. şu suçlar 
hariçtir diye~ O suçlar arkadaşlar , hariç olan suçlar için bir 
sorun çıkacak toplumun diye söylüyorum, seçimden sonra bir ta
raf af~, bir.taraf afsız kalacak. 

Ancak seçimden önce bir çözüm bulabilir buna bugünkü 1urkiye. 
Seçimden sonraya ertelenirse bu.sorun, yani bir tarafa kapılar 
açılır, bir taraf içeride kalır. Şimdi bunu niye söylüyorum? •• İçe
:r;ide kalan, dışarı çıkan taraf benim için önemli değil, biz hukuk
çuyuz; ama toplumun huzuru bozu lur. 

Bir hukukçu bunu görmek durumundadır. O yüzdendir ki, ben 
Sayın Başkanın ve Yönetim Kurulunun bu sorunu gündeminde tutma
sı ve sıcak tu tınası yararlı olu r diye Genel Kurulun bilgisine 
sunu yorum·; 

Değerli arkadaşlarım; 

Bu çerçevede Genel Kurulun çalışmaları için Yönetim ve Baş
kanlık Raporunu destekler doğrultuda hukuk devlatini ve savunma 
hakkını ve savunma mesleğini ve onun örgütünü, onun örgütünün ba
ğımsızlığını dektekler doğrultuda görüşlerimizi açıklayan bir 
açıklayıcı sonuç belgesi çıkmasını diliyorum Genel Kuruldan ve 
hepinizi saygı ile selamlıyorum.(Alkışlar.) 

BAŞKAN- Teşekkür ederim efendim~ 
Sayın MUstafa İlker söz sizin efendim, buyurun~ 
ThlliSTAFA mLKER-( Aydın Delegesi )- Sayın Başkanlık Divanı, Tür

kiye Barolar Birliğinin seçkin delegelerini saygı ve hürmetle .se
la~:y:orum. 

fürkiye Barolar Birliği 14 yıllık gayretli ve yılmaz çalış-_,_ 

malar~ sayesinde Türkiye Barolar Birliğinin etkinliğini kazan
dırm~ş bulunmaktadır~ Türkiy~ Barolar Birliği ayrıca hukukun 
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üstünlüğü nrensib:ini 1{urulduğu {!Ünden beri çalışmalarına hedef 

tutmuştur. Ta'rdırle ar ş ılanma':tadır. 

Tür':iye Barolar Birliğin:in çalışmaları ha';:'nnda , faali

vetleri hak':ında birço··.- değe':'li mesle'daşlarım söz aldılar. Va<:tin 

{!eç olması nedeniyle bunlara deği..rıme- istemiyoruxrı. 

Yalnız, lafı uzatma'c istemiyorum, Ancak, Tür'ciye Barolar 

:Birliğin:in Anavasa görüşü ha'ckında göste::'diği ve ortaya 'mvduğu 

€'örüşü Tür kamuovunda oylandı"dan >onra rapora alış biçiminde 

obje:tiflik ölç:üsünün bulunmamasına ait bir e ~si1<:li:~ görme teyim, 

Çün·ü, :amuovunda Tür': hal ının önünde geçe'.'li\c kazandıktan 

sonra Tür ·iye biY' bütün olara '-cabul etmiş deme tıı",_ 

' Bu ba ımdan, değe~"li Balı ·:esir Delegesi ar ·adaşımın 

~>özlerine avnen · ·a tılıyorum. 

Mlliıterem delegeler; 

Tür':iye '~avf"asını vere vere Tür· iye Barolar Birliğin:in 

bugün için içinde yaşadığımız durumunu tayin etmişti:-. 

Türkiye Barolar Birliğinin secur ve meslektaşlarına kar

ş~ aldığı kararlardan bir tanesini de alkışlamak istiyorum. 18 

bini aşkın insanımızın sosyal güvenliğinin kazandırılınası cidden 

14 yılın seıneresi arasında alkışıanacak bir davranıştır ve ilk 

yönetim kuru~undan bugünkü yenetim.kuruluna kadar saygı ile 

selaınl:ı.yoruın. 

Birçok arkadaşlarıın:ı.z tenkitlerde bulundular, Yönetim 

Kurulunun yanlnda bulundular. Cidden baromuzun mali konularda 

çikmazda oldu ğu gerek saymaı:ı gerekse çok hürmet ettiğim Baş

kanım tarafından ifade edildi~ Muhterem barolardan toplanmayan 

paraların toplanması için etkin tedbirlerin alınmasını isteınek-
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teyiz.Hem pararruz yok, hem yakınıyoruz hatta daha acı oJ.,arak 

ifade ettiler, personelimizin maaşlerini verecek paramızın bu

lunmadı~ı cidden bizim gibi Anayasal kuruluş olan, Türkiye'd~ 

etkinli~ini kazanmış bir kuruluşun bütçesinde hiç para yok ••• 

Üzülecek, sıkınılacak bir davranıştır sanıyorum. 

Muhterem delegeler; 

Barolar Birli~inin Ankara'da daha doğrusu Birliğimizin bir 

arsasının bulu nduğunu, bu arsanın belirli müteahhitlerle giri

şimlerde bulunmak ~uretiyle kat karşılığında.:. alınabileceğini 

resmen açıkladılar. Gönül isterdi ki, Sayın Barolar Birliği 

Yönetim Kurulunun bu olayı Barolar Birliği Genel Ruruluna ge

tirsin, Genel Kurulda tartışma açılmak suretiyle Barolar Bir

liğinin genel görüşü alındıktan sonra bu yola gidilseydi kanaa

tirnce daha Jerinde olurdu. Bazı delege arkadaşJ_arımız alt kat 1 

üst kat şeklinde tabirlerde bulundular, ben iyi tespit edemedim. 

Baro Başkanının bu noktada açıklama yapmasını beklemekteyiz~ 

Bir de çok üzüldüğüm bir konu ilk defa katılıyorum, ölüm 

yardımlarının yapılamaması gibi, hatta bugünün ekonomik koşulla

rı altında 20 bin lirayı ölen arkadaşımızın ailesine ödeyememek 

gibi bir duruma düşmenin cidden yürekler acısı ol~uğunu da be

lirtmek ve bunun üzerine parmak basmak yerindedir. 

Ben Z9man açısından sözlerimi uza~mayacağım. Saygılarımı 

sunar, teşekkür ederim Sayın Başkanım~ 
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BAŞKAN- Teşekkür ederim Sayın Ülker: 
Sayın Neola Fersan, buyurun efendim söz sizlerde; 
NECLA FERlliUl(İstanbul Barosu)- Sayın Başkanlarım, sayın Divan 

ve sayın delege arkadaşlarım; 
Ben de Yönetim Kuruluna faaliyet raporundan dolayı teşekkür 

etmek istiyorum. Ancak, benim teşekkürüro bütün bir yılkı çalış
maları_ve faaliyetleri, başarıları yanında daha çok ilk defa 
gerçekçi bir rapor, özlemi~i duyduğum gerçekçi bir rapor sunmuş 
olmalarından ileri geliyorq 

1972 yılında ilk.defa Bursa ilimizdeki Barolar Birliği Genel 
Kuruluna katılnııştım. O zaman, o kurula katılmış bazı arkadaşlar 
h~l~ aramızda. ~atırlayacaklardır, o zamanki yönetim kurulu, o 
toplantıya şu önerilerle gelmişti; 

İnsanlık doktrini, Lahey İnsanlık Divanında Türk avukatları
nın görev yapmaları, ekonomik, demokratik kamu düzeni ve hukukun 
üstünlüğü prensibi. 

Bendeniz söz aldığımda aynen hatırlıyorum şöyle söylemiştim; 
" Bütün bur:lar:ı. saydıktan sonr8 hatırlarsınız '5 1 1972 yılı da . 
yine yurdumuzda olağanüstü bir devrenin yaşandığı bir tarih idi. 
Bugün için bütün bunlar fantazidir. 11 demiştiı:ı ve zannediyorum ki 
biraz.garip karşılandım; ama aradan geçen 10 yıl beni haklı çı
kardı. :Maalesef haklı çıkardı·j.Yıllarca insanlık doktrini diye 
bir doktrin hakikaten doktrinler arasında var mıdır, yok mudur 
tartışmaları süregeldi ve bugün kendimizi insanlık dışı birta
kım muamelelerden şikayetlerle dolu olan bir Yönetim ~rulu 
raporu ile karşı karşıya bulduk. 

Yıllardır Türk barolarının vesayet altından çıkıp çıkmaması 
konuşu ldu. Bugün yurdumuzda 18 yaşına gelmiş bir insan artık 
velayetten çıkmakta, kendi hakkındaki kararları kendisi verebil
mektedir. Türkiye baroları içinde bir baro lOO'üncü YıldönÜmünü 
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dört vıl evvel kutlaınıştır, bugün 104'üncü yılını yaşamaktad:ı.r~ 
~ 

Eğer ürkiye'de bir baro 104 yaşında ise Türkiye baroları 104 
+ . 

sene evyel kurulmuştur. 18 yılı dolduran insana velayet hakkı-
nızdan çıkma,temyiz kaabiliyeti kullanma imk~nı verildi de Tür
kiye barolarına 104 sene sonra h~l~ bu hqk verilmedi ve bugün 

. burada h~kimlerin barolara şu sebep veya bu sebeple ayrılanla
rın barolara kabul edilmeli midir, edilmemelidir tartışması 
yapılıyor. Sanki bunlar baroların elindeymiş gibi. 

Bugün siz şu veya bu seJ:ıeple ayrılmış herhangi bir 
h§kim:i .. veya savcıyı baro olarak kabul edin veya etmeyin diye 
bunu size mi bırakıyorlar ki? •• yıllardır devamlı olarak huku
kun üstünlüğünden bahsedildi, herkes hoş bir kelam olarak de
vamlı bunu söyledi. Aslında bizim memleketiınizde.hukukun üs
tünlüğü prensibi gerçekleşmiş bir prensip miydi? •• Her yıl bir 
araya geldiğimiz zaman yapılan bir sürü olaylardan savunma es
nasında rasladığımız bir süı~ haksızlıklardan,bize yapılanla~ 

dan bugün sadece bir örnek verildi. Sanki bunlara rağmen huku
kun üstünL(?;ü prensi bi yerinde~·miş gibi raporl::cırda getirildi" 
Yalnız bir şey oldu , herkesin dili alıştı buna. Hukukun üs
tünlüğü prensibi konuşulan, laf arasında günlük laflardan biri 
olarak herkesin söylediği bir söz halinde dilimize aktarıldı; 

İşte Barolar Biİ'liğinin.raporunun gerçekçiliği bur$
lardadır ve. aslında bu noktadadır. Bu yılkı Barolar Birliği , 
Yönetim Kurulunun vermiş oldu~~ raporda hukukun üstünlüğü 
prensibi benim anıayabildiğim kadar varılınası gereken bir no:8:
ta olarak tespit edilmektec.i:t>, yani varılını ş. bir nokta değil"':' 

dir bugün ülkernde hukukun üstünlüğü prensibi. Eğer bu varil-; 
mış ve noktalanmış olsaydı üye arkadaşım ilaoını vererek , 
öbür arkadaşım çantasını vererek cezaevine girerdi, ne de 
daha yüzlerce misal verilirdi. Ama ne oldu? •• Hir çoğunruzdan 
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özlemlerimiz, ereklerimiz, heyecanımız alındı. Eğer sevdiğimiz, 
saydığımız birtakım insanlar yargılanırken, onların yanında yer 
almadıksa, bu olsak da ne olurdan geldi, yani yaptığımız işin 
hakikaten onlara yararlı olacağından şüpheye düştük, savunmanın 

yeterliliğinden, savunmanın yararlılığından şüpheye düştük. Yok
sa eğer bazı arkadaşlarımız o görevlerden almadılarsa ve onların 
yanında olmadılarsa bu onların isteksizliğinden değildi. Çok da
ha acısı.yaptıkları işe olan güvencelerini bir yerde yitirdikle
rindendi. Eğer bir memlekette yapılacak bir iş, verilecek bir 
söz şahsın kendi cesaretine, şahsın kendi kahramanlığına bırakJ:l
miş ise, o şey yok demektir. 

:t:l.erkes eşit şartlarda ve rahatça söyleyebildiğini söy
lediği zaman ve söylediği yaptığı savunmadan dolayı eğer takibe 
uğramayacaksa, buna emin olarak hareket edebiliyorsa işte o zaman 
kahramanlığa bu.iş kalmıyorsa 6 zaman yapılan iş hakikaten başa

rılmış demektir~ 

Beyefendiler, hanımefendiler biz avukatız. Bize teslim 
edilen şey, insanların hayatıdır, şerefidir, ;cervetidir. Bir mes
lektaşırnın burada yaptığı bir ayrıma kesinlikle katılnuyorum. 
Ceza mahkemelerindeki savunmalar konuşuluyor. Biz ceza mahkemele
rinde insanların hayatını ve şerefini, hukuk mahkemelerinde in
sanların servetini savunuruz ve iki savunma da bieim için görev
dir, işimiz budur bizim. 

Ben şimdi, sizlere hepinize ayrı ayrı soruyorum. Siz 
ceza mahkemelerinde olağanüstü devreleri bir yana bırakınız, 

istirham ediyorum, insanların hayatlarını ve şereflerini savu
nurken, savunma yaptığınız anda kararın çok defa hazır olduğu 
kanısı ile ; ama sırf görevinizi yapmış olmak için savunma yap
madınız mı? •• Yani sizin yaptığınız savunma o ceza h~kiminin 
vereceği kararı salıiden çok değiştirdi mi? •• 

Sayın arkadaşlarım, bazı gerçekler ve doğrular var

dır ki, günlük olayların, güncel olayların duygusal baskısı 
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altında başka .türlü değerlendirilebilir. ~iz kendimizi olayla-. 

rın duygusal ya da coşkusal baskısına kaptırmamaya çalışıyoruz. 

Bilimsel değe~lendirmelerde serinkanlılık daha doğru sonuçları 
almaya bizi götürür •. Biz bu konuda ve hatta bu dönemde her ko

nuda bizden yapılnmsını istedikleri yahut bizden yapılması is

tenen şeyleri yapmaktan çok, yapmamız gerekenleri yapmaya ça-. 

lışt:ı.k. Bize bu konuda yol gösteren hep bu inançımız olmuştur; 

Bu itibarla, bazı arkadaşlarımızıngenel gidişe ya 

da yönetimin tutumuna aykırı gibi gözüken konulardan dolayı 

bizi kınarrı.aları ya da eleştirmeleri bizim inançlarımızı değiş

tirmiyor. Özür diliyorum, bilemiyoruz, aldırmıyoruz anlamına 

değil, bil:l.yoruz, anlamGya çalışıyoruz, değerlendiriyoruz; ama 

kendi inançlarımızın. ve tutumumuzun da ha doğru oldu ğ;u sonucu

na vararak yürüyoö:uz~ Burada bize gene Yüce Genel Kurulunuz 

yok gösteriyor. Çünkü, daha önceki hizmetlerinde çalışan gö

revliler insana lnyık olmayan hücre gibi odalarda artık miyadı 

dolmu ş ta kır takır sesler. çıkaran ncayip mBk:inaların başında 

eziyet çekerek çalışıyord:.ı. Buııları hatırlars:O.::nz, defalarca 

burada konuştu k ve dedik ki, bir adalet reforr:ru şarttır. 

:Burada benim 1972 ;yılından beri içtirak ettiğim top

lantılarda biz.avukatlar her şeyi söyledik; ama h§l~ bir 

netice almı;ıdık. Pekj. bu durum, biz bunları söylemeyelim ini 

demektir? •• Hayır, biz yaşadıkça bunları söyleyeceğiz ve bun-. 

lar düzelineeye kadar bunlarJ. söyleyeceğiz. Doğru bildikleri-: 

mizi mutlakn burada dile getireceğizö 

Öyleyse biz hukukun üstünlüğü prensibini bir zaman-: 

lar var ka1JU1 edip, daha fantazi konulara atlamışsak bugün 

bizim Yönetim Kurulumuzrbirliğimizin Yönetim Ku~ııu bizi ge~ 

çek noktaya çekiyor. Bize diyor ki, " Hayırl:.Wruh"Un üstünlüğü. 

prensibi henüz gerçekleşmemiştir ve siz hepiniz bundı:ı görevliı-
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siniz. 11 İşte ben, bugün bundan dolayı mutluyum, bundan dolayı 
bezginliğimizin büyük bir kısmını da atmış bulunu yorum; ama 
benim bir ricam var. Bilhassa Başkandan. 

Konuşurlarken şöyle bir şey söylediler." Biz görme se k 
bile , bizden sonra gelen nesiller görsün." Ben bu meslekte 
hiçbir yere bağımlı olmadan 31 yılını doldurmuş bir avukatım 
ve de kürsüde ölmeye niyetliyim; ama niyetim o söylediği şeyi 
o nesillerden evvel ben de görmek istiyorum. Ben de bir savun
mayı ve de bir dostumun, bir arkadaşıının saygı duyduğum bir 
insanın davasına işe yararım diye girebilecek,hiçbir kuşku 
duymadan , hiçbi~ avukatlır kanununun maddesini falan yazmadan 
ben hakkımı bilerek, ben kanunlara uygun, meslek kurallarına 
uygun ; ama tam onurlu bir avukat olarak savunma yapabilmek 
istiyorum:. ve bunu sizden de Genel Kurul olarak istiyorum, Sa
yJ.n Başkanımdan da istiyoru m. Benden sonraki nesiller değil 
yalnız, bu benim de hakkım, bunu ben de görmek istiyorum~ 

Sizden ayrıca bir şey daha rica ediyorum. Bazı mese
lelere karar verirken biraz heyecanlanıp, baz1. acele karar ve
riyoruz. Ha-yırlayınız çok ric.a ederim. Şu ölüm yardımını konuş, 
tuğ;umuz bir gündü, bir akşam üstüydü~: Ben tekrar tekrar' • 
zaman da sizlere yalvarmışt:ı:m. Bu ölüm yardımı meselesi Baro
lar Birliğine yüklenmesin. Barolar Birliği, barolardan kendi 
aidatını toplayamıyor, bir de bu ölüm yardımını nereden.icat 
ediyorsunuz demiştim. Kelimeleri iyi seçmiyorsam afedersiniz; 
ama böyle demiştim. Bu işlemez·demiştim, üstelik verilen para 
da 20 Çinlira gibi bir para idi; ama bir acele, vay benden, 
sonra çocuklarım ne olacak telaşı ile bu karar verildi ve bu
gün bu karar i.şlerniyor. Onu kaldırınız lütfen. 

Barolar Birliğinin zaten yeteri kadar bir sürü günde= 
lik işi var, yani asıl meselelere vakit ayıracak o kadar az za-
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ma nı var ki benim gördüğüm kadarı ile, bir de böyle ölüm yardım
ları gibi meseleleri barolar kendileri halletsinler. Bunu bir 
misal diye verdim, yani biz karar verirken asıl savunmanın kut
sallığ:ı.n:ı. düşünelim. Her zaman diyoruz ki, insanın olduğu yer
den itibaren savunma vardır; aı:ıa bir geriye doğru bakarsanız ki, 
ben bu arada şimdi değişik bir ortam yaratmak da istemiyorum, çok 
eski senelere bakarsanız, oradaki imk~nlarla bugün bizlerin,bi-
zim elimizdeki im~§nlar arasında ileriye doğru akıl almaz derece
de. kaybedilmiş haklar vardır. 

Barolar Birliği Yönetim Kurulunu lütfen ufak tefek iş
lerden azat ediniz ki, bizi hakikaten gerçek bir avukat olarak 
savunma yapabilir, .yalnız cezada savunma yapabilir değil, bizim 
görevimiz savunmak. Nesini savunuyorsak o kişinin servetini mi, 

şerefini .mi , hnyatını mı; nma onu yapabileJek ortamı bizehazır
lasınlar. Biz de Genel Kurul olarak her şeyden evvel kendimize 
bu ortamın hazırlanmasını temin edelim. Aksi halde saygınlığımız 
11 :Methiyer.:ıi kendinden müntakil 11 derlerdi eski dilde, ondan ile
ri geçmez. Bir avukatın saygınlığı , başarısı ile onuru ile o 

mesleği ifa etmesine bağlıdır ve ben ölmeden bunu görmek istiyo-

rum '• 
Teşekkür. ederim, afedexsiniz huzurunuzu işgal ettiğim 

için. Saygılarımla.(Alkışlar.) 
BAŞKAN- Teşekkür ederim Sayın Necla hanım~ 
Söz sırası Sayın Lütfi Kılınç'da, buyurun efendim. 
LÜT.B'İ KILINÇ(İzmir Delegesi)- Sayın Başkan, Genel 

Kurulun değerli üyeleri , hepinizi saygı ile selamlarım~ 
Çok önemli ve gerçekten sözümleurnesi gerekli sorun

lara üstatlarımız etraflıca değindiler. Ben Sayın Yönetim Ku
rulunun çalışmalarına gerçekten büyük ve üstün çaba göstererek 

yaptıkları çalışmalara teşekkürle başl.ıyor ve kısa satırbaşları 
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ile teknik bazı konulara değinmek ist~orum. 
Adaletin tecellisinde avukatların ve baroların kat

kıları kesinlikle inkar edilemez. Bu. nedenle, günün koşulları
na ve zamanın gereklerine ayrıeEl va tandaşıarın haklarının ko
runmEisına gerekli olan bazı yasaların özellikle ve öncelikle 
değiştirilmesinde ve düzeltilmesinde bElroların ve Barolar Bir
liği~in ayrıca ve özenli bir çalışma göstermesini .de bekliyo
ru m.Elbetteki bu çalışmalar yapılmıştır. Ancak, şu belirtece
ğim bazı kanunların çıkmasında daha fazla çaba gösterilmesini 
özellikle rica ediyorum. 

Yönetim Kurulu raporunda az değinilen hatta deği
nilmeyen bazı yasal çalışmalara fazlace yer verilernediğini ve 
bu nedenle fazla çalışma gösterilmesini rica ediyoruz. 

Şöyle ki, Medeni Kanun değişikliği çalışmaları var
dır. Bu Yı;ısa gerçekten savunma mesleğinin temel kurallarını 
oluşturur. Bunun bir an önce_. çıkarılması ve günün koşulları
na uydurulması gerekmektedir. 

Bunun yanında bir Çocu k Mahkemeleri kurulmuştur.Bu 
Çocuk Mahkemeleri k:urulmasını;ı rağmen, işletilmemiş, görevlile
ri ve ~kimleri atanmamıştır. Bu hem ceza hem huku k yönünden 
önemli bir eksikliktir. Bunun giderilmesi, bir an evvel gide
rilmesi gerekmektedir. 

İzmir Barosunun öteden beri savunageldiği ve hakika
ten.günümüz koşullarına ters düşen bir yargı faizi sorunu var
dır.% 5 gibi fevkalade.gülünç düzeyde kalan bu durumun değiş
tirilmesi gerekmektedir. Bu sorun belki bir kısım davaların 
açılmamasını ve uzatılmamasını sağlayacaktır. Böylece yargının 
yükü bir yönde hafifleşim olacak yahutta kişinin hakları daha 
gerçekçi düzeydekorunmuş olacaktır. 

Bir de yapılacak yasa değişikliklerine Sayın Yönetim 
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Kurulunun önemle bir konuda eğilmesini beklemekteyiz. Şöyle ki, 
bazı izaleyi şuu davalarında veya tapu iptali davalarında yahut 
başka davalarda teminat olarak veya hatsilat olarak yatırılan 
paralar davaların çok uzun sürmesi sonunda3 sene,4 sene, 10 sene 
gibi.uzun sürmesi·halinde aynı miktarda iade edilmektedir kişi
lere. Bu sorun gerçekten bir kişisel sorundur; ama yine kişinin 
hakları ve cemiyetin düzeni ve yarını için önemli bir sorundur. 
Büyük hakların kaybına sebep olmaktadır. 

Elbetteki Sayın Yönetim Kurulunun bu tür çalışmaları 
vardır ve bu devirde belki etkin olamayacaktır; ama özellikle 
eğilinmesinde ve bir an önce eğilinmesinde yarar olacağını umu-. 

yoruz. Saygılarımıfla. (Alkışlar.) 
BAŞKAN- teşekkür ederim efendim. 
Sayın Halil Azari, buyurun efendim söz sizde. 
HALİL AZARİ(İstanbull Barosu)- Sayın delegeler, kısaca 

bir noktaya değineoeğinı. 
Doğal olarak genel kurulumuzda delego arkadaşlarımızın 

sorular sormaları, eleştiriler yöneltmeleri ve buna karşılık da 
Sayın Başkanın veya onun.görevlendireoeği bir arkadaşın cevap 
vermesi çok çok doğaldır. 

Ancak, bu toplantımızda da böyle sorular, cevaplandır

ma istekleri , eleştiriler oldu ve Sayın Bagkan da bunu oevapla
yacaklar. Esasen ben de bir delege ve bunun da ötesinde bir de
netçi olarak Yönetim Kurulunun çolışmalarını olumlu görmüş ve 
aklanmalarını istemiştim. Şimdi de aynı görüçteyim. 

Yalnız önemli gördüğüm bir noktaya değinınıiık ihtiyacını 

duydu.m. O da bir sayın delege arkadaşımız bazı sorular yönelt
tiler. Bu sorular içinde bir tanesi hatta iki tanesi oldukça 
önemli ve bence kritik sorulardı. Filan şahsı kutladınız mı, fi
lan davete çağrıldınız mı, gittiniz mi, gitmediniz mi, sebebi ve 
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gBrekçesi. 11 Tamamen t.;:ıldlir Barolar :Birliği :Başkarnnın olmakla 
beraber , bir delege ölarak bu sorularıL ceYaplandırılmaması, 
hiç değ;ilse detayına girilmeme:ü Börüşündeyim. Gerekçem de üç 
noktada toplanmaktadır. 

:Birinçisi; Türkiye Barolar Birlitinin Sayın Başkanı 
hukuka ve hukukçuya saygı gösteren kişi. ve k,1ruluşlara gerekli 
sayg:ı.yı ve nezaketi gösterecek olgunluktadır, o bunu takdir eder 
gereğ;ini yapmışt:ı.r, gereğini yapacaktır. Bunun ayrıca bir sorgu 
sual konusu yapılması yerinde olmasa gerektir. 

İkincisi; bir yıl evvel Zongulda~'ta olağan genel ku
rul toplantısını yaptık ve benim katıldığım ilk olağan genel 
kurul toplantısı idi. Bu genel kurulda da gene sayın arkodaşla-

. rımız ve gerçekten deneyirili soru ve eleştiri yöneltmekte üstat 
olan arkadaşla:rımız bir başka tezi ile·ri sürüyorlardı ve Türkiye 
Barolar :Birliğinin politika yoptığını, pcılitikaya çekilmek isten
diğini söylüyorlardı, eleştiriyorlardı, örnekler gösteriyorlardı, 
hatta Anayasa görüşmelerinin bile söz konusu edilmesinde bu duyar

lılığı gösteriyorlardı. 

:Bir yıl sonra Türkiye'deki koşullar değişmeden.hep 
bahsedilen olağanüstü koşullar hiHa devam ederken, Anayasa ve 
yasalar bir ölçüde ve bi!1 hukulı:çulora göre Sayın Kazan'ın da 
dediği gibi,aksi oylansa bile oylanma zorunluluğu olsa bile 
% 91,5 alsa bile bize do;~rular değişmeden bu defa aynı soruları 
politikaya girecek şekilie, sormaları ve bu konuda bence belki 
bilerek, belki bilmeye.rek büyük ölçüde de istemeyerek Türkiye 
Barolar :Birliğini politik konulara girer ve duyarlı .konulara 
girer müşkül duruma sokan sorular yöneltmelerini doğru bulmuyo
rum, yani ikinci gerekçem Türkiye Barolar Birliginin politika 
yaptığı söyleniyordu. ·Pc·li tikaya çekildiği söyleniyordu, fakat 
bu sorulan soruların cevapları da iıemen detayı ile böyle isten-
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diğinde politik olduğu söylenebilir, sürtüşrı.clere girilebilir. 
Üçüncüsü; Türkiye Barolar Birliği de diğer meslek te

şekkülleri gibi en azındandiğer meslek teşekküller± kadar müte
vazı olduğumuzu düşünerek söylüyorum, klasik demokrasilerde de
mokratik baskı. grubudur 1 bunu hepimiz biliyoruz. Ancak, Türkiye
deki koşuliarın bu ölçüde olmadığını bile bile klasik demokrasi
nin oturduğunu dahi şu mevzuatın olmasını bırakın, yani kabul 
edilen Anayasa, çıkarılan yasalar onları bırakın, bildirilerle 
birtakım yasaklamalar, kısıtlamalar koyarken, koşullar eşit de
ğilken birtakım makamlara cevapvermek hakkı dahi verilmezken, 
birtakım soruları sorup, bunun cevaplarını alıp, yeni bir tar
tışma ortaını yaratmak bizim kuruluşumuzu kişiliklerin de ötesin
de zedeler. Ben bu soruların sorulmamış olması gerektiği , yani 
sorulmamasını istiyorum? 

çünkü, cevabı belli olan _soruları sormak arkadaşları
mız iyi niyetli olduğuna göre bize bir yarar sa,~lamayacaktır.Bu 
sorular:ı.n cevapları bellidir. Sayın Başkan çağrılmış mıdır,çağ

rılmam:ı..ş rddir, gitmiş midir, gi tınemiş: r:ıidir, sitmiş se niye 
gitmiştir, gitmemişse niye gitmemiştir. 

Bir kere Türkiye Barolar Birliği Say:ı.n Başkanı Genel 
Kurulun büyük teveccühü ile seçiltıiş, bu göreve gelı:üş, deneyi
mi olan bir kişidir. 

Kisacası, koşullar eşit değilken, silahlar eşit değil
ken bizden bu gibi soruların cevabını istemek, bizi müşgül du
rumda bırakmaktan öte bir yarar sağlamaz. Yanlış anlaşılmasın, 
biz hukukçu olarak gene kavgamızı, gene savaşımızı sürdürece
ğiz; ama gerektiğinde f?Usmasını de bil,eceğiz.- Susmak da bir 
anlamda birçok şeyi ifade eder. Sayın Kazan arkadaşırrr:ı.n dediği 
gibi, televizyonda görüldüğü gibi falan derneğin, falan yerin 
açılışı verilir, birkaç dakika gösterilirken, bizimki gösteril-
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miyor yahut bir cümle ile dahi geçrı.iyorsa bunı..ın altında bir 
etkinlik yatar, yani muhakkak her hareketimizin sesli olması 
veya etkinliğimizin sesli olması gerekmez. 

Bu bakımdan bu hususta Sayın Başkanıının nruşgül durum
da kalabil.eceğini düşünerek, benim gibi arkadaşların da düşündü
ğünü bilerek, takdir tamamen Sayın Başkanıma ait olmak üzere bu 
hususların ceva:plandırılmamasını özellikle detaya girmek ve o . 
dü~eye inmek gereğinin gösterilmemesini takdirlerine sunuyoruın. 

Saygılarımla efendim.(Alkışlar.) 

BAŞKAN- Teşekkür ederim Sayın Azeri. 
Sayın Ohan Apaydın, buyurun efendim. 
Oill1AN APAYDIN( İstanbul Barosu)- Sayın Başkan, sayın 

meslektaşlarım; 

1' ürkiye Barolar Birliğinin çalışma raporu muhtevası 
i tibariyle Yüksek Genel Kurulun onayı. ile de ortaya çıkacağ:ı.. 

üzere olumlu bir ni teli k taşırıaktadır. 
Ben şunu ifade etmek istiyorum~ çalışmalar hakkında 

ve rapor hakkında. Türkiye Barolar Birliğini -.e Türkiye barola
rını onurları i:!.e ayakta tutmak,bugüne getirmek.,şu toplantıyı 

"'-yapmak, şu. sonuç baş lı başına takdire şayandır~ tendilerini 
kutluyorum~ 

Sayın meslektaşlarım; 

Ben raporla ilgili olarak ve Türkiye :,Sarolar Birliği 
Genel Kurulunun daha önceki görüşlerine de.dayanarak, bir koı:fu
yu yüksek huzurlarınıza getirmek istiyorum~· 

Konu şu; Anayasa tartışmaları nedeniyle raporda belir
tiliyor. Türkiye· Barolar Birliğinin ölüm cezasına knrşı oldutD 
ve o zamanki Anayasa taslağında ölüm cezası~a Anayasada yer 1 
verilmesini- haklı qlarak eleştiriyorlar. ; 

Ölüm cezası kanunlarda yer almalı mı? •• Ölüm cezası• 
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yararlı mıdır? •• Bu yüzyıllar boyu tartışılmıştır. Lehinde ve 
aleyhinde fikirler ileri sürülmüştür. Ölüm cezasının suçları 
önleyici etkisi üzerinde durulmu ştur, karşı çıkanlar ise dev
letin vatandaşı suç işlese bile yaşoma hokkın:ı. ortadan kaldı
ramayacağını belirtmişlerdir. 

Bu tartışmalar yalnız ülkemizdo yapılrrııyor. Çağırrıızda 

bütün dünyada hukukçular arosında değil yalnız, düşünen insan
lar, sosyal olayların üzerine eğilen insanlar ım tartışmalara 
katılıyorlar ve bu sorunun üzerinde duruyörlar. 

Fakat bir noktaya gelmiştir bu tartışmalar. Uluslar
arası hukuk açısından söylüyorum Avrupa Konseyine üye devlet
ler~e bugün ölüm cezası bütünü ile Türkiye dışında kaldırılmış
tır. Fiilen iç hukuklarda ölüm cezasının kaldırılması yanında, 
Avrupa Konseyi üyesi devletler için söylüyorum, Avrupa Konseyi 
parlamenter assamblesi l972'de ve 1980'de verdiği kararlarla 
insan hakları sözleşmesinde değişiklik yapılarak, ölüm cezası
nın yasaklanmasıri.ın sözleşneye konmasını istemiştir. 

J:u tavsiye kararlarının ışığı al tın,:::ı Bakanlar Komi
tesi hükümetle::::arası bir komite ·oluşturmuş vo bu komıiıte bir 
metin hazırlamıştır. Bu metin sözleşme haline getirilmiş ve 
insan hakları sözleşmesine ek 6 'ncı protokol olr:ırak geçen 
Nisan ayında imzaya açılmıştır~ 

Önemli bir aşamaya gelmiş oluyor uluslararası hukuk
ta bu metinde sorunun çözümü, fakat gerçekten şon önemli bir 
aşamaya gelmiş bulunuyor. Bu sözleşmeye taraf olan ülkeler 
ölüm cezasını kaldırmayı, yasalarından çılmrtmayı ve uygulama
mayı üstleniyorlar. Egemenlik hakkının bir noktada bu şekilde 
sınırlanması değil, insan hakları, eğemenlik hakkı bakımından 

devletlerin bir mahfuz sahasıdır bugün uluslararası hukukta. 
İnsanın yaşama hakkı bütün temel haklar gibi kutsal bir hak 
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olarak uluşlararası hukukta bugün yer alıyor ve uluslararası 
pozitif hukuka yansıyor. Bu protokol beş devletin imzalaması 
ile yürürlüğe girmiş olu yor. 

Avrupa Konseyine üye devletler içinde bugün ölüm 
cezasın:ı.uygulayan tek ülke olarak Türkiye kalmıştır~Anayasada 
ölüm cezasının yasaklanmaması, ölüfu cezasının yasalarınızdan. 
çıkarılmasına engel değil, yani Anayasa ölüm bezası koymuyor. 
Aynı zamanda yasaklamıyor da. 

Şu halde kı:munlarda yapılacak değişiklikle ölüm ce
zası kaldırılabilir. Bu protokola Avrupa Sözleşmesine ek 6'ncı 
protokola Türkiye taraf olur mu, olmaz mı? •• Bu tabii Tievletin 
yetkililerinin.takdir edeceği bir konudur; ama Türkiye'de bir 
kaııruoyu vardır. Tiemokratik kuruluşlar vardır, diğer ülkelerde 
olduğu gibi devlet yetkilil6lrinin bu protokola katılması için 
mücadeleyi elbette verirler. 

Türkiye Barolar Birliğinin daha önceki kararlarında 
da bu yer alan ölüm cezasının kaldırılması konusunda bu 6 nu
maralı protokolun yürürlüğe girmesi nedeniyle yeni bir çalış
ma yapması olanağı çıkmıştır. Sayın Başkanımızın bu konuda 
çok duyarlı olduğunu biliyorum. Keza Yönetim Kurulu üyelerinin. 

~ Bu konuda Türkiye Barolar Birliği ve ürkiye baroları 6 numa-
ralı protokola Türkiye'nin katılması için bir mücadele verme
lidirler-~ 

Tekrar ediyorum, Avrupa Konseyine üye devletler 
içinde bu~jn ölüm cezası uygulanan tek ülke olarak Türkiye 
kalmıştır~ 

Arkadaşlar; 

Burada bazı sorunlar her yıl tartışılıyor. Savunma 
mesleğinin sorunları her şeyden önce genel kurullarımızın tar
tıştığı konular_ arasında yer alıyor. Sorunlarımız var, arkadaş-
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larım dile getirdil~r. Benim buulara ekleyeceğim bir şey yok. 
Yalnız şunu belirtmek istiyorum~ Meseleleri soyutlayarak ele 
almak yanlışlıklara götürebilir bizleri. 

Türkiye Barolar Birliği siyaset yapıyor muydu bundan 
evvel yapmıyor muydu, siyaset nedir, siyaset sözcüğünün ifade 
ettiği kavram nedir? •• Bunlar ~rtık belirlenmiştir. Siyaseti· 
zaten Avukatlık Kanunu barolara yasaklamıştır. Yasaklanan siya
si faaliyet partilere özgü siyasi çalışmalardır. Yoksa avukat
ların sorunlarının çüzümünde salt mesleki açıdan yaklaşıp, ge
nel durumları, genel mese.leleri avukatıağı. da ilgelendiren ge
nel meseleleri ele almamak mümkün değildir·~ 

~ 

fürkiye'de hukukun üstünlüğü, hukuka bağlı devlet, 
insan hakları gibi konularda Türkiye Barolar Birliğinin savun
duğu görüşler.Devletin Anayasalarında belirttiği çizgileri aş
.mamıştır. Bu çizgile:ı;- Anayasa hüküml.erinin, insan haklarının 
korunmas:ı., yaşama geçirilmesi mücadelesi verilmiştir~ 

Bu noktada bir tercih söz konusu değil. Türkiye Av

rupa Konseyine üye bir devlettir. Bazı ilkele: ı yanj. siyasal 
rejimle ilgili bazi ilkeler Devletin imzaladığı Konseyin sta
tüsünde:lbelirtilmiştir, yani şunu demek istiyorum. 

T ercih burada söz konusu değildir. Hukukun üstünlüğü 
Türkiye'de yaşayan insanların haklarının korunması, saygı gös
terilmesi, temel insan haklarına saygı gösterilmesi bir tartış
ma konusu değil, bir gösterelim mi gösterıneyelim mi, hukukun 
üstünlüğü ilkesini kabul. edelim mi etmeyelim mi, bu tartışı

lacak bir konu değil. 
2aten Devlet bunlara uygun dav:ranmayı uluslaraarsı 

belgelerde-üstlenmiş. Bunların gereklerine getirecektir;Hukuk
ta bu temel ilkelere aykırı bir davranış zaten söz konusu ola
maz. Türk hukukçularının bugün yürüttükleri mücadelede devletin 
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kabul ettiği esasların hayata geçirilmesi mücadelesidir, bu 
anlamda alınmalıdır. Türkiye Barolar Birl.iğinin genel kurul
larında alınan kararlar geriye doğru bakıldığı takdirde bugüne 
kadar doğruların ifadesidir ve genel kurullar bu ciddi duyar
lıkla bunu koruyorlar ... 

l.' 

g;ıürkiye Barolar Birliğinin mali durumu ile i lgili 
İstanbul Barosu açısından size bazı bilgilerde bulunmak istiyo
rum.Söz aŞışımın asıl nedeni de budur. 

~ürkiye 1 de çalışma raporunda da belirtiliyor 18 bin 
a'\ruk~t var~ 18 binavu katın yedi bine yaklaşan kısmı İstanbul 
Barosuna üye dir. İstanbul Barosu Türkiye Barolar Birliğinin 
kuruluşundan bu yana , son geçen üç yılı dışarıda bırakıyorum, 
mali yükümlülüğünü, yani aidat ödeme bakımından malİ yükümlülü
ğünü Türkiye Barohr Birliğine karşı yerine getirmeda çok dU
yarlı davranmıştır. İstanbul Barosu. başlı başına bir se·t oluş
turmuştur Türkiye Barolar Birliğine. 

Türkiye Barolar Birliğinin varlığı tabii ve mali im
kanlarada bağlı bir şeydir~ Bizim için, avu~.vlar için, baro

•.ı; lar için güvencedir. ürkiye Barolar Birliğini ayakta tutmak 
hepimi zin görevidir.· 

Yalnız, bir noktayı belirteyim. İstanbul Barosu 
üç yıldır sanıyorum mali yükümlülüğünü tamarniyle yerine geti
remiyor. Bu yerine getirememe neden oluyor? •• Aidat mı tahsil 
edemiyoruz, yahut tahsil ettiğimiz aidatı Barolar Birliğine 
göndermiyar muyuz? •• Baro yönetiminin bu konu da müşgülatı 
nedir? •• Bunların hepsinin ortaya konulması gerekir~· 

Şimdi, arkadaşlar;· 

Anayasa Mahkemesi genel kurulların aidat tespit et
me yetkisini öngören kanun maddesini iptal etti ve her şey o 
zaman başladı. Tavan 1800 lira oldu belirli ölçüde ve bunun 
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üzerinden aidat tes:pi ti yetkts:',ni genel kurullardan !}ldı. Enf

lasyon hızla o yıllarda. önünüze geçti. İstanbul Barosu bir . 

tür mali bunalırıa düştü. Biz de Türkiye Barolar Birliği gibi 

personelin ki, bizim baronun üye sayısı bakıwından personele 

ihtiyacı var, geniş bir kadrosu var ve geniş bir gideri var .. 

Personelin maaşını dikkatle yapD3rııza rağoen sorurı

lu olarak çalışması gereken persGnelin aylıklarını ödenek baş

+ı başına bir sorun.haline geldi. Büyük bir sıkıntı içine dü

şülmüştü bu konuda, 

Son:"'adz:m bütün yıl beklendik"cen sonra yeni kanun 

çıktı ve tavanı 6000 lira olarak tespit edildi. Bu kanunla 

önce ertelendi daha sonra da seçir:ı d.ışında onli konularda 

toplantı yapılabilrıesi kısıtlandı ve şunu söyleyeyirı, ynrdın
laşma sandığının tsenel kurulu dab; yasnklandı ki, yardınlnşnw. 

snndığı sadece oal1 konuları ·konuşur, bir seçir:ı de yapılrıaz. 

Seçiosiz olduğ:ı hnlde sondık genel kurulu toplnntısınn dahi 

izin verilnedic 

Znten oal1. konulnr iç.in de toplnnoosı bnronun oürı

kün değildir. Bu aidat sorununun çözüoü genel ıuırulun topla

nıp nidatın Barolar :BirJ_j.('1;.ine uorçlarıoızı ödeyecek bir sevi

yeye çıkrıasınn bağlıdır 9 yani sorunun çözünü yönetin kurulla

rının aidatı üycı 8VU1c.nt1ardnn aidat oln8kla değil~ biz üyele

rinizden alıyoruz; fnkat derhal nldığırıız parayı baroyu ayak

ta tutnak için, öyJ_e bir şekilde izoh ediyorun ki, bunu sözü

ı;ıe bo şlnrken de izah e etin? bu fmı.liycıt raporu çok değerli 

çalışı:mlar:ı.n ifndesidiro Ondan dolEıyı kendilerini kutluyorun; 

fakat bu çalışoalo.r do. olnasayc.:ı. Turkiye Barolar Birliğini 

sadece ayokta tutr.ak ~ onurundnn ödü:ı. verneden ayakta tutunk 

başlı başına bir başarıd:Lrd Biziı::ı de sorunuz baroyu o.yakta 
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tutmak. Tutacağız da.Şimdi iki şıktan biri olacaktır. Barolar Birli
ğinden yardım alacağız. Barolar Birliği, İstanbul Barosundan gelecek. 
olan kendisine ait aidatın tahsilinde yardımcı olacaktır hoşgörü ile. 

Ya gelen parayı Barolar Birliğine ödeyecek ya da İstanbul Barosunu 
ayakta tutacağız ve Barolar Birliğine de zaman için meli imk§nlarımız 

ölçüsünde kısıtlı da olsa borcumu zu ödeyek. 
Arkadaşlar; 

Barolar Birligi ayakta kalmalıdır. Barolar ayakta kalmalı
dır. ~ürkiye'de yaşayan insanların haklarının güvencesi baroların 
ayakta kalmasına bağlıdır. Yoksa avukatlık mesleği de ölür. Barolar 
Birliğinin.ayakta kalması avukatlık mesleğinin ayakta kalması ile 
paraleldir. Bunun için ne kadar özveri yapılması gerekirse bu öz-
veri yerine getirilmelidir. 

İstanbul Barosu Genel Kurulunu toplamak imk§nını buldu
ğu an da Türkiye Barolar Birliğinin r:ıa= 1 . soru nlarında büyük ölçüde 
bir azalma olacaktır.ve çözecektire Herhalde bu da yakın günlerde 
gerçe~leşebilecektir. 

Bu açıklamayı yapmak zorunda kaldım. Yüksek Genel Kuru
lun bi lgi ş ine sunmak zorunda kaldım. Beni dinlemek lütfunda bul un
duğunuz için so.zlere teşekkürlerimi ve saygılarımı sunuyorum. 

T . 
BAŞKAN- eşekkür ederim efendim~ 
Bu şekilde bu konularla ilgili söz almak isteyen sayın 

üyelerimiz bitmiş oluyor. Tabii Sayın Başkan cevap hakkını kulla
nacaklar. Arkadan komisyon teşkili hakkında bir önerge var. Bunun 
da görüşülmesi zaman alacak. Müsaadenizle.bugünkü çalışmalarımızı 
kapatalım , yarın sabah devam etmek üzere. 

Sayın Başkanın cevap hakkının ne ş~kilde olacağı bilin
ınediği için, Sayın Başkanın cevap hakkını kullandıktan sonra olu-
ş acak duruma göre bir çalışma yapmak daha uygun olur diye düşünü
yoruz; ama isterseniz verilmiş olan bu önergeyi sözlere sunayım1 

daha sonra durum hakkında karar verelim. 
. '(/--: ' l 
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Önergeyi okuyorum efendim. 
11 Türkiye Barolar Birliği l6'nvı Genel Kurul Sayın Baş

kanlığına; 

Genel Kurulumuzdaki görüşmelerin içerik ve niteliğini 
gözönünde tutarak toplantı çalışmalarını Genel Kurulumuzun 

müşterek görüşü şeklinde kamuoyuna duyurmak için bir komis
yon kurulmasına, Komisyonun aşağıdaki delegelerinden oluşturul
masına karar verilmesini saygılarımızla dileriz. 

Yok. 

Komisyon için öneriler delegeler: 
Teoman EVREN 
Recep Burcuoğlu 
Turgut KAZAN 
Nuran Yıldız 
Sami PAPİLA 
Abdu rrahman Aytekin 
Önder SAV 

Önerge sahipleri: 
Güney DİNÇ ve arkadaşları. 

_Bu önergenin leh ve aleyhinde konuşacak sayın üye? •• 

Bu Komisyonda başka görev almak isteyen delege arkada

şımız var mı acaba? •• Yok • 
. . O zaman önergeyi oylarınıza sunuyorum. Önergeyi kabul 

edenler ••• Kabul etmeyenler ••• önergeye uybirliği ile kabul edil
miştir. 

Efendim, yarın saat.lO.OO'da toplantıya başlamak üzere 
9imdi toplantıyı kapatıyorum. 
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İKİNCİ OTURUm 
Açılma Saati : 10.00 

BAŞKAN- Efendim, Türkiye Barolar Birliğinin ikinci 
günkü çalışmasını açıyorum. 

Dün verilen bir önerge uyarınca Komisyon oluşturulmuş
tu. Herhalde çalışmaya .başlamıştır Komisyonumuz. rJ.!ümkünse bugün 
öğlene kadar bir.rapor hazırlayıp Divana takdim etmelerini rica 

ediyorum efendim. 
Gündemin 7' inci maddesi üzerindeki çalışma raporları 

üzerinde görüşmeler tamamlanmıştır. Şimdi, Sayın Birlik Başkanı-· 
nın cevaplandırması için konuşınaları kürsüye davet ediyorum. 

ATİLLA SAV( Türkiye Barolar Birliği Başkanı)- Sevgili 
meslektaşlarım, 

J.) 

ün öğlenden sonraki görüşmelerde söz alan sayın dele~ 
·' 

ge arkadaşlarımızın hemen hepsi bizi yüreklendirici, destekleyi-
ci ve aydınlatıcı görüşmer belirttiler. 

Geçen dönem çalışmaları kadar geleceğe.yönelik çalış
malarımız için de-güç verdiler, yol gösterdiler. Söz almayan 
arkadaşlarımızın da tutum ve davranışlarından bazı sonuçlar 
çıkartmak sanıyorum yanlış olmayacaktır. Arkadaşlarımızın söz 
almadan tutum ve davranışları ile yaptıkları konu şmalardaki 
gestekleri ile önümüzdeki dönem için bize güç veren bir belir
ti kabul ediyoruz. 

Ben tek tek konuşmacı arkadaşlarımın r:özlöreni yanıt
lamak yerine genel başlıklar altında raporda yer almayan ya da 
yeterince yer. almadığı belirtilen veya .eksik kaldığı noktalara 
ışık -tutmaya çalışac ... ğım. 

Bizim üzerinde durmamız gereken sanıyorum ki bu dönem
de yapılabilenlerden çok, yapabildiklerimizden çok yapılması 
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gerektiği halde yapma olanağını bulamadığımız çalışmalardır. 
Biz bu dönemde yapılması gereken her şeyi yaptığımızı düşünmü
yoruz. Hatta bunu yapamadığımızı huzurunuzda açık yüreklilikle 
itiraf ta ediyoru z. Ne varki, bazı dönemlerde kişiler de kuru
luşlar da gönüllerinden geçen ya da düşündükleri her şeyi yap
ma olanağını bulamıyorlar. 

Ancak, yapabildiklerini gerçekleştiriyorlar ya da yap
maları gerektiğine inandıklarını yapıyorlar. Biz geçen döhemde 
de, daha çok bu son davranış biçimini gerçekleştirmeye çalıştık 

Önce genel olarak arkadaşlarımızın bazı hukuk ya da 

meslek sorunları üzerindeki uyarılarını ve işaretlerini değer

lendirmeye çalışmak istiyorum, 
Sayın Konuşmacılardan birisi, adli sicillerin dışında 

güvenlik güçlerince tutulan bazı siciller konusuna değindi •. Hiç 
kuşkusuz bir hukuk devletinde yasal siciller ~ncak yasalar ge
reğince belirlenen biçimlerde ve oralarda gösterilen makamlar
ca tutulur. Bunun dışında tutulan siciller biraz halk ağzı ile 

söyleyeyim, bir tür fişleme olur ki, bir.hukuk devletinde bek
lenınesi olanağı bu'lunmayan bir durumdur • Son 'ierece sakıncalı
dır~ Sanıyorum bu konu henüz gündeme gelmedi. Geçen dönemin, 
sonlarına doğru bir kısım basın organlarında yer alan bir 
haberden öteye geçmedi. Dileğimiz ve beklentimiz bunun gerçek
leşmemesidir. Eğer böyle bir olay ya da bir hukuki durumla ~r
şılaşırsak, Türkiye Barolar Birliği olarak bu konuda da huku~k 
devletine bağlılık inancımızın bizi götüreceği yönde görev y-a
pacağımızı beklemeliyiz. 

Arkadaşlarımızın bir kısmı af konusuna değindiler.lNe 
yazık ki gerçekten Türkiye'de af sürekli hukuk yaşamının ya 
da siyasal yaşamı~ gündeminde kalıyor. Önümüzdeki dönemdet . 
de affın yeniden gündeme gelmesi beklenmektedir, beklenebili r. 
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B 
,u konuda gerekli duyarlığı göstermeye çalışacağ1.z. Genel Kuru-
lu n bize bu konuda tuttuğu ışığl önümüzdeki dönemdeki davranl.ş

larlmlz için bir gösterge sayıyoruz. Gelecek dönemde hiç kuşku~ 
suz yine meslek kuruluşlarımızdan, barolardan ve delege arkadaş
larımızdan, meslektaşlarımızclan bu konuda bizi uyarılarl ile 
yol göstermelerini bekliyoruz. 

Adalet.reformuna gereksinme duyma konusu ülkemizde 
hep gündemdedir~ Türkiye Barolar Birliği kurulduğu günden beri 
gündemimizdedir ve hep de gündemimizde kalacaktır. Çünkü, bizim 

için adalet reformu.bir ülküdür, kolay kolay da gerçekleştiril
mesi olanağı yoktur. Çünkü, her zaman yapılan bir düzenleme, 

düzeıtme yetersiz kalacaktır,Toplumun gelişmesinin evriminin 
sonu yoktur. Bu konudaki gereksinimierin sanıyorum sonu yoktur 
Bu nedenle adalet reformuna katkıda bulunmak Türkiye Barolar 
Birliğinin, baroların ve avu katlık mesleğinin sürekli görev

leririden birisidir. 
Bu konuda yeterli uyanıklığı göstermeye, yeterli du·

yarı~ı~ğ~ göstermeye çalışacağımızı söylemek isterim. 
Medeni Kanunla ilgili çalışmalar sürdür:Jlmektedir.Bi

lindiği üzere bu.konuna özel bir yasa çıkarılmıştı. Bu konuyu 
geçen dönem raporunda özetle bilgiye sunmuştu k. Yasa Türkiye 
Barolar Birliğine de bu konuda görev vermiştir. Barolar Birliği 
olarak görevlendirdiğimiz, daha doğrusu görev kabul etmelerini 
rica ettiğimiz iki meslektaşımız bir yılı aşkın bir süredir de
vam eden çalışmaya katılmaktadırlar. Komisyon yetkililerinin 
belirttiklerine göre de Barolar Birli~inin yüzünü ağartacak bir 
çalışma içinde bulunmaktadırlar. Kendilerine:; bu. vesileyle 
tekrar huzurunuzda teşekkürlerimi sunmak istiyorum. 

Yalnız bu geçen dönemde başlamış bir çalışma olduğu i
çin bu dönem raporuna almamıştik. Bu vesileyle bu konuda da 
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bilgi vermiş olayım. 
9ocuk Th~hkemeleri Yasası çıkmıştır. Türkiye Barolar 

Birliğinin çocu k mahkemeleri ile ilgili tutumu ve görüşü da
ha önceki genel kurullarda belirtilmiştir, belirlenmiştir, ka

rar altına alınmıştır. 
Bu ülkemizi çağdaş uygurlık seviyesine çıkaracak bir 

hukuk düzenlemesi oldu ğuna inandığımız Ç wuk Mahkemeleri Ya
sasının ne hapasına olursa olsu n uygulanması görüşündeyiz. 
Tabii bu konuda birinci derecede görevli olanların birtakım 
olanaklarla kısıtlı oldu ğunu da biliyoruz. Geçen dönemde özel
likle idari yargıda yapılan düzenleme bildiğiniz gibi yargıç 
açığını biraz.daha :9rtırdı. Yargıç açığını artıran başka ne
denler de var. Belki bu başka konuşmacıların da değindiği bir 
noktadan kaynaklanıyor, yani yargı ile ilgili bazı işlerin 
yapılmış olmasından ötürü de yargıç açığı artmıştır. 

Bunun çocuk "'"ahkemeleri Yasası ile ilgili çalışmala-,..., 
rı bir süre daha geciktireceği anlaşılmaktadır. 

Bir başka nokta; bilindiği. üzere V ocuk Mahkemeleri 
Yasasındaki bir yanlış düzenlemedir. O yanlış Jüzenleme ise 

çocuk mahkemelerinin Türkiye düzeyinde aşamalı olarak uygulan
ması değil, toptan uygulanması öngörüldüğü için, birden bire 
beklenmedik bir genişlikte yargıç gereksinmesi göstermiştir. 

Bizim görüşümüze göre bunun çıkış yolu, çözüm yolu 

aşamalı bir uygulama yapılması olacaktır. 
Bir kısım arkadaşlarımız Türkiye Barolar Birliğinin 

bazı görevlerini yaparken görev alanının dışına çıkma eğili
minde bulunduğu eleştirisini de getirdiler. Burada bize yol 
gösteren Avukatlık Kanununun llO'uricu maddesinin altıncı fık
rasındaki yahut bendindeki hükümdür. 

Bilindiği üzere Yasamız , yasaların ülkemizin gerek-
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sinimlerine uygun bir şekilde .düzenlenmesi ve geliştirilmesi 
için Birliğe görev vermektedir. Bu görevi bugüne kadar :l:'ürkiye 

Barolar Birliği elinden geldiğince yapmıştır, bundan sonra da 
aynı anlayış doğrultusu nda yapacaktır, yani Birliğimiz kurul
duğu günden beri süregelen bir uyarlık içindedir bu konuda. 
Bundan sonra da çalışmalarımızda özellikle Yasamizdaki bu gö
revin sınırları ve ölçüleri içerisinde görevimizi yapmaya, Tür- . 
kiye'de hukuk düzeninin, hukuk devletinin gereklerine uygun 
biçimde gelişmesine katkıda bulunmaya, uyarılarda bulunmaya, 
gerekirse bu konuda tasarılar hazırlamaya bizi ~ötürecektir. 

Anayasa ile ilgili konuşmalarımız konusunda bazı 
eleştiriler oldu • Türkiye Barolar Birliği geçen dönemde Ana
yasa ile ilgili bütün çalışmalarında biraz ön~e değindiğim 
llO'uncu maddenin altıncı bendi~de belirlenen.koşullar 

içinde kalarak hareket etmiştir. 
Haz:ı.rlanan raporu katılanların oy çokluğu ile oluştur

duğu ile hazırlanan rapo:t11 olağan genel kurula karşı. savunmak 
yönetim kurulunun ya da başka~ınızın görevi değildir. Genel 
Kurul kendisi uygun görmüştür~ yani Yönetim Kurulundaki arka
daşlarımız adına ve kendi adıma şunu söyleyeyim, o raporun 
her satırına ve şekline katılıyorum. Bugün de olsa aynı rapo

ru imzalamakta tereddüt etmezdim. 
Ancak şu noktaya değineceğim. Bir arkadaşımız özel= 

likle sonuç bölümünü sert buldular. 1'am tersine, sonuç bölü: 
. . , 

münün herhalde Milli Güvenlik Konseyince yerinde bulunmuş ol-
masından olacak ki, Danışma l\.l.eclisinden geçen Tasarı lVIilli 
Güvenlik Konseyince hemen hemen tümü ile yeniden yazıldı.Be"";' 
nim kişisel değerlendirmem bu. Hem sistemi bakımından hem de 
maddelerin yarısından çoğu yeniden kaleme alınmıştır, .siste~ 
değiştirilmiştir, maddelerin yerleri değiştirilmiştir. Bir 
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tek müessese yeniden düzenlenmiştir, birtakım kuruluşlar, kuruın

lar kaldırılmış, yeni bazı kurumlar eklenmiştir. Böyle bir metin 

daha önceden Danışma Meclisinden çıkmış olan met:ı:ıin düzeltilmiş, 
gözden geçirilmiş şekli değildir kişisel inancım. 

Bu itibar la, 1-'ürkiye Barolar Birliginin uyarısı doğru-. 
dur; ama bu uyarıya göre yapılan düzenlemeye katılıyor musunuz?. 
O bir.başka konu. O konuya izin verirseniz ileride değerlendi
ririz; Yalnız şu kontada da görüşümü belirtmek.isterim. Anayasa
lar tanr~şel ya da kutsal kitaplar da değildir. 

Hiç kuşkusuz Anayasa yvrürlüğe girdikten sonra akade
mik , bilimşel ve de hukuksal açılardan değerlendirilmesi yapı
lacaktır. İş lerneyecek hükümleri eleştirilecektir. Kurumlara 

uygun olmayarak düzenlermiş olan hükümler gayet tabii ki değer
lendirme,. eleştiri konusu olacaktır. Bu konuda bir noktaya dik
katinizi çekmek isterim. Başkanlık raporunda yazılanları yazıl
mış satırlar ya da fıkralarını okumak gerekmektedir. 

Sayın Komuşmacı arkadaşımız demokrasiye saygıdan söz 
ederek konuşmasına başlarken bir ufak sitemle başlamıştı. Dedi 
ki, Türkiye Barolar Birliğinde genel kurullar arkadaşlarımın 
sözlerini saygı ile dinlemeyi öğrenmelidir. Bundan hiç kuşkumuz 
yok.· Bazı genel kurullarda bazı konuşmacılara, bazı tepkiler 
gösterilebilir. Bu her yerde olur~ Bir hukuk mesleği üyeleri . 
olarak her görüşü saygı ile değerlendirmeyi çok iyi biliyoruz. 

Hu itibarla, kendi görüşlerimizi ileri sürerken de 
kimseyi tedirgin etmek, kimseyi kınamak, kimseye çatmak niye
tinde değiliz. Bulunduğumuz görevlerin bize buyurduğuna inan
dığımız ya da öyle sandığımız konularda görevimizi yapmaya ça
lışıyoruz. Anayasayı da eleştirdik, bundan sonra da Anayasalar 
eleştirilecek. 

Anayasanın halkoyundan% 91,7 oranında destek almış 
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olması elbetteki önemli bir konudu r.Yalnız bunun önemi hukuki 
olmaktan çok siyasidir. 

Siyaset yapmakla bir kısım arkadaşlarımız tarafından 
suçlanıyoruz, hem de siyasal bir değerlendirıneyi niçin yapmadı
ğımızı bize.soruyorlar. Bunu arkadaşlarımız bilmektedirler, ya
pacaklardır. Yalnız bir noktayı daha takdirinize sunmak istiy• 
rum~ O da şudur; 

Gayet tabii ki, demokrasilerill.e özellikle siyasal karar 
mekanizmasında tek sapmaz ölçü oydur, yani çoğunlu[;"Un dediği 

genellikle en doğru karar olduğu varsayılan karardır;ama bu 
hiçbir zaman azınlıkların bu karara karşı düşür:.düklerini söy
leme hakkını ortadan kaldırmaz. 

Bu itibarla,% 91,7'ye saygı gösterirken, % 7,3'e de 
aynı saygıyı gösterınek zorundayız. 

Ayrıca bir başka doğruya daha dokunmak isterim. Biz 
bir hukuk kuruluşuyuz. Değerlendirmelerimizi hukuk biliminin 
ya da mesleğimizin tir sanat olan. mesleğimizin bize öğrettikle
ri ile değerlendirmeye çalışırız. Bilimsel gerçeklerde sayıla
rın , oyların değeri fazla değildir .Galile 11 Dünya dönüyor 11 

dediği zaman bir tek kişi idi. Eğer. o zaman bir oy lama yapıl
saydı, bir halk oylaina sı yapılsaydı gene bir kişi kalırdı ı ama 
bu dünyanın döndüğü gerçeğini değiştirmezdi • 

. Bugün tersine bir oyla-ma yapılsa belki başka sonuçlar 
alınacaktır • Onun için bazı gerçekler vardır. Zaman içerisinde 

' ' 
belli zamanlarda bulunan, beklenen veya olması gereken sonuçla-
rı vermeyebilirler~ 

En doğru değerlendirmeyi özellikle siyasal.ya da top
lumsal konularda bunları görmek her zaman mümkündür. 

Sayın arkadaşlarım; 

Evet, biz bir hukuk ve meslek kuruluşu olarak bilim-
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sel doğrularımızı söyleriz. Bu kimin pek hoşuna gider, kimin 
hoşuna gitmez onu fazla önemsemeyiz. 8öylemek.olanağı bulduğu
muz sürece görüşlerimizi açıklamaya çalışırız. Bu konuda bize 
destek veren, .güç veren de gayet tabii ki yüce ge~el kurulunu
zun tutumudur. Anırusatmak isterim. Yüce Genel Kurulunuz geçen 
dönemlerdeki değerlendirmelerinde bizi bu konudaki tutumumuz-. 
dan ve davranışlarımızdan ötürü desteklediğini beyan etmiştir. 

Türkiye narolar Birliğinin bir akçalı bunalımı vardır 
'· 

Bu akçalı bunalım içerisinde bizim ayakta durmamızı sağlayan 
en önemli öğelerde:tJ. birisi , içinde oturduğUmuz yapının kendi 
malıinız olması idi. Bu yapı ü~erinde Türkiye Barolar Birliğinin 
saygınlığına ve onuruna yaraşır bir yapıyı kendi olanaklarımız
la gerçekleştirmeyi çok istiyoruz; ama her zaman.gönlümüzün 
istediğini_gerçekleştirmek olanağını bulamıyoruz~ 

Onun için uzun süre çalışmalar yapıldıktan sonra bu 
çüzüme ulaştık. Eğer Yüce Genel Kurulunuz bu. çözümü uygun bul
ınazsa görüşünü a~ıklar, buna göre karar alır. Biz de gereğini 
ona göre yaparız. 

Özellikle şimdi Tekin Yaman arkadaş1. :ın uyarılarından 
sonra Yüce Genel ~urulunuzun bu konuda daha açık bir karar al
masını isterneyi de uygun gördü Yönetim Kurulundaki arkadaşla
rımız. Çü~kü, bu konunun sadece raporun onaylanması ile yQrür
lüğe konması belki yetmeyebilecektir. Gerçekten hukuk. soruniR
rı da vardır, pratikte çıkacaktır, mülkiyet sorunları. 

Yalnız bir noktayı belirteyim. Türkiye Barolar Birli
ğinin yapısını bu Yönetim Kurulu göreve başladığı zaman edinil
miş bulduk. Biz kendimiz eüinmedik. Bundan ötürü bizden önceki 
yönetim kurullarına tabiiki şükranlarımızı bu vesileyle bir 
kez daha arz etmek isterim. Onlar bu başarıyı, bu beceriyi gös
termişler,·bir bina edinmişler. Onların tamamlayamadıkları 
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bir işlev olduğuna inandığımı~ için biz daha iyi bir bina yap
maya çalıştık. Yalnı~ şunu belirteyim. Türkiye Barolar Birliği 

\ 

eğer bu projeyi, bu tasarıyı gerçekleştirebilirse kabaca yapıl-
mış bir hesapla ortaya çıkacak yapı en az 500 milyon lira değe
rinde olacak. Bunun yarısı eğer Türkiye Barolar Birliğinin 
olursa bizim için çok güven verici bir mal varlığı artışıdır. 

Bu bakımdan, olabildiğince.bu işin olurunu bulmaya 
çalışınanızı da sizden rica ediyorum. engeller çıkarmak şu ol
maz.demek kolay. Asıl güç olan olur yolu, çıkar yolu bulmak
tır. Yüce I~rulun bütün üyeleri, seçkin üyeleri bu konuda bil~ 
gi ve uzmanlık sahibidir. Bize nasıl çıkabiliriz yok gesterin. 

Sevgili arkadaşlarım; 
.DUn konuşan arkadaşlarımızdan bazıları bazı sorular 

sordular. Bu sorulara izin verirseniz ayrıntıları ile yanıt 
vermarneyi uygun görüyorum. Özellikle bu Genel Eiurulda ve dö-, 
nemde bunları yanıtıamamayı uygun bulduğum için ve Yönetim 
~rulundaki arkadaşlarımda böyle tavsiyede bulundukları ve 
böyle sağlı~ verdikleri için cevaplandırmıyorum; ama cevap 
vermemiz gereken, eleştiriler vardır. Bunları tabii yanıtıa
maktan kaçınmak doğru değil. Çünkü, Yönetim Kurulu Yüce Genel 
Kurula hesap vermek durumundadır. Bizi aklarnanızı dilerken 
bazı şeyleri cevaplamak istemiyorum demek, doğru bir tutum de
ğildir. Bazı şeylerin özel amaçlarla sorulduğu yolunda bir 
izlenim sa hi bi oldu ğumuz için bunları yanı tlamıyoruz. Yekse, 
çalı~malarımıza ilişkin konuları elbetteki yan.itlamak gerek:ir 
ve bu görevi yapmaktan kaçınamayiz, kaçınmak niyetinde de 
değiliz. Çünkü, veremeyeceğimiz hesap da.yok zaten. 

Bir soruya kısaca cevap vereyim. Halkoylamasından 
sonra göreve başlayan Sayın Cumhurbaşkanına tel çektik, göre-. 
vini kutladık. Bu telimize yanıt da aldık. Her ikisi de uyguın 
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deyiş ve sistem içerisinde olmuştur. Dosyamış yanımızda değil 
maalesef Ankara dışında yaptığımız toplantılarda bu tür husus
larla karşılaşıyoruz• Bütün dosyaları getiremediğimiç için bu 
yaşımanın örneklerini burada okuyamıyorum; ama sayın arkadaşı

mız merak ederse kendisine dosyalarımızda gösterebiliriz, bir 
örneğini gönderebiliriz. 

Yine spesifik bir konu, bu konuda da Barolar Birliği
nin verilmiş birçok kararı var Yönetim Kurulu olarak. Yasadan 
gelme görevlerimizi , bunları tek tek genel kurullarda tartış
mak yanlış bir çığıra yol açabilir. Çünkü, bunlar yönetsel ba
z~ kararlardır ki sonuçta yargının denetimine tabidir~ 

Bununla Sayın Tekin Yaman arkadaşımızın Sakarya Baro
sunun bir kararı ile ilgili görüşü veya açıklamasıdır.- Efendim 
Sakarya Barosunun o kararı şöyle gelişti; gerçekten-Sayın mes
lektaşımız Kocaeli Barosuna avukat olarak yazıldı. Sakarya Ba
rosuna naklini istemiş, Sakarya Barosu daha önce Sakarya 1 da 
görev yaptığı dönem içerisinde bu meslektaşın savunma mesleği
ne ve baroya karşı bazı tutum ve davranışl~rının meslek onuru 
ile bağdaşmadığının görüşüne vardığı için ker'inin nakil tale
bini, nakil istemini kabul etmedi. 

J.) 

~osya bize geldiğinde önce bir,ilkeyi belirtmek isti-
yorum. Türkiye Barolar Birliği Yönetim Kurulu· , Türkiye Baro
lar Birliğinin bağımsızlığı gibi, baroların bağımsızlığı ilke
sine de inanmıştır. Kurulduğu günden ~eri Barolar Birliğinin 
çeşitli yönetim kurulları değişmiş; ama ilkeye bağlılık değiş
memiştir, yani biz baroların özellikle bazı değerlendirmeleri
ni mesleğe başvuruların kabulünde ya da stajyerlerin kabulünde 
ya de meslekten çıkarma veya cezalandırmalarda baroların değer
lendirmesini esas alıyoruz, takdirini esas alıyoruz. 

Bu takdirde yasanın biçimsel kurallarına belirgin bir 
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aykırılık yoksa Birlik olarak baronun değerlendirmesini kabul 
ediyoruz ve o yolda kararlar veriyoruz. 

Ancak, anılan olayda biçimsel bir usulsüzlük olduğu 
inancında oldu Yönetim Kurulumuz. Çünkü, bu arkadaşımızın is
teği nasil isteği, yani Avukatlık Yasasının 86 ve 87 1 inci 

l~ ' 

maddesi hükümleri ile Avukathk franunu Yönetmeliğinin 41,42 
ve sonraki maddeleri uygulanır. Bu arkadaşınuz avukatlığa 
yeni kabul edilmesini isteyen bir ki~se değil ki; 5'inci mad
denin (c) bendi hükümleri uygulanabilsin. 

Biz Sakarya Barosunun kararını birinci defa inceledi
ğimizde dedik ki, 86 ve 87'inci madde ile 42 1 nci maddede her 
türlü incelemeleri yapar diyor, lütfen inçelemBlerinizi tamam
layınız, bunları belli kanıtıara bağlayınız, yani Yönetim Ku

rulundaki arkadaşlarımızın bu konudaki sadece beyanları geçer
li gözükmeyebilir. Çünkü, bu sonuçta yargı denetimine de tabi 
bir karardır, yani yargı denetimine gidecek bir kararın Baro
lar,Birliğinden ve barodan çıkmış bir kararın hukuka aykırı 
olmama sına özen göstermek sanıyorum ki ·hukuk devletine~ hukuk 
ilkelerine saygılı bir kuruluş için özen gös·:-~rilmesi gereken 

bir noktadır. 
nu itibarla, yol gösterici bir bozma yapıldı Yönetim 

Kurulunca' ve dendi ki, r;ıu eksikleri, şu incelemeleri yaptıktan 
sonra karar verirseniz daha uygun olur, belki lmrarınızın yasalJ 
dayanağı daha belirgin olarak ortaya çıkar; ama Sgkarya Barosu 
eski görüşünü hiç değiştirmeden, hiç bir yeni inceleme yapma
dan eski görüşünde direnen bir karar verince, bu noktayı düzelt
tiğimize inanarak böyle bir karar verdik, Çünkü, aksi takdirde 
iki baronun kararları arasında da çelişki olacaktı. 13ir baro 
bir meslektaşını mesleğe kabul ediyor, alıyor, meslektaş olarak 
arasına, öbür baroya nakledildiği zaman mesleğe alınmaması y~ 
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lunda bir karar ve görüş beliriyor. Bu iki baro aras~nda,iki 

üyemiz arasında bir çelişki gibi görüldü. Eğer yanlış varsE 

idari yargıda karar düzel tiler. 

Efendim, baroların kesenek bo;7cu meselesine gelince; 

bence hem çalışma raporunda hem de sayınanitık raporuLJ.a uzurc 

uzun_yer verdiğimiz bir sorun. Bu sorunu Yönetim KurJlu ol&rak 

-biz çözemedik. Yönetim Kurulu raporu n~-:.a ve çalışma raporunda 

bu konuyu açık yüreklilikle huzurunuza getirdik. 

Burada Sayın Tekin Yaman arka·:a >ınun değerlendirmesi 

yerinde değildir, yani ifade şudur efe:.ıd~.m; 11 Bu durumda bir 

bölüm baroların birlikle olan bağların·~n ve ilişkilerinin ko

pukluğuna, birlik çalışmalarına olan inancın eksikliğine hük

metmekten başka yol kalmıyor. Böyle bir durumda ise görevi 

bırakmaktan başka bir çözüm yolu kalmam: .. ş görünmektedir. 11 

Bunun 11 Biz görevi bırakırız 11 e;ibi bir anlam taşı

dığını sanmıyorum. Öyle bir yanlış anlan-iı varsa özür dilerim; 

amacı aşan bir anlatım kullanılmış demekt:i.r. Yönetim Kurulun

daki arkadaşlarımız ve ben hiç kimsenin, hiç bir kuruluş içLı 

vazgeçilmez kişi olduğu inancında değilim. ~am tersine demoıc-· 
.1.. 

rasiye olan bağlılığımız bu görevleri l•c;:•ıen herkesin yapabile-

ceğinin inancı yolundadır. 

Türkiye Barolar Birliğinin 18 i.dni aşkın avukcı t üy(Jsi 

vardır. Bunların hepsi aynı yeterlikte iT bu görevler için.Hiç 

birisinin öbüründen bir düşlctinlüğü yok ...ı;-, Zaten me sleğimiz 

eşi tl ik mesleğidir, biz buna inanıyoru __ , Bunu da· savunuyoruz' 

Kendi savu nduklarımızın, ina. 1: klarımızın ter:ıine 
bir şey söylememiz beklenemez. Eğer öy -:ı bir anlam çıkm:ışsa 

özür dilerim. Yalnız şunu belirtmek is·· -9:··im. Biz burada yeter

sizliğimizi açık yüreklilikle koyuyor z,çünkü bizden başka da 

zaten kimseye anlatamayız bu konudaki L:etersizliğimizi, diycruz 



ki, baroların bir kısnu bize olan borçlarını ödemiyorlar ya 
da ödeyemiyorlar. Onların da sorunları var, onları da çözmek 
bir bakıma baroların görevidir; ama bir brıkıma da bizim göre.;.. 
vimizdir. Şunu do söyleyeyim tek tek aşağı yukarı yönetim ku

rulunda görev alan arkadaşlarımızın çoğunun bağlı bulundukları 
baroların da sorunudur bu. 

Yani benim bağlı bulunduğuı::;ı baro son kuruşuna kadar 
ödüyor değil. Benim bağlı bulundub~ m baro da ödeme güçlüğü 
~çindedir; ama bazı barolar ödeme güçlüklerini aşmış görüuü
yorlar. Bunu nasıl yapıyorlar? •• Burada bir çözüm bulunsun. 

Örneğin, bir kısım arkadaşlarımız dediler ki, bir 
komisyon kuralım, ödemede beceri gösteren, başarı gösteren 
baroların temsilcileri, yöneticileri ile diğer bazı arkadaş
larımız toplansınlar, bir sonuç önerisi getirsinler, Genel Ku
rul bunu benimsesin, biz de öyle yapalım. 

Şimdi, baroların yöneticilerinin.kesenekleri tahsil 
etmek aramak için konmuş bir yaptırım,var. Aynı yaptırım Baro
lar Birliği için yok. Sayın Tekin Yaman'ın katılmadığımız gö
rüşü bu. Baroların kesenek borcunu ödemeyen avukatlar için ya
pacağı, uygulayacağı müeyyide var, yaptırım var. Nedir?.;Belli 
bir süre ödemezse kaydını siler. Levhadan kaydı silinen avukat 
mesleği yürütemeyeceğine göre, mesleğini yapmak isteyen arkada
şımız önce meslek kuruluşuna olan borcunu ödemek. zorundadır. 

Biz baroların kaydını silebilir miyiz? •• Silemeyiz, Ya
sada böyle bir yetki yok. Ayrıca, eğer borcunu ödeyemediği için 
bir kısım baroların kaydını silmeye başlarsek, bunun souu nere
ye ulaşır? •• Türlciye Barolar Birliği kimin birliği c-lur? •• 

Yalnızca kesenek borcunu ödeyen baroların birliği nli 
olur? •• Bir kısım baroları dışımıza i tersek biz artık bundan 
sonra Türkiye'deki bütün avukatların yazılı olduğu baroların 
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birliğiyiz diyebilir miyiz? •• Kurulduğumuz günden beri göster
meye çabaladığınuz özen budur, barolc:rı ve meslek topluluğunu 
Barolar Birliğinin içeri sinde ki litlenrneye i tiyoruz, çalışıyo

ruz ve çabamız bu yoldadlr. 
Bunları icraya vermek gayet tabiidir ki bir çözümdür. 

Genel hükümler çerçevesinde. i oraya verilir; ama şöyle bir suç
lama ile karşılaşmaz mıyız? •• Barolar Birliği falanca baroyu 
ioraya verdi, maliarına haciz koydu. 

Bir defa hepimiz biliyoruz ki, İcra İflas Kanununa 
göre baroların edindikleri ıııaJJu.ı::ı.ıt tıeuerı t<:ıırıAm1 ıııenlt:ık.ç,_,~ 

lışması için zO'!."Unlu mallar.d.ır, ıaozedilemez 1 satılamaz. 

Diyelim ki bunların daşka malları var. Bunlara ha
aiz uyguladık. O da güzel bir şey olur mu? •• Baro kendiliğin
den bu gereksinmeyi duyil:ıalıdJ:r. Ben Eskişehir Genel Kurul 
toplantısında bir delege iken bu konudaki görüşlerimi açıkla
dım. Dedim ki, Birliğin tabanında olan avukatlar ve barolar 
birlikle olan ilişkilerinin zayıflarnamasına özen göstermeli
dirler. Çünkü, birliğin gücü biraz da yahut ta daha çok tü
müyle barolardan gelecek güçtür, onun.dışında başka bir gücü 
olamaz, böyle bir kuruntuya düşülemez. Eğer b<.:::.:'olar türle 
nedenlerle ister bilerek, isteyerek isterse istemeyerek elle
rinde olmayan nedenlerle kesenek borçlarını ödemiyarıarsa 
bunun çözümünü birlikte bulmak zorundayız. 

Asarak, keserek, bağırarak ioraya vererek bir çözüme 
ula~abileoeğimizi sanmadığımız için bu kcnuyu huzurunuza getir
dim, 

Ayrıca bir noktayı daha hatırlatmak istiyorum. Usül 
bakımından geçen yıl bu konu huzurunuza geldi. Arkadaşlarımı
zın bir bölümü ioraye verme ve haoiz önerisini getirdi. Sayman 
üye arkadaşımız Yönetim Kuruluna biraz önce sözünü etti, bu-
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nunla konuşmadan ben bunu onuylam:ı.yorum, bu görüşe karşıyım 
dedi. Sonuçta Yüce Genel Kurul oylamada bu görüşü benimsemedi
ğini ortaya koydu. Şimdi, G.enel Kurulun böyle bir önerisi ve 
kararı var iken 9 Barolar Birliği Yönetim· Kurulu Mrkaç baroyu 
teraya verip hakkında kovuşturmaya gi tseydi, sanıyorum ki daha 
çok yasaya aykırı bir iş yapmış olurduk • Genel Kurul kararı 
belJ.i idi. 

Bu itibarla, Sayın Tekin Yaman arkadaşımızın bu konu
daki. görüşlerini Genel Kurulumuzu uyaran; ama biraz sert ve 
uygulanabilir olmayan görüşler diye gerçekten değerlendiriyo-
ruz. 

Yalnız Tekin Yaman'da konuşmasının bir yerinde zaten 
büyük bir içtenlikle sırf bir şey yapmak için Barolar Birliği 
Başkanını Cumhuriyet Savcılığına şikayet edeceğim, ·duyuruda . . 

bulunmak istedim dedi. Keşke yapsaydı, yani gerçekten hepinizi 
kurtarmış olurdu; ama onunda bir sonuç yaratacağını sanmıyorum 
Çünkü, böyle duyu.cularla yapılacak bir iş değil, kendi aramız
da yapabilecek kadar yüksek düzeyde düşünce plgunluğuna ermiş 
arkadaşlarız, ermiş kişileriz. 

Efendim, kurumların etkinliği ve saygınlığı konusu 
tartışma konusu yapıldı. Tabii bu noktadaki değerlendirme ki
şilerin etkinlik ve saygınlıktan ne beklediğine bağlıdır. Yani 
bir kurum ya da onun temsilcileri belli yerlere gittikleri za
man, belli katıara çıkarılıp oturtuluyorlarsa bu onların say
gınlığını gösterir; ama sanıyorum ki Türkiye Barolar Birliği
nin etkinliği ve saygınlığı yalnız bu noktada değildir. 

Buna özen gösteriyoruz, devlet protokoiu {çinde Baro
lar Birliğini ayrılması gereken yera getirmediğiniz zaman o 
toplan~ılara katıımamayı yeğliyoruz. Bu konuda geçen yıl da 

1 
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bir açıklama yapmıştık ve bir noktada da bir ölçüt olarak de
miştim ki, benim kişisel alçak gönüllülüğüm beni bağlar; ama 
meslek kuruluşumda kişisel alçak gönüllülük gösteremem .Onun 
için eğer yargı kuruluşları arasında bir yer almıyorsak o 
toplantılara, o törenlere katıımamayı yeğlerim. 

Çünkü, katılmazsak bizim sorunuz yoktur, o toplantıy:ı;_ 
düzenleyenıerin bileceği bir şeydir. Eğer TRT ya da basın Tür
kiye Barolar Birliğinin yaptığı bir çalışmaya, bir toplantıya 
ilgi göstermiyorsa bu bizim sorunuz değildir, onların s.orunu
dur. Türk kamuoyu hangi olayı, ne ölçüde değerlendirmek istedi
ğini bilir, bu iletişim araçları kamuoyu ile o çalışmalar, o 
kuruluşlar ara'sında bağdır. Bu bağlık görevini doğru yapıp yap
madıklarını kendileri bilirler, onu sonra kamuoyu değerlendirir; ' 
ama TRT'nin bu konudaki tutumunu ben ayrıca değerlendirmeye 
gerek görmüyorum, onlar da .olağanüstü bir dönemin gereklerini· 
bel~i yaşıyorlardır diye düşünüyorum. 

Avukatlığın amacı s~vu maa ile hak aramada bir işlev 
geliştirmek. Olağanüstü dönemde. bunu yapmanın t;:ok güçleşeceğini 
.başkanlık raporumuzda belirttik. Çalışma rapo cmıuzda da yer· al

dı bu konu. Büyük bir içtenlikle dedim ~i, yahut dedik ki, b,u 
olağanüstü dönemde bütün bu güçlüklere, .bütün bu engellemeleıre 

' . 
karşılık, zorluklara karşılık Türk avu katları savunma görevini 
yapmışlardır, büyükbir özveri ile yapmışlardır, kişisel çabala
rı ile yapmışlardır, yani bu dönem sona erdikten sonra yapıLacak 
değerlendirmede, tarihsel bir değerlendirmede şu soru mutlal!I:a 
sorulacaktır, bu dönemde yargılamalar savunmalı olarak yapıLmış 
mıdır, savunma hakkı kullanılmış mıdır? •• Eğer yargılamalardaı 
her sanık istediği a\rukatı , dilediği avukatı tutarak kendissini 
savundurmuş ise, savunma hakkını kullanabilmiş ise, bu hem aıvu
katlık mesleğinin öğüncü ve alın akı olacaktır ve de o dönelllll 
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hakkında bilgi vermek suretiyle aklanmasına sebep olacaktır~· 
nildiğiniz gibi Galile'yi şimdi yine yargılıyorlar, ,_ 

geçen gün gazete haberi olarak gözüme ilişti. Buna rağmen eski 
görüşünde yine israr ediyormu ş. Biz 12 Eylül döneminin duruş-. 

malarının yeniden yapılacağı bir günün gelmemesine çalışıyoruz. 
Türk savunma mesleğinin$ Türk avukatlarının görevinin bu oldu
ğuna inandığımız için yapıyoruz. Burada Barolar Birliğine dü
şenden çok, önce meslektaşlarımız bu özlemi göstermişlerdir, 
bu çabayı geliştirmişlerdir, bu geı:-eklilik içinde çalışmışlar
dır ve onlar bunu yaptıkları için biz barolar ve Barolar Bir

liği olarak onlara destek olmak zorundayız. 
Eğer bu sağlanabilmiş ise Türk avukatlığı, Türk savun

ma mesleği ve onların örgütleri başarılı olmuşlardır. 
Bunu başkaları nasıl değerlendirirler? •• İçinde bulun·

duğumuz dönemin sıcak havası içerisinde duygusal ya.da diğer. 
baskılar içerisinm bunu değerlendirmek istemiyoruz,erkendir. 

3anıyorum ki, birkaç yıl sonra, lO yıl sonra, 50 yıl 
sonra , 100 yıl sonra gerçek değerlendirme yapılacaktır. O 
günlerde tekrar elimizde olsa da bu tartışma~.1rı gündeme ge

tirsek acaba değerlendirmelerimiz aynı olacak nudır? •• Yani 
insanların bugün içinde bulundukları ortamın gerekleri yerine 

getirmek tek başına önemli değildir, geleceğin vereceği yargı
ların ne olacağını da düşünelim onu yaparken , yani Türkiye 

Barolar.Birliğinin varlığını, etkinliğini ve say~ınlığını ko
rumaya çalışmışızdır çalışma raporumuzun girişinde. Varlığını 

korumak görevimizdir, bu bir önlemdiri ama bununla birlikte 
etkinliğini korumak, saygınlığını korumak geleceğe yönelik 

olarak bir başka görevdir. Bunu yapmaya çalıştığımızı sanıyo
rum biliyorsunuzdur. Eksiklerimiz olabilir, eleştirileri ga

yet tabii ki u yarı sayıyoruz. Özellikle yapıcı eleştirileri 
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bize yol gösterici sayıyoruz. 

Türkiye Barolar Birliğinin zaman zaman politika yap

ma, siyaset yapmakla suçlandığı olmuştur. Daha önceki dönem 

raporlarında bu konu ele alınmıştır. 

Siyaset yapmanın tanımı geliştirildi. Başkaları bunu 

tereddütle karşılayabilirler; ama Türkiye Barolar Birliği ge

nel kurullarının bu konuda tereddütü olmamak lazım. Türkiye 

Barolar Birliği hiç bir dönemde ve içinde bulunduğumuz dönern

de politika yapmamıştır, kişisel inancım. 

Bütün çalışmalarımız avukatlık yasasının ki, ileri 

bir hükümdür, çağdaş bir hükümdür. Avukatlık Yasasının 110 

ncu maddesinin altıncı bendindeki görevler doğrultusunda ya

pılmıştır, yani bir ülkenin hukuk düzeninin yasalarının çağ

daş uygarlık düzeyine 1 hukuk devleti ilkelerine, çoğulcu de

mokrasi ilkelerine uygun biçimde gelişmesini istemek, özlemele 

bu konudaki görüşlerini açıklamak politika yapmak mıdır? •• 

Benim görüşüme göre değildir. Barolar Birliği Genel 

~rulunun bu konuda verilmiş genel kurul kararları da vardJ.r, 

değildir. Onun için, burada aynı tartışmalar: yinelemek iste

miyorum. Yalnız inancımızı bel_j.rtmekle yetinıyorum~ 

nu inancı belirtirken bir başka amaca hizmet ettiği
mize inanJ.yorum. O da ~ürkiye Barolar Birliğinin kurum;Laşması 
yolundaki çabalarımızdır" Türkiye Barolar Birliği çok genç 

bir kuruluştur, yani 14 yıl önce kurulmuştur. Bir kuruluşun, 

bir kurumun hayatında 14 yıl takdir edeoeğiniz gibi çok uzun 

bir süre dşği~dir9 ama Türkiye Barolar:ı. yüzküsur yıl önceden 

gelen bir çizgiyi sürdürmektedir. 

60 yıl önce çıkan kanunla yazılması zorunlu meslek 

kuruluşu h§Üine. gelmiştir. Kurumlaşma süresi içinde çok önem

li bir aşamadır. 60 yıllık Cumhuriyet tarihi boyunca gelişmiş-
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tir ve Türkiye"de ilk kurumlaşan, ilk ciddi örgütleurneyi ge
liştiler meslek kuruluşudur. 1961 Anayasas:ı 11 Kamu Kurumu 
niteliğinde meslek kuruluşu 11 deyimini öngörmeden evvel Türki
ye baroları, avukatların örgütü bu konuda mesafe almış bulu
nuyor. Hatta diyebilirim ki 1961 Anayasasının l22'nci madde
sindeki hüküm 460 ve 3_499 sayıl:ı Avukatlar Kanu nlarını~ 
n6rmal kanunların ev avukatlık kanununun getirdiği· cluşumu, 
evrimi yasalaştırıyordu, yahut kural biçimine getiriyordu. 

Çok önemli bir aşamadır bu. Türkiye barolar Birliği
nin kuruluşundan bu yana geçirdiği evrimleşme süreci bizim 
için öğünç verici olduğu kadar, Türkiye'nin çoğulcu demokra
si yaşamı için de bir güvencedir. Bu inancımız içtenlikle 
dile getirilmiştir. Bundan önceki genel kurullarda da belir

tilmiş tir. 
Biz, Türkiye Barolar Birliği i9in Türk toplumuna en 

uygU1 en lay:ık yönetim-biçiminin çoğulcu, özgürlükçü demokra
si olduğu inancındayız. Bütün çalışmalarımızda bu demokrasinin 
inancın:ın bir gereği olan hukuk devletine, sosyal hukuk devle
tine bağlılık yatmaktadır. 

Bu itibarla, bu geneldeki çalışmalarımıza bu ilkele
rin ışığını kaybetmediğimizi, bu ışığın gösterdiği yoldan ay
r:ılmadığımız inancındayım. 

O bakımdan, bu noktaya yönelen eleştirileri bu anla
yışla değer lendiriyoruz. 

Bir başka inancımızı da söylernek isterim. Çoğulcu 
demokrasi tartışma ve uzlaşma rejimidir, Uzlaşmasız tartışma 
olmaz, olursa kavga ve kargaşa çıkar;ama tartışmasız uzlaş
mada uyuşu kluk ve sürekli boyun eğmeğe götürebilir bizi. Bu 
bizim gördüğümüz tehlikeler her iki tarafta da böyledir. Her 
iki tehlikeye de kendimizi düşürmemeye, Barolar Birliği ola-
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rak bu tuzaklara, bu uçurumlara düşmeneye çalıştık. Bunun bu
güne kadar ölçüsünü bu lduk. Bundan sonra da bu ölçüleri yi, 
tirmemeliyiz. 

Kurumlar her zaman sınav verirler. Kişiler de öyle. 
Her koşul altında, her yeni durum karşısında sınav verirler. 
Aslında insan her gün belli durumlar karşısında kalır. Her 
seçmeyi yaptıkça kişiliğini oluşturur, bir tarafta da bir 
yaşam sınavı_ verir. Kurumlar için de bu böyledir. Sınmvlar 
olağanüstü dönemlerde daha da güçleşir ve maalesef bazı 
kişiler ve kurumlar olağanüstü dönemlerde verdikleri sınavın 
güçlüğünden olsa gerek, sımfta kalıyorlar. 

Türkiye' de de bu durumları geçtigirniz d'önem içerısın-
de gördiik. Çok önemli _saydığımız, önem verdiğimiz umutla bağ
landığımız birtokını kurumların varlıklarını yitirmemek için 
etkinliklerini., saygınlıklarını yi tirdilderi gördük. Bu bir 
Türk vatandBşı olarak bizleri gerçekten çok üzmektedir. 

Burada kendimizi övme durumunda değilim. Bir konuş 
marnda da belirtmeye çalıştım. Kurumların kendi yaptıklarını 
ya da yapamadıklarını açık yüreklilikle orta;·1 koyarak, ya
pılmışlar hakkındaki görüşlerini açıklamaları bir böbürlenme 
değildir, bir öğünme de değilçlir" Bence bu bir bilinçlenmedir. 
Bilinçlenme, kurumlaşma sürecinde vazgeçilemez bir öğedir, 
yani bilinçlenmeyen bir topluluk , bir kuru m oluşturamaz. 

Onun için ~ürkiye Barolar Birliği önümüzdeki dönem
de_de diliyoruz, istiyoruz, beklentimiz odur, siz de bize 
dest.ek olacaksınız kuş.kusuz, önümüzdeki dönemde de bir çıkar 
toplulu ğunun dar ve gündelik çıkarlarını, menfaatlerini, 
yararlarını koruyan bir kurum, bir topluluk, bir örgüt olma~ 
malıdır, olmayacaktır. 

Biz ülkenin geleceğe yönelik çıkarları için, ülkenin 
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geleceğe yönelik ortak yararları için hizmet veren, hukuk 
devleti yolunda hizmet veren, çağdaş topluma yönelme ycılunda 

hizmet veren bir topluluk olmaya ve bunların içinde bize dü
şeni yapmaya çalışacağız. 
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Bunun için bize yol gösteren. ilkelerimiz var, bu ilkeleri yine 

dahcı önceki ge ne 1 kurul toplantıl:Jrında saptadı, hulmk devleti 

ilkelEri var, hukukun üstünlUğü ilki:leri var. Uluslar nrası 

antlaşmGlo.ra attığımız imzolarla ya da Ancıycısnmızda yer rılan 

temel insan haklnrı ve özgUrlülüeriyle ilgili ilkeler var. 
Özellikle bunlcırın en i:inemlilerinden birisi olduğuna inandı

ğımız· savunmn hakkı vol', zaten bizi:n ir;ıimiz o, bizim görevimiz 

o. Bizim görevimizin yUceliği bizim şişinmemizden gelmiyor, 

yaptığımız işlerden geliyor. Biz insQnlnrın ynşamlnrını, onur

larını kormıak için bütUn temel hak ve özgürlükleri.nin savunul

ması için ynpılQn bir görevi y::.ıptığımız için yiice bir göl:'ev ya-

pıyoruz. Yoksa çok para kazonenlar yüce görev yapıyor decı1ek de

ğildir. Biz bu görevi yapıyoruz, yapm~Jktayız, ge le ceğe yönelik 

olarole da yapacağız. O bakımdan bizim immımız Tiirkiye Barolcır 

Birliği bu yol do çalı şmolnrı nı ve çcı bol::ırı nı sürclürdi,iğü ölçilde 

mıygınlık kazanır, ct;ki nlik kazonır. Onun dı~ıında r.;eçici birtn

kım göstergelere itibar etmek, yer vermek yanlış olur. 

Sevgili delege arkodnşlarım, 1982 Mnyıs nyındo Zon

guldalcta yepılan toplantıda görev v~:rdiğiniz "::inetim kurulu 

13 Mayıs 1983 t~rihine kader çetin bir dönem içerisinde göl:'ev 

yaparak çalı şma raporunuzu huzurunzn getirdi. Bu nrrıde olağanüs

tü bir genc:l kurul toplc:.ontısı yapanık bir tek konudn da olsa 

yüce genel kurullo, yoni Birliğienizin en yüksek karar organı

nın g\;.irüşünii ve aıut:::ıb:.:ıkotinı alarak bu konudaki çalışaıc:ıla:nmızı 

da hiç değilse sürdürdük. Genel olarak dcı h~:r an nrkadcışlorımız

dcın, mıoslektcışlarımızdo.n ııyr.ırılor olmektoyız. Bunların ycıpıcı 

olanları, uyarıcı olonları ya do ileştirici olanları var, hepai

ni değerlendirmeye çalı ştı k. Çok güç koşullar altında görev _yap

tık. Bu güçlük valnız dış koşullardan değil, Birli,ç;iaıizin iç 

koşulla.:rından da, örneğin ak çalı koşulları ndan da kaynakla nı

yordu. Bunu en_iyi yaptığımız inancında ya da övuncünde de deği

liz, bunu da açık yüre-klil5kle huzıırunuzda söyledik. Çünkü, 
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sizden bir şeyi saklamamza gerekde yok, olanak da yok. Siz

biz, bizim aramızda bir ayrılık yok, bize gôrev verdiniz, gö

revi~izi yapmaya çalıştık. E~er çalışmalarımızı yet~rli buluyor

sanız bizi eklamanızı rica ecciyoruz. 

Yönetim Kvrulu arkadaşları'lı adına ve kendi adıma hepi

nizi saygıyla selamlarım. (Alkışlar) 

BAŞKAN- 'I'eşekkUr ederim Sayın llaşkaı:;ı.. 

Efendim görüşmeler ve Birlik Yönetim Kurulunun cevabı 

anlaşıldı • 

Yalnız bu arada Sayın Batıkan Sav Yöneti 'll Kurulu adı:ı.a 

aynı zamanda yapı konusundaki çalışma raporunda yer alan bir

lik Yönetim Kurulunca yapılah işlemlerin Genı.ıl Kurul tarafından 

onaylanıp onaylanmayacağı husumında bir i:inerge verdi. Öncelikle 

bu önergeyi oya sunalım, bilalıara aklanma konusunda oylama yapa

lım. 

Birlik Yönetim Kurulu ile müteahiüt arasında yapılan 

işlemlerin uyg1.ın olduğ1.ına ve tasvjp edildif;ine dair yapılan 

işlemleri oylarıyla onatlamak isteyenler, kabul edenler işaret 

buyursunlar ••• Kabul etmeyenler •.• Böyle ce Bi :4 lik Yönetim 

Kurulu ile müteahhit fir'ı1a arasında yapılan VE çalışma rapo

runda yer alan iı::;lemler genel kurulLın oyları ile, oybirliği 

ile onaylanmıştır. 

dnerge sayın Başkan torafından genel kurula daha 

belirgin şekilde arz edildi. Bu önergeyi yeniden okuyorum. 

Yapılan sözleşme ve sözleşmenin gerektirdiği ileride 

tapu· işlenleri ve mülkiyetıe ilcili her türlU Ü_ileeııleri yapma

ya ve tasarr~fa ve satışa ve gerekli işlemleri, bilcümle iş

lenleri yapmaya Ydneti:n Kurulu ve Başkanına ,yetki verilmesini 

kabul edenler ••• Kabul etmeyenler •.• Önerge oybirliti ile kabul 

edilmiçtir. 

Teşekkür e de ri m. 



128 

Şimdi gündemin 8 nci maddesine göre geçmiş dönem çalış

malarından dolayı· Birlik Yönetim Kurulunun aklanması maddesine 

geldik. 

Tahmin ediyorum göri.işmeler tamamlanmıştır, onun için 

oylamaya geçiyoruz. 

Geçmiş dönem çalışmalarından dolayı Birlik Yönetim 

Kurulunun aklanmasını kabul edenler ••• Kab·ul etmeyenler •.•• 

Birlik Yönetim Kurulumuz 1982 yılı çalışmalarından dolayı 

oybirliği ve alkışlarla aklanmıştır. 

Teşekkür ederim. fAlkışlar) 

Şimdi gündemin 9 ncu meddeaine gelmiş bulunuyoruz. 

Ankara dışındaki illerden seçilen üyelere avukatlık 

Yasasının 112/2 nci maddesi uyarınca ödenecek yolluk, ikamet 

ve diğer zorunlu giderlerin tespiti. 

Bu konuda yönetim kurulunun teklifini öğrenmek isti

yoruz öncelikle. 

SAYMAN ÜYE -Muhterem arb:ıdaşlar, 

geçen sene Zonguldak'ta yaptıgımız genel kurulda gi.indemin bu 

maddesinde yer alan aynı konuda bu yolluklar .J 000 Uradan 2500 

liraya çıkarılmıştı hatırlarsınız. O günden bu güne değişen 

şartları göze alsak bile bu 2500 lira için baG para ödemedik 

hiç bir arkadaşımıza. Yönetim Kurulu arkadaşlarımız hala kendi 

keselerinden uçak biletleri alıydrlar, tren biletleri alıyorlar 

otobüs biletleri alıyorlar geliyorlar otel harcamalarını yapı

yorlar. Bu bir sene' içerisinde bunlar için tek kuruş maalesef 

ödeyemedik ve YC:metim Kurulu iiyesi arkadar;:larımızdan bu şart

larda görev istiyoruz, istiyorsunuz, bekliyoruz, bekliyorsunuz. 

Bunu bilginize sunarı m. 

Bu maddi duru.m çerçevesinde 2500 lirayı yeniden arttır

manın gerGlmizli;;i kanısındayım, Yönetim Kurııli.ıcnuz da bu kanıda. 

Bu itibarla bu senelik geçen sene tespit ettigini.z seviyede 
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kalınasının uygun olacaf:i;ını arz ediyoruz. (iolkışlar) 

B.A;:?K.AN- Teşekkür ederim. 

Giinde min·~'.bu madde si nde görüş sc rdetmek isteyen sayın 

üyemiz var mı? •• 

Bu durumda yeniden tespitc gerek olmadığı yolunda 

Yönetim Kurulunun karar ve kanaati bulunduğundan artırmaya 

gerek bulunmadığı, aynen geçen yıl tespit edilen miktarın 

yürürlükte kalması uygundur denildiğine göre bu konuda oyla

rınızı alacağım. 

Gündemin 9 ncu maddesi ilE: ilgili Yolluk, ikamet ve 

diğer zorunlu giderlerin 2500 lira olarak tEspitini kabul e de n

ler ••• Kabul etmeyenler ••• Oybirligi ·ile kabul edilmiştir. 

Gündemin 10 ncu maddesine gelmiş oluyoruz. 

Gelecek dönem bütçesiyle biitçe yönetmeliğinin görüşül

mesi ve kabulü. 

Buyurun efendim. 

NEjA'r OGUZ- Muhterem arkadaşlarım, saymanlık raporunu 

sunmuştum sizlere. Tetkik buyurclunuz elbettE:, ''>· 
Ben burada yine maddeyi kısa başlıkl .. ~ halinde burada 

hemen sunayım. 

TUrkiye Barolar BirliE;i 1984 yılı gelir bütçesi çizel

gesi 1.5.1983- 30.4.1984 tarihleri itibariyle gelir çeşitleri, 

bölüm 1, madde, kesenek gelirleri 22.112.400.- Lira. 

Bölüm 2. ·Yayın gelirleri 15.000 lira. 

Bölüm 3.- Başkaca gelirler 720.004 lira 

toplam 22.847.404 lira olarak tahmin ettik Unümüzdeki 

yıl gelirlerini.v 

Raporunuzda 35 nci soyfadan itibaren bu gelirlerin 

tafsilaiıını size sunmuş bulunuyorum. Bunu olmmaya herhalde 

gerEk görmeyecEksiniz. BütçE gerekçesinin dE okcmmasını 

arzu edece~inizi sanmıyorum. · 
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Bu itibarla gUndem uyarınca Tilrkiye Barolar Birli~inin 

1.5.1983- 30.4.1980 tarihleri .arasınd.ski dc5nemi kapsayan biltçesi 

için biltçe yönetmeliği ni gündem gere~ince he me n okuyayım müsaa

denizle,. 

ı. Türkiye Barolar Bir1i,zinin 1983 yi lı bütçe si 

1.5.1983 gününde başlar, 30.4.1984 akşamı sona erer. Bu döneme 

ait Birlik gelir ve giderleri 22.847.404 lira olarak öngörülmüş

tür. 

2. Bu dönemde baroların ödeyece~i Birlik keseneği 15 nci 

genel kurul kararı uyarınca 31 Aralık 1982 tarihinde barolara 

kayıtlı avı..ıkat sayısı üzerinde ayda 100 'I'L olarak hesaplanmıştır. 

3. Bütçe ile kabul edilen öden(klerin yetmemesi halinde 

bölüm ve maddeler arasında aktarmaya Birlik Yönetim Kurulu yet

kilidir. 

4. Gelirlerin tahsil işi veya banka dekontu karşılığı 

tahsili, giderlerin harcama belgelerine dayandırılması gerekli

dir. 

Kasa işle~ıeri istisnasız tahsil ve ödeme fişlerine 

dayandırılır. 

, Bütçe içinde harcama, başkan ve sayman üyenin oluru 

ile yapılır. 

5. Yönetim Kurulu genel k::ıdro aylıkları toplamı değiş

ınemek kaydı ile kadroları ve kadro aylıklarını birleştirmeye- ve 

kullanılmayan kadro aylıklarından cli[';erlerine ekleme ,vapmaya 

yetkilidir. 

Biz bu tasarrufu zatGn azami derecede uygulamış buluJ:iı.,<

yoruz. Bundan sonra tekrar uygulamaya kalkmamız bir çeşit çalı

şanlar kapısına kilit vurmamız anlamı taşıyacaktır, ama kural 

icabı huzurunuza getirdik bunu da. 

6. Bu yi:instmeliğin uygulanmasına Birlik Yönetim Kurulu 

yetkilidir. 

Saygılarımla arz ederim. 
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Huzurunvzda iken kesenek borçlarını ödeyen barolara 

teşekkür borcumu eda ederken bir noksanlık yapmıştım dün. Bu 

noksanı tela_ffi etmek için bir dakikanızı alacağım. 

Giresun Barosunu borcu bulunmayan barolar arasında 

zikretmeyi unutınuşum, amı:ı arkadaşlarım büyük bir vefa örneği 

göste:rmişler, bakiye borçlarını getirip burada ödc;mişler, böy-_ 

lece sıfıra indirmişler. Huzurla:rınızda kendilGrine minnet bor

cumuzu teyit ederim, arz ederim kendicn ve Yönetim Kurulu adına. 

Saygılarımla. (Alkışlar) 

BAŞKAN- 'l'eşekkür ederim Sayın Oğuz. 

Gündemin bu maddesiyle ilgili olarak başka söz almak 

::isteyen sayın üye var mı?., 

Söz almak isteyen üye olmadığı anlaşılıyor. 

Bu durumda doğrudan doğruya oylamaya sunuyo:rum. 

Gelecek dönem bütçesi ile biltçe yönetmeliğini kabul 

edenler •.• Kabul etmeyenler ••• Gelecek dönem bütçesi ile biltçe 

yönetmeliği oybirliğiyle kabul edilmiştir. 

Gilndemin ll nci maddesine göre; ba:ro~- ,:rdan alınacak 

Türkiye Barolar Birliği keseneklerinin saptanması. 

Bu konuda bir önerge var, okuyorum; 

\ı 16 ncı Genel Kıırul Faaliyet Raporunun 125 nci sayfa

sında Birliğin kasasında bulunan miktarın 60. OOOTL olduğu, birik

miş alacaklarının ise 29.902,24TL oldıığu iizilntü ile ifade edilmek

te dir. 

Konunun bu şekil almasına bir kısım baroların kesenek 

borçlar~nı Birli[~e göndermemeleri neden olmaktadır. Türkiye Ba 

rolar Birliğinin işlevlerini yerine getirebilaıesi için bu soru.: 

nun özellikle .Çözümlenmesi zaruret halini almıştır. Bu nedenle 

baroların kesenek borçlarını ödeyebilnelerini temin edecek kesin 

ve bağlayıc~ çözilmün saptanm2sı için gürüşme açılmosını, esrekli 

görüld~Ü takdirde bu yönde bir komisyon kurulmasını arz VG 

/' 



teklif ederiz. 

Ankara Barosu 

Avukat Vedat Karadeli 

Sivas Barosu 

Ayhan Ilgin 
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Özbey İmamoğlu 

Zonguldak Barosu 

Kamil Papiler 

BAŞKAN- Bu konuda görüşme açıyorum. 

NEjAT OGUZ- Mu h te re m arkadaşlarım, bu yıl da bu k e se ne

ğüı Türkiye Barolar Bjrlifl;ine her üye için gönderilecek keeene

gın 100 lira olarak tespit edilmesini arzu ediyoruz. Bunu biraz 

evvel sundugum yönetmelikte de ifade etmiştim. Müstakilen oylan

ması gerektiğinde n ötürü tekrar sunuyorum. 

Saygılarımla. 

BAŞKAN- Efe ndi m, biraz öncE kabul edile n Türkiye Baro

lar Birliği 1' 5.1983- 30.4.1984 bütçe yılı yönetmeliğinde bu 

dönemde baroların ödeyeceği birlik keseneği 15 nci Genel Kurul 

kararı uyarınca 31 Aralık 1982 tarihinde barolara kayıtlı avukat 

sayısı üzerinden ayda 100 bra olarak hesapla"'Ylıştır 1 ' hükmü yer 

almıştı ve bu oy birliği ile kabul edilmişti. 

Şimdi bu miktarın, yani ayda 100 liranın gündemin bu 

maddesi gereğince aynen kabulünü oylarınıza sunuyorum: Kabul 

~denler ••• Kabul etmeyenler ••• Kabul edilmi0tir. 

Barolardan alınacak Türkiye Barolar Birliği Keseneği 

ayda 100 lira olarak santanıııştır ve kabul edilmiştir. 

Biraz önce okuduğum önerge üzerinde söz almak isteyen 

arkadaşımız var mı? 

Buyurun Sayın Karad.e li. 

Ankara Barosu Avukatlarından VEDAT KARı\DfLİ- Konu bir 

hayli tartışıldı ve belirli bir. noktaya geldi. Burada Barolar 

Birliği Başkanını savcılığa vermek veya baro başkanlarını 

savcılığa vermek, ihbar etme gibi konuları biz ciddiyetle ele 
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almamaktayız ve dü,<şünaıemekteyiz, ama diğer yandan konunun bir 

çözüme bağlanması gerekti.~ine de inanmaktayız. Konu paraların 

toplanıp Türkiye Barolar.Birliğine gönderi.lmemesi mi, yoksa genç 

avukatların bir tepkisi mi? Bu tartışılabilir ve bizim kanaatı

mız, ben 45 yaşında olmama rağmen bugün biz baroların artık 

gas.çleştirilme,si taraftarıyız. Türkiye barolarının da gE:nçleşti

rilmesi taraftarıyız ve istiyoruz ki, 15 yılını dolduran g!;lnç 

arkadaşlarımız ]:ıu salonlara gelsin ve bi·r kısım arkadaşlarımızın 

niye bu salonlar boş şikayetlerini önlesinler. 

Ben bu keseneklerin toplanmamasını, biraz da bir tepki 

olarak görmekteyim. Bazı arkadaşlarırııız bizim sorunlarımızın 

tartışılmadığı, bizim sorunların göri.işUlme diği bir toplantıya 

neden katılayım veya neden kesenek göndereyim denilmektedir. 

Konu iki yönde ele alınmalıdır. 1. Baroların görevleri~ 
ni yerine getirmesi, bu paraları toplayıp Türkiye Barolar Birli

ğine gönder:nesi; diğer yandan avukat arkcıdaşlarımızın barolarına 

olan yükümlülüklerini yerine getirmeleri için kendilerinG taze 

bir kan, tazG bir anlayış VGrilmrisidir. Bu nGdGnle bu önergeyi 

VG:rdim. 

Türkiye Barolar BirliE;i bu konuda nG düşünür bilemiyoruz, 

ama eğl!l'r bir iş yapılacaksa, ki Barolar Birliği Sayın BEışkc:ınım 

açıkladılar, biz bu paraların tahsili için gerskli çabayı göstere

rniyoruz, ama bir komisyon ku:ruhırsa daba verimli bir çalıçma 

alacağımız görüşündeyiz dediler. Bu görüşe dayanarak biz de bir 

koınisvon kurulmasını VE bu komisyonun bu keseneklGrin toplanıp 

alınmasında ve· Türkiye Barolar Birliğine aktarılmasında yararlı 

olacağı görüşüyle bu i:5nergeyi verdik. 

Zannediyorum bunun hakkında görüş belirtecek arkadaşla

rımız ko.1uyu açıklığa kavuçturacaktır. 

Saygılarımla. (Alkışlar) 

BA$KAN- Tegekkür ederim Sayın Karadeli. 

Türkiye Barolar Birliği 
K~tUphanesl 
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Efendim bu önerge ile ilgili söz almak isteyen üyeler; 

Buyurun eJendim. 

MERSİN BAROSU AV'JKA'I' ŞEREF GÖKÇE- Efendim, bir tepki 

var mı, yok mu onu kestiremiyorum. Y8lnız ıviersin Barosu olarak 

bütün mensuplarımız geçen c1dnemde her türlü ödeneklerini tama

men ödemiş bulunmaktadırlar, ama zaruri ihtiyaçla~, baroların 

personel masraflarının artması nedeniyle belki bu tahsil edilen 

toplanan paraların buraya gelmesini engellemiştir ve bu böyle 

devam edecektir, şu bakımdan; Barol8rla Barolar Birliği mıJhatap 

olduğu müddetçe bu böyle devam eder. Bir çözüm, gerçi kfınuni 

bir değişiklik, yeni bir ~üzenleme 15zım. 

Burada Barolar Birliği doğrudan doğruya avukatla muha

tap olursa, avukat doğrudan doğruya Barolar Birliğinin kendi 

ödeneğini gönderirse bu iş hallediimiş olur. Bu iş de bir düzen

leme konusudur. 

Saygılar sunarım. 

BAŞKAN- Teşekkür ederim Sayın Gökçe. 

Başka söz isteyen var mı? •• 

Buyurun Sayın Apaydın. 

İSro1AHBUL BAROSU AVUY .. A'l 1 ORHAN AFAYDil\-- Değerli arkadaş

larım, biraz önce Birlik Bütçesini kabul ettik ve ondmı sonr8ki 

gündem maddesi gereğince de bütçeye uygun olarak Birlik aidatı

nı da saptadık. Barolara üye cıvul\:atlar için ayda 100 lira, L 

yıllı~ 1~00 lira~ şöyle ,bir durtım var. Barolar bugün genel' ku

rullarını yaparnıyorlar, bugüne dek yanamadılar •. Barola:r.ın üye

lerden alınacak aidatı tsspit edecek tek yetkili organı genel 

kurullarıdır. Genel kurullar 1983 yılı aidntı için aralık ayın

daki toplantılarında bu miktarı belirleyeceklerdi, belirleyemedi

lir. 

Anayasa J\!Iahke'llesi tarafından genel kurulların aidat 

tutarlarını serbestçe takdir yetkileri ortad8n kaldırıldıktan 

sohta ç:ı.ka:n'lan kanunla \:avan olarale ltıeıeı lira kanımen 
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belirlenen, yani 1800 liradan fazla talep edilemez. Bu kanun 

de~işti, tavan 6000 lir~ya ylikseltidi, fakat çıkarılan yeni 

kanun uygulamaya konci'ııadı, uyg1üam8y8 ~<oya cak olan genel, ku.

rullardır. Genel kurullar tnkdir yetkilerini kullanacaklardır. 
Şimdiki halde 1800 lira liz~rinden baroya ödenecek aidat hesapla

nır ve k8nunen dyle. Biz bunun 1200 liraaıaı Biı•li~e öcleyece~;iz, 

geriye 600 lira, ben itiraz etniyorum. Ben ortadaki anormal du
rumun, yani baroları birliğe, bilniyorurrı başka baroları ben ken

di barom bakımındansöyHiyorum, 1 stanbııl Barosu müteme rri t değil
dir. Biz üyelerimizden aldı~ımız aidat oranında birli~e borçla
rımızı ödemekte son derECe dlJyarlıyız. Ôdeyemez dururila geldiği

mizden dolayı da son derece i.i"zgünüz. Bjrliğin ayakta kabıası 

bizim için başlı başına bir amaçtır, İstanbul Barasu için ve 

İstanbul Barosunun Birliğin kurulduğundan i tibaren Birliğe yap

tığı katkılara bakarsınız, Birlik raporlarına, kurulduğu günden 

bu yana, bu katkıyı milşahade edersiniz. 

Şimdi genel kurullar no sıl toplanacak, hangi koşullar

da toplanacak, yetltileri yeni kararnameye göre nasıl tespit ed_i

lecek, bvnları da kesttrmek 1ıümkUn değil. ÇLinkü bir aleniyet yok, 

herhangi bir bizin öğrenebileceğimiz bir ortum oluşmuş değil, 

~e gibi değis;iklikler yapılıyor öğrenilemiyor. Bir gün sabah 

uyanınca Resmi Gazetede şu şu şekilde düzGnler"miştir deniliyor. 

Arkadaşlar, bu konuyu Birlik Yönetim Kurul1; haklı ola
rak dile getirdi. Ancak ben de aynı oorunlar içindeyim. Onların 
sorunlarını gcıyct iyi anlıyorum. Ben buraya gelirken, bazı baro

lara mükafaat vermek, borçlarını sonuna kadar ödenıişlerdir, 'sı

fıra inmiştir, hangisidir o , Giresun Barosudur, gerçekten 

ben de Giresun Barosuna bu konuda teşekkürlerimi sunarım. 

~Bazı barolar da ödGmemişlerdir, ona ria ne yapmak lazım,birisi
ne mükafaat verirken, ona da teessüf mu cı.enilecek, yani oraya 
geliyor bu i ş .. 
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mdi arkadaşlar, dün geç vakit söz aldım bu konuyu 

konuşmak için, biraz vaktinizi aldı·n, bir nebze düoündUklerimi 

açıklamak istedim. Bu konunun tefs konulduğu kanısındayım, yani 

genel kurulda Yönetim Kurulu tarafından ters korıdds"U kanısında

yım, yani şöyle bir izlerıim yaratılmak isteniyor. Barolar, 

borçlarını ödemeyen baroları kapsayacak bir şekilde üyelerin

den aidat alıyörlar, ama birliği karşı borçlarını ödemiyorlar. 

Neden ödeniyorlar, işte baro başkanlarını savcılığa verelim, 

bu kamu hizmetidir, ödemeyince müeyyide uygulansın. Bunun al

tında yatan bir şey var, yani kasten ödemiyorlar. Ne yapıyor

lar, herhalde kendi zimmetlerine de geçirmiyorlar, böyle bir 

iddiada bulunan yok, yani Birli~e ödenecek parayı ödemiyorlar. 

Birliğe karşı yükümlülüklerini bir kısım barolar kasten, Birlik

le aralarının iYi olmadığı için ödeniyorlar. Bir arkadaşım 

Barolar Birlii~inin gc;nçleştiril:nesi lazım, onun için aidat öden

miyar denildi,. Bunlardan değil, bunlardan kaynaklannıyor bunun 

sebebi arkadaşlar, çok yanlış, Birlii5;e aidat ödeme yükümlülüğü 

altında olan barolardır, avukatlar ~.~eğil, kanunnn Gspirisi de 

odur. Birlik üyesi olan baro ve; qalıısiarıdır. O hükmi şalnslar 

üyelerinden aldıkları aidatın bir kısmını Bil iğe ödeyecekler. 

Şimdi biz UyelercJen baro için aidst slıyoruz, Ilirlik iqin aidat 

alnıyoruz. Aldığımız aidatın bir bölümünil de burada tespit 

edilen ölçülere; göre,Barolar Birliği Genel Kurulunun tespit 

Etti ği ölçü le re göre Bir li ödüyorı_ı z, ya ni yükü mlülü;~kümüz 
orada, yükümlülUk avukatlarda değil. Avukatların da böyle bir 

konuda kendi sorunlarını genc;l kuı'ullar ele almıyorlar diye 

barolara aidatıarını ödemediği şeklinde bir iddiayı ileri sür

mek de mUmkün değil. Herhangi bir meslektaşıma böyle bir töhmet 
altında bırakmak istemiyorum. 

Bu mesel~yi çözelim, hele bazı barolar kasten öde:ııi
yorlar, olabilir. Burada ônE'mli olan 3 barodur, diğerleri 

1 ''~t'lh~\~~~"t ~to\t.\~tit'Ufu. ~'J~ 'S'd'f.l.\',~ '1t ~'C\'t'C\tı'd"\ \fu"&~'\\'\'d~'l \:ı<ö,\:.'l'lÜ-"~'d.'C. 
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100 üyeli, 200 Uyeli bcuo, o 200 üyesi ile ttlm diğer harolara 

eşit saygınlığa sahiptir. Üye soyısı ilc de baroları ayır:::ıak 

ınUmkün de~il, yalnız porasal yönden 3 baro, İstanbul Barosu, 

Ankara Barosu, İzmir Barosu, sonra Adcına Barosu ge 1iyor sanı

yorum. Şimdi bu 3 baro borçlarını öderse zaten Birliğin mali 

sorunu ortadan kalkar. Bu 3 baronun yiikUmlülüğünü yerine ge

tirme sinin "olanaklarını araya lım, ama bu ahmakları arsmak du

rumunda olanlar ve yetkili olanlar baro yönetim kunıllarıdır. 

İstanbul Barosunun yönetim kuruludur, Fıirlik yönetim kuruıuaur. 

Bunun arasına bir komisyon koyarsanız, bu ne demektir, nasıl 

bir komisyon kuracaksınız ki baroların ve Barolar Birliğinin 

bütçelerine karışacak, bu komisyonun yetkisi ne olacaktır, 

bana geleesk de benim murıasebemi mi kontrol edecElc Ben ba

romurı Birlik Denetim Kuruhına hesap veririm, genel kurullara 

hesap veririm, ama bir komisyona tetkik ettirmcm. Bilmiyorum 

diğer baro yönetimleri nasıl düşünürler. Ben kasten mütemerrit 

durumda değilim. İstarıbul Baromı olarak Liz Birliğe karşı ödeme 

yükümlülüğümüzü, i::idsme gücümüz orc:ınında yu·ine getiriyoruz. 

Baro olarak her gün sorunumuz, Birliğin tmıli -:ırununu :dcı çözüm

lemektir, bunun üzerinde duruyo.ruz, ama imkansızlıklGr bizim 

ihmalimizden doğ;mıyor. 

ArkadGşlar, ele: alınacak çok c1lfSElG var. Dış binahırcla 

oturmayıp, kendi i şimizi de görüp, persone 1 de çalıştırmc:ıyıp, 

baroları ayc:ıkta tvtmc:ı mücadelesi verme: durum.undayız. Açıkçası 

hc:ıyat me mat mücadc le si içindeyiz. Onun görLinUmlG ri, yUzcydeki 

görünümüdür bu mali sorun. B·unun çözümünü komisyonlar kurarak 

değil, İstanbul Barosu yönetimi Birlik yönetimi ile her zamc:ın 

diyalog kurma imkanına sahiptir. Üyemiz avu.kat arkcıdaşımız, 

arkı:ıdaşlarımız Birlik Yönetim Kurulundaclır. Birlik Başknnı 

ile görüşürüz, bu sorunu çözeriz. FakGt bunun komisyonlarla 

çözülmesine taraftar değilim. 

Saygılarımla. (Alkışlar) 
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BAŞKAN- Teşekkür ederim Sayın Apaydın. 

Sayın Güney Dinç, buyurun efendim. 

GÜNEY DİNÇ (İzmir Barosu)- EfendLn, bu madde teknik 

olarak gerçekten önemli bir madde. Bu önergeyi getiren orkadaş

larımızın da biz bir ara kademe oluşturmak için düc-;iincesinde 

değiliz, yani birtakım çözümler aranıyor ve bulmakta güçlük çe

kiliyor, ne yapalBı, nasıl edelim denmekte. Biz bu önergeyi 

böyle anladık. 

Şimdi e;elelim diğer konuyrı. Bu gc;nel kurulda aromızda 

bulunması nı di le diğimi z, ama k e ndi le ri ni izle me di ği miz Sayın 

Başkan Muammer Aksoy 2 yıl önceki bir başkonlar toplantısında 

Barolar Birliğinde bu konu görüşülürkGn çok net, açık, hukuksal 

ve bize; de yol gösteren bir öneri, değerleridirme getirmişlerdi. 

Şu idi; Biz Borolar Birliğine ait olon paranın tahsil edilme

sinde ve yerine iletilmesinde olma durumıındayız. Biz paranın 

sahibi değiliz, bu porayı biz slırız ve ,>'erine veririz, onu 

kendi hesabımızo dahi katmayız, onu bizim kendi giderlerimiz 

için haresme yetkimiz yoktur. Bu şimdiye kcıdc:ır nasıl olmuş, 

hayret ettim, bunu clüzGlteceğiz demişlerdir. rıu gerçekten 

doğru bir yorumdu, değerlGndirme idi. 

Şimdi Sayın Mersin Temsilcisi arkadaşımız do açıkladı

lar, biz bu parayı tnhsil ediyoruz, ama cideniyoruz dediler. 

Şimdi gerçc;kten Aksoy'un düşüncesinin egemen olması 

gerekir, yasa da blınu gerektirir zannediyorum. Bu para barola

rın parası değildir, yani Birlik adına alınan paralar Birliğin 

parasıdır, Birliğe nakledilmek üzerE: alınan paradır. 

İkinci mesel€, bu Anayasa Mahkemesinin iptal kararın
dan sonra yeniden yapılan düzenleme aşamasında boroların aidat 

arttırma olasılığı vardı, yani bu yıl genel kurullar için değil, 

bir önoeki genGl kurullar\'lo aidDt cırttırılabilir idi. Bunu 

birçokları dD yaptılar ve iki yıl öncesinden beri bugUn SOO'ün 

üzerinde tahsilat yapobilmektedirler. Zannediyorum birçok baro 
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bu durumdauır. Bu bakımdan Sayın Apacy:ilı,Q,,')-t'). L :.r teknik eksikli

ği arı.lnttıkları görüşündeyim. Bu iki yil öh~·o;Çfö:~Ui~ul bİ1"'~gg-
. --~ .. _·,·, '"<;.;:,; __ :;~~ 

le idi. 

Bir de İstanbul, Ankara ve İzmir gibi geniş kapsamlı 

çalışan, personel sayısı yüksek olan birtakım mübayalar yapan, 

gerek meslektaşlarımıza, gerekse adliyedeki iş sahiplerinin 

gereksinimini karşılamak üze re bazı satışlar yapan yani bir kamu 

hizmetinin bu yönünü de üstlenen baı'oların bizce dikkat etmesi 

gereken bir husus daha var. Kuşkusuz bütün bc.ro görevlileri, 

yani yöneticilerin dışındaki baro görevlileri, onlar da onurlu, 

çalışkan ve bizlere hizmet süren emekçi arkadaşlarımızdır. An

cak, şöyle bir durum ortrıya çıkmakta. Seçiqıle gelen bizler bunca 

iş içinde kendi mesleğimizi de uygularken bazı ayrıntılarla uğ

raşmak imk:Ônını bulamıyoruz. Orrıeğin dosya nereden alınır, kaça 

alınır, kaça satılır, fotokopi kağıdı nereden alınırsa ucuza 

gelir; biz bunları pEk kendimiz aroştır9mıyoruz. Bizim bu genel 

kurulda izleyici alcırak bundan sayman üyesi arkodrısıımızın da, 

diğer yönetim kurıılu üyEsi arkadaşlarımızın da iki yıl öncesin-

, .. den giriştikleri bir çaba sonucunda şunu gördük; mesela 150 

kuruşa fatura edil.en bir kağıdın niyasada ll~' kuruşo alınması 

olasılığının cla bulunduğunu gördük ve öyle ,ıyrıntılaro inildi

ği zaman do bu değişik birtakım gelir koynakları adeta oluştur

maktadır. 

Bu bakımdem bir başka önerim de şu olacaktır. Bu hesap~ 

lDr ayrılmalı, yani bo ro ksseneği bir bc.ışka hesaba yatırılmalı, 

birlik k<iseneği bir. bc.ışko hemıbo yatırıl,nnlı ve bnrolor Birlik 

parası bizim paramızdır diye dUşünülmemc: li, bir çözüm buluna'-

~ilecek diyoruz. 

"''\. Bir rlE ödeme alışkanlığına girilirse eğer, bunlar 
\. 

öd0Aebilir. Bu ödeme alı.şkEınlığını oluşturmanın yarorlı olacağı 
··:\. 

düşünh,(3sindEyiz. Bunlar yapılobilirse gerçekten birtakım borç-

ların k~atı lmasJ. sor~lonobilir. 
~.. -
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Bc:n kimseye cevop için değil? am1::1 öneegenin amacı böy-

le bil:' t8rtışma olduğu için görıJşlcrimi s8yın delege srknda:;lo-

rı no sundum. 

Teşekkül:' c:derim. (Alkışlar) 

BAŞK~J\N- ~L'EŞEkki.ir edc:rim efc:ndim. 

Buyurun Sayın:Fertan. 
NECLA FER'I'AN (İstanbul Bc-:rosu)- Efendim; Başkanım 

biraz evvel izilh ettiler, r.ıma ben de üye olarele verdiğim aidatı 

bildiğim için rclmmltırı bir kere: dana h.uzurunuzo getirmc:k iste

dim. 

BGn İstanbul Bflrosuna senede 1800 lira ai,lat ödüyorun. 

Şu aldığınız karara göre Istanbul Barosu iiyeRi olan bir avukat 

olarak bc:nim için Barolar Birli~ine yılda 1200 lira ödedi~i tak

C:.irde 600 lira kc:tıdisine kalıyor. İstanbul Barosunun 7 000 üyesi 

var, 7000 üyenin sigorta işleri ve diğer bütün işleri .için de 

o kadar görevli çalıştırıyor, onların maa~larını ödüyor. Şimdi 

çok merak ediyorum, acaba bu komisyon kurul.3a, benim ödc:di[~im 

.1800 liranın 1200 lirası Darolar birli~ine verildikten sonra 

geri kalan 600 lirası ile Istanbul Barosunun bir üyesi olarak 

benim için ,'l8pacağı hizmEtte nc.ısıl bir şey bu.:.acak da bu i;;i 

idare erl.e cek. 

Bir nokta daha var, Başkanıu dün aksam da bu hu,3usu 

s;.iylediler. Acaba birtalcım i:;ıkanlar bulıına.bilir mi, fotokopi 

ka[~ı tları, dosya bastı:rma\:. Şimdi hel:' ba,rol'lt'n kendine göre bir

takım tedbirleri var. İstanbul Barosu için dün akşomda kendisi

ne özEllikle açıklamıştık, ama galiba tatmin edememişiz ki bu

rada tekrarladı Sayın Dinç. İstanb~l·Barosu için böyle bil:' 

sorun yok. Bizde akıl almaz derecede fotokoni makinası var, da~

lık yerlerde olduğu için 'llahkemeler, bu fotokopi makinaları en 

iy:i şekilde çalışsın diye kiralamuş duru:nundadır, yani ne baro

mtız ol:'aya kağıt verir, ne de orada herhangi bir israf söz konusu

dür. Buyı.<rdukları gibi bir dosya satışı da sözl:onusu değildir, 
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yani toplanan paralar iyi idare edilQüyor da israf ediliyor da 

mı· acaba verilemiyor meselesi olamaz. Fsasen ıs:çaf edildiğini 

kabul buyurun, geriye kalan 600 lirayı ne kadar iyi kullansa, 

ne yap sa bu mümkün değilki böyle bir şey söz· konu su ola bilsin. 

Birde dediler ki, biz genel kurulumuzu yaptık, geçen 

sene de bu yapılabilirdi. Şimdi siz her biriniz a~ıkatsınız, se

nelerdir de kendi barolarınızın genel kurullarına gidersiniz. 

Verilen genel kurul izninde seçim yok, sadece bu konuda, bu 

aidatı arttırma konusımda bir genel kurul yapacaksınız. İstan
bul Barosunun bir genel kurulunun İstanbul Barosuna maliyeti 

tam 1 milyon liradır, rakamlar öyle büyüdüler ki artık milyon

larla konuşuyoruz, 1 milyon sarfeda cek ve fakat bu toplantıyı 

yapamayacak_. Neden yapamayac~k? Kendi alışkanlarımızdan, kendi 

alışkanlıklarımdan biliyorum, bir. toplantıda seçim maddesi yoksa 

ve hele o toplantının günmedi yalnız ve yalnız para arttırmaya 

bağlı ise 7 bin üyesinden kaç tariesini taplayocak da o toplantıda 

bu kararı alacak, bu mümkün müdür. Eğer bütün diğer maddelerin 

görüşülmesini kapsayan bir genel kurula izin verilmiyorsa, sade

ce bu madde için bir genel kurul toplamak İst: .bul Barosu için, 

Başkanım yanlış yapıyorsam beni mazur görsünler, ama ben kanımı 

söylüyorum, mümkün değildir, 1 .nilyon sarfadece ve iistelik top

lantıyı yapamayacak. 

O bakımdan bazı b~roların ödememek değil, ödeyememek 

gibi bir durumları var galiba genel kurullarını beklemekten 

başka bir çare yok. O bakımdan bu komi syanun klırulmasına karşı 

olduğumu huzurlarınızda hiç bir fayda getirmeyeceğini, esasen 

bizde bi:r konu halledilmeyecekse bir komisyona sevket gibi bir 

sözün devamı olacağı kanısındayım. 

Teşekkür ederim. 

BAŞKAN- Teşekklir ederim Sayın Fertan. 

Bir hususu ben arz etmek istiyorum. Demin okuduğumuz 

önergede kurulması is;tenen komisyon bir hesap sorma komisyonu 
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değil, bu komisyon ne gibi bir çare olur, ~~özlim gelir bunu sap

tayıp genel kurula sunacak. Genel kurul bu konuyu. kabul ederse 

uygulama bundan böyle -o şekilde olacak. Zaten bu arada yeni bir 

önerge geldi, onu okuyorum: 

ııDi va n Başka nlJ.ğı ncı 

Türkiye Barolar Bi:rli(:;ine ·borcunu öde :neye n barolara 

uygulanacak yaptırımlar hususunu tetkik ile genel kurula ~erek

li önerileri hazırlamak üzere kı,ırulacak komisyona yukarıda ismi 

yazılı arkadaşları öneriyoruz. 

Gi_ı nev Di nç (İ zmir) 

Ve (hı't;Karade li (Ankara) 

Tekin-Yaman (S?karya) 

Ahmet Göncü (Ordu) 

Özen Çubukcu 
Adana 

Şeref Gökçel 
Mersin 

BAŞKAN- Şimdi bu önergeyi mlizakereye açıyoruz, lehte 

ve aleyhte söz isteyenler buyursunlar efendim, 

Buy'urun Sayın Karade li. 

VEDAT KARADE'Lİ (Ankara)- Oneelikle Sayın Apayd:ınıdan 

özür dilerim, sırasını aldım. 

Ünergemi biraz daha açıklamak istiyorum. Onergede _::ıade

ce komisyon düı:;ıiincesi üzerinde durrnadık biz. Kesin bağlayıcı, 

bu yönde bir çare bulunması, olmadığı takdirde bir komü:yon 

kurulması yönünde görüşiiaıüz vardı. Tartışmanı-n sade ce bu komis

yon üzerinde durulmamasına, sayın üstatlarıma bu yöndG geti:ce

ceklGri önerilerinin de burada tartışılmasını biz talep etmiştik •. 

ünerimin sebebi yanlış anlaşıldı, sadece komisyon üzerinde du

rulmaktadır. Bu yönde çare nedir, konuşmacılar bu hıısusu açık

larıarsa bizi aydınlatmış olacaklarını bir ı(ere daha açıklamak 



- 143-

iste di m. 
Ayrıca biraz ijnc•2 _ ssyın Divan Başk8nı aı~kadc:ıgımın da 

komisyon yönündeki açıl:larrıalarına aynen katıldığıını da belirtmek

iste ri m. 

Sayeılarıaıla. 

BAŞICAN- Tqekkür ederin Scıyın Iüıradeli. 

Buyurun Sayın Pe çe n. 

MUS~'AT'A PFÇEN (K1Hahya)- Sayın Divcın, değerli arkadaşla

rım; dünden beri devam edegelen genel kurulumuzda bence en r)nenı

li konu Birliğin parasal durumu. Zircı en gerçekci olan görüş her 

şeyin paraya dayandığı_ dır. Binaenaleyh bu sonın halledilmedikçe 

bun-ı.:n dışındaki bi.itün çalışmaların önemi kalmaz görUşündeyi~~ 

Ortaya mesele vaz edildi, arkadaf?larım görüşlerini söylediler. 

Ancak şu anda ele D.lınabilecek, tatbik ed:i.lebilecsk bir görüş 

çıkmış değil. 

Binaenaleyh, sorur kısa zamanda çôzıileceği pek görUn

mUyor. Bu i-Gibarla çok yüklU durununda bulunan Birlik yönetim 

kurulunun özel bir komıda çalışmasımı yarcJ.ımcı olmak üzere ~o

misyon teşkilinin kanuna aykırı olmadığı ve b 0 le bir çalışma

nın hatta bir çok konuların usul hale getirilmesi c.erektii·(i ,görU

şündeyim. Bunu belirt i;ikten sonra parasal durumla ilgili şcıh,Ji 

r;örüsılerimi müsaade ni zle dile getirınek istiyo::'um. 

Konu 3 yönde ele al,nak gerekir. ı. Uz1ın vaueli ç2izi.lm 

yolu, 2. Kısa vadeli çöztim yolu, 3. Daha kısa ve acil çözüm yolu. 

Uzun vadede çalışmol2r yasa meselesi, biraz evvel arka

daşlarımın dile getirdi~i gibi ben de nynı görüşteyim. Barolar 

ile değil, avukatlarla birligi karşı karşıya getirirsek ve bu 

yiikütnlülüğü avukatlar cloftrudcın cloğruya birliğe karşı ödeme duru

muna r:ı;irerlerse bu, yasa j le bu hale getiri iirse çözüm ke ndili

ğinden çıkmış ohr kanaEJtındcıyır;ı, Ancak bu, şu anda bizim genel 

bırul Uzarinde olmayan uzun vadeli bir çözU,n ·carzıdır. 
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İkincisi, acil çözüm; onun için de biraz evvel belirt

ti:i;im gibi, arl:adaşlar arnsırrdan k,uulc!cak bir komisyonun yapa

cağı ça1ışmcılar ve· bulc:ıcağı sonuçlar fcıydalı o1abilir. BEn 

kendi açı11dan konuyu şöyle değorlend:iriyorum. Barolar Birli(!;i-

nin etkinliğinden bahsettil: dlinden beri. Bu Gtkinli,~in dışa 

karşı barolar VE a·vukotlar dı.rpndolci teza:ıiirii ile içe karşı 

tezahUriinü e1s alacak o.ll.ırsak, bence bu paros::ıl durum Barilılıar 

Birliğini kendj biinyemjzdski etkinliğinin Z8yıflığını gösteri-

yor. l~eclen? Genel kurula 12 ,::ıGrı.edi:r ktıtılmayan bcıro ulduğu 

ifade edildi. Genel Kurulumuzun iiye sayısı belli, mı...hterem top

lantıda. bulunan cırlmdaşhırımın sayısı belli. Bu neden böyle olu

yor, Barolar Birliği i...iyesi arkadaşlarımın çalışmahırı çok yüklü 

bunu kabul ediyorum, ama Barolar Birliğinin çalışmaları kendi 

iç bUnyesinde ve sadsee bir c'lefa yapılan genel kurtılda ortaya 

çıkıyor. Bunun dışında Barolar Dirli[,inin bazı üyelerini çok 

yüklü görevlerine rağmen iııknn bulduklc:ırı nispette zD:pan zaman 

bölgesel toplontılar düzenlemek suretiyle faydt:ılı alcıcağı görüşün-. 

deyim.. 

Ben aidat mevzuunda geretli. tcdbirle'" alınması, zorlayı

cı yoLlara ,c;:i.dilmesine ı;ıshsen caraftar değiliuı, amo Bc:ırolar Bir: 

liğinin muhterem üyelerinden imh'lnlorı olduğu takdirde senenin 

ınuayyer aylGrınd:::; VE [!;Ürı.le.rinde bir iki bc:ıroya Şl.1 ~sÜn bEırOl'll-1Z8 

ziyarete selinecektir, üyeleriniz toplu halde bulun~unlar, Baro

lar Birli[!;i avukatlık mesle;:ti ile iLı:sili görüı;ı:neler yapılacaktır 

şeklindeki bir du,yurudan_ sonra :rıahalline gidildiğinde hele 

Vedat Bey nrkndoşırrıın belirttiği gibi bu bir re8krıiyon üıe, 

tepki ise genç avukatl8rın, o dcı ortadan kalkmış olaccıktır ve 

zira orado giden üye arkadc.ışlorı:nız Barolar Birlii~;inin nasıl bir 

Ç8lışma iç.inde bulundu~'1J~u, ne e;ibi yUkleri olduğunu, Barolar 

Birliği de bum k::ırşılr:ıınak için ncısıl imkanlcırırıı geliştirme 

duyduğunu, bunun giderilmc::ıi için ne gibi çareler i-:<uitı.hô.HğuJiu 

dila getirecekler. 
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Bu şekildeki g0rliçneler tahmin ediyo~um aidat tahsili-

ni de çok h:ı.zlcındıracaktır. Görüşü:n budur. 

Saygılcırımla. (Jılkışlor) 

BAŞKAN- 'l'eşekkür ederim Peçen. 

Buyurun Sayın Ap<Jydın •. 

OHHAN APAYDIN (İstanbul)- De(;erli arkadaşları11, dün 

başladı Barolar Birliği Genel Kurul ve bugün de atınıyorum sona 

eriyor. Bu genel kurulda ele alınaıtısı gereken başta gelen so

runun, benden önce konuşan sayın neslektc;ıF;,ımın ifade ettiği 

şekilde belirtiyorun, bc;ışta gelen sorunu bu g.enel kurulun; 

pcırasol durun değildir. Prcıraaol durum b€.lki :de bir sonuçtur. 

BaştEl gelen sorun ve burada dile getirilmesi gereken, bir 

:jlçüde de yetersiz de- olsa dile geti ri le n sorun; savunma J1es

leğinin işlerliğini sağlamak, işlemez hale gelme yönLinde olan 

~avun:na mesleğini işletme, onun çözümlerini arama. 

Ark<::ıclaşlar, teknik bir eksiklik olduğunu söyledi sayın 

İzmir BEırosu Başlmnı, yani bir yanılgı şeklinde ifade etmek 

istedi sanıyorum, çok kibcır bir- 'lıer;ılekt:--pmchr. ~Drohırın üye- , 

1 rden aldığı aidat kendi bcırosuna kar::ıı üyenin ödeme yükünlü

lüğü olan aid::;ttır. O aids~ içinde Bcırolar Dj -"liği Genel Kvrt:lu 

tarafından tespit edilen miktarı biz Boraler Dirli~ine Uye ola

rak Birliğe öderiz, yani avukatlar,üye avukrıtl;:ır Barol;:ır Birliği

ne aidnt öderken 1200 lirası Bı:ırolar Birliği için, 600 lirası 

Bu ro için diye ikiye ayırarak öde me yı:ıpılmaz, kanunda espiri si 

budur. Baroların genel lwrulları üyelerinin baroya öde11esi 

gereken aidat tutarını sapt;:ırlar, kanunda böyledir. Yoksa Bir

liğe ödenecek aidat tutarını saptama yetkisi yoldnr. Bıı Yüksek 

Genel- Kurula ait bir yetkidir. Eanurıda dc;ı bu yolda bir değişik

lik yapı lma sı nı i st e me ni n yc:ınlı ş ola cağı nı .be li rtmek i st e ri m. 

Yani ;nekanizrn:::ıya terstir, aüıteme tersti:r. tıarolor Birliğine 

liye olan barolardır, baro hlikni şohıslardır, tabii borola~ın 
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üyeleri de bu üst kuruluşun üyesi elvrumuna g( irler baro üyeliği 

dolayısıyla; ama ben Türkiye Barolar Birliğinin üyesiyim demek, 

İstanbul Barosunun üyesiyim, Ankara Barosunun üyc:siyim, İzmir 

Barasonun üyesiyi.m der. Onun barosu '~'ürkiye Barolar Ilirli€tine 

bağlıdır. Bu yönde ele bir yasa de {ii şikliği söz komıs-ı;ı. Barolar 

ge ne 1 kurullarında Birlik aidatı nın tespiti yolu nunaçılması na 

bu genel kurulun yetkisine bir müdahale l-cab'~~l etmek gerekir ve 

sisteme aykırı telakki etnek gerekir, buna da karşı çıkmak gere-

ldr. 

Arkadaşlar, birinci sot·un <leğildir ama önemli sorundur, 

hayati sorundur, daha önce konuşmamda da ifade ettiğiÇ!l gibi, 

Birliğin !)arasal durumu diğer sorı-ınlar yanıni'l.a ele alınması ge

reken bir sorundur, ama tek sorun değildir, başta gelen sorun 

değildir, onu bir kere clahcı belirteyim. 

Komisyona karşc. çıkıyorum, komisyonun kurıılmasına karşı 

çıkıyorum. Hukuki açıdan bir kere karşı çıkıyorun, şöyle ki; 

O komisyon kime niyabeten görev yapacaktır. Genel Kurulların 

oluşturacakları komisyonlar, genel kurulun çalışması sırasında 

genel kurı.ıla niyabeten çalışırlar ve genel kunılun iç·ınde, bun

yesinde faoliyet gösterirler. Genel kurvl r;alışmola.rı bittikten 

sonra böyle bir komisyon kinE cüyabeten çalı[;'cıCak, ben özür 

dilerim, girmem bu komisyona. Bu kooisyon kimi temsil edecek1 

Burada oluşturulacak bi~ komisyon Genel Kurulun verdi~i yetki

lerle bu çalışma süresinde görev yapar. 

Arkada~lar, yetkili organlar var, bu yetki (evri anla

mına gelir. Şimeli siz karar verivorsunuz, aiclat tutarlarını te.s

pi t ediyorsunuz, bunu t:J~ısil yetkisine sahip olan yönetim lmru

luclur. Ode,ne yükUmlUlüiiü albnda olan bcırolsrdır, baroların 

yclneti n lcı.ırnllarıdır, başkanlarıc1 ır, bir. kısmı da burada de
lege olarak görev yapıyorlar. Bu yetkili olan ve yülcilmlü olan, 

bazı veeibelEri yerine getirTıelde yilkümlü. olan kcırumlardan 
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bazı yEtld23r almak yahut da bnrada oluş turul.cak bir komisyona 

tavsiye niteliGinde de olsa siz şöyle ycıp:ın, İzür Barosu fotoko

pi eTiakinaları çalıştırarak gelir temin ediyor, siz de bunı.ı yapın. 

Arkadaşlar bunlar:ı yapmayah:ıı, yc:tkiler kanı.men belirli olan ve 

seçilmiş olan organlardadır. Bu yetkiye sahip olan organlara, ku

ruluşlara yetki verirsek biz başka işlemleri tenkit etmek hak

kını kendimizde nasıl bulacağız. J3unlar ilke meseleleridir. Sorun 

elbette çözlimlenmelidir, hele şu anda görevde olan benim İstanbul 

Barosu Başkanı olarak, yönetim kurulu ile birlikte çalış:ıyoruz, 

Birlik Yönetim Kurulu ile bu konuda bir diyaloğumuz yok mudur, 

her za:ııan görüşme imlcanımız vardır ve bu imkanlar içinde yönetim 

kurulu bize gereken kendi yetkisi içinele tavsiyelerçle de bulu

nabilir, kendisi özel konisyanlar kurar, bu konuda çalışmalar 

yapabilir, fakat btırada oluşturulacak bir komisyonla tavsiye 

ni te li sinde de olsa baramın yönetim kurullarının yetkisine 

arkadaşlar müdahale edilemez, o komisyon da mi_idahale edemez. 

Komisyon çözüm değil, yönetim kurulları var, Birlik Yönetim 

Kurulu var, baro yönetim kurulları var, mesels dikkatimi 

çekti; 

Adana, cetvele baktım, kaç yı}_dan be"i aidatlarıiu 

ödeniyor, Gidat tutarını 6 bin liraya çıkartlli~ş, dün akşam 

öğrendim, bina yaptırıyormuş, aidat ödeniyormuş. Ş~mdi bir 

kısmına ter]ekkür ederken bir kısauna teessüf etmek gerekirse 

teessüf eelilmesi ge.rekenleri somutlaştıralım. Aralarında say

gınlı~ı vardır, baroları yöneten insanların da büyUk sorunla

rı vardır. Bunlar da bilinmekte~ir. Bunları ayıralım ve buraya 

. getirip de şimdi söylemek zorunda koldım, bilmiyorum tabii 

Adana Barosu yöneticilerinin durunlar_ını, ·yalnız dvydğumdur, 

belki doğrudur, belki söyleyen arkadaşa sonsuz güvenim vardır, 

onun için naklettim. Şi'lldi onu buraya getirmeden Birlik 

Yönetim Kurulu icraya mı verir, savcılığa mı başvurur, onu 
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bilemem, yrotkilerini kullanır, ama bir baro c·~, vardır ki, öde

me niyetindeclir, öcle:ne kon-usunda bütün çabaları sarfecliyordur, 

ona ödediği miktar için teşekkiir etmek laz·ındır, daha önceki 

katkıları içi n teşekkür etmek lazım, ama tees,siif de etmemek la

zım. Onun durumunu da arkadaşlar ben getirip İstanbul Barosunun 

sarı-ınlarını bu genel kurula getirmiyorum, ben kendi güciimle so

runlarımı çôz.ne durumundayım. İstanbul Barosunun genel kurulu 

vardır, oraya gdti.irüriim, orada çözilmleri bulur getiririm. Şimdi 

buraya getirilecek yönler vardır, getirilmeyecek olanlar 

vardır. Benim barom bu ti'.' sorunları kendi gücii ile çözer. 

Bu konuda ben bir konuda hassasım. Baroların yetkile

rine, bir ölçilde de bağımsızlıklarına yetkisiz kurvluşlar ta ra-

. fından müdahale, hayır buna karşıyım. Parasız kalabiliriz, çözeme

diğimiz karıularda yetk;ili organlar var, yiiklimllılUklEri olanlar 

belli. Burada bu meseleyi birincil mesele olarak alıncıasına kar

şıyım, doğrudur bir sorun va.rdır. 

Biz,.,son P.enel kurula kadar 1800 lira oidat alma yetki

sine sahiptik. Genel kurulların Birlik aidstım tespit yetkisi 

·yok kanunen, o kesin, fakat biz öneride bulı..ınduk. Birlik aidatı 

için ödeme yapılsın, ayrıca, aidat miktarını tes pit ettik, 

aidatın içinden Birlik aidatını da tespit eh.'~k ve 2800 lira 

miktarda 1981 genel kuruluna teklif götürdük. O teklif arka

daşlarım taraf'ından kabul ed5ldi, 'ama ondan sonra 1981 y-ılında 

Barolar Birl{~ine karşı genel aidatı ayırdık mıhasebe kayıtla

rından ve Bcırolar Birliğine mı..ıntazwuan göncierneye başladık. 

Elimde olmayan nedenlerden dolayı kontrolu kaybettim, kısa 

bir süre sonra bunun kontrolunu kaybettim, ondan sonrasını 

izleyemedim, fakat bu yıl, 1983 yılı için hele çok kritik bir 

sorundur, bu koridorlarda da ele alınıyor, 1983 yılı aidatını 

avukatların ôdene yükumliilüğii olnadığı söylEniyor genel' kurul
lar tarafından tespit edilmediği i_çin. Böyle. büyük bir sorunla 
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karşı karş:ı.yayız. Hayır bir kuruş aidat dahi dene yüklimlülüğü 

olmadı,;;ı ve ödeyemene durununda kayıt işleminin de yapılanaya

cağı şeklinde bazı arkadaşlarımın fikirleri var. Böyle bir so-

runla karşı karşıyayız, burada soylemek zorunda kaldım. Y8ygın

laşmak da .tehlikelidir, fakat kaldım. Şimdi ben İ;::ıtanbul Baro-

sunu yJl sonuna kadar eğer görevde kalırsam, benden acınra da 

göreve gelecek olan onu düşünecektir tabii, g15revde kaldığım sü

re içinde yıl sonuna kadar ben ~sta,nbul Barosunu nasıl tutarım 
a ,.ak ta, böyle bir ha,;rati 3orunla karşı karşıyayım. Sanıyorum 

ki, Türkiye Barolar Birliği içi n de Istanbul Barosunun ayak-

ta kalması bu parasal sorunu da önde gelen bir sorundur. 

Arkadaşlar, bu meseleleri ele alırken biraz üzüntülü 

ifade edeyim. Bir cümle birinci sorun değildir, arkadaşlarım 
dün buraya getirmişlerdir, Kazan arkadaşınız getirmiştir, bir 

ölçüde getirmişlerdir, çok büyük sorımlarımız var arkadaşlar. 

Savunma mesleğinin işlerliği bitmek üzere, böyle bir dunımla 

karşı karşıyayız. 

Ko mi syomın kurulmasına kes i n1ikle "((arşıyım. Yöne tim 

kurulları. yetkili olan organlar meseleyi çözsünler. Biz sade-

ce aidatı tespit ederiz. 

BAŞKAN- Teşekkür ederim Sayın Apaydın. 

Bu konuda başka söz isteyen var mı? Yok. 

Buyurun Sayın Başkan. 

ATİLA SAV (Türkiye Barolar Birliği Başkanı)- Scıyın 

Başkan, sayın delege arkadaşlarım; sanıyorum ki öneride bir 

nokta eksik kaldı, iyi anlaşılmadı, sayınApaydın tarafından 

özellikle. 

Biz sorunu genel kurulı_ın değerlendjrmesine sunduk. 

Dedik ki, kesenekıerin alın'llası ve Birliğe aktarılması konu

sunda bir güçlügümüz vcır. Bu konuda hangi yolu seçme'lliz ge

rektiği konusunda kesin kararveremedik. :ı'üce genel kurul bu 



- 150-

konuda bir karar versin, biz o kararı uygula~.- lım, en yüksek 

karar organı. Bu kararı genel kurul burada tartışarak da oluş-

turup verebilir. Bir başka yônte:n de, bir konisyan kurarak 

oluşturmaktır. Ni teki m dün akşam bir komisyon kurd1.ık, gene 1 

kurulda oluşan görüşlerin özetini belirleyecek ve genel ktırula 

getirecek bir komisyondur. Çünkü böyle bir görüş ve desteği 

gene ı kurul çah şma.sı içe ri sinde yapmak bi rtakım güçlükler gös

teriyor. 

Sayın Apaydın, kurtılacak komisyon genel kurul adına 

bir yıl boyunca çalışacak bir komisyon değildir. Genel kurul 

adına genel kurul süresince çalışacak, çalışmasının özetini 

genel kurulun onayına sunacak bir konisyondur. Yani buna sizin 

katıımamanız için bir neden yok. Komisyonu oluşturan arkadaş

larınızın seçtikleri adlar arasında birtakım üye sayısı çok olan 

ki, ona siz de değindiniz, İstanbul, İzmir ve Ankara gibi bir

takım barofuarımız var ki, bunlar sorynıarını aşarıarsa Türkiye 

Barola :r Birliği nin de rwrunu kalmaz, baroların da büyiJk ölçü-

de sorunları çözülmüş olur. 

Bu üç baronun yetkili temr<ilcisi diyebileceğimiz iki 

arkadaş burada, bunlar kBtıl sı nlar, Ankara Barosunun Başkanı 

yoktur, onvlı ,yerine de bir delegesi katılsın. İki tane Ana

dolu barolarından iki arkadaşımız bulunsun, birisi SBkarya, 

birisini de Ordu olarak önerdiler. Sakarya Barosunun bir mik

tar borcu, var, Ordu Baracıunun borcu 'yok, yani üye sayısı az 

olan bir baro, üyesi az olan bir boronun temstlciai gelmişler, 

aramızdalar, onlar sorunlarını nasıl çözmeye çalışıyorlcır, 

üye sayısı çok olan barolar niçin çözüm güçlükleriyle karşı 

karşıyalar, bunu burada teker teker t3rtışacağımıza, arkadaş

larım, 1 sa9t içinde bir çözüme ulaştırabilirler, yulmt ulaş

tıramazlar, gelirler derl:::r ki, biz lı.iç bir konuda anlaşamadık 

genel kurula tavsiye edebileceğiniz bir görüş yoktur, genel 
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kurul ne istiyorsa kareır versin. S:imcli bunu c"moza götürmenin 

genel kurulun kararını güçleştirmekten başka bir 'sonuç yarata

cağını ummuyorum. Burada konuşuruz 9 halbuki konisyan 5 ila 7 
' \ 

kişi arasında somut ötıeriler bulmak bana darıa kolay olur gibi 

geliyor. E~er Yüce Genel Kurul bir karar almazsa 9 yönetim 

kurulumuz gelecek yıl tün bu tartıçmaları yeniden yaşayacaktır, 

yeniden etkili, kesin bir uygulamaya girenenenin sıkıntıaını 

çekecektir ve gelecek -yıl .gene aynı konuları burada tartışacağız. 

Çünkü geçen yıl bu tartışma, bir grup arkadaşımız baroların hak

kında icra kovuşturması yapılmasını önerdi, bir kısım arkadaş

larımız buna karşı çıktı, genel kurul bir karar verdi. Şimdi 

yeniden bir karar istiyoruz. Biz kendimizin yetersiz olduğu 

bu konuda açıklıkla önünüze koyduk, biz bu işi yaparız, ederiz 

durumda degiliz, y~terli göremiyoruz kendimizi. Lütfen siz karar 

verin, eğer siz de karar veremezaeniz bu sorun ortada kalır. 
Gayet 'l'abii ki Türkiye Barolar Birli~inin tek sorumı, birincil 

sorun akçalı sorun değildiro Biz bütün cıkçalı, bunalımlı sıkın

tılara rağmen birtakım çalışmalar yaptık, sağ olunuz lütfEtti

niz bizi oybirliği ile aklad1nız dcı, ama gelecek döne·nde akça

lı sıkıntımız yine sürüp gidecektir. Buna eğer genel kurul çö

züm bulmaz~~ bu sorun çözümsüz k1lır~ Bu bokı Jan Sayın genel 

kurulun bir komisyon oluşturmak ve o komisyonda bu kararın 

özünü saptamak yolunda karar vermesini di.liıyoru:n. 

SayınApaydın cıiz de bu :w:nisyoncl~a lUtfen bulununuz, 

güçlüklerinizi anlatınızc Arkadaşlarımızın içinde bul1)ndukla

rı değişik koşullar nedeniyle birbirlerinin güçlüklerini an

lamakta sı.kıntılar olabilir. Ko·nioyonun böyle kurulmasında 

yarar var. 

Teşekkür ederim Efendim. (Alkışlar) 

BA~~F::AN_: Teşekkür ederim Sayın Başkan Sav. 

Bu açıklama karşısında Sayın Apaydın, komisyonda 
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görev ~lma .. , konusundaki fikri ni zde değişikL. var mı? 
ORHAN APAY1)IN (İstanbul BaroEıu Başkanı)- Hayır efen

dim, Sc:ıyın Başkanın düşüncelerini takdirle karşılıyorum 9 ama 

böyle bir komisyonun tarihte tanınsınayacağını hukuken kabul 

ediyorum. 
A'l'İLA SAV (Barolar Birliği Başkanı)- Sayın Apaydın, 

Türkiye Barolar Birliği genel kurulunun baro genel kurullarının 

kararlarına, işlemlerine, kararlarına müdahale e tınele gibi bir 

niyeti olamaz, yoktur, dün buna benzer bir konuda Başkanlık Di-

vanı bir karar açıkladı ve kararını açıklarken dedi ki, buraya 

delege gUndermek yetkisi baroların ve genel kurullarının görev 

ve yetkisi içinded_ir. Biz gelen delegelerin yeterlik durumlarını 

burada tartışmayız, tartışamayız dedi. Tıpkı o, karar gibi bugün 

verilecek bu kararda baroların genel kurullarına bir yetki, ola

maz, müdahale olamaz, ol:nariıalıdır zaten. Diz rıukukçular topluluğu 

olarak yanlış yapınayız, yapmamalıyız, uyEırınız yerindedir, ama 

s.özünü ettiğiniz tehlike yoktur. 

Lütfen bu toplantıda konisyan bir çalışma yapıyor, 

içeride bir konisyan çal:ıç; ma yapıyor, o genel kurul adına 

yapnıyor bu çalışmayı, genel kurul için yapı;r::r bu çalışmayı. 

Tabii yine son söz bu Yüce Genel Kurulundur, lütfen bi)yle bir 

ko·nisyonun kurulmasına siz de katılınız, görüş oluçmasına 

kQtlcıda bulununuz ve Genel Kurulda en dosru yolu bvlalım. 

Amocımız genel kurulun yerine ko:nis,yon kurmak değil. 

BAŞKAN- Şimdi iki öner~e var bu komıda. Anlrara Barosu 

va di~er bir baro tarafından verilmiştir. 

Buyurun efendim. 

ALİ KAYALAR (Ankara Barosu)- Sayın Başkanın, delege 

arkadaşlarım, meslektaşları:m; 

Benim şahsi kanaatı:n, bu mesele çözülmüştür. Mesele

nin hassasiyeti gelen önerge ile tartışılmıştır, çözümler de 
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kendi içeri3inde getirilmiştir. 

Dün konuşan bazı elege arkı:ıdaşlarıauz bugün ele kısmen 

değindiler. Konunun kanuni bir araştırmanın öte.sinde olduğu 

ortaya çıkmış ve o da kesinleşmiştir. O halde mesele iyi ni

yetle bir çözüm meselesidir. Önergeyi ~etiren arkadaşlarımız 

söz aldılar konuştular. Şimdi aynı komisyonu aynı delegeler-

den kursçık getirecekleri değişik bir şey olacağını zannetmiyorum, 

burada açıkca onlar. da ortaya çıktı. O halde bütün konu barolar

la Barolar Birliğinin diyaloe'una bağlı. Baro başkanları bu me

seleye eğilirlerse, daha ciddi olarak üzerinde dururlarsa ve 

Barolar ·Birliği Başkanı.c:. da bu konuda bir diyaloga biraz daha 

fazlçı giderse mesele çözümlenecek, kimse küsmeyecek, darılmaya

caktır. 

Komisyon kurulmasına ben de şahsen karşıyım. 

Saygıları:ıu sunarlilı. 

BAŞKAN- Bu komisyon kur·ulması tasvip edilecekse yüce 

ge netıı. k~rul tarafından, ko·ni s yon raporu üze ri ne söyle ne bile cek 

bir fikir olabilir düşüncesindeyim. 

Şimdi efendim bu konuda iki öneree var demiştim. 

Birisi Ankara· Barosu, Vedat Ka.t'adeli ve arkadPşları tarafından 

verilen; dıileri de Özen Çubukçu ve arkadaşı tarafından veri

len önerge. Her ilci önerge de aynı konuda ve Barolar Birliği 

keseneklerinin ödenmesi için nasıl bir formül düşünülebilir. 

Bunu sağlamak için bir komisyon kurulsun ve komisyon tabii 

genel kurul süresince çalışsın, düşündüğü formülleri bir rapor 

halinde genel kurula sunsun ve görüşülsün, oylansın şeklinde. 

Tahmin ediyorum Sayın.or:1an Apaychn da bu görüşü 
paylaşıyor.,-

ORHAN APAYDIN (İstanbul Barosu Bı:ışkanı)- Ben komi~yon
da görev almak isteniyerum efendim. 

BAŞKAN- Şimdi bu kurulacak komisyonda görev ver.ilmek' 

istenen daha doğrusu teklif edilen değerli üyelerinizin 
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isimlerini tekrar okuyorum. 

öncelikle konisyan kurulnasını kabul edenler ••• 

Kabul etmeyenler ••• 18 oya karşı 20 oyla ko:nisyon k_ırması tale

bi reddedilmiştir. 

Buyurun efendim. 

FİKHİ YAMAN (Sakat-ya Barosu)- Ffendi:n, lwrıımca koffiis

yon kurulmamaaıda karar verildi, ama genel kurul buna bir çözüm 

getirmesini yöneti.:n kurulu istiyor. Komisyonla de[1il rle burada 

hep birlikte çalışaca~ız, ben öyle anlıyorum. Yönetim Kurulu 

bir çözüm istiyor. Du çözümü komisyon halletmeye cek ı biz bu

rada genel kurul olarak çözümleri saptayaca~ız. Binaenaleyh 

konu bitmiş değil. Şimeli genEl kurul olarak bir çözüm var. 

Sayın Başkanlık Divanı bu konunun çözüiJlü için genel 

kurul olarak teklifler yolunda metinler düzenlenecek. 

Saygılar sunarım. 

BAŞKAN- Teşekkür ederim Sayın Yaman. 

Bu konudaki görüşmelere saat 14.30 da devam etmek 

üzere bu oturumu kapatıyorum. 

Say,~;ılar sunarı m. 
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DÖRDÜNCÜ OTURUM 

BAŞKAN- Oturumu açıyorum. 

Efendim, günde"ıin ll nci maddesinde yer alan konu 

hakkında görüşmelerde bulunduk, fakat bir sonuca ulaşamadık. 

Bu konuda veri le cek bir önerge veya konuşmacyapmak isteye n 

sayın üyemiz var mı? 

Buyurun Sayın Yaman. 

TEKİN YAMAN (Sakarya Barosu)- Değerli üstatıarım;. 

Kesenekler ve akçalı durum bilindiği gibi önenli bir 

konu, ilk konu, en önemli konu değil, ama yine de üzerinde du

rul:nası ve bir çözüm bulunması gereken bir konu oldu/!:unda 

zannediyorum oybirliği ile aynı görüşü paylaşmaktayız. Bende

niz bir komisyon çalışması yapılmaması yolunda karar verildiği

ne göre, görüşmelere çabam dahilinde bir açıklık getirmek üzere 

genel kurula bir karar tasarısı teklif edeceğim. Bu elbetteki 

benim hazırlamaya çalıştığım bir tasarı, aynen kabul edilmeye

bilir, üzerinde de~işiklik yapılabilir. Çıkarılması gereken 

nokta olabilir veya ilav~si gereken olabilir. 

Hazırlamaya çalıştığım karar tasarı, kendi kişisel 

fikirleriıli ihtiva etniyor~ İzleyebildiğim lu :ırıyla konuşma

cı arkadaşların iliştikleri noktaları gücüm dahilinde özetle

mi ş oluyorum. 

:ıKesenek borçları ile ilgili karar tasarısı 

Türkiye Barolar BJ rliğinin içinde bvlunduğu akçalı 

durumu yıllık çalışma raporu, Başkanlık raporu, geçen yıl 

kesin hesapları değerlendirildikten ve yeni yıl bütçesi 

kabul edildikten sonra;bu konuda bir komisyon çalışması 

yapıl.nasına da gerek görUlmeyerek; genel kurul olarak 

konu tartışılarak ve aşağıdaki sonuca ve karara varıl·:nıştır. 
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1.- Türkiye Barolar Bi rli,l~i Ge ne 1 Kurulu Bi rliı~e ait 

borçlarıru, zamanında ödeyen ve hiç bir borcu bulunmayan baro

la:ra gösterdiği duyarlık ve dayanışmadan dolayı kutlar ve 

teşekkür eder. 

2 .• - Kesenek ve ölüm yardımndan borcu olan baroları 

kendi olanaklarının elverdiği ölçüde ve ivedilikle borçlarını 

ödemeye dave• eder. 

3.~ Borçlu baroların birikmiş borçlarının tasfiyesi 

için konuyu kendi yönetim kurullarında veya kendi genel kurul

larında bir ödene planına l:;ıağlayarak en geç Aralık 1983 ayı 

sonuna kadar Türkiye Barolar Birliği Yönetim Kuruluna günder

ıneyi ve kendi saptayacakları ôde:ne planına uyarak gerçekleş

tirmeye dave~ eder. 

4.- Baroların genel kurullarının saptadığı ve içinde 

Birlik keseneğinin de bulunduğu yasa gereği olan avukatlık 

yıllık keseneğini Türkiye Barolar Birliğinin keseneğini öde

yebilecek şekilde yükseltmemiş barolar, genel kurullarını 

toplamaya veya en geç Aralık 1983 olağan toplantısında bunu 

karara bağlamaya davet eder. 

5.- Türkiye Barolar Birliği Genel Kv:.:ulu, baroların 

kendi üyelerinden aldıkları kesenek için,ıe bulunan Türkiye 

Barolaı.r Bırliği Keseneği ile ölüm yardımlarının her baroda 

ayrı bir hesapta muhasebeleştirilmesini vurgular ve baroları 

bu hesE;ptan kendi gereksin11eleri için harcama yapmamasını 

önerir. 

6.- Türkiye Barolar Birliği Genel Kurulu kesenek 

ve ölüm yardımını ödemekte geciken baroların icrcya verilmesi 

veya yöneticileri hakkında vazifeyi ihmalden cezai soruşturma 

yapılması önerisi konuya bir çözüm getirmeyeceğini vurgular.''' 

Benim hazırladığım tasarı budur, tasviplerinize 

arz ederin. (Alkışlar) 
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BAŞKAN- Teşekkür ederim Sayın Yaman. 

Başka bir karar tasarısı veya önerge var mı? 

NEjA'J.' OGUZ (Türkiye Barolar Bi rli[;i Yöneti m Kurulu 

adına)- Sayın T<=kin Yaman'a teşekkür ederi,n. 

Onarilerini lütfettiler, daha önce bizlerle konuşmak 

nezaketini gösterdiler. Kendilerinin ifade ettikleri gibi karar 

tasarısına aldıkları hususlar burada sabahtan beri bu konuda 

aşağı yukarı görüş birliğine vardığımız noktaları teşkil ediyor. 

Bu sadece bir temenniden ibarettir. Bunun ötesine zaten geçme 

niyetinde almadığımız, yine sabahtan beri yaptığımız konuşmalar

da ula ştığımız bir görüş oluyor. 

Bu itibarla bu karar tasarısının kabulünü ben şahsım 

adına ve Yönetim Kurulu adına da arz ediyorum. 

BAŞ'"ıUN- Bu tasarı aleyhinde söz almak isteyen üye var 

mı :-efendim? Tasarı aleyhinde sôz almak isteyen olmadı[;ı anla

şılıyor. 

Tasarıyı oylarımza sunuyorum: Kcıbul edenler •.• Kabul 

etmeyenler ••• Karar Tasarısı oybirliği ile kabul edilq_ıiştir. 

Teşekkür ederim. 

Böylece gündemin 12 nci maddesine geçiyoruz. 

Den etçilerin durumu hakkında görüşme' yapılması ve 

karar alınması. 

Bu maddeyi açıklamak üzere Yönetim Kurulundan bir 

arkadaştsn bir açıklama ri es e diyoruz. 

Buyurun Sayın Sav. 

ATİ LA SAV (TUrkiye Barolar Birliği Başkanı)- Sayın 

Başkan, sevgili delege arkadaşlarım; bilindiği üzere çıkartılan 

bir yasa ile Anayasanın i:ingurdüğü düzenle'Ilelere uygun ve pa

ralel düze·nle:neleryapılıncaya kadar, kamu kurumu niteliğin

deki meslek kuruluşlarının toplantılarında seçim yapılması 
yasağı getirildi. 
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B:i zim yasamız her- yıl genel kurulla:c 'a denetçilerin 

yeniden seçilmesini öngörüyor. Diğer orgsnlcır için seçim söz 

konusu deği 1 bu toplantıda. Bizim yascımızC.aki zorunluk ile 

ö~el yasadaki yasak karşılaşınca ortaya bir uzlaştırıcı yol 

bulma sorunu çıktı. Genel Kurul eski denetçilerin görevlerine 

deva!lllnı uygun görebilir. Bunun dışında da başka bir çözüm 

gözükmüyor. Çünkü, biz gUndeme almaz isek, denetçilerin de 

yasaya göre görevleri bir yıl olduğuna göre, görevleri bi ter 

ise, gelecek yıl için denetçi seçilemeyecek olurdu. Bu 

bakımdan sanıy-:ırum ki, he'll özel yasayı bozmamak, hem kendi 

yasamızın buyurduğu gereği yerine getirmek için geçen dönem 

seçilmiş olan yönetici arkadaşlarımızın,. delege arkadaşları~ 

mızın görevlerine devamım istemek en doğru çözüm -olarak 

gözükmektedir. 

Arz ederim, teşekkür ederim. 

BAŞKAN- Gündemin bu maddesinde başka söz al:nak iste

yen var mı? Yok. 

Me~cut organlar görevlerine devam ediyorlar yasa 

gereği. Şu hale göre bu konuda bir karar almaya lüzuın olmamak

la birlikte yine de bir oyla-na yapalım ve mevcut denetçilerin 

göreve devsenını kabul edenler gelecek genel k~rula kadar 

oyların:ıza sunuyorum~ Kabul ecı_enler ••• KabıJl etmeyenler •.• 

Oy birliği ile kabul edilmiştir. 

Gündemin 13 ncü maddesine geçiyoruz. 

Yerli ve yabancı kongrelere gidecek delegelerin seçil

mesi veya bu konuda Yönetim Kuruluna yetki verilmesi. 

Yönetim Kuruluna yetki veril-mesi teklif ediliyor. 

Oylarınıza sunuyorum: Kabul edenler.,. Kabul etmEOyen

ler ••• Yabancı ve yerli kongrel€re gidecek delegelerin seçi>ııi 

için Yöneti:n Kuruluna yetki verilmesi oybirliği ile kabul 

edilmiştir. 
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Gr~ıdemin 14 ncü maddesi: Geleçek olu an genel kurul 

~toplantısının zaman ve yerinin saptanması. 

Bu konudaki teklifleri bekliyoruz. 

ôncelikle gelecek yılki genel kurulun kendi barola

rınca yapılnasını, daha do~rmm o ilde yapılmasını teklif 

e de n baro mevcut mu? Ankara. 

Gelecek olağan genel kurul toplantısının bir de zama

nını :::ıaptayacağız: 

18-19-20 Nayıs 1984 olarak öneren arkadaşlarımız var. 

Bu konuda başka öneri var mı? Yok. 

Şu hale göre (!,ele cek yıl olağan genel kurul toplantı

sının 18-19-20 Mayıs tarihlerinde ve Anlcara 'da yapılması hak

kındaki teklifi oylarımza sunuyorum: Kabul edenler ••• Kabul 

etmeyenler ••• Gelecek yıl olağan genel kurul toplantısının 

18-19-20 Mayıs 1984 tarihinde Ankara 'da yapıl:nasına oybirliği 

ile karar verilmiştir. 

Şimdi dilekler maddesind~n önce kurulan komisyon ta

rafından hazırlanan rapor hazır ise onun okunmasını gündeme 

alıyoruz, hazır değilse dileklere geçeceğiz. 

Divan alcırak öncelikle Dilekler böH :ünün ele alın-

masına karar verd~k. 

S.a>z alnak isteyenler var mı? 

Sayın İlnami Güve n 

Sayın Ethem Kodamanoğlu 

Sayın Mustafa Peçen söz isteminoo bulunmLışlardır. 

Buyurun Sayın Güven. 

İLHAMİ GÜVEN (Ankara Barosu)- Türkiye Barolar Birli

ğinin 16 ncı Olağan Genel ~:urul Sayın Başkanlığına, sayın üye

lerine, Türkiye Barolar Birliğinin sayın Başkan ve sayın üye

lerine saygılar, sevgiler sunarım. 

Aziz delege arkadaşlarım, sizlere de bir yıllık özlemin 
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verdiği sonsuz hasret dolu sevgiler ve saygıl:r sunuyorum. 
Raporda, raporun müzakeresi sırasında konuşma yaoma

dım, çünkü yapılacak, eleştirilecek raporda hiç bir şey gUrme

dim. Sadece raporda şu a~ır koşullara raUmen içtenlikle bir 

çalışma, bir özveri gö rdüm, ama raporda hiç olmazsa o sırada 

olsun, belki şimdi eleştirirler onu raporda konuşsayıtın derler, 
-

ama rapor e le ştirmiyorum da te >:,ıekkür görevi 11İ şimdi yapıyorum, 

ancak şimdi sıra geldi. O zaman alsaydım eleştiri yoktu, sadece 

teşekkür ederim, şükranlarımı sunarım diyecektim, şimdi o göre

ve yapıyoruın. 

Sayın a~kadaşlar, güzel Antalya'mıza geldik, çok kesinde 

bt; avukatlar turistik gezi yaptı imaiı şeklinde işlendi, halen 

de kulaklarımıza geli_yor. Ne şekillde işlenirse işlensin biz 

bir görev yaptık. Barolar Birli~i hizmetlerini Antalya'lı baro

ların emrine getirdik, bir sene içerisinde Barolar Birliği 

şunu yaptı, bir de şunu diliyoruz, duyasınız dedik. Gördük--·, 

ki Sayın Valimizin içtenlikli, bizleri onore edici konuşması 
ve yine Sayın Be le diye Başkanının aynı şe ki lde onore edici 
konuşmasından ve bir tek Antalya B8rosu Başkanı Sayın Başka-

nı nın içte n1ikli kucak açı şı nda n ba şlm Antalya Barosu avukat
larından hiç bir şey görmedik, işte bomboş buralar. 

Ç,imdi bir mesajım var Antalya Barosu arkadaşlarımı

zın, buraya ilgi göstermeyenlerine bir mesajım var. 

Sayın Antalya Barosuna kayıtlı sevgili avukat arka

daşlarım; Türkiye 1 mizin dört bucağından hizmetlerimizi arz 

için, meslek sorunlarıınızı arz için ayağınıza kadar geldik, 

bulamadık, size sevgiler saygılar sunuyoruz. 
Sayın arkadaşlar, dünden beri toz -dLımana k<Jrıştı, her 

zaman olduğu gibi, tamam, avukatlık Ya aa sını n -110 ncu maddesi, 

tamam, görevlerimiz todat ediliyor, hele 6 ncı bendi, tana,n 

tartışılıyor, ediliyor, fakat öyle oldıı ki biz başka görevle

i~aıiıü ~afa:ııadık 1 meslek so.runla:rınızı unııttuk, hep onu 
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tartıştık, ~ele biraz evvel de bir aidat mese~esi ortaya çıktı. 

Tabii sayın Orhan Apaydın ~stadımız haklıydı, tabii hayır diye

cekti, tabii ki benim is:nin yazılmasın diyecekti komisyonda; 

arna çok üzüldüm, bir şey buyurdular, o da şu; eğer genel kurulu

nuz bu komisyonu kurarsa ben uygulamam. Ne demek o, uygulayacak

sın beyefendi. Tü.rkiye Barolar Birliği karar verecek, siz uygu

lamayacaksınız. TUrkiye Barolar Birliğinin kararı ancak ve ancak 
yasal yoldan iptal edilmedikçe uyvulanmak zorundadı.r. Sizin bu

na yetkiaiz yoktur. Özür dilerim. scıygılarımla anımsatmak isterim 

size. 

ORHAN APAYDIN (İstanbul Barosu Başkanı)- Yanlış anla-

mışsınız efencliaı. 

İLHAMİ GÜVEN (Devamla)- Hayır efendim, çok iyi dinle
diaı ve not aldı~. 

Sayın arkadaşlar, hiç birimizin birbirimizden üstünlüğü 

yok, evvela bunu koyalım, bunu ortaya koyalım ve lcabul edelim. 

Şimdi bunu noktaladıktan sonra be:ı yine geçiyorum. Bana o eski 
bir laf diyeceksiniz, ama hayır, değil .Bıı plakda yazılı şarkı 
her zam:ın anımsanır, hele o plak olduğu yerde kalmışsa, o plağın 

de di ği şey olduğu ye :rde duruyarsa, o plağa ye ni bir iğne konur, 

o plak yine çalıştırılır, o da şu; 

Arkadaşlar şu üçlü, sav, savunma, yargı diyoruz. Üçlü 

sorun, eçitliğe, üçlü eşitiik, yani savcı, avukat, müdafii, hakim 

eşi tıiğine kavuştunuz aıu? LUtfen bi:c adım gi ttiğinizi söyleye

bilit misiniz? Kürsünüz nasıl yerde ise, hakim köşesi nasıl 
yüksekte ise, yine o şekil devam ediyor. Hangi eşitlik, iki 

dudağının arası ndadır hakimin sizin müdafaanız. Biriaenaleyh, 
avukat hala aman hakim bey b.angisi iyi günde, hangi çekilde 
konuşursam benim tahliye talebimi kabul eder, hangi şekilde 

konuşursam beniaı şu iddiam kabul eder diye bir endişe, bir 

ısraf. Müvekkile karşı durumumuz düzelirıemiştir, hadi o bizim 
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artistik g">:evımız diyelim açıkcası, ama yarf __ Jalci :nevkiimiz 

bugün hala belirlenmemiştir. 

Demin bir arkadaşım anlci1sattı, yine o noktaya geleceğim. 

15 senesini dolduran genç avukatlar da aramızda yer alsın. 

Hayır arkadaşlar, avukat 15 senesini dıücluran g,enç avukat, 

30 aenesini dolduran avukat genç avukat, ihtiyar avukat yoktur, 

avukat vardır, avukatlık da ruhaatı aldıl~ın andan itibaren 

başlatır o kutsal göreve insanı. Binaenaleyh, yine kıdeme 

geliyorum. 

Arkadaşlar, bir günlük avukata, taze çiçeği burnunda 

avukata, tabirimi bağışlayın, ülfeti verdiğiniz andan itibaren 

milyonluk davayı almayı veriyoruz, yetkili, bir idam mahkumunu 

savunma yetkisini veriyoruz, yetkili. Peki bu arkadaş bir de 

diyoruz ki, ge le cekcüniz boroya oturacaksını z, ge ne 1 kurullarda 

yalnız seçeceksin, 5 seneye kadar seçilemeyecelcsin, yönetim 

kurulu üyesi olamayacaksın. lO seneye lcadar yine seçmeye devam 

edeceksin, disiplin kurulu üyeı:ıi olamayacaksın. 15 se:1e kadar 

yine seçeceksin, ama Barolar Birli~ine üye olamayacaksın. 

Arkadaşlar, bu büyük hoksızlıktır. Israr ediyorum antidemok

ratik bir hükümdür bu. 

B:i.üoenaleyh, .mutlaka 7e 11utlaka yas~da değişiklik 

yapılmalı, buna önder ol11alı Barolar Birliği Yönetim Kurulu, 

mutlaka bu haksızlık ortadan giderilmelidir ve Barolar Birliği 

genel kurullarında bizim gibi seçime, Barolar Birliğine gel

mekiçin 15 senesini doleltıran avukatlar cleğil, yetenekli olan, 

o b~yük genel kurulca seçilme şansına sahip olan, yetenekli 

olan., yaş farkı aranmaksızın bütün avukatların katılması 

lazımdır. 
Senelerden beri 12 senedir imtiyazlı bir gurup baro

ları yönetiyor, yalan mı arkadaşlar. 15 sene sonra buraya 

geldiniz mi, bileceksiniz ki 15 senelik avukatlar gurlıbu 
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burası, bu:"::ısı avukatların gerr:ek temsilcisir an Barolar Birliği 

değil, 15 yıllık avukatlal'J.n temE:il ettikleri barolar gurubu 

burası Barolar Birliği. Bu yönden ele büyUk eksiklik vardır, 

bunun da giderilmesini istiyorum. 

Stajyer konusu hala çözümlendi mi arkadaşlar, o genç

ler bize bir şey diyemez ki, stajyer daha, onu biz düşüneceğiz, 

neresi düşünecek, Türkiye Barolar Birliği düşünecek. Her sene 

bunu sö,vlerim, ya bunlara verdiği avukatlık hani görevidir, 

ya bunlara hakim stajyerleri gibi staj s~resina maaş sağlan

sın veyahut da yardım elimiz uzansın. Gerçi bunu da diyemi

yorum ama, buna olanak sa{:lans.ın, bugün stajyerl€rinüz perişan 

durumdadır. Hala 15 sene babanın, anarıın akutması yetmiyormuş 

gibi staj süresinde de yine ana. bubanın eline baknaktad:ırlar. 

Arkadaşlar, bir kanun çıktı, iklwtinizi çekmiştir 

2805 sayılı İmar Affı ile ilgili kaı:ıun. Bunun da bir 16 ncı 

maddesi var, bu kanun sabit ve dar gelirli gecekondu sahiple

rini ilgilendiren, bir noktada gecekondu sahi!ileritıi ileride 

tapu sahibi yapmaya, yapma hakkını bahşeden halcikaten yerinde 

bir karardır; ama öyle bir kanun ki, bugün okudl!ğunuz za,nan 

anlayamazsınız. Binaenaleyh, bu kanunun işJerıi,;g;ini sa{ila;nak 

için, bize gelen bu kanunla ilgili soru sahilherini aydınla

tabilmek için Barolar Birli~inin de barolara genel ydneti~ 

kurulunun barolara bu konucıa açıklayıcı bilgi vc;r;nesin:i ve bu 

kanunun bütün ağırlığının yüklediği, yakın zamanda çıkacağı 

söylenen yi5netmeliğin çıkarılması için önce olmasını da burada 

dilekler faslında rahat :rahat rica ediyorum. 

Sayın arkadı=ışlar, ölüm yardımı hak:ikaten bir sorun 

oldu. Bana Ankara 'da zaman zaman ölen görevli arkad.aşlarımı

zın aileleri geliyorlar, bir senedir, 6 aydır alamarlık falan, 

ben bir sene olarak biliyordum, ama bugün öğrendik ki, iki 

seneden beri, iki sene evvel ölenin ailesine yapdım yapılmamış 
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bu çok acı bir şey. Bunun hakkında benim bir rinerim var, tensip 

ederseniz bunu her baro 5201 sayılı Borolar .cardımlaşma Sandı

ğı Kanununa göre bunu kendi bünyesinde halletmektir. Zaten Yö

netim Kurulumuzun görevleri çok ağır. Eğer biz bir de bunu 

bunu çabuklaştırın bu imkansızlığa raC;men dersek, emin olun 

ki içi nde n çıka:nayacaklardır. 

Binaenaleyh, tensip ederseniz buhu :nahalli barolar 

yardımlaşma sandığına ve ölüm gibi arzu edilmeyen, fakat doğal 

olan, felaketlere uğrayan ailelere de bir an evvel yardım 

elimizi uzatalım. 

Arkadaşlar, bir de 'J'ekin Beyefendi buyurdu, çok yerin

de, ayn€n katılıyorum. Bir savcı arkadaşın oJalarını kilitle

diğini, koru şma olanaklarını ortadan kaldırdığını ve bunun 

için de Sakarya Barosuna bu arkadaşı baroya kaydetnediğini, 

ellerine sa:~lık, teşekkürederim ve saygılar sunarım. Biz buna 

devam etmeliyiz arkadaşlar. Her gün içi:nizden, hakim iken, 

savcı iken yaptıkları yukarıdan baktıkları yetniyoriııuş gibi 

avukat olduktan sonra da iş bırakınıyar size, kartvizi t yazı

yor, üstüne de yargıtay avukatı diyor, yalan mı? Niye dile 

getirmiyorsunuz? 

Teşekkür eder, saygıhır sunarım. (Al:ışlar) 

BAŞKAN- Teşekkür ederim Sayın Güven. 

Sayın Fthem Koc~amanoğlu, buyurun • 

.ITTHEM KODAMANOGLU (İstanbul Barosu)- F:Pendim, ben 

çok şansız bir konuş:nacı oldu, İlhami Bey benim bütün söyle

yeceğimi söyledi bitirdi, o kadar bitirdi ki sanki beynimden 

geçenleri okudu, o mı n için fazla konuşmaya cağı m. 

3 yıl sonra Allah nasip ederse Barolar Birliğinden 

ben .de bir plaket alacağım. 37 sene zarfında kafaını kur·cala

yan hall€demediğim bir rııesele vardır. Bir küçük fıkra anla
tayım, o bunu izah eder. 
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Lendin, bir toplantıda b:i.risi bir Lkaye anlatmış, 

herkes gülmüş, fakat bir tonesi hiç gülnüyo.r. Sen eskiden bi

liyor muydun demişl~::r, hayır demiş, anlc;ıcrıadım da ondan gülmedim 

demiş. Dir daha anlatmışlar, bir daha anlatmışlar, gülneyince 

bırakmışlar. Aradan bir .saat geçtikten sonra adam boşlamış 

güleney. Ne oldu yeni mi anladı n de ni şler, hayır h8la anlamadım 

da ona gülilyorum demiş. 
Şimdi benim anlayamEıdığım, çözemediğim mesele oldu, 

kendimi suçladım, fakat dün arkadaşım Tekin Iley, Necla Hatı1m 

ve İlha,:ıi Bey şimdi dokundu bir hadise Uzerine. Be n Darolar 

Birliğine bir talepde bulundum, dilekgemi ve.rdim, onun burada 

okunmasını tensip ederseniz Barol8r Iljrliğine verilmesini is

tiyorum. 

Saygılarımla. 

B.AŞZJ\N- Teşekkilr ederim Sayın Kod8manoğlu. 

Sayın Ko darnEmoğlu ı nun verdiği di lekçeyi oku,yoruz: 

Barolar Birliği 16 ncı Genel Kurul Başkanlığına 

Avukatlık KEınununun 14 ncü maddesi baz:ı. görevlerden 

ayrılanların avukatlık ederneme yasağını getirmiş bulunmakta

dır. Bu görevlilerin hizmet gördükleri mahke~2 veya dairelerde 

buralardan ayrılmaları tarihinden itibaren iki yıl süre ile 

avuJ;:atlık yapmaları yasaktır. -Kanunun bu hükmil uygulamada 

hala bü açıklığa kavuşma:nış, ilgilileri ve kurumları değişik 

biçimde yorumlara götUrcnüştür. Kanı:nca bı; komıda bir açıklığa 

varmakta büyük yarar vardır. 

İlk aşamada Barolar Birliğinin bu tartışmayı sona 

erdirecek bir durumu gerçekleştirmesini diliyorum. Konunun 

t€meline enmekte de adalete hizmet bakı_nından zorunluk vardır; 

Yasaklamanın hiç kuşkusuz bir amacı vardır. Yasaklama sınırı 

ne kadar daralırsa, sakıncaları da o kadar artar. Ne kadar 

genişlerse, sakıncalar da azalır. Bunun ne ayrıntılarına gireceğim 
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ve ne de U~Jeklerini verece~in. 

~ayın meslektaşlarım, bunu hergün yakından izlemek

te):er ve görmekteler. Mahke'l'lelerde avukatlık IJ1esleği de her 

türlü kuşkudan uzak kal'l'lalıdır. Bir hakim ya da savcının ayrıl

dığı 1ıahke me de görev yap'l'lası ı avukatlık yapması, bcışka nu'l'laralı 

aynı derecede bir mahkemede avukatlık yapmasından daha sakınca

lıdır. Çünkü, ayrıldı~ı mahkemeye belki de hiç tanımadığı bir 

kişi atanmış olabilir, baktığı işe avukat olarak girmesi te-nelde 

olanaksız olduğuna göre, telepire pikinden kişisel olarakdaha 

uzak sayılır, hele Ust mahkemelerde bu sakınca büyük boyutlara 

'_ulaşmaktadır. Yapılacak istatistikler bu kuşkularıının haklılı

ğını gösterecek niteliktedir. Adaleti ve mesleğin saygınlığını 

korumak için Barolar J3irliğinin gereken yasal değiçıiklikleri 

bir an önce gerçekleştire cek girişi.nlere başlamasını bir dilek 

olarak genel kurulun bilgilerine saygıy~a suauyorum. 

İ s ta n bu 1 Üye si 

Avukat Ethem Kodamanoğlu 

BAŞKAN- Sayın Mustafa Peçen, buyurur-. 

I\'fUSTAPA PEÇEN (Kütahya)- Sayın Divan, değerli arka

daşlarım; efendim hepinizin nalumu 8 Mayıs tarihli :Resmi Gaze

tede avı-ıkr:ıtlık ücret tarifesi çıktı ve ll 'inde yü:ı;ürlüğe girdi. 

Bu tarifleri n çıktığı basında, radyo ve telavizyanda büyük 

bir hadise imiş gibi duyuruldu ve sağdan soldan bize de hadi 

gozunuz aydın ücret tarifeniz çıktı falan dediler, dinledik 

bir şey yok• 

Bilniyerum bu tarifenin hazırlanma.sında sayın Birliğin 

ne kc:ıtkısı olmuştur, olmaını şsa bı._ından böyle böyle bir- şey çı

karken katkısının olmasını diliyorum. 

üc:cet tarifesi nde nedense birinci sınıf baro için 
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sınıflar ·ayrımı var maalesef. Ücret tarifeşin'e bu böyle iken 

gene malumlarınız bu sene meslek vergisi çıktı. Meslek vergi

sinde "Kütahya Belediyesi bizleri birinci sınıfın üstünde gördü 

en üst düzeyden vergi alıyor bizden. Soruşturduk, bazı birinci 

sınıf bölgeden avukatlardan daha az vergi alınma durumu var. 

Ben bu konuda da sayın Birlik mensubu arkadaşlarımın, yönetici

lerinin 'l'ürkiye genelinde adil bir ortala;na bulunması j:)ak:r.mın

dan temas etnelerini öneriyorum. 

Bir diğer nokta, sayın Birlik Başkanımız dün verdiği 

izahatta belediyelerce işyeri ruhs~tı mevzuuna değindiler ve 

bu-konuda bazı bölge arkadaşlarımız adliyeye başvurdular, sonuç 

aldılar dediler. Biz maalesef oradan da sonuç alamadık ve 

Kütahya' da işyeri açış belgesine tabi olduğumuz yolunda karar 

verildi, hale n de uygulanıyor tabii _karar verildiği için. 

BunUn sonuçları, arkasından beledi_ye bütün arkadaşlarıaııza 

işyeri tefti~ defteri var, kaldırttı bunları biz~, tabiatıyla 

bir .mevkiye, bi'r merciye _açı ş ruh_satı verince bunun için de 

kapatma hakkı da mündemiçtir kendiliğinden. Bi_r gün gelir de 

yazıhanen çok tozlu, kapattım diyebilirler endişesi içerisin

deyiz~ Ni te kim bunun ilk e maresini de gördük. Bir arkada-

şıaıı.z paza:.: günü bürosunda çalışırken iki be:cdiye zabıta 

memuru kapıya- gelmişler, pazar günü açma rvhsatın var mı demiş

ler. Bu 'I'ürkiye açısından çelişkili tatbikatlara sebep ala
caktık. Her ne kadar sayın Başkanımız bürokratik engelleri 

aşamadık demişse de, tekrar istirham ediyoruz, şu konu kökün

den halledilsin, açış suhsatı gibi küçük ve güldürücü bir 

sorundan bizi k1lrtarsınlar. 

Hepinize saygılar sunarım. (Alkışlar) 

BAŞY~N- Teşekkür ederim Sayın Peçen. 

Efendim bu dilekl_er konusunda başka sJz isteyen üye 

var mı? Başka söz isteyen üye yok. 
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G'·:·::-üşlerin kaleme alındığı ve Önder JV tarafından 

okunacağı bildi ri ldL 

Buyurun Sayın Sav. 

JNDFB SAV (Ankara Barosu)- Sayın Başkan, deb,erli dele

ge arkadaşları m; YU ce Kurulunuzun görevle ndir di ği üye ler Kamil 

Paniyla, Vedat Burcuoğlu, ünder Sav, Teaman Evren, Turgut Kazan, 

Ab-durrahman Ay~ekin ve Nuran Yurur'dan oluşan komisyon Yüce 

Genel Kurulun görüşlerini şu şekilde sap-tadı. 

13-14 lViayıs 1983 günleri An-talya 'da toplanan Türkiye 

Barolar Birliği G~nel Kurulu milli, demokra-tik, laik, temel 

hak ve özgürlüklere saygıLı bir hukuk devletinin gelişip lcök

leşmesi, umut ve inancı ile aşağıdaki görüşleri açıklamayı 

görev sayar. 

Uzun demolcratik bir geçmişi olan topluluğumuz, milli 

irade nin bütün kurum ve kurallarıyla e ngelsiz ve çağdaş bir 

biçimde gerçekleşmesi özlemindedir. Milli iradeye dayalı 

demokratik parlamenter rejimin çağdaş kuralları ile işleyip 

yerleşmesi, demokrasinin de hukukun ıistünlüğünün de bir gü

vencesi olacaktır. 

Hukuktın amacı, tartışmas::cz ve _insanca bir cıdaleti sağ

lamaktır • .LJnu sağlayabilmenir" yolu da yarg:..y bağımsız ve 

güvenceli kılmaktır. Adalet ne kadar sağlıklı ve çabuk gerçekle

şirse, hak ve özgürlükler de o kadar güçlü korunmuş olur. 

Devletin var .oluş amacı da budur. 

Ttirkiye Barolar Birli~i adaletin ineale b~ğımsız ve 

özcürce işieyecek bir savunma görevi ile gerçekleşeceğine 

inannır. Sayunma hakkı büt'lln temel hakların koruyucusudur. 

Savunma halekı avukat sı z ku ll anı lamaz. Ivle s le ği mi zin bağımsız

lığı bu neoenle zorunludur. Mesleğimizin temel nitelH:leri 

ve özellikleri ile meslek kuruluşlarının çalışmaları Anaya

sanın 135 nci maddesinde belirtilen biçimde yeniden 
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düzenlenir--en, ~aroların bugünr kadar geldi~j yerden ve yerleş

tirdiği ilkelerden ge:ı;iye döuülmenelidir. 

Anayasanın 135 nci maddesine getidlen degişikliklerle 

ilgili yetki yasasına dayanılarak çıkarılacak yasa gücündeki 

kararname b~roların toplumdaki önemli yerine meslegin bagımsız-

1 ıgına ve konumuna g :lge düşürne ne li dir. 

~rürkiye Darolar Birliği savunma hakkını kısıtlayıcı 

uygulanalardan ve barolarla Barolar Birliğinin bağımsızlığına 

karşı yürütülen çalı şmalardan kaygı duymaktadır. 

Saygılarımı zla. (ıHkı şlar) 

Komisyonumuzun bu raporunu Divan Başkanlığına sunuya-

rum. 

BAŞKAN- rceşekkür ederim Sayın Önder Sav. 

Teşkil olunan komisyanca 1Urkiye Barolar Birliği 16 ncı 

olağan genel kurulunun p;i:irüşleri olarak tespit edilen bu rapo

run lehinde konuşmak isteyen liyelerimiz VBr mı? 

Buyurun Sayı n Apaydı n. 

ORHJ~N APAYDIN (İ stanbul Barosu Başka nı)- Efe •.1di :n, 

rapor Genel Kurulun gi:iriişlerini yansıtıyor, önce olumlu niteli

gini be li rte yi:~. Yalm.z bir-iki noktada açık], k getiri l'::ıe sini 

ve izah eelılınesini istiyorum. 

Şi'lldi, :nesl_eğin işler_ligini engelliyici uygulamolar 

siraz daha somut burada ifade edilemez mi? Dün burada dile ge

tirildi, bir kere daha ifade edeyim. Avukatların mesleki görev

lerini· L itfa e derken güve nce ye sahip oLuamaları, hani düşünce le

rini özgürce ifade edebi~rnelidiıo. Savunma mesleginin fonksiyonu

mJ yerine getirebil:nek için avukatın düşüncesini, stıvunmtıya 

yonelik düşüncesini özgürce ifade edeJ.!ıilrnesi. Bı...ınun en basit 

şartı o anda sa-ru.n.na ,vaparken kendisine örgütün de özgürlüğünü 

yok edici bir işlemin ya;ıılmaması, yani bir avukat savunma 

yaparken s,-ovunma sadedinde sarfettiği bir .iki cümle için haki

min, davayı gören hakimin ttıkdiriyleve inzibati nitelikte ola:t>ak 
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tutuklanmacı yolu açılırsc:ı, bu yol açılmışsa, arkrıda:)lar ben 

size söyleyeyim, avıJkatlık :nesleği yapılcıaıaz, :nü:nkün değildir. 

Bu somut bir örneği kc:ımu oyuna yansıaııştır. Bu dalltı önce ka

nunlarımızda v.-:ırdı, Turgut Kazan arkadaşımız. burada izah, 

etti, bu kammlarda, eski Avukatlık Kanununda yapılan deği-· 
şiklikle Usul Kanunundaki hükümler, yan:j. av~ıkatın' görüşmelerin 

inzibati hallinde tutuklannası şeklindeki hUkünler kaldırıldı 

ve bugünkü yeni başlayan uygulama kanunun metnine de özgü değiL 

K2nun duruşaıcının inzibatını temin için 353 sayılı Kanunda 

o husus var, tarafları tı.-ıtuklayıp, ·sanık durvşmanın inzibatını 

bozmuştur, sanık tıJtuklu ise, kanunda sanığı lı.edef aldığı çok 

belli, tutuklu sanığın tutuklaillanın inzibati teclbirc1e ne fayda

sı var, hücreye konur diyor, yani tutuklu l1ücreye konur. İnzi

bati ni te ljkte olduğu ve sade ce tarafları ilgilendirdiği çok 

açıktır, yani kanuna aykırı bir uygulama karşısındayız ve avu

katlık mesleğinin karşılaştığı en büyük tehlikedir arkadaşlar. 

Bunu açıkca bildiricle ifade et·nenizin yararlı olduğu kanısın

dsyım. Bugün yoruill meselesidir, tartışmasız bir bizim temins

tımız,hr. Avukatlık Kamınu, avukstın görevi nedeniyle ve görev 

sırasında işlediği suçlardaizin alınmasını öngörmüştür. Hadi 

olağanüstü dönenlerde SıkıyöneJ~in Kanununda. L izin istenıneye

bilir o J;canunun hükümleri ne g~öre. Fakat, hiç olmazsa yani dt.ıruş

monın inzibatı temin sadedinde ve gerekçesiyle avub:ıtların 

tutuklana:nayacakları Barolar Birliği Ge ne 1 I(urulunun görüşü 

olarak ve bu işlemin kanumı a,ykırı düşeceği bildiride belir

tilmelidir kanısındayım. 

İkincisi,· dün son konuşmayı yaomıştım, belki yeterli 

derecede anlatanadın. Ölü~ cezalarının kaldırılması konusunda 

Avrupa Konseyine üye devletler bakımından önemli bir a~amaya 

girilmiş bulunuyor. Dün anlattım, Avrupa Konseyi üyesi devlet

ler İnsan Hakları Sdzleşmesine eş 6 numaralı protokolla geçen 
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Nisan ayın~a bu imzaya açılmıştır, Avrupa Ko eyi üyesi devlet

lerde idam cezasının kaldırılillasını kabul ecUyarlar ve iç hukuk

. lara da bu yansımıştır. 
Türkiye 'nin bu 6 numaralı protokola katılması :·çağrısın

da bulunalım. Artık ölüm cezası doğrudur, değildir tartışmaları 

bitmiştir. Avrupa hukukundçı bu tartışmalar bi tti, felsefi alanda 

yapılan tartışmalar, hukukçular arasında yapılan tcırt:u]malar 

bitti ve sonuca ulaştı. OlUm cezası yasaklanmalıdır görüşü 

uluslar arçısı pozitif hukuka intikal €tti ve iç hukukiarına da 

yansıdı. İç hukuklara daha dnce yansıdı ve uluslar arası bir 

sözleşme imzalanması yoluyla da devletlerin bir yükümlülüğü 

ha li ne geldi 

Şimdi bu aşaillada .Avrupa Konseyine üye Türkiye' nin 

avukatlarına tesir eden 'I'ürkiye Barolar Birliği Genel Kurulu 

devletimizin yetkililerinj bu protakala katılmaya çağrıda 

bulunması bana bilmiyorum ters gelcıiyor, yani içinde bulun

duğumuz şartlar da gdz önüne alınsa bana ters gelmiyor. 

Çünkü Türkiye'de bugün bu önemli bir sorundur. Bildiri de 

G numaralı pl:'otokola Avrupa İnsan Hakları Sözleş:ııesine 

Türkiye taraftır, ek olarak düzenlenen ve ,seq"'n Nisan a,yında 

imzaya açı.ı.an ve yürürlUğe gL·-:Jn 6 nunaralı lJı:otokola Türki

ye 'nin katılması çağrısında bulunmalıdJ_r genel kurul diye 

düşünüyorum. 

TEıkdi r le ri ni ze su nuyorum 9 saygı ları.aıla. (Al kı ş lar) 

BA0KAN- Teşekkür ederim. Sayın Apaydın. 

Bu konuda başka söz isteyen var mı? 

Buyurun Sayın Sav. 

ÖNDER SAV (Ankara Barosu)- Sayın Apaydın'a değel:'

lendirmeleri için ve önerileri için komisyon olarak teşekkür 

ediyol:'uz. 

Gerçekten mesleği güç koşullar altında yürüten 
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arkadaşlarıcıızın, meslektoşlarımızın sovıınmaJ-rını yaparken 

yargıç tarafından savunma dzgUrlüğüne şu ya da bu şekilde 

tasavutu bu genel kunılunuz kabuletmez, edemez, bir farklılık 

payı da görüyoruz. Eğer genel kurulumuz bu netin üzerinde 

ufak bir değişiklik yapmayı uygun görecek ohırsa şoyle bir 

öneri gefirebiliriz. 

"Savı:tncııa hakkı avukatsız kullanılaw-ız" cümlesinden 

sonra 11 avukat, me sleği ni yürütürken savunma özgürlüğü e nge 1-

lenmemelidir. Yasada yer olmadığı halde tutuklanama:nalıdıl:'' 1 

deyi,ııinin eklenmesi sanıyorum Sayın Apcıydın'ın belirttiği ih

tiyaca da cevcıp verccektir. 

Değindikleri ikinci konuya gelince; ölüm cezasının 

artık çağımızda, pozitif hukukta tartışılan ve tartışnaların 

ôlüm cezasının aleyhine gelişti~i günleri yaşıyoruz, o doğru; 

ancak bu milletlcl:' arası l\:onu durumıma geliyor. 6 numaralı 
protakale Türkiye 'nin de kat~tlmasım.. genel kurulumuzun bir 

öneri biçiminde yansıtması, sanıyorum bu genel kurul çalışma

larının boyutunu biroz aşJ.y,or gibi geliyor bana. O bakımdan, 

özüne katılmakla berober Sayın Apayô.ın 1 ın değerlendirmesinin 

biçimini haldı bulmadığıauzı ko:nisyon olarak düzeltmelcte 

yarar görÜ''0ruz. 

Sayg1lı:ırıml.a. 

BA0KMJ- 'l'eşekkür edel'im Sayın cinder Sav. 

Bu konuda başka söz isteyen üye ver mJ.? 

Konisyanca gerekli düzeltme yc:ıpılmştır, Sayın Sav 

takdim edecekler. 

ÖNDER SAV (Ankara Barosu)- Sayın Başkan 9 de~erli ar

kadaşlarım, de:ııin eleştirile.d yan:ıtlarken belirttiğim"savun

ma hakkı I:Ivukatsız kullanılamaz 11 cü:nle sinde n sonra şöyle bir 

ekleme yapmayı ko.:;üsyonu:nuz uygun buldu. 

"Savunma hakkı avukatsız kullanılamaz. Avukat, savunma 

gdrevini yi.lrütürken fiili engellerle karşılaşmamalıdır. 
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Avukatlık Ycısasının 58 nci maddesi açıktır. i ukat, duruşma 

disiplini nedeniyle tutuklanamaz. '1 deyiminin konmasını komis

yonumuz kararlaştırmıştır. Diiıer konuştuğum huau.sda komısyon 

ekseriyetle belirttiğim konulara katılmıştır, onun özüne ka

tılmakla beraber, seçiminin bu genel kurulda tartışma yapılma

masını önerdi. Genel kuruhın takdiri açıktır, daha değişik bir 

biçimde gerçekleşirse ona da açığız. 

Teşekkür ederim. (.Alkışlar) 

B.AŞK.AN- Teşekkür ederim Sayın Sov. 

Efendim'ıTürkiye Barolar Birliği 16 ncı Olağan Genel 

Kurulunun görüşlerP b8şlıklı metin değişik şekliyle Yiice 

Genel Kurula takdim edildi. Bu metni oylcırın:ı,z8 sunuyorum: 

Kabul edenler •.• Kabul et.neyenler •.• Oybirliği ile kabul edil

miştir. (.Alkışlar) 

Divan olarak Birlikten bir temennimiz var. 

14 ncü genel kurul zabıtlarından sonraki 15 ve 

olağanüstü genel kurul zabı tlarının, tahmin ediyorvz akçalı 

durum nedeniyle basılıp barolara ve delegelere gönderilemedi

ği anlaşılıyor. Bunun ilk fırsatta basılıp barolara gönderil

mesini temenni ediyoruz. 

Gl.~:ıdemimizin 16 ncı msdcı:esine göre I. rlik Sayın Baş
kanının kapanış konuşması yapması gerekiyor. 

Buyurun Sayın Başkan. 

ATİL.A SAV (Türkiye Barolar Birliği Başkanı)- Sayın 

Başkan, sevgili delege arkadaşlarım. 16 ncı Genel Kurul çalış

maları ile yönetim kuruluna Umitlendirici, özendirici ve gelecek 

dönem için destek olucu bir sonuca ulaşmış bulunuyor. Bundan 

dolayı bUtUn delege arkadaşlarıma ve katkıda bulunanlara Yönetim 

Kurulu adına te şekklirlerimizi sunarı.n. 

Dileğimiz, önümUzdeki çalışma Jöneminde ülkemizin ço

ğulcu demokrasiye bütün kurum ve kurlları ile işler biçimde 

kavuşmı:ısıdır. 
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Temenni olunur ki 1984 yılı ;,~ayıs B.Y" rıda toplanmasını 

karara bağladığımız 17 nci Genel Kurulumuzun ulkemizin olaf;an 

demokratik koşullar altında yapmasını dile~iz ve orada daha 

geniş, daha rahat ve daha özgür koşullar oltında ülkemizin 

hukuk düzeni, hukuk devleti ve hukukun üstünlüğü ilkeleri için 

daha yararlı, daha etkili kararlar alırız. 

Hepinize teşekkür eder, saygılar sunarım. (Alkısılar) 

BAŞKAN- Teşekkür ederim Sayın Başkan Sav. 

Efendim, böylelikle Türkiye Barolar Birliği 16 ncı 
Olağan Genel Kurul Gündemindeki konuların görüşülmesi tamamlan

au ştır. 

Toplantıya iştirak eden sayın delegelere Başkanlık 

Divanı olarak teşekkürlerimizi sunuyorum ve toplantıyı kapatı

yorum. (Alkışlar) 
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